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Αθήνα, σήµερα στις 26 Αυγούστου 2020, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11:11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου της κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 27 Αυγούστου 2020. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 971/24-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής, κ. Γεωργίου Καµίνη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Κρούσµατα Κο-
ρωνοϊού σε Αστυνοµία και Πυροσβεστική».

2. Η µε αριθµό 981/25-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Χορήγηση επιδόµατος τοκε-
τού και λοχείας των γυναικών που εργάζονται εποχιακά στον
Τουρισµό χωρίς προϋποθέσεις».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού Βουλής
ΚτΒ)

1. Η µε αριθµό 982/25-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ.
Γιάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κατα-
στροφές από πληµµύρες στη Θάσο».

2. Η µε αριθµό 983/25-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ.
Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κα-
ταστροφές από πληµµύρες στο Δήµο Λαγκαδά της Περιφερει-
ακής Ενότητας Θεσσαλονίκης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοί-
νωση προς το Σώµα: 

1. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Εθνικής Άµυνας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, κατέθεσαν στις 20-8-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιτα-
λικής Δηµοκρατίας για την οριοθέτηση των αντίστοιχων Θαλασ-
σίων Ζωνών τους»

2. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Εθνικής Άµυνας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, κατέθεσαν στις 20-8-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση

της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύ-
πτου για την οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης
µεταξύ των δύο Κρατών» Παραπέµφθηκαν στην αρµόδια διαρκή
επιτροπή.

Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών:

1. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για την οριοθέτηση των αντί-
στοιχων Θαλασσίων Ζωνών τους» και

2. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµο-
κρατίας της Αιγύπτου για την οριοθέτηση της Αποκλειστικής
Οικονοµικής Ζώνης µεταξύ των δύο Κρατών».

Παραπέµπονται στην αρµόδια διαρκή επιτροπή.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Ιταλικής Δηµοκρατίας για την οριοθέτηση των αντίστοιχων Θα-
λασσίων Ζωνών τους».

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας της
Αιγύπτου για την οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής
Ζώνης µεταξύ των δύο Κρατών».

Ως προς τη διαδικασία της συζήτησης, παρά το ότι το άρθρο
108 του Κανονισµού της Βουλής δίδει περιορισµένη δυνατότητα
οµιλίας σε όσους έχουν αντίρρηση, λόγω της σπουδαιότητας
των συµφωνιών προτείνω να τοποθετηθούν και για τις δύο συµ-
βάσεις οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές για δεκαπέντε λεπτά,
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για δώδεκα λεπτά, οι οµιλητές
του καταλόγου για επτά λεπτά και ο αρµόδιος Υπουργός για δε-
καοκτώ λεπτά σύµφωνα µε τα άρθρα 64, 97, 98 και 107 του Κα-
νονισµού της Βουλής. Υπενθυµίζω ότι αν πηγαίναµε µε βάση τον
Κανονισµό ο χρόνος οµιλίας για όλους θα ήταν πέντε λεπτά. 

Επίσης, προτείνω οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες να εκπροσω-
πηθούν, εφόσον το επιθυµούν, µε έναν κύκλο δεκαπέντε Βουλευ-
τών ως εξής: έξι Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις
Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ, δύο Βουλευτές από το Κίνηµα Αλ-
λαγής, δύο Βουλευτές από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
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και από ένας Βουλευτής από την Ελληνική Λύση και τη ΜέΡΑ25
αντίστοιχα. 

Μετά από συνεννόηση που έκανε το Προεδρείο µε την κ. Αθα-
νασία Αναγνωστοπούλου, παρ’ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει δώσει δύο ει-
σηγητές, έναν για τη µία συµφωνία και έναν για την άλλη
συµφωνία, τον ΣΥΡΙΖΑ θα τον εκπροσωπήσει ως γενικός εισηγη-
τής µόνο κ. Κατρούγκαλος. Βεβαίως, νοµίζω ότι δικαιούται η κ.
Αναγνωστοπούλου να προστεθεί ως απλή οµιλήτρια µε επτά
λεπτά, αφού παραχωρεί το χρόνο των δεκαπέντε λεπτών στον
κύριο Κατρούγκαλο. Το διευκρινίζω, γιατί δεν θα είµαι εγώ τότε
στην Έδρα και να γραφτεί στα Πρακτικά για να ξέρει ο επόµενος.
Μέχρι εδώ συµφωνούµε. 

Τώρα έχει κατατεθεί ένσταση αντισυνταγµατικότητας από την
Ελληνική Λύση που κατά τα ειωθότα θα προηγηθεί της έναρξης
της συζήτησης. Επίσης, υπάρχει πληροφορία ότι ενδεχοµένως
από κάποιο κόµµα, συγκεκριµένα από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, θα ζητηθεί ονοµαστική ψηφοφορία. Αν αυτό ισχύει παρά-
κληση του Προεδρείου και των συνεργατών που είναι στην
Έδρα, καταλαβαίνετε για ποιους λόγους, να το ξέρουµε σχετικά
εγκαίρως, διότι πλέον η ψηφοφορία θα γίνει µεν κανονικά µε πα-
ρουσία του κάθε Βουλευτού, αλλά θα είµαστε στους κανόνες
πριν την απελευθέρωση, δηλαδή πριν τον Ιούνιο ανά ώρα µε πε-
νήντα, εξήντα Βουλευτές και θα δούµε πότε θα γίνει ανάλογα µε
το πότε θα τελειώσει η συζήτηση. Άρα, παράκληση, αν ισχύει
αυτό, µέχρι αργά το µεσηµέρι, σας παρακαλώ, να το γνωρίζουµε
για να προετοιµαστεί και το Προεδρείο. 

Πριν, λοιπόν, µπούµε στη συζήτηση τον λόγο θα τον έχει ο κ.
Χήτας ως λέγων µετά θα είναι οι αντιλέγοντες. Παράκληση ει δυ-
νατόν να είναι ένας από κάθε κόµµα επί του θέµατος της αντι-
συνταγµατικότητας για να συντοµεύουµε τον χρόνο παραµονής
µας στην Αίθουσα, αλλιώς θα το πάµε µε τον Κανονισµό, δηλαδή
αν θέλει εκτός του αντιλέγοντος και Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος θα ρωτήσω εγώ στο τέλος έναν-έναν τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους αν θέλουν να πάρουν τον λόγο εκτός αν
είναι το ίδιο πρόσωπο και δεν χρειαστεί. 

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης υπογράφουµε σήµερα και

καταθέτουµε µία ένσταση αντισυνταγµατικότητας κατά των δύο
σχεδίων νόµου που φέρνει το Υπουργείο Εξωτερικών. Δεν χρει-
άζεται να είναι κάποιος νοµικός στην Αίθουσα αυτή για να αντι-
ληφθεί τους λόγους για τους οποίους προβαίνουµε σ’ αυτήν την
κίνηση, που θα εξηγήσω ευθύς αµέσως. 

Αυτό που κάνουµε είναι το λιγότερο, κύριε Πρόεδρε, που µπο-
ρούµε να κάνουµε πραγµατικά για να αποτρέψουµε σήµερα εδώ
την υπερψήφιση από τη Βουλή συµφωνιών που είναι επιζήµιες
για την πατρίδα, συµφωνιών που µειώνουν την εθνική µας κυ-
ριαρχία και συµφωνιών, οι οποίες είναι αντισυνταγµατικές και θα
εξηγήσω ευθύς αµέσως γιατί θεωρούµε ότι οι δύο αυτές συµ-
φωνίες είναι αντισυνταγµατικές. 

Κύριε Πρόεδρε, µε βάση το Σύνταγµα µας, το άρθρο 28 πα-
ράγραφος 3, το οποίο αναφέρει τα εξής: «Η Ελλάδα προβαίνει
ελεύθερα, µε νόµο που ψηφίζεται από την απόλυτη πλειοψηφία
του όλου αριθµού των Βουλευτών, σε περιορισµούς ως προς την
άσκηση της εθνικής κυριαρχίας της, εφόσον αυτό υπαγορεύεται
από σπουδαίο εθνικό συµφέρον, δεν θίγει τα δικαιώµατα του αν-
θρώπου και τις βάσεις του δηµοκρατικού πολιτεύµατος» και το
πιο βασικό «γίνεται µε βάση τις αρχές της ισότητας και µε τον
όρο της αµοιβαιότητας.».

Πάµε τώρα να δούµε για ποια ακριβώς αρχή ισότητας µιλάµε
σήµερα εδώ. Έχουµε δύο συµφωνίες. Η Ιταλία, είναι µια συµφω-
νία που αναγνωρίζει µειωµένη επήρεια στα νησιά τα οποία περι-
λαµβάνει µέσα και αυτό συνεπάγεται αυτόµατα και σε µειωµένη
ΑΟΖ και φυσικά αντίστοιχα και υφαλοκρηπίδα. 

Να αναφέρω τα εξής, γιατί η ουσία είναι να ακούσει ο κόσµος,
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, τι θα ψηφιστεί σήµερα, τι πάτε να
ψηφίσετε σήµερα. Μειωµένη επήρεια: Διαπόντια νησιά στο 70%,
Στροφάδες στο 32%, άρα µειωµένη υφαλοκρηπίδα και µειωµένη
αντίστοιχα θαλάσσια ζώνη. Αυτό σηµαίνει περιορισµός. Από τη
στιγµή που αυτό σηµαίνει περιορισµός παραβιάζεται αυτόµατα
η αρχή της ισότητας, την οποία εκφράζει η µέση γραµµή που στη

συγκεκριµένη περίπτωση πάει περίπατο. 
Πάµε στη συµφωνία της Αιγύπτου, θα τα πούµε πολύ απλά για

να καταλάβει ο κόσµος τι γίνεται. Με βάση, λοιπόν, τις συντεταγ-
µένες και µε βάση τον χάρτη που έχουµε στα χέρια µας οι υπο-
λογισµοί από µελετητές δείχνουν τα εξής: 

Ρόδος µειωµένη επήρεια, κύριε Υπουργέ, 83%. Κύριε Πρό-
εδρε, Κάρπαθος µειωµένη επήρεια 82%. Μειωµένη επήρεια, η
Κάσος 82%. Χρυσή και Κουφονήσι τίποτα, µηδέν. Κρήτη µει-
ωµένη επήρεια 87%. Αυτό µεταφράζεται σε τετραγωνικά χιλιό-
µετρα επί της επιφάνειας, δηλαδή για να καταλάβει ο κόσµος
πόσα τετραγωνικά χιλιόµετρα πάνω στην επιφάνεια τριάντα έξι
χιλιάδες εξακόσια για την Ελλάδα σε µια συµφωνία µε την Αίγυ-
πτο, η οποία δεν είναι ισότιµη, είναι ετεροβαρής, γιατί έχει σα-
ράντα έξι χιλιάδες οκτακόσια η Αίγυπτος. Τριάντα έξι χιλιάδες
εξακόσια εµείς και σαράντα έξι χιλιάδες οκτακόσια η Αίγυπτος.
Η αντιστοιχία για να ακούγονται οι αριθµοί είναι 44% µε 56%. Για
ποια, λοιπόν, ισότητα µιλάµε; Εδώ καταπατάται και παραβιάζεται
κατάφωρα το Σύνταγµα, το άρθρο 28 παράγραφος 3, που κάνει
λόγο για την αρχή της ισότητας. Δεν υπάρχει καµµία ισότητα. 

Δεν είναι µόνο αυτό. Έχουµε µεγάλη υποχώρηση, κύριε Πρό-
εδρε, στη Λεκάνη του Ηροδότου. Το ένα από τα τρία κοµµάτια
είναι δικό µας. Τι κάνει αυτή η συµφωνία; Για να το ακούσει ο κό-
σµος σήµερα, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες. 

Δώσαµε το 75% από το ένα τρίτο που αντιστοιχεί σε εµάς,
στην Αίγυπτο. Οι επιστήµονες εκτιµούν ότι εκεί υπάρχει ορυκτός
πλούτος 400 δισεκατοµµυρίων ευρώ και εµείς δίνουµε το 75%
από το κοµµάτι µας στους Αιγύπτιους. Δώρο! 

Σας παραπέµπω σε δηλώσεις επιστηµόνων και του κ. Ηλία Κο-
νοφάγου, µέλους της Επιτροπής Ενέργειας της Ακαδηµίας Αθη-
νών, έγκριτων επιστηµόνων, οι οποίοι τα λένε αυτά, αλλά,
δυστυχώς, δεν ακούγονται πουθενά. 

Κύριε Πρόεδρε, ως Ελληνική Λύση έχουµε πει πάρα πολλές
φορές, και στη συζήτηση που είχαµε για την αναθεώρηση του
Συντάγµατος, είναι θέση και αρχή µας αυτή, η άµεση δηµιουργία
–τώρα, βέβαια, θα µου πείτε ότι δεν γίνεται- συνταγµατικού δι-
καστηρίου. Γιατί αν υπήρχε συνταγµατικό δικαστήριο σήµερα,
δεν θα κάναµε την κουβέντα αυτή. 

Θα σας πω και το κάτι άλλο, γιατί προφανώς θα ακουστούν
και διάφορα σήµερα εδώ. Προσέξτε τι θα πείτε. Γιατί για ΑΟΖ
στην Ελληνική Λύση και σε αυτόν τον πολιτικό Αρχηγό δεν θα µι-
λάτε. Ιδίως για ΑΟΖ στην Ελληνική Λύση και σε αυτόν το πολιτικό
Αρχηγό, που έχει αφιερώσει όλο του τον πολιτικό βίο πάνω στα
θέµατα αυτά. 

Κύριε Πρόεδρε, το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι ο θεµατοφύλα-
κας του Συντάγµατος. Εµάς, τους Έλληνες Βουλευτές, µας ψή-
φισε ο κόσµος για να προστατεύουµε τους νόµους και το
Σύνταγµα. Και σήµερα το Σύνταγµα στην Αίθουσα αυτή µε τα
δύο σχέδια νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών παραβιάζεται κα-
τάφωρα. 

Σας θέτουµε όλους προ των ευθυνών σας. Ο ιστορικός του
µέλλοντος καταγράφει και εµείς δεν θα είµαστε µέλος και κοµ-
µάτι αυτής της ιστορίας, µιας ιστορίας η οποία δίνει µειωµένη
εθνική κυριαρχία στη χώρα. 

Εµείς θα δώσουµε αγώνα, για να προστατεύσουµε τα εθνικά
και κυριαρχικά µας δικαιώµατα και οι Έλληνες θα πρέπει σήµερα
από εδώ να µάθουν την αλήθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατά τα ειωθότα, ξε-
κινάµε ανάποδα. 

Από τη ΜέΡΑ25 θέλει να µιλήσει κάποιος; 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσουµε σε λίγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετηθούµε

όταν µιλήσουµε, όχι τώρα, για το θέµα της συνταγµατικότητας.
Όταν µιλήσουµε θα τοποθετηθούµε για όλα αυτά τα θέµατα, στις
οµιλίες. Ήδη το κάναµε στην επιτροπή, θα το κάνουµε και στην
τοποθέτηση εδώ. 

Με τις αµερικάνικες βάσεις δεν υπάρχει µειωµένη κυριαρχία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλώς, θα πείτε ό,τι

θέλετε στην τοποθέτησή σας. 
Από το Κίνηµα Αλλαγής για την ένταση συνταγµατικότητας
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ποιος θα πάρει τον λόγο; Ο κ. Λοβέρδος; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω εάν η συζήτηση αυτή είναι σωστό να κρατήσει πολλή

ώρα. Πιστεύω ότι δεν πρέπει να κρατήσει, σχεδόν, καθόλου. Σέ-
βοµαι όλους τους συναδέλφους. Ειδικά ως προς τους συναδέλ-
φους από την Ελληνική Λύση, µέσα στην πορεία ενός χρόνου
στην Αίθουσα αυτή έχουµε δείξει σεβασµό ο ένας προς τον
άλλον. Εκτιµώ, ωστόσο, σήµερα ότι δεν συνεισφέρουν ούτε στη
συζήτηση, ούτε και εθνικά. 

Δύο φράσεις θα πω µόνο. Τα κράτη όταν συνάπτουν διεθνείς
συµφωνίες προσέρχονται ως ελεύθερα κράτη και καθορίζουν,
κατά την κυριαρχία τους και κατά τις επιλογές τους, αυτό που
καθορίζουν και συµφωνούν µε κάποιο άλλο κράτος. 

Υπάρχει Κυβέρνηση που υπογράφει, υπάρχει Βουλή που κυ-
ρώνει και Πρόεδρος της Δηµοκρατίας που επικυρώνει. Μέχρις
εδώ, λοιπόν, οτιδήποτε σχετίζεται µε συνταγµατικά και µη συν-
ταγµατικά θέµατα είναι εκτός θέµατος. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο, που ίσως αξίζει µιας φράσης. Θα
πάµε στο άρθρο 28 παράγραφος 3 ή στο 28 παράγραφος 1; Δεν
µπορεί να γίνεται σύγχυση, κύριε Πρόεδρε, ανάµεσα στην κυ-
ριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα. Είναι ανεπίτρεπτο να γί-
νεται αυτό. Δεν το δέχοµαι ότι µπορεί να υπάρχει άγνοια αυτών
των όρων ή ηθεληµένη σύγχυση αυτών των όρων, για να γίνονται
συζητήσεις. 

Είµαστε υπέρ του να απορριφθεί αυτή η ένσταση. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Λοβέρδο, και για τη συντοµία. 
Από τον ΣΥΡΙΖΑ τον λόγο έχει ο κ. Κατρούγκαλος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας βασίζεται σε εσφαλµένη

προϋπόθεση, ότι εφαρµόζεται, δηλαδή, το άρθρο 28 παράγρα-
φος 3 του Συντάγµατος και όχι το άρθρο, όπως πράγµατι ισχύει,
28 παράγραφος 1. 

Όπως προαναφέρθηκε από τον συνάδελφο κ. Λοβέρδο, το
άρθρο 28 παράγραφος 3 αφορά σε περιορισµούς εθνικής κυ-
ριαρχίας. Δηλαδή, τι σηµαίνει αυτό απλά; Όταν αυτοδεσµευόµα-
στε ότι µία αρµοδιότητά µας δεν θα µπορούµε πια να την
ασκήσουµε στο µέλλον όπως την ασκούσαµε, για παράδειγµα,
επειδή την µεταβιβάσαµε, την εκχωρήσαµε, σε έναν οργανισµό,
όπως είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Άρα, επί του προκειµένου, που δεν έχουµε ζήτηµα περιορι-
σµού αντίστοιχο της άσκησης εθνικής κυριαρχίας, αλλά µια σύ-
ναψη διεθνούς σύµβασης, βάσει του άρθρου 28 παράγραφος 1,
προφανώς δεν έχει έδαφος εφαρµογής η συγκεκριµένη αυτή
ρύθµιση. 

Πολιτική κριτική, την οποία θα αναπτύξουµε και εµείς, που
αναφέρεται στο ότι δεν είναι προφανής η µεθοδολογία που ακο-
λουθήθηκε, προφανώς δεν ισοδυναµεί µε λόγο αντισυνταγµατι-
κότητας. Δεν πρέπει να συγχέουµε αυτές τις δύο διαφορετικές
τάξεις επιχειρήµατος. Γι’ αυτό τον λόγο, είµαστε υπέρ της απόρ-
ριψης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από τη Νέα Δηµοκρα-
τία ποιος θα πάρει τον λόγο; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Εγώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Χατζη-
βασιλείου. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας δεν ευσταθεί και θα εξη-
γήσω για ποιους λόγους. 

Η ακολουθούµενη διαδικασία κύρωσης των σηµερινών συµ-
φωνιών γίνεται µε βάση το άρθρο 28 παράγραφος 1, όπως
ρητώς αναφέρεται στο πρώτο άρθρο των συζητούµενων συµφω-
νιών που έχουµε σήµερα µπροστά µας. Δεν χωρεί εφαρµογή η
διάταξη της παραγράφου 3 του άρθρου 28 του Συντάγµατος, η
οποία για να εφαρµοστεί χρειάζεται να έχουµε περιορισµό εθνι-
κής κυριαρχίας και, ως γνωστόν, η οριοθέτηση ΑΟΖ δεν συνιστά
τίποτα τέτοιο. 

Αντιθέτως, η οριοθέτηση της ΑΟΖ ενισχύει την κυριαρχία αντί

να περιορίζει την άσκησή της. Στην ουσία, λοιπόν, ενεργοποι-
ούµε δικαιώµατα σήµερα και δεν έχουµε τίποτα απολύτως. Άρα,
ορθώς ακολουθούµε τη διαδικασία µε βάση το άρθρο 28 παρά-
γραφος 1. 

Θυµίζω ότι µε την ίδια διαδικασία είχε κυρωθεί το 1995, πριν
από είκοσι πέντε χρόνια, η λεγόµενη UNCLOS, η σύµβαση που
διέπει το Δίκαιο της Θάλασσας, αλλά και το 1977 η συµφωνία
Ελλάδας - Ιταλίας για την υφαλοκρηπίδα, τότε µε το Κωνσταντίνο
Καραµανλή. 

Εποµένως, αυτή η ένσταση είναι νοµικά έωλη και, προφανώς,
γίνεται µόνο για λόγους εντυπωσιασµού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στον Υπουργό, εφόσον το θέλει, τον λόγο έχει η κυρία Σακο-
ράφα. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, η επήρεια των νησιών είναι µειωµένη και αυτό το
έχουµε επισηµάνει και στην προχθεσινή µας οµιλία και είναι ένας
από τους λόγους που θεωρούµε προβληµατικές τις συµφωνίες
και για το παρόν, αλλά και για το µέλλον. Όµως, η αρχή της αµοι-
βαιότητας έχει τηρηθεί. Άρα, δεν υπάρχει θέµα αντισυνταγµατι-
κότητας. Για τα υπόλοιπα θα τοποθετηθούµε στην οµιλία µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύρια Σακοράφα. 
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Κυβέρνησης ο κ. Δένδιας Υπουρ-

γός Εξωτερικών για πέντε λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, προς θεού! Προς τι τα πέντε λεπτά; Εν πάση πε-
ριπτώσει, ευχαριστώ για τη γενναιοδωρία. 

Πρόκειται περί προδήλως νοµικού σφάλµατος. Αναφέρθηκε
από τους συναδέλφους. Το 28.3 εδώ δεν βρίσκει καµµία εφαρ-
µογή. Το 28.1 τυγχάνει εφαρµογής. Ως προς τα υπόλοιπα θέµατα
ουσίας και αυτά τυγχάνουν απολύτως ανακριβή, αλλά αυτά είναι
ζητήµατα ουσίας. 

Έχει έννοια, αν θα µου επέτρεπαν οι κύριοι συνάδελφοι, µε
όλο το σεβασµό, σε θέµατα τόσο σοβαρά τουλάχιστον να γίνεται
µια επαρκής ανάλυση των διατάξεων πριν τις επικαλεστεί κά-
ποιος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χήτα, µιλή-

σατε. Δεν έχετε άλλη οµιλία επί του θέµατος εσείς. Όταν θα
έρθει η ώρα σας, τότε µπορείτε να ξαναµιλήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Νοµίζω από τις ξεκά-
θαρες τοποθετήσεις των εκπροσώπων των κοµµάτων είναι εµ-
φανές τι θέλετε. Συνεπώς, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας
απορρίπτεται. 

Ξεκινάµε µε τον γενικό εισηγητή από τη Νέα Δηµοκρατία, τον
Βουλευτή Σερρών κ. Αναστάσιο Χατζηβασιλείου. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,
κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κυρώ-
νουµε δύο ιστορικές και σηµαντικές συµφωνίες, δύο συµφωνίες
που η Κυβέρνηση διαπραγµατεύτηκε µε υπευθυνότητα, προστα-
τεύοντας το εθνικό συµφέρον. 

Σήµερα, για πρώτη φορά, η χώρα καθορίζει µε γειτονικά κράτη
αποκλειστικές οικονοµικές ζώνες και αυτό πιστώνεται στον Πρω-
θυπουργό και, βεβαίως, στον Υπουργό των Εξωτερικών. 

Προχθές, στη διάρκεια της συζήτησης σε αυτή την Αίθουσα
στην αρµόδια Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση κατηγόρησε την Κυβέρνηση για έλλειψη εθνικού
σχεδιασµού στη χάραξη εξωτερικής πολιτικής και από την Ελάσ-
σονα Αντιπολίτευση ακούσαµε σχόλια περί βεβιασµένων κινή-
σεων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µε τις συµφωνίες
Ελλάδας-Ιταλίας και Ελλάδας-Αιγύπτου η Κυβέρνηση κλείνει εκ-
κρεµότητες δεκαετιών, αποδεικνύει εµπράκτως ότι εφαρµόζει
µια στρατηγική εθνικής ολοκλήρωσης στη βάση του Διεθνούς Δι-
καίου και µόνον και στέλνει ξεκάθαρο µήνυµα αυτοπεποίθησης
και αποφασιστικότητας προς κάθε κατεύθυνση. Δηµιουργεί, λοι-
πόν, σήµερα ισχυρά νοµικά κεκτηµένα, ως αποτέλεσµα µιας πο-
λιτικής αρχών που βασίζεται στη διεθνή νοµιµότητα και µόνο. 
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Μέσα σε έναν µόλις χρόνο υπέγραψε δύο επωφελείς συµφω-
νίες, επιβεβαιώνοντας το δικαίωµα των νησιών σε ΑΟΖ και υφα-
λοκρηπίδα. Μέσα σε έναν χρόνο ανέδειξε τη χώρα σε παράγοντα
σταθερότητας στην περιοχή και έδειξε τον δρόµο για το πως δι-
ευθετούνται οι διµερείς εκκρεµότητες. Διαπραγµάτευση µε καλή
πίστη, εφαρµογή των διεθνών συνθηκών και συµβάσεων, φυσικά
χωρίς απειλές και χωρίς εκβιασµούς. Αυτό το λέτε εσείς έλλειψη
στρατηγικής; Αυτό το λέτε εσείς έλλειψη σχεδιασµού; 

Η Ελλάδα σήµερα αυξάνει το γεωπολιτικό της αποτύπωµα και
κατοχυρώνει τη δικαιοδοσία και τα δικαιώµατά της. Με τις συµ-
φωνίες αυτές, λοιπόν, εξασφαλίζει ότι τα νησιά µας διαθέτουν
και υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ. Η ελληνοϊταλική συµφωνία αποτέ-
λεσε σαφώς την αρχή και έδωσε το έναυσµα, ενώ η ελληνοαιγυ-
πτιακή αποκαθιστά σιγά σιγά την τάξη στη νοτιοανατολική
Μεσόγειο. Σήµερα, τριάντα περίπου χρόνια µετά την έναρξη
ισχύος της σύµβασης του ΟΗΕ, της γνωστής UNCLOS, η Ελλάδα
κλείνει τις εκκρεµότητες οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών µε
όµορα κράτη. 

Κι επειδή ακούστηκαν διάφορα για την ΑΟΖ τις τελευταίες
µέρες, θα ήθελα να επικαλεστώ ξανά το άρθρο 74 της Διεθνούς
Σύµβασης που λέει ότι: «Οριοθέτηση ΑΟΖ µεταξύ γειτονικών
κρατών µε αντικείµενες ή παρακείµενες ακτές γίνεται µε συµφω-
νία βάσει του Διεθνούς Δικαίου. Σε περίπτωση µη συµφωνίας
εντός εύλογου χρόνου, τότε τα δύο κράτη πρέπει να προσφύ-
γουν σε δικαστική επίλυση». Μάλιστα στο ίδιο άρθρο κωδικοποι-
είται και εθιµικό δίκαιο το οποίο ισχύει και έναντι κρατών που δεν
έχουν επικυρώσει την UNCLOS, όπως για παράδειγµα είναι η γει-
τονική µας Τουρκία. 

Έτσι, λοιπόν, είναι σαφές ότι ο πλέον ενδεδειγµένος τρόπος
βάσει του Διεθνούς Δικαίου για να οριοθετήσει κανείς ΑΟΖ είναι
η επίτευξη διµερών συµφωνιών. Ειδικά στις παρούσες συνθήκες,
µε την αυξηµένη τουρκική προκλητικότητα, οι δύο συµφωνίες
εξασφαλίζουν για τη χώρα πολύ περισσότερα πράγµατα από
εκείνα που ρητώς περιγράφουν. Στέλνουν παντού το µήνυµα ότι
η Ελλάδα είναι µια ήρεµη δύναµη, µια δύναµη που δεν επικαλεί-
ται απλώς το Διεθνές Δίκαιο, αλλά πλέον αποδεικνύει ότι µπορεί
να το αξιοποιεί για να κατοχυρώνει στην πράξη τα δικά της δι-
καιώµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία µε την Ιταλία για
την οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών µας είναι χρονικά η πρώτη
συµφωνία που υπεγράφη για θαλάσσιες ζώνες από τη χώρα µας
και αποτελεί αποτέλεσµα πολυετών διεργασιών. Κυρίως, όµως,
είναι αποτέλεσµα µιας επίµονης και συστηµατικής προσπάθειας
που κατέβαλε η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εξωτερικών το τε-
λευταίο διάστηµα. 

Το κείµενο αυτό επιβεβαιώνει µε τον πιο πανηγυρικό τρόπο το
δικαίωµα των νησιών σε θαλάσσιες ζώνες. Η οριοθέτηση στηρί-
ζεται στη µέση γραµµή της υπάρχουσας Συµφωνίας Ελλάδας -
Ιταλίας του 1977 περί της υφαλοκρηπίδας. Με την τωρινή συµ-
φωνία η µέση γραµµή θα ισχύει για τα υπερκείµενα της υφαλο-
κρηπίδας ύδατα. Έτσι, λοιπόν, η συµφωνία οριοθέτησης του
1977 επεκτείνεται σήµερα σε συµφωνία που περιλαµβάνει το σύ-
νολο των θαλασσίων ζωνών, άρα και της ΑΟΖ. Και η επιλογή η
συµφωνία να αφορά το σύνολο των ζωνών αυτών συνάδει µε τη
διεθνή πρακτική και συµφέρει προφανώς τη χώρα µας.

Σχετικά µε την οριοθέτηση, η χρήση της µέσης γραµµής στον
καθορισµό της υφαλοκρηπίδας και η αναγνώριση των δικαιωµά-
των των νησιών αποδεικνύει για άλλη µια φορά ότι η Ελλάδα πα-
ραµένει σταθερή στις πάγιες θέσεις της. Η συµφωνία αυτή
αποτελεί ασφαλές πρότυπο και εξαιρετικό προηγούµενο για ανά-
λογες διαπραγµατεύσεις µε άλλες γειτονικές χώρες στο µέλλον. 

Τα ειδικότερα θέµατα της αλιείας και της περιβαλλοντικής
προστασίας διευθετούνται στο πλαίσιο κοινών δηλώσεων. Μάλι-
στα, το ζήτηµα της αλιείας ήταν εκείνο που απασχόλησε περισ-
σότερο τις δύο πλευρές. Οι Ιταλοί αλιείς πολέµησαν την
πιθανότητα συµφωνίας µε την Ελλάδα µε αφορµή την κακή εµ-
πειρία που είχαν αποκοµίσει από την αντίστοιχη Συµφωνία Ιτα-
λίας - Γαλλίας το 2015, η οποία σηµειωτέον δεν κυρώθηκε ποτέ
από την ιταλική Βουλή λόγω των αντιδράσεων των Ιταλών ψαρά-
δων. 

Έτσι, λοιπόν, οι Ιταλοί θεωρούσαν ότι είχαν αποκτήσει ιστο-

ρικά δικαιώµατα µε την άνευ όρων δραστηριότητά τους στα διε-
θνή ύδατα ανοιχτά του Ιονίου Πελάγους. Το Υπουργείο των Εξω-
τερικών αντέδρασε σθεναρά στα περί ιστορικών δικαιωµάτων
των Ιταλών αλιέων, καθώς νοµικά το ιταλικό επιχείρηµα είναι απο-
λύτως σαθρό. 

Έτσι, λοιπόν, αποφασίστηκε από κοινού τα δύο κράτη να στεί-
λουν επιστολή στην Κοµισιόν µε την οποία ζητούν τη µελλοντική
τροποποίηση του Κανονισµού περί Αλιευτικής Πολιτικής, ώστε
όταν η Ελλάδα αποφασίσει να επεκτείνει τα χωρικά ύδατα έως
τα 12 ναυτικά µίλια στην περιοχή, να διατηρηθεί η υπάρχουσα
αλιευτική δραστηριότητα των Ιταλών στην ενδιάµεση ζώνη που
σήµερα αποτελεί διεθνή ύδατα. 

Όµως, εδώ ο Υπουργός Εξωτερικών πέτυχε µια σηµαντική
πρόβλεψη. Όταν η Ελλάδα επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα, µόνο
συγκεκριµένος αριθµός ιταλικών πλοίων θα µπορεί να αλιεύει
στη ζώνη από τα 6 έως τα 12 ναυτικά µίλια και φυσικά υπό τον
έλεγχο των ελληνικών αρχών και µόνο. Επιπλέον, προβλέπεται
ότι οι Ιταλοί θα µπορούν να ψαρεύουν αποκλειστικά συγκεκριµέ-
νες κατηγορίες ειδών, οι οποίες µάλιστα δεν ενδιαφέρουν τους
Έλληνες αλιείς. Έτσι, η Ιταλία αποδέχεται περιορισµούς για τους
αλιείς οι οποίοι µέχρι σήµερα ψαρεύουν ανεξέλεγκτα σε εκείνα
τα ύδατα και ταυτόχρονα, επιβεβαιώνει περίτρανα το δικαίωµα
της χώρας µας για επέκταση των εθνικών χωρικών µας υδάτων. 

Παράλληλα, στο πλαίσιο της συµφωνίας υπεγράφη και η κοινή
δήλωση για τους πόρους της Μεσογείου. Με τη δήλωση αυτή τα
δύο κράτη εκφράζουν την προσήλωσή τους στην ισόρροπη και
βιώσιµη διαχείριση των θαλασσίων πόρων και βέβαια, συµφω-
νούν να διεξαγάγουν στο µέλλον διαβουλεύσεις για την εκτίµηση
τυχόν επιπτώσεων στις υφιστάµενες πρακτικές των αλιέων από
εξελίξεις περιβαλλοντικές, νοµικές, κλιµατικές ή και άλλες. 

Η απόφαση της Ιταλίας, µιας µεγάλης και σοβαρής ευρωπαϊ-
κής χώρας, να συνοµολογήσει µια ισορροπηµένη και νοµικά
ισχυρή συµφωνία µε την Ελλάδα συνεπάγεται την αναγνώριση
της αξιοπιστίας της Κυβέρνησης και φυσικά της ίδιας της χώρας
µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία µε την Αίγυπτο -για
να περάσω στο επόµενο θέµα- είναι µια εξίσου σηµαντική συµ-
φωνία και σε πολιτικό και σε συµβολικό επίπεδο. Πρόκειται για
µία απολύτως νόµιµη συµφωνία µεταξύ δύο κυρίαρχων κρατών.
Αποτελεί τµήµα της ευρύτερης στρατηγικής διευθέτησης διµε-
ρών εκκρεµοτήτων και οικοδόµησης συµµαχιών µε τρίτους, προ-
ασπίζοντας πάνω από όλα το εθνικό συµφέρον. 

Είναι αποτέλεσµα εντονότατων διεργασιών της ελληνικής δι-
πλωµατίας, µε τις συζητήσεις να έχουν ξεκινήσει πριν από δεκα-
πέντε χρόνια και τη συµφωνία να συνοµολογείται µετά από
δεκατέσσερις γύρους διαπραγµατεύσεων. Βεβαίως, κοµβικό
ρόλο έπαιξαν και οι πολύ καλές σχέσεις του Πρωθυπουργού µε
τον Αιγύπτιο Πρόεδρο Σίσι. 

Και αυτή η συµφωνία επιβεβαιώνει ξεκάθαρα την πάγια θέση
της χώρας µας ότι τα νησιά διαθέτουν και υφαλοκρηπίδα και
ΑΟΖ. Το µήνυµα που στέλνει η συµφωνία αυτή προς πάσα κα-
τεύθυνση είναι ότι η χώρα µας δεν κάνει παράνοµες συµφωνίες.
Η Ελλάδα δεν εξαναγκάζει άλλες χώρες σε λεόντειες συµφωνίες
χωρίς νοµική ισχύ. Αντιθέτως, διαπραγµατεύεται και προβαίνει
σε οριοθετήσεις µε βάση το Δίκαιο της Θάλασσας και το Διεθνές
Δίκαιο, όχι µε παράνοµα παζάρια. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι η Τουρκία προσέφερε στην Αίγυ-
πτο το τελευταίο διάστηµα µια εναλλακτική συµφωνία ως προς
τη δική µας, που έδινε περισσότερο θαλάσσιο χώρο στο Κάιρο.
Όµως, η κυβέρνηση του Καΐρου έκανε την επιλογή της και επέ-
λεξε τη διεθνή νοµιµότητα. Ξεκάθαρα, λοιπόν, διάλεξε να συνά-
ψει µία νόµιµη και αναγνωρισµένη συµφωνία µε την δική µας
πλευρά. Άλλωστε, το καλό κλίµα που επικρατεί στις σχέσεις Ελ-
λάδας και Αιγύπτου επιβεβαιώθηκε και από την άµεση κύρωση
της συµφωνίας την οποία συζητούµε σήµερα από την αιγυπτιακή
Βουλή πριν από λίγες ηµέρες. 

Επιπλέον, αυτή η συµφωνία Ελλάδας - Αιγύπτου καταρρίπτει
και το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο που είχε υπογραφεί τον
περασµένο Νοέµβριο ανάµεσα στην τουρκική κυβέρνηση και το
καθεστώς της Τρίπολης, δηλαδή το καθεστώς του κ. Σάρατζ.
Μαζί καταρρίπτει και την τουρκική θεώρηση για την περιοχή. Άλ-
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λωστε, έτσι εξηγείται και η σφοδρή αντίδραση της Άγκυρας τις
τελευταίες εβδοµάδες. 

Το παράνοµο, λοιπόν, τουρκολιβυκό µνηµόνιο διασταυρώνεται
µε µία νόµιµη οριοθέτηση που βασίζεται στο Διεθνές Δίκαιο. Τα
δύο κείµενα, τουρκολιβυκό και η συµφωνία Ελλάδας - Αιγύπτου,
δεν µπορούν να συγκριθούν ούτε πολιτικά ούτε νοµικά µεταξύ
τους. 

Είναι δύο εντελώς διαφορετικά πράγµατα. Γιατί; Πρώτον, το
τουρκολιβυκό µνηµόνιο δεν είναι σύµφωνο µε το Δίκαιο της Θά-
λασσας. Δεύτερον, συνάφθηκε από δύο χώρες οι οποίες δεν
γειτνιάζουν µεταξύ τους. Τρίτον, η εγκυρότητα του καταγγέλ-
θηκε ακόµα και από το ίδιο, το νόµιµα εκλεγµένο κοινοβούλιο της
Λιβύης. Και τέταρτον, ο υπονοµευτικός του ρόλος σε βάρος της
σταθερότητας στη Μεσόγειο αναδείχθηκε από πάρα πολλές
χώρες, συµπεριλαµβανοµένων και εταίρων µας και συµµάχων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ. 

Έτσι, λοιπόν, µε τη σηµερινή συµφωνία Ελλάδας - Αιγύπτου
κατοχυρώνονται τα δικαιώµατα της Ελλάδας σε µια περιοχή µε
έκταση σχεδόν τριάντα οκτώ χιλιάδων τετραγωνικών χιλιοµέ-
τρων. Στην ουσία, όλη η θαλάσσια περιοχή που η Τουρκία διεκ-
δικεί µε το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο, αναγνωρίζεται
πλέον ως ζώνη ελληνικής δικαιοδοσίας. Έτσι, οι αξιώσεις της Άγ-
κυρας αποδεικνύονται και παράνοµες και ανεδαφικές. Και αυτό
το αναγνωρίζουν όλοι στη διεθνή κοινότητα.

Ακόµα, µε τη σηµερινή συµφωνία επικαλύπτονται πλήρως οι
περιοχές που η Τουρκία προανήγγειλε ότι σκοπεύει να παραχω-
ρήσει στην τουρκική εταιρεία πετρελαίων, τη γνωστή «TPAO»,
για διεξαγωγή ερευνών υδρογονανθράκων. 

Επίσης, η συµφωνία αυτή, σε συνδυασµό µε την ελληνοϊταλική
συµφωνία, δηµιουργεί ένα καθεστώς ασφυκτικής πίεσης στη γει-
τονική Λιβύη. 

Στο εξής, λοιπόν, η Λιβύη βρίσκεται ανάµεσα σε δύο νόµιµες
οριοθετήσεις, Ελλάδας - Ιταλίας και Ελλάδας - Αιγύπτου. Η οποι-
αδήποτε λιβυκή κυβέρνηση στο µέλλον θα υποχρεωθεί να προ-
σέλθει σε συνοµιλίες µε την Αθήνα, για να ολοκληρώσουµε µε
νόµιµο τρόπο την οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών νοτίως της Κρή-
της. Και αυτό αποτελεί, επίσης, µεγάλη κυβερνητική επιτυχία.

Σε ό,τι αφορά στην οριοθέτηση: Αρχικά η Αίγυπτος δεν συµ-
φωνούσε στην οριοθέτηση µέσης γραµµής αντιπαραβάλλοντας
την αναλογικότητα των αντικειµένων ακτών. Όµως, στο τέλος,
αναγνωρίζοντας το αµοιβαίο συµφέρον, τις εξαιρετικές διµερείς
µας σχέσεις και το διεθνές περιβάλλον, συµφώνησε σε µία εν-
διάµεση λύση, δηλαδή σε µία γραµµή που µε αντικειµενικά κρι-
τήρια ανταποκρίνεται στα συµφέροντα των δύο χωρών και είναι
πολύ κοντά στους στόχους που οι δύο πλευρές είχαν θέσει εξ
αρχής. 

Έτσι, λοιπόν, η κατανοµή του θαλασσίου χώρου ανάµεσα σε
Αίγυπτο και Ελλάδα κινείται στο 55% και 45% αντίστοιχα, αποτέ-
λεσµα ιδιαιτέρως θετικό για τη δική µας χώρα. 

Βεβαίως, η παρούσα οριοθέτηση είναι τµηµατική. Αυτό, όµως,
σηµαίνει ότι αποτελεί τµήµα συνολικής, µεταγενέστερης οριοθέ-
τησης µεταξύ των δύο χωρών. 

Η µερική οριοθέτηση, κύριοι συνάδελφοι, δεν σηµαίνει άρνηση
των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Η προτεραιότητα είναι
σαφώς η κατάρριψη του τουρκολιβυκού µνηµονίου, την οποία
και πετυχαίνουµε.

Στο άρθρο 1 της συµφωνίας προβλέπεται ρητώς ότι τα δύο
µέρη θα συνεχίσουν τις συνοµιλίες τους για να ολοκληρωθεί η
οριοθέτηση πέραν των ακραίων σηµείων της συµφωνηθείσας
γραµµής. Όσο για το τµήµα το οποίο συµφωνούµε σήµερα, η
οριοθέτηση του είναι τελεσίδικη, δεσµευτική και δεν επιδέχεται
καµµίας αλλαγής. Και εδώ εντοπίζεται άλλο ένα σηµαντικό, θετικό
αποτέλεσµα της κυβερνητικής στρατηγικής: Η Αίγυπτος αποδέχ-
θηκε ότι η οριοθέτηση αυτή είναι µερική και ότι εκκρεµεί η ολο-
κλήρωσή της, κάτι που δεν αποδεχόταν τα προηγούµενα χρόνια. 

Επιπλέον, µε τη συµφωνία αυτή ανοίγει ο δρόµος για την
πλήρη εκµετάλλευση των πλουτοπαραγωγικών µας πόρων στα
νότια της Κρήτης και, φυσικά, εµβαθύνουµε τις σχέσεις µας µε
την Αίγυπτο, το µεγαλύτερο αραβικό κράτος. Και αυτό έχει την
ιδιαίτερη σηµασία του ιδίως τώρα που το σκηνικό στη Μέση Ανα-
τολή γίνεται περισσότερο πολύπλοκο καθηµερινά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στρατηγική της Κυβέρνησης
είναι ξεκάθαρη: Πίστη στο Διεθνές Δίκαιο, διάλογος µε στόχο
συµφωνίες που εξασφαλίζουν πλήρη άσκηση των κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µε αυτοπεποίθηση
και αποφασιστικότητα κλείνει µία περίοδο αδράνειας και δισταγ-
µών στην εξωτερική πολιτική της χώρας και στέλνει ένα ξεκά-
θαρο µήνυµα προς πάσα κατεύθυνση και κυρίως προς την
Τουρκία, ότι η οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών, η µόνη διµερής
µας εκκρεµότητα, µπορεί να γίνει αποκλειστικά στο πλαίσιο που
ορίζει το Διεθνές Δίκαιο και τίποτα άλλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρα-
τία υπερψηφίζει τις δύο συµφωνίες. Εκπορεύονται από το Διε-
θνές Δίκαιο και βάζουν τάξη στην αταξία που επιχειρούν να
επιβάλουν ορισµένοι στη Μεσόγειο.

Το ίδιο καλούµε να πράξουν και οι άλλες πολιτικές δυνάµεις.
Ειδικά τώρα που η τουρκική προκλητικότητα συνεχίζεται, η
εθνική ενότητα είναι περισσότερο απαραίτητη από ποτέ. Καµµία
υπεύθυνη πολιτική δύναµη δεν µπορεί να υπεκφεύγει από µεί-
ζονα εθνικά ζητήµατα, όπως είναι αυτά που συζητούµε σήµερα.
Και η Νέα Δηµοκρατία καλεί όλα τα κόµµατα να τοποθετηθούν
ξεκάθαρα επί των δύο συµφωνιών. Δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ, κατά
δήλωσή του, προτίθεται να ψηφίσει «παρών» στη συµφωνία µε
την Αίγυπτο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στα εθνικά ζητήµατα δεν χωρούν
«παρών». Τα εθνικά ζητήµατα θέλουν καθαρές θέσεις. Δεν θα
αναφερθώ στην εσωκοµµατική τρικυµία του ΣΥΡΙΖΑ, του οποίου
µεγάλο κοµµάτι ήθελε να ψηφίσει τη συµφωνία µε την Αίγυπτο,
αλλά θα σταθώ στη δήλωση του κ. Τσίπρα στο φόρουµ των Δελ-
φών στις 10 Ιουνίου, ο όποιος επί λέξει ανέφερε: «Θέλουµε
άµεση διαπραγµάτευση και µε την Αίγυπτο για τη διαµόρφωση
AOZ, αλλά να προχωρήσουµε τώρα.». Και, µάλιστα, σε ερώτηση
που δέχθηκε από τη δηµοσιογράφο, διευκρίνισε: «Βεβαίως, µε-
ρική οριοθέτηση. Τµηµατικά θα πάµε.» 

Σήµερα, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ αυτοαναιρείται. Προσπαθώντας να
ισορροπήσει ανάµεσα στους υποστηρικτές της συµφωνίας Ελ-
λάδας και Αιγύπτου και σε εκείνους που ζητούν στείρα αντιπολί-
τευση, επιλέγει την υπεκφυγή του «παρών». Στόχος είναι,
προφανώς, να εξασφαλίσει την εσωκοµµατική του ηρεµία.

Η Βουλή, λοιπόν, σήµερα κυρώνει δύο ιστορικές συµφωνίες,
δύο κείµενα που αποτελούν απόδειξη ότι η Κυβέρνηση και η ελ-
ληνική διπλωµατία ασκούν υπεύθυνη και τολµηρή εξωτερική πο-
λιτική, µε σιγουριά και αποφασιστικότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο γενι-
κός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Γιώργος Κατρούγ-
καλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Να ευχηθώ και από το Βήµα της Ολοµέλειας «καλή επι-
στροφή» σε όλους και σε όλες σας αγαπητές και αγαπητοί συ-
νάδελφοι.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κατά τη συζήτηση στην επιτροπή τόσο
η συνεισηγήτρια µας, όσο κι εγώ, επισηµάναµε ότι κάθε διεθνής
συµφωνία ενσωµατώνει συµβιβασµούς, αυτοδεσµεύσεις των
κρατών και της κυριαρχίας τους, οι οποίοι κρίνονται αν είναι επω-
φελείς ή όχι, µε κριτήριο το εθνικό συµφέρον και το αν ενσωµα-
τώνονται σε ένα σχέδιο εθνικής στρατηγικής και ασκήσαµε
κριτική στην Κυβέρνηση ότι δεν υφίσταται παρόµοιο σχέδιο. Μας
αντέτεινε η κυρία Μπακογιάννη, ότι δεν έχουµε δίκιο, ότι υπάρχει
τουλάχιστον τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια παρόµοιο σχέδιο,
που συνίσταται στην επιδίωξη της χάραξης ΑΟΖ µε τα γειτονικά
µας κράτη. 

Η ύπαρξη ενός σκοπού, όµως, όπως είναι αυτός, δεν συνιστά
στρατηγική, αν δεν υπηρετείται από µια συγκεκριµένη µεθοδο-
λογία. Και επειδή -κακά τα ψέµατα- το βασικό πρόβληµα της εξω-
τερικής µας πολιτικής είναι οι σχέσεις µας µε τον ανατολικό
γείτονα, πώς θα ανασχέσουµε τον αναθεωρητισµό του, πώς θα
µπορέσουµε να έχουµε µαζί του έναν διάλογο βασισµένο στο
Διεθνές Δίκαιο,  πρέπει, επίσης, να δίνει απάντηση και ως προς
αυτό το ερώτηµα.
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Για να µην είµαι άδικος, κατά την πρώτη διακυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας αυτό τον αιώνα υπήρχε -τουλάχιστον ως πρό-
πλασµα- ένα παρόµοιο σχέδιο στρατηγικής. Το ονοµάζουµε ορι-
σµένες φορές ως «δόγµα Μολυβιάτη». Ενδεχοµένως, να αδικεί
τον τρεις φορές Υπουργό Εξωτερικών η προσωποποίηση σε
αυτόν τάσεων προγενέστερων και εγγενών χαρακτηριστικών της
εξωτερικής πολιτικής της συντηρητικής παράταξης. Έτσι, όµως,
επικράτησε να λέγεται και έτσι το χρησιµοποιώ, χωρίς προσω-
πικά να θέλω να αποδώσω οποιαδήποτε µοµφή ή απαξία στον
πρώην Υπουργό, τον οποίο τιµώ και σέβοµαι. 

Η µεθοδολογία, λοιπόν, που ενσωµάτωνε αυτό το δόγµα, ήταν
η αυστηρή εφαρµογή του κανόνα της µέσης γραµµής και τις ίσης
απόστασης για την οριοθέτηση AOZ, σε συνδυασµό µε την επι-
δίωξη, πάντοτε, της απόλυτης επήρειας των νησιών µας.

Ως προς, δε, τις σχέσεις µε την Τουρκία, ενσωµάτωνε πρα-
κτικά µια λογική ακινησίας, µια λογική ότι η χώρα πρέπει να κερ-
δίζει χρόνο, να αποφύγει να καθίσει στο τραπέζι των συνοµιλιών,
µε λίγα λόγια τη λογική της µη λύσης. 

Είναι σαφές ότι και οι δύο συµφωνίες που ερχόµαστε σήµερα
να κυρώσουµε, δεν ακολουθούν τον κανόνα της πλήρους επή-
ρειας των νησιών. Στην Ιταλία ξέρουµε ακριβώς και την σχετικά
µειωµένη επήρεια που έχουν τα νησιά τα οποία αφορά η παρα-
τήρηση αυτή. Για τα Διαπόντια έχουµε 70% µειωµένη επήρεια,
για τους Στροφάδες έχουµε 32%.

Και ναι µεν ως προς τη συµφωνία µε την Ιταλία δεν γεννάται µεί-
ζον ζήτηµα, γιατί θα µπορούσε να υποστηρίξει κάποιος ότι ανά-
λογη ήταν η συµφωνία µε την υφαλοκρηπίδα, είµαστε κράτος που
σέβεται τις διεθνείς του υποχρεώσεις, «pacta sunt servanda», όλα
αυτά είχαν γίνει πριν από τη Συµφωνία της UNCLOS κι εποµένως
απλώς επαναλαµβάνουµε -γιατί εν τοις πράγµασι ταυτίζεται η ΑΟΖ
µε την υφαλοκρηπίδα- την προϋφιστάµενη συµφωνία. 

Μάλιστα, απ’ ότι ουσιαστικά προανακοίνωσε ο Υπουργός Εξω-
τερικών φαίνεται ότι -όπως παγίως σας ζητούσαµε και µέχρι
τώρα το αποκρούατε- θα ενισχύσετε το στρατηγικό βάθος της
συµφωνίας αυτής µε την επέκταση των χωρικών υδάτων στο
Ιόνιο, την οποία θυµίζω βέβαια ότι ως αντιπολίτευση την είχατε
καταγγείλει ότι «υποσκάπτει θεµελιώδεις θέσεις της εθνικής µας
πολιτικής». Προφανώς καλοδεχούµενο. Είναι καλό κάποιος να
διορθώνει τα λάθη του. Θα ήθελα, αγαπητέ κύριε Λοβέρδο, να
δω τι θα κάνετε κι εσείς που επίσης είχατε καταγγείλει αυτήν την
επιλογή, εάν θα υπερψηφίσετε, υποκύπτοντας σε έναν τροπισµό
που βλέπω το τελευταίο διάστηµα να έχετε προς τη Νέα Δηµο-
κρατία ή θα είσαστε ίσως το µοναδικό κόµµα που θα καταψηφί-
σει την επέκταση της αιγιαλίτιδάς µας ζώνης στο Ιόνιο. Αυτά ως
προς την Ιταλία. Και γι’ αυτό από την πρώτη στιγµή θετικά υπο-
στηρίξαµε τη σύµβαση και θα την υπερψηφίσουµε.

Τι γίνεται όµως ως προς τη συµφωνία µε την Αίγυπτο; Στη σύµ-
βαση µε την Αίγυπτο δεν ξέρουµε τι επήρεια έχουν τα νησιά από
το κείµενο της συµφωνίας και ο Υπουργός Εξωτερικών αρνήθηκε
να δώσει τις διευκρινίσεις που ζητήσαµε. Δεν ξέρουµε τις γραµ-
µές βάσης. Ξέρουµε, βέβαια, ότι δεν ακολουθήθηκε ο κανόνας
της µέσης γραµµής. Αυτό το παραδέχτηκε ο Υπουργός. Ξέρουµε
επίσης ότι η επήρεια είναι µειωµένη. Προκύπτει αυτό αυτονόητα
από το γεγονός ότι το ποσοστό που µας αποδόθηκε ως προς την
ΑΟΖ είναι µικρότερο από αυτό που θα παίρναµε βάσει του κα-
νόνα της µέσης γραµµής. Άρα η επήρεια των νησιών µας, ακόµα
και του µεγαλύτερου νησιού µας, της Κρήτης, είναι µειωµένη. 

Δεν πήραµε τις απαντήσεις που θα µας βοηθούσαν να έχουµε
εικόνα όχι µόνον για τα γεγονότα αυτά καθ’ αυτά, αλλά για τη
µεθοδολογία που ακολουθήθηκε. Οπωσδήποτε όµως δεν είναι η
µεθοδολογία που ακολουθούσε µέχρι τώρα η χώρα. Δεν είναι η
µεθοδολογία -να το πω µε άλλα λόγια- του δόγµατος Μανιάτη.
Το κρίσιµο, λοιπόν, δεν είναι µόνο η αξιολόγηση αυτής καθαυτής
της συµφωνίας µε την Αίγυπτο. Είναι τι πρόκειται να κάνετε στη
συνέχεια ως Κυβέρνηση στη διαπραγµάτευση µε την Τουρκία.
Θα εφαρµόσετε τη µεθοδολογία της σύµβασης για την Αίγυπτο;
Τότε πρέπει να µας πείτε ακριβώς ποια είναι αυτή. Θα εφαρµό-
σετε το δόγµα Μολυβιάτη; Εάν όµως προσέλθετε στις διαπραγ-
µατεύσεις µε την Τουρκία µε βάση το δόγµα Μολυβιάτη, πώς θα
απαντήσετε στο ερώτηµα γιατί µε άλλη µεθοδολογία διαπραγ-
µατεύεστε τη µία συµφωνία και µε άλλη την άλλη;

Έχετε σκοπό να κάνετε κάτι τρίτο; 
Ποια ήταν η απάντηση του Υπουργού ως προς τη µεθοδολογία

που ακολουθήθηκε; Η µεθοδολογία ήταν η µέθοδος εύρεσης
γραµµής, ως «συνάντηση της βούλησης δύο κυρίαρχων κρατών».
Δεν συµπλήρωσε καν «σύµφωνα µε το Δίκαιο της Θάλασσας».
Άρα, αυτό σηµαίνει ότι θα πάµε στη διαπραγµάτευση µε την Τουρ-
κία χωρίς κανένα κανόνα µεθοδολογίας που να απορρέει από την
UNCLOS, αναζητώντας απλώς την ισορροπία της βούλησης των
δύο µερών; Μα, δεν είναι ακριβώς αυτό που ζητά συνεχώς και πα-
γίως από το 1974 η Τουρκία; Να γίνει δηλαδή η διαπραγµάτευση
µε βάση τα ζωτικά συµφέροντα των δύο κρατών; 

Εάν πάτε έτσι στη διαπραγµάτευση µε την Τουρκία, χωρίς να
έχετε αποδεχθεί το αίτηµά µας να συζητήσουµε, εάν όχι στη δη-
µόσια συζήτηση ενώπιον της Βουλής, τουλάχιστον στο πλαίσιο
ενός Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών µε παρόµοια γραµµή στις
διερευνητικές επαφές µε την Τουρκία, ουσιαστικά µας ζητάτε να
εγκρίνουµε µια ιδιόµορφη µορφή µυστικής διπλωµατίας. Να κινη-
θείτε, δηλαδή, όπως θέλετε σε αχαρτογράφητα νερά χωρίς να
υπάρχει εθνική στρατηγική συµφωνηµένη, µε σαφή απόκλιση µε
ό,τι ξέραµε, ότι µέχρι τώρα εσείς διαπραγµατευόσασταν και να
έχετε υφαρπάξει µέσω της ψήφου που θα δώσουµε σήµερα στη
Βουλή και µια υποτιθέµενη έγκριση της Εθνικής Αντιπροσωπείας
χωρίς εµάς, αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας και κύριε
Υπουργέ. 

Εµείς έχουµε αποδείξει ότι είµαστε µια πατριωτική δύναµη ευ-
θύνης. Θέλουµε να υπάρχει εθνική στρατηγική και θέλουµε να
υπάρχει και εθνική ενότητα που θα στηρίζει τη στρατηγική αυτή.
Σας καλέσαµε επανειληµµένα να συνδιαµορφώσουµε τη στρα-
τηγική αυτή, στο πλαίσιο ενός εθνικού συµβουλίου εξωτερικής
πολιτικής. Αρνηθήκατε. Σας δώσαµε στην επιτροπή το ελαφρυν-
τικό της αµφιβολίας επιλέγοντας το «παρών» και όχι αρνητική
στάση απέναντι στη συµφωνία αυτή, ούτως ώστε να είχατε τη
δυνατότητα να δώσετε τις απαραίτητες διευκρινίσεις. Γιατί απο-
δεχόµαστε, ότι εάν ενταχθεί σε ένα εθνικό σχέδιο στρατηγικής,
πράγµατι µπορεί να διεµβολίσει η σύµβαση µε την Αίγυπτο το
παράνοµο τουρκολιβυκό σύµφωνο. Βεβαίως, να διεµβολίσει, δη-
λαδή να µας δώσει ένα εργαλείο, αλλά δεν ακυρώνει αυτόµατα
η συµφωνία αυτή το σύµφωνο, όπως πάλι δηµαγωγικά και µη τη-
ρώντας την υποχρέωση αλήθειας που έχετε απέναντι στον ελλη-
νικό λαό, έχετε δηλώσει. 

Άρα, ζητήσατε, κύριε Υπουργέ, στην οµιλία σας µέτωπο εθνικής
οµοψυχίας. Βεβαίως. Σε ποια βάση όµως; Υπάρχει ακόµα χρόνος
να διαµορφωθεί µια νέα εθνική στρατηγική που λείπει. Εµείς δεν
θεωρούµε ότι το δόγµα της µη λύσης, της ακινησίας είναι ο τρό-
πος επίλυσης των διαφορών. Η εξωτερική πολιτική που ακολου-
θήσαµε ήταν µια ενεργητική εξωτερική πολιτική που επεδίωκε τις
λύσεις, εµβληµατικά µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, όπου αποδεχ-
θήκαµε δηµαγωγική, δηµοκοπική πολεµική. Αλλά κι εσείς ουσια-
στικά συνεχίζετε κι ως προς τις δύο αυτές διαπραγµατεύσεις, τα
βήµατα τα οποία είχαµε κάνει προς την κατεύθυνση µιας επωφε-
λούς συµφωνίας για τα εθνικά µας συµφέροντα. Απορρίπτουµε,
εποµένως, τις λογικές της µη λύσης και της ακινησίας.

Περιµένουµε όµως από εσάς –γιατί εσείς είσαστε Κυβέρνηση-
να µας πείτε ποια στρατηγική θα ακολουθήσετε µε την Τουρκία
από εδώ και πέρα, ποια µεθοδολογία. Δεν µπορούµε να πορευό-
µαστε στο κενό, ούτε είναι δυνατόν να ζητάτε από την Αντιπολί-
τευση λευκή επιταγή. 

Δεν ανεχθήκαµε εκ µέρους σας την παραβίαση του καθήκον-
τος αληθείας, όταν µε τα λόγια του δικού σας συµβούλου εθνι-
κής ασφαλείας κοροϊδέψατε τον ελληνικό λαό ως προς την
παραβίαση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων από τις σεισµικές
έρευνες που πραγµατοποίησε το «ORUC REIS». Δεν θα ανεχ-
θούµε και τώρα την έµµεση παραβίαση του καθήκοντος της αλή-
θειας µε την απόκρυψη της στρατηγικής που πρόκειται  να
ακολουθήσετε, µε το να µην ανοίγετε τα χαρτιά σας για το πώς
πρόκειται να διαπραγµατευτείτε µε την Τουρκία. 

Έχετε δίκιο να λέτε ότι οι στιγµές αυτές είναι ιστορικές. Η κλι-
µάκωση της επιθετικότητας της Τουρκίας έχει πράγµατι λάβει
νέες, ποιοτικά πρωτόγνωρες διαστάσεις. Κι ο καθένας από εµάς
ως εκπρόσωπος του έθνους έχει ατοµική ευθύνη να τοποθετηθεί
απέναντι στις ιστορικές αυτές προκλήσεις. Γι’ αυτό ζητάµε ονο-
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µαστική ψηφοφορία, ώστε ο καθένας ατοµικά και κάθε πολιτική
δύναµη να πάρει τις ευθύνες της και να αντιµετωπίσει την ιστο-
ρία. Εµείς θα το κάνουµε µε το αίσθηµα πατριωτικής ευθύνης
που πάντα µας χαρακτήριζε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Τώρα πάµε στο Κίνηµα Αλλαγής. Θα υπάρξουν δύο εισηγητές

και θα πάµε µε τη διαδικασία της επιτροπής. Συνεννοήθηκα µε
τον κ. Κεγκέρογλου. Θα υπάρξει µια µικρή ανοχή στον ίδιο και
θα εξοικονοµηθεί χρόνος από τον άλλο συνάδελφο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου, αφού καθαριστεί πρώτο το
έδρανο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσερχόµαστε σήµερα στη

Βουλή των Ελλήνων για τη συζήτηση και κύρωση ή µη δύο συµ-
φωνιών της Ελλάδας µε την Ιταλία και την Αίγυπτο που αφορούν
στην οριοθέτηση των αντίστοιχων θαλάσσιων ζωνών σε µια πε-
ρίοδο µε έντονη αβεβαιότητα και ανασφάλεια στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Ανατολικής Μεσογείου.

Προσερχόµαστε όσο µας αφορά, µε το ιστορικό βάρος της
παράταξης που ιδρύθηκε για να υπηρετεί την πατρίδα και τους
πολίτες και έδωσε στην Ελλάδα τη χαµένη αυτοπεποίθηση ότι
µπορεί να πορευθεί µε εθνική αξιοπρέπεια και ανεξαρτησία ως
σύµµαχος και όχι ως δορυφόρος και µε πολιτική που εγγυάται
τα εθνικά δίκαια και ταυτόχρονα συµβάλλει στην ειρήνη.

Η υπεύθυνη στάση µας µαζί µε τις προτάσεις που καταθέ-
τουµε για να συµπεριληφθούν στην κύρωση εκπορεύονται από
τον πατριωτικό χαρακτήρα της παράταξής µας και τη σταθερή
επιδίωξή µας για τη διασφάλιση των εθνικών κυριαρχικών δικαιω-
µάτων µας.

Στο πλαίσιο αυτό ασκούµε και τη σκληρή, αλλά αναγκαία κρι-
τική για κυβερνητικούς χειρισµούς ή ανεπίτρεπτες αδράνειες. Η
Τουρκία, εδώ και καιρό, έχει περάσει από το στάδιο της παρα-
βατικότητας στην επιθετικότητα, µε ένα κρεσέντο κλιµακούµενων
προκλήσεων και ενεργειών τις οποίες εντάσσει στη γενικότερη
στρατηγική της να διευρύνει το πεδίο επιρροής της στη Μεσό-
γειο δίκην υπερδύναµης. 

Η κλιµακούµενη αυτή τουρκική επιθετικότητα που συνεχίζει να
προκαλεί ευθέως την Ελλάδα και την Ευρώπη δεν µπορεί να αν-
τιµετωπιστεί µόνο µε δηλώσεις και λόγια είτε σωφροσύνης είτε
λεονταρισµών. Απαιτείται ολοκληρωµένο σχέδιο από την Ελλάδα
και την Ευρώπη που να συµπεριλαµβάνει ισχυρές και αποτελε-
σµατικές κυρώσεις. 

Και αν οι κυρώσεις που επιβλήθηκαν από την Ευρωπαϊκή
Ένωση στην περίπτωση της παράνοµης δραστηριότητας της
Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ ήταν αδύναµες, στην περίπτωση
της τουρκικής επιθετικότητας ενάντια στην Ελλάδα και τα κυ-
ριαρχικά της δικαιώµατα ήταν ανύπαρκτες. 

Επιπλέον η επιχείρηση «ΕΙΡΗΝΗ» δεν τίµησε τον τίτλο της και
η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν τέθηκε προ των ευθυνών της να προει-
δοποιήσει την Τουρκία για το πάγωµα της τελωνειακής ένωσης
στην περίπτωση που δεν σταµατούσε τις προκλήσεις και τις πα-
ράνοµες ενέργειες. Αποτέλεσµα; Αποθράσυνση και κλιµάκωση
των προκλήσεων, παράνοµες NAVTEX και παράνοµη δραστηριό-
τητα του ερευνητικού σκάφους και της νηοποµπής. 

Οι µονοµερείς δηλώσεις και ενέργειες κρατών-µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης όσο ευπρόσδεκτες και αν είναι δεν συγκρο-
τούν ευρωπαϊκή αντίδραση και πολύ περισσότερο ευρωπαϊκή
στρατηγική.

Το ΝΑΤΟ, που υποτίθεται ότι προστατεύει τις χώρες-µέλη του
από επιθετικές ενέργειες µη µελών του, τι έπραξε για την επιθε-
τική ενέργεια της Λιβύης να υπογράψει το παράνοµο τουρκολι-
βυκό σύµφωνο που δεν έχει κυρωθεί µεν από τη Βουλή της
Λιβύης, αλλά συνδυάστηκε µε στρατιωτικές προετοιµασίες και
εξοπλισµούς;

Για όλα αυτά φέρει την ευθύνη η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας αφού υστέρησε, χωρίς σχέδιο και χωρίς αποτελεσµατι-
κές πρωτοβουλίες και δεν πέτυχε να αξιοποιήσει επαρκώς τη
θέση της χώρας µας στην Ευρώπη και την Ευρωζώνη, αλλά και
στο ΝΑΤΟ, για να προκαλέσει τις ανάλογες αποφάσεις και ενέρ-
γειες των συµµάχων µας.

Και, επειδή η δραστηριότητα των τουρκικών πλοίων συνεχίζε-
ται σε χώρο κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, η ευθύνη σας αφορά
και τον παρόντα χρόνο. Αυτό την καθιστά ακόµα µεγαλύτερη και
εν όψει των αυριανών δηλώσεων Μπορέλ που θα δείξουν αν θα
χαθεί και η αργοπορηµένη ευκαιρία του Σεπτεµβρίου.

Το Κίνηµα Αλλαγής, που στηρίζει κάθε εθνική πρωτοβουλία
που εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα, έχει τονίσει την έλλειψη
στρατηγικής στην εξωτερική πολιτική και κατακρίνει την κυβερ-
νητική άρνηση στο αίτηµα εθνικής συνεννόησης για τη διαµόρ-
φωση ισχυρής εθνικής γραµµής, η οποία µάλιστα λαµβάνει
χαρακτηριστικά ανεξήγητης αδιαλλαξίας βαδίζοντας στην πεπα-
τηµένη της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Η στάση του
κ. Μητσοτάκη και πρωτύτερα του κ. Τσίπρα δεν προσφέρει, όπως
έχει αποδειχθεί, στην εθνική υπόθεση. 

Εµείς δεν φειδόµεθα χρόνου και κόπου να επαναλαµβάνουµε
και να επιµένουµε ότι η σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών δεν
είναι φωτογραφία και δηλώσεις µετά από αυτήν. Είναι η πολιτική
βούληση, η προετοιµασία, η ενηµέρωση, η συνεννόηση των πο-
λιτικών δυνάµεων και η διαµόρφωση ισχυρής εθνικής γραµµής
που προηγούνται και επικυρώνονται στο συµβούλιο πολιτικών
αρχηγών. Από τώρα και στο εξής πολύ περισσότερο η εθνική συ-
νεννόηση και στρατηγική αποτελεί αδήριτη ανάγκη για να προ-
χωρήσει µε επιτυχία η ολοκλήρωση της οριοθέτησης των
θαλάσσιων ζωνών µε βάση τα στοιχεία που θα παρατεθούν στη
συνέχεια.

Η Ελλάδα σέβεται και κινείται βάσει του Διεθνούς Δικαίου για
τη θάλασσα του 1982 το οποίο έχει κυρώσει. Προκρίνει, βεβαίως,
τη µέση γραµµή και τη θέση ότι τα νησιά έχουν 100% επήρεια
για τον καθορισµό των θαλάσσιων ζωνών. Η Ελλάδα και η Ιταλία
ήρθαν σε συµφωνία για την ΑΟΖ µε βάση προηγούµενη συµφω-
νία του 1977 για την υφαλοκρηπίδα η οποία δεν είχε κυρωθεί. 

Έχουµε ήδη εκφράσει την άποψή µας για τη συµφωνία σχε-
τικά µε την αλιεία και τα δικαιώµατα υπό προϋποθέσεις των Ιτα-
λών αλιέων και τις ευθύνες που αναλαµβάνει η Ευρωπαϊκή
Ένωση ως αρµόδια για την αλιεία. Ταυτόχρονα, όµως, τονίσαµε
στην επιτροπή ότι υπάρχουν αποκλίσεις στη συµφωνία για την
ΑΟΖ σε σχέση µε τα προβλεπόµενα στο Διεθνές Δίκαιο της θά-
λασσας και τις διατυπωµένες θέσεις της χώρας µας. Η Ελλάδα
θεωρεί ότι οφείλονται στο γεγονός ότι αυτή βασίστηκε στη συµ-
φωνία του 1977 για την υφαλοκρηπίδα που προϋπήρξε της Συµ-
φωνίας του Μοντέγκο Μπέι η ισχύς της οποίας ξεκίνησε το 1994
και εξ αυτού του λόγου γίνονται σεβαστές. 

Ζητούµε και σήµερα να συµπεριλαµβάνεται ως δήλωση του
Υπουργού Εξωτερικών στην κύρωση και µετά από αυτές τις ση-
µειώσεις, κοντολογίς, θεωρούµε τη συµφωνία µε την Ιταλία
επαρκή και την υπερψηφίζουµε.

Έρχοµαι τώρα στη συµφωνία µε την Αίγυπτο και εξ αρχής το-
ποθετούµαι ότι τη θεωρούµε µια συµφωνία ελλιπή, µε πολλά
προβλήµατα, αλλά την υπερψηφίζουµε ως αναγκαία αφού διεµ-
βολίζει το παράνοµο τουρκολιβυκό σύµφωνο και µπορεί και δύ-
ναται σε συνδυασµό µε άλλες ενέργειες να συµβάλει στην
ακύρωσή του. 

Ταυτόχρονα ξεκαθαρίζουµε ότι θεωρούµε µερική και ενδιά-
µεση αυτήν τη συµφωνία µιας συνολικής που οφείλουµε να επι-
διώξουµε άµεσα και µπορούµε να την πετύχουµε, αλλά, το
σηµειώνουµε, µόνο ισχυρή εθνική στρατηγική για τις περαιτέρω
ενέργειες ολοκλήρωσής της. 

Η συµφωνία αυτή εποµένως, εκτός των όσων καλώς ρυθµίζει
δεν διασφαλίζει από µόνη της θετικές εξελίξεις για τα επόµενα
στάδια, αλλά αντίθετα αφήνει πολλά περιθώρια ότι µπορεί να
υπάρξουν και αρνητικές. Γι’ αυτό πιστεύουµε και επιµένουµε ότι
το συστατικό στοιχείο της στρατηγικής µας πρέπει να συνεχίσει
να αποτελεί η θέση για 100% επήρεια των νήσων και η θεώρηση
της συµφωνίας αυτής µε την Αίγυπτο ως τµήµα της συνολικής
την οποία άλλωστε συµφώνησαν τα δύο µέρη ότι θα επιδιώξουν.

Καταθέτουµε αυτήν τη θέση µας και την ανάγκη δήλωσης του
Υπουργού Εξωτερικών, όπως προτείναµε, για τη συµφωνία και
µε την Ιταλία µε την οποία να εκφράζει τη θέση της Ελλάδας:
Πρώτον, ότι η οριοθέτηση ΑΟΖ µε την Αίγυπτο είναι τµηµατική
και όπως προβλέπει η ίδια η σύµβαση θα υπάρξει συνέχιση των
διαπραγµατεύσεων για την ολοκλήρωσή της µεταξύ τους, οριο-
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θέτησης τόσο από το σηµείο Ε και δυτικώς µέχρι τα όρια της Λι-
βυκής ΑΟΖ όσο και από το σηµείο Α ανατολικώς µέχρι τα σύνορα
της γειτονικής ΑΟΖ. Δεύτερον, η πλήρης επήρεια της Κρήτης,
των παρακείµενων σε αυτήν νησίδων και της Ρόδου, που δεν
συµπεριλαµβάνονται στο σύνολό τους στο οριοθετούµενο τµήµα
της ΑΟΖ µεταξύ 26ου και 28ου µεσηµβρινού θα τεθεί προς υπο-
λογισµό στη µελλοντική οριοθέτηση δυτικά του 26ου µεσηµβρι-
νού και ανατολικά του 28ου µεσηµβρινού µαζί βεβαίως µε την
πλήρη επήρεια όλων των νήσων και του συµπλέγµατος Καστε-
λόριζου στην περιοχή αυτή.

Με όλα τα παραπάνω, κλείνω την εισήγησή µου για θετική
ψήφο στα νοµοσχέδια κύρωσης των συµφωνιών και επισηµαίνω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να συνειδητοποι-
ήσουµε, όλος ο πολιτικός κόσµος, κυρίως και πρωτίστως όµως
η Κυβέρνηση, ότι η Ελλάδα έχει µόνο µια δυνατότητα, να πετύ-
χει. Κι αυτό προϋποθέτει στρατηγική και εθνική συνεννόηση για
µια πατριωτική πολιτική, µακριά από επικίνδυνους εθνικισµούς
και ανώφελους διεθνισµούς, για να διασφαλιστούν τα εθνικά κυ-
ριαρχικά δικαιώµατά µας, µε ειρήνη και ασφαλή πορεία στο µέλ-
λον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να έρθει ο κ.
Φραγγίδης, ο δεύτερος εισηγητής από το Κίνηµα Αλλαγής, θέλω
να ενηµερώσω το Σώµα ότι µετά από την ξεκάθαρη δήλωση του
εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Κατρούγκαλου, ότι το κόµµα του θα κα-
ταθέσει αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας ο Πρόεδρος αποφά-
σισε ότι η ονοµαστική ψηφοφορία θα γίνει αύριο, από τις 15.00
το µεσηµέρι µέχρι τις 20.00 το βράδυ, κάθε µία ώρα εξήντα συ-
νάδελφοι, για τους γνωστούς λόγους. Εποµένως, οι Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες, οι αρµόδιοι, να ενηµερώσετε τα µέλη σας γι’
αυτό που µόλις ακούσατε. 

Κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινώντας, και για τον λίγο χρόνο που έχω, θα ήθελα να πω

και να δηλώσω ότι συµφωνώ απόλυτα µε όσα είπε προηγουµέ-
νως ο συνάδελφός µου κ. Κεγκέρογλου στην οµιλία του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή µας συνεδρίαση
στην Ολοµέλεια συζητάµε την κύρωση δύο πολύ σηµαντικών
συµφωνιών της Ελλάδας µε την Ιταλία και µε την Αίγυπτο για την
ΑΟΖ. Οι συµφωνίες αυτές έρχονται προς κύρωση σε µια πολύ
δύσκολη περίοδο για τη χώρα µας, σε µια περίοδο µεγάλης έν-
τασης µε την Τουρκία και µετά από την υπογραφή του τουρκο-
λιβυκού συµφώνου, που παραβιάζει κατάφωρα τη διεθνή
νοµιµότητα. Έτσι, οι σχέσεις µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας εξε-
λίσσονται µέσα σε ένα γεωπολιτικό πλαίσιο που αφορά στην ανα-
τολική Μεσόγειο και που έχει αλλάξει ριζικά. Μέσα σ’ αυτό το
γεωπολιτικό πλαίσιο η Τουρκία κινείται µε αλαζονικές και επιθε-
τικές διαθέσεις, υιοθετώντας µια στρατηγική µεγαλοϊδεατισµού.
Όµως, αν η πατρίδα µας κινηθεί µε συνέπεια, µε µια εθνική στρα-
τηγική εντός ευρωπαϊκού πλαισίου και µε στήριγµα το διεθνές
δίκαιο, θα µπορεί να έχει ευκαιρίες που θα οδηγήσουν σε θετικά
αποτελέσµατα. 

Όπως φάνηκε, όµως, από τις δηλώσεις και την παραίτηση του
συµβούλου ασφαλείας του Πρωθυπουργού, κ. Διακόπουλου,
αλλά και από την άρνηση του Πρωθυπουργού για τη σύγκληση
του συµβουλίου πολιτικών αρχηγών, υπάρχει έλλειψη εθνικής
στρατηγικής. Όλο το τελευταίο διάστηµα η Κυβέρνηση, ως είθι-
σται άλλωστε, συνοδεύει τις υπογραφές της για τις συµφωνίες
µε την Ιταλία και την Αίγυπτο µε τη ρητορική ότι πρόκειται για δι-
πλωµατική και εθνική επιτυχία, προβάλλοντας µόνο τα θετικά
στοιχεία και αποκρύπτοντας, βέβαια, τα αρνητικά. 

Ερχόµενος στη συµφωνία µε την Ιταλία, θα ήθελα να πω ότι η
µετατροπή της συµφωνίας του 1977 από την τότε κυβέρνηση Κα-
ραµανλή για την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας σε συµφωνία
για οριοθέτηση και της ΑΟΖ µεταξύ Ελλάδας και Ιταλίας αποτε-
λούσε από παλιά στόχο της εξωτερικής µας πολιτικής και, βέβαια
και µε τα συν και τα πλην της, είναι µια θετική εξέλιξη. Για να επι-
τευχθεί τη δεδοµένη χρονική περίοδο αυτή η συµφωνία, η χώρα
µας, όµως, αποδέχθηκε µειωµένη επήρεια των Στροφάδων και
Διαπόντιων νήσων και αντιµεταθέσεις περιοχών. Επίσης, οι συν-

τεταγµένες συµφωνήθηκαν µε τρόπο που δεν θα ενοχλούσε τις
γειτονικές χώρες όπως και τους Ιταλούς αλιείς. Από όλη αυτή,
όµως, τη διαδικασία οφείλουµε να διδαχθούµε πως πάντα ο διά-
λογος µεταξύ φίλιων κρατών οδηγεί σε λύση ακόµα και δύσκο-
λων και χρόνιων προβληµάτων. Για τους παραπάνω λόγους
είµαστε υπέρ της συµφωνίας αυτής. 

Όσον αφορά, όµως, στη συµφωνία µε την Αίγυπτο είναι γεγο-
νός πως η χάραξη της ΑΟΖ µε την Αίγυπτο είναι επιβεβληµένη,
όπως εξάλλου προβλέπει και το Δίκαιο της Θάλασσας για την
οριοθέτηση ΑΟΖ µεταξύ των χωρών. Η Κυβέρνηση, όµως, προ-
χώρησε σ’ αυτή τη συµφωνία εν κρυπτώ και µε συνοπτικές δια-
δικασίες, κάτω από την πίεση των τουρκικών ερευνών στην
αναφερόµενη περιοχή. Αυτό οδήγησε την Κυβέρνηση σε σηµαν-
τικές παραχωρήσεις. 

Ωστόσο, υπερπροβάλλεται ό,τι θετικό υπάρχει και αποκρύπτε-
ται ό,τι αρνητικό υπάρχει στη συµφωνία. Καλλιεργήθηκε η εντύ-
πωση πως η ελληνική ΑΟΖ είναι πλέον, έστω και µερικώς,
οριοθετηµένη και κατά συνέπεια θα αποτραπούν οι τουρκικές
έρευνες. Το σίγουρο, όµως, είναι πως δεν ακυρώνει το παράνοµο
µνηµόνιο µεταξύ Τουρκίας και Λιβύης, αλλά το διεµβολίζει, δη-
µιουργώντας έτσι βέβαια µια διεθνή διαφορά, που είναι ένα θε-
τικό στοιχείο. 

Ακόµα, η συµφωνία δεν περιέχει ρήτρα προσφυγής, όπως επί-
σης δεν γίνεται καµµία αναφορά στις αρχές που διέπουν την
οριοθέτηση και ιδίως τους κανόνες της ίσης απόστασης µέσης
γραµµής και της πλήρους επήρειας των νησιών. Καµµία ανα-
φορά ακόµη δεν γίνεται και στην έννοια της υφαλοκρηπίδας. Επι-
πλέον, και σήµερα ακόµα το Κοινοβούλιο δεν γνωρίζει αν
υπάρχουν και ποιες είναι οι δεσµεύσεις της Αιγύπτου έναντι της
Ελλάδας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής, γνωρίζον-
τας πολύ καλά τα όσα δύσκολα για την ακεραιότητα της χώρας
µας διαδραµατίζονται στην περιοχή µας και λαµβάνοντας πάντα
υπ’ όψιν, ως πατριωτικό κόµµα που είναι, το καλό της Ελλάδας,
µακριά από ανώφελους διαχωρισµούς και µε αυστηρά, όµως,
κριτική διάθεση, θα υπερψηφίσει τη συµφωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Φραγ-
γίδη. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, συνάδελφος Γεώργιος Μαρίνος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ και τα

άλλα κόµµατα εξετάζουν τις συµφωνίες της Ελλάδας µε την Ιτα-
λία και την Αίγυπτο αποσπασµένες από τις εξελίξεις στην πε-
ριοχή. Ξεπερνούν το πρόβληµα και τις συνέπειες του έντονου
ιµπεριαλιστικού ανταγωνισµού στην ανατολική Μεσόγειο και ευ-
ρύτερα. Όµως, η πραγµατική κατάσταση δείχνει πως οι στρατιω-
τικές δυνάµεις των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
οι δυνάµεις της Ρωσίας και της Κίνας και άλλων κρατών δεν πα-
ραθερίζουν στην περιοχή, αλλά συµµετέχουν στον ανταγωνισµό,
στον οποίο διακυβεύονται µεγάλα συµφέροντα, συµφέροντα που
αφορούν στα κοιτάσµατα των υδρογονανθράκων και στους ενερ-
γειακούς αγωγούς, στρατηγικής σηµασίας, επίσης, θαλάσσιους
διαύλους. Μέσα σ’ αυτές τις επικίνδυνες εξελίξεις έγινε η επέµ-
βαση και κηρύχτηκε ο πόλεµος του αµερικανό-νατοϊκού ιµπερια-
λισµού στο Ιράκ, τη Συρία και τη Λιβύη και µέσα σ’ αυτό το
περιβάλλον εκδηλώνεται η επιθετικότητα της τουρκικής αστικής
τάξης σε ανταγωνισµό µε την ελληνική. 

Οι µέχρι τώρα ελληνικές κυβερνήσεις έχουν µεγάλες ευθύνες.
Οι αµερικανικές βάσεις στην Ελλάδα, που έχουν στήσει οι κυβερ-
νήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, µε-
τατρέποντας τη χώρα σε ιµπεριαλιστικό ορµητήριο, είναι
επιθετική ενέργεια κατά των λαών και βάζουν σε κίνδυνο τον λαό
µας.

Η συµµαχία µε το Ισραήλ δυναµώνει ένα κράτος που διατηρεί
την κατοχή στα παλαιστινιακά εδάφη και δολοφονεί τον παλαι-
στινιακό λαό. Η συµµετοχή της Ελλάδας σε ιµπεριαλιστικές απο-
στολές στο εξωτερικό είναι ιδιαίτερα επικίνδυνη επιλογή. 

Θέτουµε αυτά τα ζητήµατα γιατί τεκµηριώνουν δύο σηµαντικά
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συµπεράσµατα: Το πρώτο, τονίζει, ότι οι δυνάµεις του ευρωατ-
λαντισµού, που ευθύνονται για δεκάδες πολέµους και επεµβά-
σεις µε καταστροφικές συνέπειες, δεν είναι δυνάµεις ειρήνης και
σταθερότητας, αλλά αποδεδειγµένα αντίπαλοι των λαών. 

Το δεύτερο συµπέρασµα, τονίζει ότι η εργατική τάξη, τα λαϊκά
στρώµατα, η νεολαία δεν πρέπει να δείχνουν καµµία εµπιστο-
σύνη στις αστικές κυβερνήσεις και τα κόµµατα που η πολιτική
τους φέρει τη σφραγίδα των συµφερόντων της ελληνικής πλου-
τοκρατίας και εµπλέκει τη χώρα στους ιµπεριαλιστικούς ανταγω-
νισµούς. Αυτή είναι η ουσία που επιχειρείται να σκεπαστεί µέσα
από τον ψευτοκαβγά Νέας Δηµοκρατίας - ΣΥΡΙΖΑ αν υπάρχει ή
όχι εθνική στρατηγική.

Ποιον κοροϊδεύετε; Οι πυλώνες της λεγόµενης εθνικής στρα-
τηγικής είναι τα συµφέροντα των µεγάλων οικονοµικών οµίλων,
η συµµετοχή στο ΝΑΤΟ και στη Ευρωπαϊκή Ένωση, οι σχέσεις
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Και αυτό το έχετε απο-
δεχτεί όλοι. Συνεπώς, η συζήτηση περί εθνικής στρατηγικής και
οµοψυχίας αποσκοπεί να θολώσει τα νερά, να κάνει τον λαό συ-
νένοχο και να τον αφοπλίσει.

Λέει η Κυβέρνηση: «Μα, πώς; Οι σύµµαχοι είναι στο πλευρό
της Ελλάδας». Και εµείς σας λέµε ότι οι σύµµαχοί σας είναι µε
τα δικά τους συµφέροντα, τις γεωστρατηγικές τους επιδιώξεις
και µε αυτό το κριτήριο κάνουν τις επιλογές του.

Τα γεγονότα µαρτυρούν πως η τουρκική επιθετικότητα εκδη-
λώνεται µε τη δική τους στήριξη και οι δηλώσεις συµπάθειας ή η
ψεύτικη αλληλεγγύη της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι για κατανά-
λωση και αυτό που κρίνει είναι οι οικονοµικές, πολιτικές και στρα-
τιωτικές σχέσεις µε την τουρκική αστική τάξη.

Φτάσατε µέχρι και εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, να αγανα-
κτείτε για τη στάση του ΝΑΤΟ. Και αυτό δεν είναι, όµως, µόνο ο
Γενικός Γραµµατέας Στόλτενµπεργκ, ΝΑΤΟ είναι οι Ηνωµένες
Πολιτείες, η Βρετανία, η Γερµανία, η Γαλλία. Γιατί; Γιατί αυτοί
χαράζουν τις κατευθυντήριες γραµµές και έχουν την ευθύνη για
τις µεγάλες τραγωδίες και µεταξύ αυτών, της κυπριακής τραγω-
δίας και της διατήρησης της τουρκικής κατοχής για σαράντα έξι
χρόνια στο νησί. Αυτοί είναι οι σύµµαχοί σας και θα πούµε και
κάτι παραπάνω.

Σήµερα διαµαρτύρεστε για την επικίνδυνη επιθετικότητα της
Τουρκίας. Όµως, αύριο ο κ. Μητσοτάκης, όπως πριν ο κ. Τσί-
πρας, θα καθίσει στο ίδιο νατοϊκό τραπέζι µε τον κ. Ερντογάν για
να πάρουν από κοινού αποφάσεις στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ κατά
των λαών. Το ίδιο θα γίνει και σε επίπεδο Υπουργών Εξωτερικών
και Άµυνας. Και ο λαός µας καλείται να βγάλει συµπεράσµατα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάσταση είναι πολύ ανησυ-
χητική. Με πρωτοβουλία των Αµερικανών, του ΝΑΤΟ και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης προωθείται η γενικότερη διευθέτηση στην
περιοχή, που µέρος της είναι η συνεκµετάλλευση θαλάσσιων
ζωνών της ανατολικής Μεσογείου και του Αιγαίου και η διχοτό-
µηση της Κύπρου, στο πλαίσιο ενός µεγάλου συµβιβασµού των
αστικών τάξεων και τα περί συζήτησης ουσιαστικού διαλόγου
είναι για το θεαθήναι. 

Τη συνεκµετάλλευση επιδιώκουν τα αµερικάνικα και τα ευρω-
παϊκά µονοπώλια. Και για τον λόγο αυτόν παρεµβαίνει ο κ. Ποµ-
πέο και ο κ. Πάιατ. Για τον λόγο αυτό ήρθε στην Αθήνα ο
Γερµανός Υπουργός Εξωτερικών, ο οποίος συναντήθηκε στη συ-
νέχεια µε τον κ. Τσαβούσογλου. Όµως, συνεκµετάλλευση µε ή
χωρίς προσφυγή στο Δικαστήριο της Χάγης σηµαίνει συνέχιση
του φαύλου κύκλου στις ελληνοτουρκικές σχέσεις και όξυνση
των εντάσεων στην περιοχή. 

Οι συµφωνίες, κυρίες και κύριοι Βουλευτές που υπέγραψε η
ελληνική κυβέρνηση µε την Ιταλία και την Αίγυπτο υπηρετούν ή
διευκολύνουν τον µεγάλο συµβιβασµό. Και αυτό δεν µπορεί να
αποκρυφθεί µε τους κυβερνητικούς πανηγυρισµούς. Οι πανηγυ-
ρισµοί για την οριοθέτηση ΑΟΖ έχουν κοντά πόδια. Οριοθέτηση
ΑΟΖ έκανε η Κύπρος, η Αίγυπτος, το Ισραήλ και άλλα κράτη,
αλλά αυτός που κερδίζει είναι τα ενεργειακά µονοπώλια και χα-
µένοι είναι οι λαοί που µπαίνουν σε περιπέτειες, γιατί αυτή είναι
η καπιταλιστική ζούγκλα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η οριοθέτηση της υφαλοκρηπί-
δας µεταξύ Ελλάδας και Ιταλίας έγινε το 1977, δηλαδή µετά την
ελληνοτουρκική κρίση του 1976. Από τότε µέχρι σήµερα µεσο-

λάβησε η Διεθνής Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας  του
1982 που προβλέπει ότι τα νησιά µε οικονοµική ζωή έχουν επή-
ρεια, έχουν δικαιώµατα, όπως οι ηπειρωτικές ακτές. Όµως, η
συµφωνία που υπεγράφη δίνει µειωµένη επήρεια στα Διαπόντια
νησιά 70% και στις Στροφάδες 32%, µετατοπίζοντας υπέρ της
ιταλικής αστικής τάξης τη µέση γραµµή. 

Κυβερνητικά στελέχη λένε πως αυτές οι απώλειες καλύφθηκαν
µε την επήρεια της Κεφαλονιάς, αλλά αυτοί οι υπολογισµοί είναι
έξω από την πραγµατικότητα, γιατί, παραδείγµατος χάριν, τα
Διαπόντια νησιά είναι στο τριεθνές και επιδρούν στην οριοθέτηση
µε την Αλβανία και στα ζητήµατα των κυριαρχικών δικαιωµάτων
δεν χωρούν συµψηφισµοί.

Υπογράφηκε κοινή γνωστοποίηση προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση, σύµφωνα µε την οποία η Ιταλία και η Ελλάδα ζητούν την
τροποποίηση του κανονισµού περί Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής
και εφόσον η Ελλάδα αποφασίσει να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα
ζώνη της έως τα 12 ναυτικά µίλια, θα διατηρηθεί η δραστηριό-
τητα των ιταλικών αλιευτικών στην περιοχή µετά 6 και 12 ναυτι-
κών µιλίων. Αυτό σηµαίνει πως η ελληνική Κυβέρνηση ανέλαβε
την ευθύνη να παραχωρήσει κυριαρχικά δικαιώµατα, τουλάχι-
στον για τα ζητήµατα της αλιείας. 

Επιπλέον, δεν είναι καθόλου, µα καθόλου πειστικές οι κυβερ-
νητικές τοποθετήσεις για το αλιευτικό ισοζύγιο, γιατί δεν επαρκεί
η εξήγηση ότι µπαίνουν περιοριστικά µέτρα στους Ιταλούς ψα-
ράδες ως προς τον αριθµό των σκαφών και τα είδη που θα µπο-
ρούν να ψαρέψουν, αφού είναι γνωστό πως ο ιταλικός αλιευτικός
στόλος συγκροτείται από µονοπωλιακές επιχειρήσεις και ισχυ-
ρές πολυάριθµες µονάδες µε πολλά πλεονεκτήµατα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνοαιγυπτιακή συµφωνία
για µερική οριοθέτηση της ΑΟΖ είναι και αυτή αποτέλεσµα απα-
ράδεκτου συµβιβασµού, µε κριτήριο τα συµφέροντα των αστικών
τάξεων και τα περί ιστορικής σηµασίας στοχεύουν στην εξαπά-
τηση του λαού. Γι’ αυτό ακριβώς η Κυβέρνηση δεν έδωσε στα
κόµµατα τα υλικά που καταγράφουν την πλήρη εικόνα, τη µεθο-
δολογία υπολογισµού της επήρειας των νησιών, τα σηµεία βάσης
και τον υδρογραφικό χάρτη για το τι περιλαµβάνει η κάθε ΑΟΖ. 

Η µερική οριοθέτηση µε άξονες τον 26ο και 28ο µεσηµβρινό
µπλοκάρει τον θαλάσσιο δρόµο Ελλάδας - Κύπρου, εξαιρεί το
Καστελόριζο και τη µισή Ρόδο, ενώ η περιοχή από τον 28ο µέχρι
τον 32ο µεσηµβρινό είναι στην πρώτη γραµµή του συνολικού πα-
ζαριού και των διεκδικήσεων της τουρκικής αστικής τάξης, όπως
φαίνεται από τις σχετικές NAVTEX, τις στρατιωτικές ασκήσεις
και τις κινήσεις του ερευνητικού πλοίου «ORUC REIS».

Αυτές τις µέρες κυβερνητικά στελέχη µαζί µε αστούς αναλυ-
τές, που έχουν αναγάγει τις ιµπεριαλιστικές επιδιώξεις στην πε-
ριοχή σε θρησκεία, ξεπέρασαν κάθε όριο. Ανακάλυψαν πως το
Καστελόριζο είναι δίπλα στις τουρκικές ακτές και άρα καλείται
να υποστεί τις συνέπειες, ανοίγοντας έτσι επικίνδυνο δρόµο για
όλα τα νησιά που είναι κοντά στη γειτονική χώρα. Όµως η γεω-
γραφική θέση του νησιού δεν οδηγεί σε λιγότερα δικαιώµατα
από άλλες ελληνικές περιοχές και αυτό ισχύει για όλα τα νησιά.
Συνεπώς, η προβολή νοµολογιών διεθνών δικαστηρίων στις
οποίες επιδρούν γεωστρατηγικά συµφέροντα για να δικαιολογη-
θεί µηδενική ή µειωµένη επήρεια των νησιών είναι εκ του πονη-
ρού και καταπατά το άρθρο 121 της Διεθνούς Σύµβασης για το
Δίκαιο της Θάλασσας που προβλέπει πλήρη επήρεια, όπως οι
ηπειρωτικές ακτές. 

Η Κυβέρνηση για να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα µιλάει
για τµηµατική οριοθέτηση και καλλιεργεί αναµονή ότι θα συµπε-
ριληφθούν σε αόριστο χρόνο. Είναι γνωστό πως η αιγυπτιακή
αστική τάξη υποστήριξε και υποστηρίζει τη µερική οριοθέτηση
γιατί αφήνει ανοιχτό τον δρόµο για διευθετήσεις µε την Τουρκία
ή ακόµα για να µην εµπλακεί σε ελληνοτουρκικές αντιπαραθέ-
σεις. Η γραµµή της οριοθέτησης της ελληνικής και αιγυπτιακής
ΑΟΖ δεν καθορίστηκε µε βάση τη µέση απόσταση 50%-50%. Δεν
είναι µέση γραµµή, αλλά γραµµή µε αναλογικό υπολογισµό που
επιλέχθηκε για να υπογραφεί η συµφωνία. Κι αυτό οδήγησε σε
µειωµένη επήρεια ακόµα και της Κρήτης, του µεγαλύτερου ελ-
ληνικού νησιού, και σε διαγραφή νησιών νότια της Κρήτης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µοιρασιά της ΑΟΖ έγινε ως
εξής: 44% η Ελλάδα και 56% η Αίγυπτος. Όµως τα γεωγραφικά
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στοιχεία δεν δικαιολογούν τέτοια ανισότιµη κατανοµή. Αλλά και
εδώ ικανοποιήθηκε η θέση της αιγυπτιακής πλευράς, να πάρει
τη θαλάσσια ζώνη νότια της οριοθετικής γραµµής, µέρος της λε-
κάνης του Ηροδότου για την οποία υπάρχουν µελέτες για την
ύπαρξη κοιτασµάτων υδρογονανθράκων. 

Χρησιµοποιείτε επίσης το επιχείρηµα πως η συµφωνία Ελλά-
δας- Αιγύπτου ακυρώνει το τουρκο-λιβυκό σύµφωνο. Αυτό όµως
παραµένει, αξιοποιείται και θα αξιοποιηθεί από την τουρκική πο-
λιτική υποστηρίζοντας ότι το σύµφωνο Τουρκίας - Λιβύης υπο-
γράφηκε από την Κυβέρνηση Σάρατζ που έχει αναγνωριστεί από
τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και την Ευρωπαϊκή Ένωση, από
ισχυρά ιµπεριαλιστικά κράτη που έτσι και αλλιώς έχουν την ευ-
θύνη της νατοϊκής επέµβασης στη Λιβύη το 2011 µε πρωταγωνι-
στή τη Γαλλία. Πίνετε νερό στο όνοµά της. Στη βάση των
παραπάνω το ΚΚΕ θα καταψηφίσει και τις δύο συµφωνίες.

Σχετικά µε το θέµα της επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης το
Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας υποστηρίζει πως η Ελλάδα,
όπως και τα άλλα κράτη, έχει δικαίωµα σε αιγιαλίτιδα ζώνη στα
δώδεκα ναυτικά µίλια. Όµως υπάρχουν προβλήµατα. Το ένα
αφοράσ τη µερική επέκταση και στην εξαίρεση του Αιγαίου. Αυτό
ενέχει τον κίνδυνο να χαρακτηριστεί ως ειδική περίπτωση και να
αξιοποιηθεί στο γενικότερο παζάρι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το δεύτερο είναι ότι η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα

δώδεκα ναυτικά µίλια είναι µπλεγµένη στο κουβάρι των αντιθέ-
σεων και των ανταγωνισµών και δεν µπορεί να υπηρετήσει τα
λαϊκά συµφέροντα. Με δυο λόγια µε ή χωρίς επέκταση σε άλλη
ζώνη στα δώδεκα ναυτικά µίλια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, όπως και κάθε αστική κυβέρνηση θα συνεχίσει την πολιτική
που υπηρετεί τα συµφέροντα των µονοπωλίων, τις κινήσεις των
αστικών τάξεων και την εµπλοκή της χώρας στους ιµπεριαλιστι-
κούς σχεδιασµούς. Η επίλυση των προβληµάτων που αφορούν
στην αιγιαλίτιδα ζώνη, την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ
υπέρ του λαού µας, συνδέεται µε την οικοδόµηση σχέσεων αµοι-
βαίου οφέλους µεταξύ των γειτονικών κρατών και λαών, την εκ-
µετάλλευση του θαλάσσιου πλούτου µε κριτήριο τις λαϊκές
ανάγκες, την αποδέσµευση της χώρας από τις ιµπεριαλιστικές
συµµαχίες. Γι’ αυτούς τους στόχους παλεύει το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδας. 

Σας ευχαριστούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να καθαριστεί

το βήµα, για λόγους κοινοβουλευτικής τάξης, σας ενηµερώνω
ότι κατατέθηκε επίσηµα από την κ. Ξενογιαννακοπούλου το αί-
τηµα για ονοµαστική ψηφοφορία το οποίο θα αφορά στη διενέρ-
γεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση επί του άρθρου 1 της
διεθνούς σύµβασης Ελλάδος - Αιγύπτου. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, συ-
νάδελφος κ. Αντώνιος Μυλωνάκης. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η αλήθεια είναι

ότι εξεπλάγην από την αρχική σας τοποθέτηση ως προς την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας που υπέβαλλε η Ελληνική Λύση
για τις δύο συµφωνίες τις οποίες, κύριε Υπουργέ, υπογράψατε
µόνος µε την Ιταλία, αφού βέβαια έχετε πάρει το ελεύθερο από
τον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη.

Είναι δύο ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας, θα ήθελα να πω,
που στην οµιλία τους µέχρι στιγµής οι ειδικοί αγορητές τις έβα-
λαν στο τραπέζι. Ο κ. Μαρίνος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας πριν από λίγα λεπτά µίλησε για µία άδικη συµφωνία µε
την Αίγυπτο, όπως και για µια άδικη λεόντειο συµφωνία µε την
Ιταλία. 

Μας ζητήσατε, κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, συναί-
νεση. Ζητήσατε εθνική οµοψυχία, ζητήσατε εθνική συνεννόηση.
Πάνω σε τι όµως; Υπάρχει µία εθνική γραµµή στην οποία να συµ-
φώνησαν οι πολιτικοί αρχηγοί, τα κόµµατα; Έχει ζητήσει ευθύς
εξ αρχής από τον Αύγουστο, θυµάµαι, ο Πρόεδρος της Ελληνι-
κής Λύσης, Κυριάκος Βελόπουλος, σύγκληση των πολιτικών αρ-
χηγών για θέµατα τα οποία άπτονται του εθνικού ενδιαφέροντος,
της εθνικής µας υπόστασης. Ζητήσαµε να εφαρµόσει η Νέα Δη-

µοκρατία ευθύς εξ αρχής αυτό το οποίο είχε υποσχεθεί στον ελ-
ληνικό λαό για την κατάπτυστη, όπως την έλεγε, Συµφωνία των
Πρεσπών. Η Νέα Δηµοκρατία δεν έκανε καµµία κίνηση, παρ’ όλο
ότι εµείς ζητήσαµε εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή για να
δούµε τι έχει συµβεί στην υπογραφή αυτής της συµφωνίας. Κατά
την άποψή µας είναι µια επαίσχυντη προδοτική συµφωνίας. Και
η Νέα Δηµοκρατία µιλούσε για προδοτική συµφωνία πριν τις
εκλογές. Όχι όλοι, αλλά ορισµένοι Βουλευτές. 

Μέσα σε αυτήν την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι, τώρα, µου
κάνει µεγάλη εντύπωση ότι ορισµένοι Βουλευτές οι οποίοι είναι
καθ’ ύλην αρµόδιοι, δεν παίρνουν τον λόγο σήµερα. Αυτό προ-
ξενεί πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση όχι µόνο σε µένα, αλλά και
σε άλλα κόµµατα, όπως µου είπαν κι άλλοι Βουλευτές µε τους
οποίους µίλησα. Δεν είναι δυνατόν. Πού είναι ο κ. Άγγελος Συρί-
γος, καθηγητής διεθνών σχέσεων ο οποίος βγαίνει καθηµερινά
στα κανάλια και υπερασπίζεται την κυβερνητική πολιτική ή εν
πάση περιπτώσει οµιλεί και καθορίζει τις θέσεις της κυβέρνησης
στα εξωτερικά θέµατα; Πού είναι η κ. Μαριέττα Γιαννάκου, µια
σοβαρή πολιτικός; Πού είναι ο κ. Μανωλάκος ο  στρατηγός;
Αυτοί δεν ανήκουν σε κλαµπ; Εκτός και αν η Νέα Δηµοκρατία
φτιάχνει ένα κλαµπ ανθρώπων, οι οποίοι πρέπει να µιλήσουν γι’
αυτές τις δύο συµφωνίες. 

Λυπάµαι ειλικρινά, µου κάνει εντύπωση. Όχι ότι οι συνάδελφοι
που θα µιλήσουν δεν είναι ικανοί, αλλά µου κάνει εντύπωση για
ορισµένους συναδέλφους οι οποίοι είναι καθ’ ύλην αρµόδιοι. Εν
πάση περιπτώσει, θα ακούσω µε προσοχή και µια πολιτικό, την
οποία σέβοµαι και είναι έµπειρη ως προς την εξωτερική πολιτική,
την κ. Μπακογιάννη, θα ακούσω και τον κ. Καιρίδη.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας είπα και
στην πρώτη οµιλία µου στην επιτροπή, ότι θεωρώ ότι ούτε εσείς
πιστεύετε αυτές τις δύο συµφωνίες. Δεν έχει παρθεί µια εθνική
απόφαση, µε τους πολιτικούς αρχηγούς να αποφασίσουν ποια
θα είναι η στάση µας, η εθνική γραµµή.

Διαβάζω σήµερα στο «SPIEGEL» και µπορείτε να το διαψεύ-
σετε, κύριε Υπουργέ, ότι ενώ εσείς πιέζετε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τον κ. Μπορέλ, τον αρµόδιο Επίτροπο για τα εξωτε-
ρικά θέµατα, για κυρώσεις εναντίον της Τουρκίας, ο Πρωθυ-
πουργός, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης υποσχέθηκε στον Γερµανό
Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος χθες ήταν εδώ -και είδε βέβαια
και το έτερον ήµισυ τον κ. Τσίπρα-, ότι δεν θα υπάρξουν κυρώ-
σεις, δεν θα ζητηθούν κυρώσεις. Κυριακή, κοντή γιορτή, κύριε
Υπουργέ. Μεθαύριο, την Παρασκευή θα περιµένουµε να δούµε
τι κυρώσεις θα επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση στην Τουρκία, σε
αυτήν την επιθετική έξαρση της Τουρκίας, η οποία ούτε λίγο
ούτε πολύ µας λέει «Καθίστε καλά, µην κουνιέστε. Kαι να γίνουν
συνοµιλίες µεταξύ µας, θα προσέλθετε στις συνοµιλίες χωρίς
όρους και οι όροι είναι µόνο οι δικοί µας. Οι όροι τους οποίους
θέτουµε είναι, ξεκινώντας από τη Θράκη για την τουρκική µει-
ονότητα, αποστρατικοποίηση των νήσων του Αιγαίου», αυτά  λέει
η Τουρκία, αυτά λέει ο Υπουργός Εξωτερικών, η «γάτα» ο Τσα-
βούσογλου. Η ελληνική Κυβέρνηση πώς απαντά; «Από τον 28ο

και ανατολικότερα δεν έχετε κανένα δικαίωµα». Δεν έχουν αλή-
θεια κανένα δικαίωµα; Μπορούµε να πάµε τις φρεγάτες µας
αυτήν τη στιγµή εκεί που πάει το «ORUC REIS» και κάνει βόλτες
και µπαινοβγαίνει, κύριε Υπουργέ; Εκτός και αν δεν παραβιάζει
την εθνική µας κυριαρχία. Αυτά τα οποία λέτε εσείς ότι πρέπει
να φύγουν οι τουρκικές φρεγάτες, ο στολίσκος, το «ORUC REIS»
από την περιοχή στην οποία κάνει έρευνες; Διότι κάνει έρευνες
τελικά, ο κ. Διακόπουλος δεν µπορεί να τα είπε όλα ψέµατα. Γι’
αυτό και έφυγε τελικά.

Μας καλείτε να υπερψηφίσουµε, να κυρώσουµε δύο συµφω-
νίες. Δύο συµφωνίες, κύριε Υπουργέ, για τις οποίες ο κ. Τσαβού-
σογλου και οι Τούρκοι πανηγυρίζουν. «Η συµφωνία Ελλάδας και
Αιγύπτου µας συµφέρει», λέει ο κ. Τσαβούσογλου. Και µετά από
λίγο µπήκε το «ORUC REIS» και άρχισε τις έρευνες στη δικιά µας
θαλάσσια περιοχή. «Η συµφωνία µε την Ιταλία είναι πολύ καλή
για την Τουρκία», λέει ο Τσαβούσογλου. Εγώ ερωτώ, είναι δυνα-
τόν εµείς να ψηφίσουµε, να επικροτήσουµε, να κυρώσουµε µια
συµφωνία µε την Ιταλία και µια µε την Αίγυπτο, η οποία χειρο-
κροτείται από την τουρκική κυβέρνηση; Πώς µας το ζητάτε αυτό;
Απορώ ειλικρινά µε τη στάση των κοµµάτων. Δεν περίµενα ότι
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ακόµα και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν θα πάρει θέση
ως προς την αντισυνταγµατικότητα αυτών των δύο συµφωνιών. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είπε «παρών» για τη συµφωνία µε την Αίγυπτο και
την ίδια στιγµή ζητάει ονοµαστική ψηφοφορία. Γιατί; Για δύο λό-
γους. Ή γιατί ορισµένοι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης έχουν διαφορετική άποψη, άρα µπορούν να εκφραστούν
ελεύθερα και να ψηφίσουν υπέρ της συµφωνίας αυτής ή γιατί
θέλει να εξευτελίσει τη Νέα Δηµοκρατία. Να δούµε ποιοι από
τους υπερ- πατριώτες, κύριε Κατρούγκαλε, της Νέας Δηµοκρα-
τίας;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Αυτό είναι! Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Άρα λοιπόν, εδώ έχουµε δύο πράγµατα. Νέα Δηµοκρατία και

ΣΥΡΙΖΑ πάνε χέρι-χέρι. Αυτά είναι παιχνίδια πολιτικής διότι αν
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ απέναντι από αυτές τις συµφωνίες θα ψήφιζε
«όχι». Στα εθνικά µας θέµατα δεν υπάρχει ναι µεν, αλλά. Υπάρχει
µεν ή αλλά. Δεν είναι και τα δύο. Δεν µπορούµε να είµαστε και
µε τον αστυφύλακα, κύριε Κατρούγκαλε, και µε τον χωροφύ-
λακα, δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Δεν µπορεί να λέτε «παρών»
γιατί διεµβολίζει η συµφωνία µε την Αίγυπτο. Βλέπω και γράφει
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας
της Αιγύπτου για την οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής
Ζώνης µεταξύ των δύο Κρατών». Δεν γράφει για τµηµατική οριο-
θέτηση. Προσέξτε τον τίτλο. Ο τίτλος είναι πονηρός, ασχέτως τι
λέει µέσα το κείµενο.

Θέλω λοιπόν, να ρωτήσω και σας, γιατί δεν παίρνετε σαφή
θέση, αφού η συµφωνία δεν είναι καλή, αφού παραχωρεί κυριαρ-
χικά µας δικαιώµατα, αφού δίνει 10% και κυρίως -αυτό που είπε
και ο κ. Μαρίνος, το είπατε νοµίζω και εσείς-, δίνει την λεκάνη
του Ηροδότου κατά τα 2/3 στην Αίγυπτο. Η Αίγυπτος έκλεισε µια
πάρα πολύ καλή γι’ αυτή Συµφωνία και οριοθέτησε την Αποκλει-
στική Οικονοµική Ζώνη. Η Ελλάδα χάνει. Η Ελλάδα έχασε. Τι ση-
µαίνει µερική επήρεια; Ποιος είναι ο τίτλος αυτός; Και ρώτησα
τον κ. Λοβέρδο ο οποίος πραγµατικά ασχολείται µε αυτά. Δεν
µας απάντησε χθες. Δεν ξέρω αν θα µας απαντήσει σήµερα.
Υπάρχει στο Δίκαιο της Θάλασσας ο όρος «µερική επήρεια»; Θα
ήθελα να το δω παρακαλώ πάρα πολύ, γιατί ακόµα και ο Κα-
τρούγκαλος και ο κ. Μαρίνος είπαν ότι δεν υπάρχει µερική επή-
ρεια, υπάρχει πλήρης επήρεια. Εκτός και αν κάνουµε όλοι λάθος.
Θα θέλαµε να δούµε τι γίνεται µε τη µερική. Γιατί λέγοντας µε-
ρική, κύριε Λοβέρδο, από αυτά τα µικρά, τα ασήµαντα αν θέλετε
ξεκινάνε τα µεγάλα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είπα τίποτα.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Και σας είπα και χθες, διαβάστε

λίγο το βιβλίο του Ιγνατίου «Από τα Ίµια στη Μαδρίτη». Διαβάστε
τη Συµφωνία της Μαδρίτης να δείτε τι έλεγε. Ο κ. Πάγκαλος τα
έλεγε. «Σηµιτοποιήσατε» όλη την εξωτερική µας πολιτική; Τι γί-
νεται εδώ; Ακολουθούµε την εξωτερική πολιτική του Σηµίτη;
Γκρίζαρε τα Ίµια, γκριζάρουµε τώρα την περιοχή αυτή τώρα εδώ;
Τη δική µας; Που είναι το σύµπλεγµα της Μεγίστης να περιλαµ-
βάνεται µέσα; Δεκατέσσερα ολόκληρα νησιά! Γιατί δεν περιλαµ-
βάνεται µέσα; Τι πάει να πει θα συµπεριληφθεί, όταν θα
αποφασιστεί; Γιατί δεν αποφασίστηκε τώρα; Γιατί το παιχνίδι
είναι στηµένο. Είναι σχέδιο από το 1997. Θα πάµε βήµα-βήµα, θα
µιλήσουµε για µερική απειρία των νήσων, κλείνουµε µε Ιταλία,
θα µιλήσουµε µε µερική επήρεια και εξαφανισµό µηδενικές επή-
ρειες του συµπλέγµατος της µεγίστης, του Καστελόριζου δη-
λαδή, πάει κι αυτό, µερική επήρεια η Ρόδος, µερική επήρεια η
Κρήτη, Μεγαλόνησος. Και εν συνεχεία πάµε από τον 28ο µέχρι
τον 26ο µεσηµβρινό για να πάµε µέχρι πάνω, κύριε Υπουργέ και
δεν ξέρω αν θα είναι κι αυτή η καυτή πατάτα στα χέρια σας για
να ζητήσουν όπως ζητούν οι Τούρκοι την αποστρατικοποίηση
των νησιών µας και τη διχοτόµηση του Αιγαίου. Γιατί στο τέλος
αυτές οι δύο συµφωνίες εκεί θα καταλήξουν. Πολύ το φοβόµα-
στε αυτό το πράγµα.

Μιλήσατε για Αποκλειστικές Οικονοµικές Ζώνες. Από το 2007
νοµίζω ότι είσαστε στη Βουλή, κύριε Υπουργέ. Εγώ δεν ήµουν
στη Βουλή, εγώ παρακολουθούσα απ’ έξω. Ήταν ο Πρόεδρος
της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, ο οποίος µι-
λούσε για Αποκλειστικές Οικονοµικές Ζώνες. Γιατί δεν τόλµησε

καµµία Κυβέρνηση µέχρι τώρα να ανακηρύξει και να οριοθετήσει
την Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη Ελλάδας-Κύπρου; 

Ποιο ήταν αυτό το εµπόδιο, το οποίο έβαζε βέτο κάθε φορά
που είτε οι Κύπριοι ζητούσαν την οριοθέτηση µαζί µας της Απο-
κλειστικής Οικονοµικής Ζώνης είτε φωνές από την Ελλάδα µι-
λούσαν γι’ αυτό το πράγµα; Για ποιο λόγο δεν έγινε; Τι συνέβη
όλα αυτά τα χρόνια; Και τι συµβαίνει σήµερα;

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας κάνω µια ερώτηση. Στη σύ-
σκεψη της Γενεύης, ο κ. Τσαβούσογλου, σας ρώτησε γιατί δεν
καθόµαστε στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων και εσείς του
απαντήσατε ότι θα έχουµε απέναντι την ελληνική κοινωνία και
σας είπε: «Αυτό είναι άλλο πράγµα»; Μήπως γι’ αυτό ο Τούρκος
άρχισε και σκληραίνει τη στάση του εναντίον της χώρας µας; 

Σκεφθείτε το λίγο, σας παρακαλώ. Είστε έντιµος άνθρωπος.
Δεν µπορεί όλα αυτά να γίνονται από έναν Νίκο Δένδια, δεν γίνε-
ται. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Εκτός και αν πλέον έχουµε κάνει
τόσο λάθος όλοι. Τι είναι αυτό το οποίο σας εκβιάζει; Ποιοι σας
εκβιάζουν; Οι Γερµανοί, οι οποίοι είναι οι µόνοι που το θέλουν
αυτό το πράγµα, έτσι όπως φαίνεται τουλάχιστον. Δεν είναι τυ-
χαίος και ο ερχοµός του Υπουργού των Εξωτερικών της Γερµα-
νίας και δεν είναι τυχαία και η συνάντησή του µε τον κ. Τσίπρα. 

Η Ελληνική Λύση είναι αδύνατον, αδιανόητο και θα ήταν εγ-
κληµατικό να ψηφίσει και να κυρώσει τις δύο αυτές συµφωνίες,
µια Συµφωνία µε την Ιταλία στην οποία η µέση γραµµή εξαφανί-
στηκε, δίδοντας Διαπόντιες Νήσους και Στροφάδες το 70% και
το 30% επί της ΑΟΖ την επήρεια, ερχόµενοι στη Συµφωνία µε την
Αίγυπτο να εξαφανίσουµε ολόκληρο το σύµπλεγµα της Μεγίστης
µερική επήρεια σε µεγάλα νησιά και σε νησιά τα οποία κατοι-
κούνται, έχουν ζωή. 

Πολύ φοβάµαι ότι θα έρθετε στο τραπέζι των διαπραγµατεύ-
σεων κάτω από την πίεση και τον εκβιασµό των Τούρκων, οι
οποίοι αντί να φύγουν από την περιοχή, όπως έχει ζητήσει η ελ-
ληνική Κυβέρνηση, παραµένουν. Και θα παραµείνει, λέει, το
«ORUC REIS» και ο στολίσκος και θα φύγει όποτε θέλει. Μέχρι
το 2021 θα κάνει, λέει, έρευνες.

Και εµείς τι κάνουµε; Το βλέπουµε και ερχόµαστε και κυρώ-
νουµε νόµους, συµφωνίες, οι οποίες είναι εναντίον του ελληνικού
λαού και της χώρας µας;

Καλούµε, λοιπόν, την ελληνική Κυβέρνηση να µην συνεχίσει
αυτή την εξωτερική πολιτική. Άµεσα πρέπει να γίνει µια σύγ-
κληση των πολιτικών αρχηγών. Φοβόµαστε ότι από εδώ και πέρα
τα πράγµατα οδεύουν σε πολύ δύσκολες ατραπούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μυλωνάκη,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Ελληνική Λύση εν κατακλείδι είναι απέναντι σε αυτές τις δύο

συµφωνίες, κύριε Υπουργέ, τις καταψηφίζει και σας καλεί να στα-
µατήσετε µέχρι εδώ αυτόν τον ολισθηρό δρόµο που είχε πάρει
η ελληνική Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ετοιµάστε το Βήµα
και κλείνει ο κατάλογος των εισηγητών και αγορητών µε τη συ-
νάδελφο, κ. Σοφία Σακοράφα από το ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε τις

δύο Συµφωνίες της Ελλάδας µε την Ιταλία και την Αίγυπτο για το
κρίσιµο ζήτηµα των θαλάσσιων ζωνών και ΑΟΖ αντίστοιχα.

Όπως έχουµε, ήδη, επισηµάνει δυστυχώς δεν συζητάµε για
ελληνικές κινήσεις που εντάσσονται σε κάποια ολοκληρωµένη
εθνική στρατηγική, σε ένα εθνικό σχεδιασµό εξωτερικής πολιτι-
κής. Και τονίζω το δυστυχώς, γιατί παγιώνεται µια κατάσταση
όπου η ελληνική εξωτερική πολιτική ασκείται µέσω κινήσεων που
αποτελούν απλώς αντανακλαστικές, για να µην πούµε και σπα-
σµωδικές, αντιδράσεις στις κινήσεις άλλων και στην προκειµένη
περίπτωση της Τουρκίας. 

Και οι δύο αυτές συµφωνίες δεν θα είχαν υπογραφεί εάν δεν
είχε προηγηθεί το διαβόητο τουρκολιβυκό µνηµόνιο. Η Ελλάδα
σύρεται για µια ακόµη φορά πίσω από τις εξελίξεις καταδικα-
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σµένη να προσπαθεί να διασώσει ότι είναι δυνατόν να διασωθεί
απέναντι σε ήδη διαµορφωµένες καταστάσεις. Ο αντανακλαστι-
κός χαρακτήρας των συµφωνιών καθορίζει και τις ατέλειες του
περιεχοµένου τους σε ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα, όπως η οριοθέ-
τηση θαλασσίων ζωνών και ΑΟΖ. 

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή αναλύσαµε τα κρίσιµα ση-
µεία των συµφωνιών, τα οποία καταδεικνύουν ότι για την βεβια-
σµένη υπογραφή τους υπήρξαν εθνικές υποχωρήσεις. Γι’ αυτό
και η Κυβέρνηση αναγκάστηκε να παρουσιάσει τις συµφωνίες µε
την αναγκαία πλέον εισαγωγή ότι κάθε διµερής συµφωνία εµπε-
ριέχει συµβιβασµούς. Το σηµαντικό είναι ότι οι συµβιβασµοί
αυτοί αποτελούν υποχωρήσεις σε σχέση µε τις αρχές και τις
προβλέψεις του διεθνούς δικαίου και του δικαίου της θάλασσας.
Κι όµως αυτό υποτίθεται ότι αποτελεί πάγια την «λυδία λίθο» των
θέσεων της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής, αφού σε αυτό κυ-
ρίως εναποθέτουµε την υποστήριξη και προστασία των εθνικών
µας δικαιωµάτων και συµφερόντων. 

Και στις δύο συµφωνίες δεν τηρείται ο κανόνας της πλήρους
επήρειας των νησιών που υποτίθεται ότι αποτελεί την πάγια ελ-
ληνική θέση. Ακόµη και µε τη σύµµαχό µας και εταίρο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση Ιταλία ενώ ο στόχος µας ήταν µια συµφωνία για
ΑΟΖ καταλήξαµε µόνο σε συµφωνία θαλασσίων ζωνών. Η οριο-
θέτηση βασίζεται στην παλιά από το 1977 συµφωνία για την υφα-
λοκρηπίδα και ακολουθεί ακριβώς τις συντεταγµένες εκείνης της
συµφωνίας. 

Είναι ενδεικτικό, όπως είπα και στην επιτροπή, ότι ο Πρέσβης
των ΗΠΑ, ο κ. Πάιατ χαρακτήρισε δηµόσια τη συµφωνία αυτή
σαν ένα παράδειγµα που δείχνει πώς πρέπει να γίνονται αυτά τα
πράγµατα. Την ίδια ώρα, όµως, δήλωνε ότι όπως ορίζει το διε-
θνές δίκαιο θαλασσών όλα τα νησιά έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε
την ηπειρωτική χώρα. Αυτό, όµως, δεν ισχύει στη συγκεκριµένη
συµφωνία για όλα τα ελληνικά νησιά. 

Ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Δένδιας θέλησε να προβάλει ότι
πρόκειται για µια συµφωνία µεταξύ δύο κυρίαρχων κρατών. Εδώ
το ένα κυρίαρχο κράτος η Ελλάδα αναγνωρίζει δικαίωµα ελεύ-
θερης αλιείας στο άλλο στα δικά του χωρικά ύδατα έστω υπό
συγκεκριµένους περιορισµούς. Παράλληλα και τα δύο κυρίαρχα
κράτη παραπέµπουν στα ευρωπαϊκά όργανα την τροποποίηση
της κοινής αλιευτικής πολιτικής µε τρόπο συµβατό προς τα συµ-
φέροντα και των δύο µερών, όπως αναφέρεται. Ούτε σε αυτό
δεν µπορούν να συµφωνήσουν τα δύο κυρίαρχα κράτη.

Εν πάση περιπτώσει η µεν Ιταλία καθίσταται µέτοχος και συν-
δικαιούχος της ελληνικής αιγιαλίτιδας ζώνης η δε Ευρωπαϊκή
Ένωση αναλαµβάνει και ρόλο συνδιαχειριστή της. 

Ας προχωρήσουµε, όµως. Και οι δύο συµφωνίες δεν εξασφα-
λίζουν την προστασία των ελληνικών δικαιωµάτων µε βάση το
Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θάλασσας. Στη Συµφωνία µε
την Αίγυπτο µάλιστα η οριοθέτηση δεν περιλαµβάνει το Καστε-
λόριζο, αλλά ούτε καν ολόκληρη τη Ρόδο. Η Ελλάδα εµφανίζεται
µέσω σκόπιµης παράλειψης να νοµιµοποιεί ή να επιφυλάσσει και
να προδιαγράφει την νοµιµοποίηση για την εδώ και χρόνια τουρ-
κική επεκτατική στρατηγική ιδιοποίηση της Ανατολικής Μεσο-
γείου ανατολικά του 28ου µεσηµβρινού, ο οποίος τέµνει τη Ρόδο
στη µέση. Εµµέσως πλην σαφώς αναγνωρίζουµε και οπωσδή-
ποτε φαίνεται να επιφυλάσσουµε δικαιώµατα στην Τουρκία σε
αυτό το πεδίο. Η συµφωνία αφήνει ακάλυπτη την περιοχή µετά
το όριο του 27 και 59 και δηµιουργεί κενό στην ελληνική κυριαρ-
χία προς όφελος της Τουρκίας. Η ρωγµή εδώ στα ελληνικά κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα είναι προφανής. 

Θα σας υπενθυµίσω τι έγραφε το 2015 ο κ. Άγγελος Συρίγος
επί λέξει: «Εκτιµάται ότι η Αίγυπτος θα προτιµούσε να υπογράψει
µε την Ελλάδα µερική οριοθέτηση µέχρι και την Κρήτη και να
άφηνε εκτός την υπόλοιπη περιοχή έως το τριεθνές. Η αποδοχή
µιας τέτοιας προτάσεως θα ήταν λανθασµένη, θα δηµιουργούσε
την εύλογη εντύπωση ότι η Ελλάδα έχει παραιτηθεί των δικαιω-
µάτων της στην υπόλοιπη περιοχή».

Εν πάση περιπτώσει ας συνεχίσουµε. Με τη συµφωνία προδια-
γράφεται σχεδόν βέβαιη προοπτική όπου το σύµπλεγµα της Με-
γίστης θα εµπίπτει µέσα στην ηπειρωτική ΑΟΖ της Τουρκίας. Το
Καστελόριζο θα µεταβληθεί σε έδαφος περίκλειστο από τουρ-
κική δικαιοδοσία, καταδικασµένο σε ασφυκτικό τουρκικό κλοιό

µε όλες τις σχετικά απόλυτες αρνητικές συνέπειες και στο οικο-
νοµικό επίπεδο. Επιπλέον, η Αίγυπτος αποκτά το δικαίωµα να πα-
ρέµβει στην οριοθέτηση ΑΟΖ της Ελλάδας µε άλλα κράτη ακόµα
και στην οριοθέτηση ΑΟΖ µε την Κύπρο.

Το πιο επικίνδυνο, όµως, κύριοι συνάδελφοι, αφορά στη ρύθ-
µιση µε την Τουρκία, όπου η Ελλάδα θα βρεθεί πιθανώς να δια-
πραγµατεύεται απέναντι σε δύο συµµαχούντες. Προδιαγράφουµε,
δηλαδή, τη δραστική αποδυνάµωση της θέσης µας. 

Η συµφωνία υπονοµεύει τις διαχρονικές ελληνικές θέσεις ως
προς δύο θεµελιώδη ζητήµατα, ως προς τη µέση γραµµή και ως
προς την πλήρη επήρεια των νησιών στην οριοθέτηση. Το περιε-
χόµενό της θα έχει άµεσο αρνητικό αντίκτυπο τις θέσεις της Ελ-
λάδας ως προς την οριοθέτηση και άλλων θαλάσσιων περιοχών
της. 

Εν τέλει, είναι προφανές ότι η Ελλάδα σύρεται σε βεβιασµένες
συµφωνίες που ενέχουν υποχωρήσεις από τις αρχές του Δικαίου
της Θάλασσας, αλλά και διάβρωση των ελληνικών θέσεων και
συµφερόντων. 

Εκτός από αυτό, προδιαγράφουµε αναπόφευκτες µελλοντικές
εντάσεις, τις οποίες είναι βέβαιο ότι δεν θα έχουµε την πολιτική
δυνατότητα να διαχειριστούµε. Και τονίζω ότι αναφέροµαι µόνο
στην πολιτική µας δυνατότητα και όχι στη στρατιωτική. 

Θα επαναλάβω αυτό που είπα στην επιτροπή. Ας αναρωτη-
θούµε επιτέλους: «Είναι αυτό εθνικός σχεδιασµός; Είναι δυνατόν
να επιχειρείται να παρουσιαστεί σαν εθνική πολιτική;». 

Αλίµονο αν καταλήγουµε να ενεργούµε µε βάση εντολές
άλλων, ακόµη και για τόσο καίρια ζητήµατα, που αφορούν άµεσα
στο εθνικό συµφέρον και την προοπτική της χώρας µας. Εν τέλει,
εκεί εξαντλούνται οι δυνατότητες του «θα κάνουµε ό,τι χρειάζε-
ται», για να µην κάνουν ό,τι χρειάζεται; 

Βέβαια, την ίδια τακτική ακολούθησε πειθήνια και η προηγού-
µενη κυβέρνηση και νυν Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Γι’ αυτό και
σήµερα δεν µπορεί να αρθρώσει ευπρόσωπο αντιπολιτευτικό
λόγο. Και προτιµώ να αποφύγω οποιαδήποτε χαρακτηρισµό για
τη στάση ψήφου µε το «παρών» του ΣΥΡΙΖΑ. Ας απολογηθεί στα
στελέχη του και ας προβληµατιστούν οι πολίτες. Ουδέν περαι-
τέρω άξιο λόγου. 

Εµείς σαν ΜέΡΑ25 θα καταψηφίσουµε την κύρωση των συµ-
φωνιών, όχι µε βάση µια µαξιµαλιστική στοχοθεσία, ούτε από αν-
τιπολιτευτική µικροψυχία. Το επανέλαβα αυτό και στην επιτροπή.
Θα καταψηφίσουµε πρωτίστως για λόγους αρχής. 

Έχουµε τη θέση ότι οι µεµονωµένες διµερείς συµφωνίες οριο-
θέτησης ΑΟΖ ή θαλάσσιων ζωνών δεν µπορούν να αποτελέσουν
λύση για τη Νοτιανατολική Μεσόγειο, όπου αντικειµενικά υπάρ-
χει αλληλοεπικάλυψη των ζωνών επίδρασης των κρατών της πε-
ριοχής. 

Με τη συγκεκριµένη γεωγραφική διαµόρφωση κάθε συµφωνία
πλήρους οριοθέτησης µεταξύ δύο κρατών είναι δεδοµένο ότι θα
συµπεριλαµβάνει και την επέµβαση στα δικαιώµατα µιας τουλά-
χιστον ακόµα τρίτης χώρας. 

Επίσης, οι διµερείς διαπραγµατεύσεις επιφυλάσσουν κρίσιµο
ρόλο σε αυτόκλητους ή επιβαλλόµενους επιδιαιτητές, οι οποίοι
ενεργούν µε βάση τα δικά τους συµφέροντα, ενδιαφέροντα και
προτεραιότητες, όπως, λόγου χάριν, οι Ηνωµένες Πολιτείες και
η Γερµανία.

Πραγµατική και βιώσιµη λύση, µε ασφάλεια και προοπτική,
µπορεί να υπάρξει µόνο µέσω µιας περιφερειακής διεθνούς διά-
σκεψης όλων των χωρών της Ανατολικής Μεσογείου, µε αντικεί-
µενο τη διευθέτηση των ορίων ΑΟΖ και θαλάσσιων ζωνών. 

Γι’ αυτό και έχουµε προτείνει να αναλάβει η Αθήνα την πρω-
τοβουλία για τη σύγκληση αυτής της διεθνούς διάσκεψης, που
θα λειτουργήσει µε αρχή και γνώµονα µόνο το Διεθνές Δίκαιο και
το Δίκαιο της Θάλασσας. 

Μια τέτοια διεθνής διάσκεψη θα απαλλάξει την περιοχή από
πολυετείς διακρατικές συγκρούσεις και πολιτικά παίγνια, µε αδιέ-
ξοδες διπλωµατικές επιπλοκές, µεθοδεύσεις θερµών επεισοδίων
και πολεµικές εντάσεις. Ταυτόχρονα, δε, ακυρώνει αυτόµατα την
ιδιοτελή επεµβατική διάθεση οποιασδήποτε τρίτης χώρας. 

Κάτι ακόµα. Αν κάποια χώρα τυχόν επιλεγεί, µε οποιοδήποτε
πρόσχηµα, να αρνηθεί τη συµµετοχή της σε µια τέτοια διάσκεψη,
θα εκτεθεί ανεπανόρθωτα και θα υποστεί και τις αρνητικές συ-

17698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νέπειες. Δηλαδή, τόσο τη διεθνή αποµόνωση όσο και τη διευθέ-
τηση ερήµην της. 

Τελειώνοντας, θα υπενθυµίσω τη θέση του κόµµατός µας
εναντίον των εξορύξεων. Αυτό είναι θέµα που αφορά και στην
υφαλοκρηπίδα, αλλά και στις ΑΟΖ. Η θέση µας είναι ότι θέλουµε
την κατοχύρωση της ελληνικής ΑΟΖ, για να εξασφαλίσουµε την
αποτροπή της διενέργειας εξορύξεων στον χώρο της. 

Η οριοθέτηση της ΑΟΖ είναι για µας, βέβαια, απαραίτητη και
είναι κρίσιµη για την πολιτική της «πράσινης» µετάβασης και
ιδίως για την ανάπτυξη στη θάλασσα αποδοτικού δικτύου ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Θα κλείσω µε κάποιες σκέψεις, που είµαι εκ των πραγµάτων
υποχρεωµένη να καταθέσω µετά τη συζήτηση στην επιτροπή.
Μετά την τοποθέτησή µου, µου έκανε την τιµή να απαντήσει στις
παραπάνω θέσεις η κ. Μπακογιάννη, πολιτική προσωπικότητα,
µε συγκεκριµένη ιστορία και εµβέλεια, η οποία έχει διατελέσει,
µάλιστα, και Υπουργός Εξωτερικών. 

Θέλησε να αναφέρει ότι οι συµφωνίες για τις θαλάσσιες ζώνες
µε όλες τις χώρες είχαν τεθεί ως προτεραιότητα από το 2005.
Διαβάζω στη συνέχεια από τα Πρακτικά, γιατί έχει ιδιαίτερη αξία. 

«Ο στρατηγικός στόχος» -λέει η κ. Μπακογιάννη- «ήταν να κλεί-
σουµε το σύνολο των συµφωνιών διµερώς. Κυρία Σακοράφα, η
Ελλάδα δεν έχει τη δυνατότητα να κάνει Γιάλτα. Μην κοροϊδευό-
µαστε τώρα. Έπρεπε να γίνουν διµερείς συµφωνίες, για να προ-
χωρήσουµε ταυτόχρονα µε την Τουρκία, όπου κατά τη διάρκεια
όλων αυτών των ετών οι διερευνητικές συζητήσεις προχωρού-
σαν. Αυτή ήταν η εθνική στρατηγική και αυτή είναι η εθνική στρα-
τηγική. Από εκεί και πέρα, υπάρχουν άλλοι παράγοντες οι οποίοι
αναµφισβήτητα είτε επιταχύνουν είτε αργοπορούν τις διαδικα-
σίες». 

Η αφοπλιστική ειλικρίνεια της κ. Μπακογιάννη κατάφερε µε
τρόπο αξιοθαύµαστο να συµπυκνώσει σε λίγες φράσεις όλη την
αντίληψη και πρακτική της συντηρητικής παράταξης στην Ελ-
λάδα. 

Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να εκτιµήσουµε την προσπάθεια της κ.
Μπακογιάννη να µας πείσει ότι υπήρχε από παλιά, από τον καιρό
της Υπουργίας της, το 2005, εθνικός σχεδιασµός και εθνική
στρατηγική. Ακόµη και αν το δεχθούµε, όµως, έχει πάρα πολύ
µικρή σηµασία, γιατί στο επίπεδο της πραγµατικής πολιτικής δεν
επιτεύχθηκε επί τόσα χρόνια ούτε µία συµφωνία. 

Με την εξαίρεση της Συµφωνίας µε την Αλβανία, που για συγ-
κεκριµένους λόγους είχε τη γνωστή εντελώς αποτυχηµένη κατά-
ληξη, οι µόνες συµφωνίες είναι αυτές που συζητάµε σήµερα, οι
πρώτες και, µάλιστα, µε το συγκεκριµένο περιεχόµενο, οι οποίες
έγιναν µόνο µετά το τουρκολιβυκό σύµφωνο. 

Αν υποθέσουµε ότι µας πείθετε πως είχατε πράγµατι εθνική
στρατηγική, τότε θα πρέπει να απολογηθείτε για την παταγώδη
αποτυχία στην εξυπηρέτησή της. Και εννοώ ότι θα πρέπει να λο-
γοδοτήσουν όλες οι κυβερνήσεις αυτών των δεκαετιών, στις
οποίες περιλαµβάνονται προφανώς και εκείνες της παράταξής
σας. 

Μας είπε, βέβαια, η κ. Μπακογιάννη ότι υπάρχουν άλλοι παρά-
γοντες, οι οποίοι αναµφισβήτητα, είτε επιταχύνουν είτε αργοπο-
ρούν τις διαδικασίες. 

Προφανώς! Εδώ όλοι παράγοντες συνέβαλαν στο να αργοπο-
ρήσουν οι διαδικασίες και ο µόνος που τις επιτάχυνε ήταν το
τουρκολιβυκό σύµφωνο. Στην πράξη, βέβαια, όλοι αυτό το γνω-
ρίζουµε. Δυστυχώς, στην εξωτερική µας πολιτική -και όχι µόνο
σε αυτή- οι µόνοι παράγοντες που καθορίζουν τη δυνατότητά
µας στις εξελίξεις είναι η βούληση και οι εντολές που µας απευ-
θύνουν οι γνωστοί διεθνείς προστάτες µας. Μάλλον, αυτό ήθελε
να υπονοήσει η κ. Μπακογιάννη. 

Ας έρθουµε τώρα και στην απάντησή της ότι η Ελλάδα δεν έχει
τη δυνατότητα να κάνει Γιάλτα. Είναι σίγουρο για την κ. Μπακο-
γιάννη -το πιστεύω αυτό προσωπικά- ότι δεν είναι ανιστόρητη.
Σε καµµία περίπτωση. Γνωρίζει πολύ καλά τι ήταν η Γιάλτα. Ήταν
αποτέλεσµα ενός παγκόσµιου πολέµου και σε αυτή οι Μεγάλες
Δυνάµεις καθόρισαν µεταξύ τους τις τύχες των µικρότερων κρα-
τών, ερήµην τους βέβαια. Και ασφαλώς δεν ήταν καθόλου τυχαία
η αναφορά της. 

Στην αντίληψη της συντηρητικής παράταξης µόνο έτσι λαµβά-

νονται οι αποφάσεις και καθορίζονται οι εξελίξεις. Οι µεγάλοι
αποφασίζουν για τους µικρούς, οι ισχυροί για τους αδύνατους. 

Θα πω µόνο ότι η πρότασή µας διατυπώνει ακριβώς το αντί-
θετο, την απεµπλοκή από αυτόκλητους επιβαλλόµενους προστά-
τες και τη διευθέτηση των κρίσιµων θεµάτων από τα ίδια τα
κράτη της περιοχής. Και πάλι, όµως, θα βρούµε µπροστά µας το
επιχείρηµα «ας µην κοροϊδευόµαστε, η Ελλάδα δεν έχει τη δυ-
νατότητα». 

Θα αντιπαρέλθω το ποιος κοροϊδεύει ποιον. Πρόκειται για το
γνωστό ιδεολόγηµα της συντηρητικής παράταξης, τόσο παλιό
όσο και αυτή που αποτελεί και βάση της πολιτικής της, το ιδεο-
λόγηµα της µικράς Ελλάδας, µιας αδύναµης χώρας που είναι κα-
ταδικασµένη να είναι υποτελής, ένα ανήµπορο κρατίδιο που δεν
έχει τη δυνατότητα αυτοδύναµης προστασίας των δικαιωµάτων
του. 

Αυτό εκφράζουν άλλωστε και οι δηλώσεις του νυν Πρωθυ-
πουργού, ότι η Ελλάδα είναι δεδοµένη και υπάκουη σύµµαχος
των ισχυρών, στους οποίους προσβλέπει για προστασία. Ο όρος
«συµµαχία» χρησιµοποιείται εντελώς καταχρηστικά. Απλώς πε-
ριγράφεται σε τρεις και µόνο λέξεις η υποτέλεια: «Δεδοµένη,
υπάκουη σύµµαχος». 

Η ελληνική ιστορία έχει πάµπολλα παραδείγµατα τέτοιων δη-
λώσεων. Για την Κύπρο, που κοίταν µακριά, ότι για την ένωση
των Γερµανιών θα θυσιάσουµε τις ελληνικές αποζηµιώσεις, ότι
«εµείς δεν πρόκειται να ασκήσουµε βέτο» της σηµερινής Κυβέρ-
νησης κ.λπ., κ.λπ.. 

Όλη η ιστορία του τόπου µας διατρέχεται από τη στάση κυ-
βερνήσεων που στάθηκαν κατώτερες των περιστάσεων, προ-
σκολληµένες στο δόγµα αυτού του εθνικού ρεαλισµού, της
αδυναµίας και καθόρισαν την τύχη της χώρας µας. 

Λοιπόν, κύριοι της Συµπολίτευσης, τα πράγµατα δεν είναι έτσι.
Καµµία χώρα δεν είναι µικρή και αδύναµη, εκτός εάν αυτή είναι
η επιλογή και τα όρια της πολιτικής της ηγεσίας. 

Εσείς έχετε επιλέξει, όπως φαίνεται, αυτά τα όρια για την πα-
ράταξή σας. Το περιέγραψε πολύ παραστατικά η κ. Μπακο-
γιάννη, ώστε να µπορεί να το καταλάβει ο καθένας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Όµως, η Ελλάδα αξίζει καλύτερη τύχη και εµείς που το πι-
στεύουµε αυτό θα πολεµήσουµε για την ανατροπή αυτών των
δεδοµένων. Θυµόµαστε ότι η Ελλάδα, που θέλετε να την κατα-
δικάσετε ως µικρή και αδύναµη, έδινε άσυλο και περίθαλψη
στους Παλαιστίνιους µαχητές, έφερνε στο τραπέζι των διαπραγ-
µατεύσεων τον Μιτεράν και τον Καντάφι και έληξε η γαλλο-λι-
βυκή σύρραξη στο Τσαντ. Συµµετείχε πρωταγωνιστικά στη
διεθνή φιλειρηνική πρωτοβουλία των έξι, µε παγκόσµια επιρροή
στο Κίνηµα της Ειρήνης. Μια Ελλάδα που δεν υπερτιµά, αλλά και
δεν αρνείται να εκµεταλλευθεί τις δυνατότητές της. Αυτό απηχεί
η πρότασή µας για την ανάληψη πρωτοβουλίας για διεθνή διά-
σκεψη. 

Εσείς µείνετε στην ψευτοπατριωτική ρητορεία, που στην
πράξη µεταφράζεται σε παθητική και κερδοσκοπική προσκόλ-
ληση της Ελλάδας στους τυχοδιωκτισµούς του διεθνούς παρά-
γοντα στην περιοχή. Συνεχίστε να λειτουργείτε µε βάση το δόγµα
της µικρής αδύναµης Ελλάδας, αλλά να µην ξεχνάτε στους λό-
γους σας να προσθέτετε πάντα και το δηµαγωγικό δεξιό αφή-
γηµα για τη δήθεν ισχυρή Ελλάδα, ισότιµο µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ που αποτελεί παράγοντα
σταθερότητας στην περιοχή. 

Αυτή ήταν πάντα η τακτική σας, υποτέλεια και υποχωρήσεις
προς τα έξω και µεγάλα παραπλανητικά λόγια για την εσωτερική
κατανάλωση!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει αµέ-
σως µετά ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ στο αποκλειστικό
θέµα της σηµερινής µας συζήτησης, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω
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εκφράζοντας για ακόµα µια φορά τα συγχαρητήριά µου στο Λι-
µενικό Σώµα, όπως και στις Ένοπλες Δυνάµεις, που συνεργά-
στηκαν χθες το βράδυ, σε αντίξοες συνθήκες, στη µεγαλύτερη
επιχείρηση διάσωσης που έγινε τους τελευταίους µήνες στο Αι-
γαίο, δυτικά της Χάλκης. Κάτω από δύσκολες συνθήκες σχεδόν
εκατό ζωές σώθηκαν και περιθάλπονται από το ελληνικό κράτος. 

Είναι µία ακόµα τρανή απόδειξη ότι η δράση µας στις θάλασ-
σες δεν είναι µόνο εθνική, αλλά και ανθρωπιστική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι η καλύτερη απάντηση σε όσους επιµένουν να διαδίδουν

fake news για δήθεν αδιαφορία της Ελλάδος για ανθρώπους οι
οποίοι κινδυνεύουν στη θάλασσα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση είναι
µια συνεδρίαση ξεχωριστής σηµασίας, καθώς η Βουλή των Ελ-
λήνων καλείται να κυρώσει δύο εµβληµατικές Συµφωνίες µε την
Ιταλία και µε την Αίγυπτο, δύο επίσηµα κείµενα που οριοθετούν
τις θαλάσσιες ζώνες µεταξύ των χωρών µας στα οποία, όµως,
καταγράφονται και ρητές ρυθµίσεις, καθοριστικές για τα ευρύ-
τερα εθνικά µας συµφέροντα. Έχουν, συνεπώς, µείζον ιστορικό
και πολιτικό βάρος. 

Ακριβώς γι’ αυτό θα ήθελα να επισηµάνω -το έκανε και ο
Υπουργός Εξωτερικών στη συζήτηση που έγινε στην αρµόδια
επιτροπή- ότι ο λόγος µας, ειδικά σήµερα, πρέπει να είναι και µε-
τρηµένος και υπεύθυνος. Γιατί τα όσα θα ακουστούν σε αυτή την
Αίθουσα αποτελούν εξ’ αντικειµένου τεκµήρια, τα οποία ανά
πάσα στιγµή µπορεί κάποιοι να θελήσουν να τα χρησιµοποιήσουν
για να υπονοµεύσουν την εθνική στρατηγική της χώρας. Ας εί-
µαστε, λοιπόν, ειδικά σήµερα, ιδιαίτερα προσεκτικοί. Γι’ αυτό και
θα µιλήσω µόνο µία φορά. Πρόθεσή µου είναι να µην δευτερο-
λογήσω. 

Οι δύο Συµφωνίες που έχουµε ενώπιόν µας υπογράφηκαν µε
διαφορά λίγων µόνο εβδοµάδων, επιλύοντας όµως εκκρεµότητες
δεκαετιών µε τα γειτονικά κράτη. Εδράζονται στο Διεθνές Δίκαιο
αναγνωρίζοντας ταυτόχρονα εθνική ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδα, µε
κυριαρχικά δικαιώµατα στη θάλασσα σε όλα τα νησιά µας και
διεµβολίζουν, τέλος, παράνοµες ενέργειες στην περιοχή, καθι-
στώντας έτσι στις θάλασσές µας µία νέα πραγµατικότητα ειρή-
νης και ασφάλειας. 

Πάνω απ’ όλα, όµως, οι δύο αυτές συνθήκες σηµατοδοτούν
την επιστροφή της Ελλάδος σε έναν ρόλο που όχι απλά τον δι-
καιούται, αλλά οφείλει κιόλας να τον δικαιώνει καθηµερινά, τον
ρόλο του εγγυητή των ανατολικών συνόρων, αλλά και των συµ-
φερόντων της Ευρώπης στη Μεσόγειο, τον ρόλο του πρεσβευτή
του Διεθνούς Δικαίου, τον ρόλο του σταθερού βραχίονα διαλό-
γου και συνεργασίας σε αυτή την πολύ ταραγµένη πλευρά του
χάρτη.

Είναι ακριβώς αυτός ο ρόλος που της αναγνωρίζεται διεθνώς
όλο και πιο έντονα. Γι’ αυτό και µόλις προ ηµερών ο Πρόεδρος
Μακρόν καθιέρωσε τον βαρυσήµαντο όρο «ευρωπαϊκή κυριαρχία
στη θάλασσά µας», αναφερόµενος στη Μεσόγειο. «Mare nos-
trum», «η θάλασσά µας», θυµίζω, ήταν τα λόγια του. Ενώ και η
Καγκελάριος Μέρκελ µίλησε ανοιχτά για δικαιώµατα των µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης η αµφισβήτηση των οποίων δεν µπορεί
να γίνει ανεκτή. Πρόκειται για σηµαντικές δηλώσεις που παρά-
γουν πολιτικά γεγονότα. Πλαισιώνονται, βέβαια, από ανάλογες
τοποθετήσεις των Ηνωµένων Πολιτειών, του Ισραήλ, αλλά και ση-
µαντικών χωρών του αραβικού κόσµου. 

Γιατί, πράγµατι, οι Συµφωνίες της Ελλάδος µε την Αίγυπτο και
µε την Ιταλία είναι διµερείς. Έχουν, όµως, ισχύ έναντι πάντων.
Εκπέµπουν µία οικουµενική ακτινοβολία γιατί εµπλουτίζουν τη
διεθνή πρακτική µε ένα φωτεινό παράδειγµα διακρατικής συνεν-
νόησης, στηριζόµενη στις αρχές του Διεθνούς Δικαίου και του
Δικαίου της Θάλασσας. Είναι µια απόδειξη ότι η συστηµατική δι-
πλωµατία µπορεί τελικά να ξεπεράσει εµπόδια τα οποία φαίνον-
ται ανυπέρβλητα και να φέρει λύσεις αµοιβαία επωφελείς.

Αξίζουν, λοιπόν, συγχαρητήρια στον Υπουργό και στα στελέχη
του Υπουργείου Εξωτερικών που εργάστηκαν αθόρυβα και µε-
θοδικά και τα οποία διαπραγµατεύτηκαν όχι µόνο µε δυναµισµό,
αλλά και µε δεξιοτεχνία, µε τους ξένους οµολόγους τους, ώστε
να φτάσουµε τελικά σε αυτήν τη διπλή εθνική επιτυχία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε ότι για κάθε εξέλιξη

στα εθνικά µας µέτωπα ενηµερώνω προσωπικά τους πολιτικούς
Αρχηγούς. Αυτό συνέβη και πριν -το τονίζω, πριν- από την υπο-
γραφή της Συνθήκης µε την Αίγυπτο. Και ειδικά για τις δύο πρό-
σφατες συµφωνίες ο Υπουργός Εξωτερικών έχει ήδη κάνει
αναλυτική παρουσίαση στα κόµµατα και εδώ στη Βουλή, τόσο
σε επίπεδο επιτροπής όσο και σε επίπεδο Ολοµέλειας, η συζή-
τηση είναι νοµίζω, όσο επιτρέπει το θέµα, αναλυτική. 

Γι’ αυτό και από αυτό εδώ το Βήµα θα περιοριστώ σε µερικά
µόνο σχόλια, ακολουθώντας τη χρονολογική διαδοχή των γεγο-
νότων. Αρχές Ιουνίου, λοιπόν, οι Υπουργοί Εξωτερικών Ελλάδος
και Ιταλίας υπογράφουν τη συµφωνία καθορισµού των θαλασ-
σίων ζωνών µεταξύ των δύο χωρών. Μαζί της γνωστοποιείται και
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή η σύµφωνη γνώµη των δύο µερών να
υπάρξει στο µέλλον κατάλληλη τροποποίηση στο παράρτηµα
του Κανονισµού περί κοινής αλιευτικής πολιτικής. 

Η συµφωνία αυτή ασφαλώς αποτελεί ένα ξεχωριστό ορόσηµο
γιατί είναι η πρώτη που υπογράφει η χώρα µας, η πρώτη που θε-
σπίζει τα όρια της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης µε µία γει-
τονική χώρα, αλλά και γιατί απαντά θετικά στα εθνικά ζητούµενα.
Στηρίζεται στο Δίκαιο της Θάλασσας, υιοθετεί τη «µέση γραµµή»
ως µέθοδο χάραξης των ζωνών, αναγνωρίζοντας υφαλοκρηπίδα
στα νησιά και κυριαρχικά δικαιώµατα στις θάλασσες γύρω από
αυτά. 

Καθώς, µάλιστα, η Συνθήκη µε την Ιταλία ακολουθεί την οριο-
γραµµή του 1977, κάτι το οποίο, εξάλλου, συνηθίζεται στην πρα-
κτική και στη νοµολογία των οριοθετήσεων, κατοχυρώνει την
ταύτιση υφαλοκρηπίδος και ΑΟΖ σε ό,τι αφορά το εύρος τους.

Αποδεικνύεται, έτσι, ότι η χώρα παραµένει αµετακίνητη στις
πάγιες θέσεις της για τη µέθοδο της «µέσης γραµµής», αλλά και
σχετικά µε την επήρεια των νησιών, ακόµα και όταν αυτά βρί-
σκονται απέναντι από ηπειρωτικές ακτές άλλης χώρας, µε µεγα-
λύτερη έκταση. Γι’ αυτό και έναντι της όποιας µειωµένης
επήρειας ορισµένων µικρών νησιών, αντιπαραβάλλονται µετακι-
νήσεις της «µέσης γραµµής» υπέρ της Ελλάδος σε άλλα σηµεία
οριοθέτησης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συνεννόηση µε την Ιταλία απο-
τέλεσε τον προποµπό, αποτέλεσε το αναγκαίο προστάδιο για τη
Συµφωνία µε την Αίγυπτο, στο ίδιο πνεύµα πάντα: οι άριστες δι-
µερείς µας σχέσεις να αναβαθµιστούν µε τον καθορισµό Απο-
κλειστικών Οικονοµικών Ζωνών σε Ανατολική Μεσόγειο, µε το
ίδιο υπόβαθρο, το Δίκαιο της Θάλασσας και τον ίδιο πάντα
στόχο, να υπηρετηθούν τα εθνικά συµφέροντα παράλληλα µε
την υπέρβαση ενός χρόνιου αδιεξόδου. Διότι γνωρίζετε καλά ότι
µε την Αίγυπτο το ζήτηµα αυτό ανατρέχει στη δεκαετία του ’80.
Οι διµερείς συζητήσεις ξεκίνησαν το 2005, στροβιλίζονταν σε δε-
κατέσσερις αλλεπάλληλους γύρους και έµοιαζαν να µην έχουν
τέλος. Και όλα αυτά ενώ τα κενά από την πολύχρονη ελληνοαι-
γυπτιακή διστακτικότητα επιχειρούσαν να καλύψουν τρίτοι εµ-
πλεκόµενοι µε άκυρες και προκλητικές αποφάσεις που πολλα-
πλασιάζουν τις δυσκολίες.

Στη διαβούλευση αυτή προτεραιότητά µας υπήρξε η Συµφω-
νία να συνοµολογηθεί βάσει της Διεθνούς Σύµβασης για το Δί-
καιο της Θάλασσας, γιατί ακριβώς είναι αυτή που καθιερώνει τις
αρχές της θαλάσσιας οριοθέτησης, αναγνωρίζει στα νησιά κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα και δικαιοδοσία σε όλες τις θαλάσσιες
ζώνες, όπως και το κρίσιµο δεδοµένο ότι σε θάλασσες όπως η
Μεσόγειος, η έκταση και τα όρια της υφαλοκρηπίδας ταυτίζονται
µε αυτά της ΑΟΖ. Η υφαλοκρηπίδα, εξάλλου -το γνωρίζετε καλά-
ισχύει εξ υπαρχής και αυτοδικαίως -ab initio και ipso facto όπως
λένε οι νοµικοί- και ασφαλώς τίποτα δεν εµποδίζει τη χώρα µας
να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στα δώδεκα µίλια, όποτε, βέ-
βαια, η ίδια το κρίνει αυτό σκόπιµο. 

Επελέγη, κατ’ αρχάς, ο δρόµος της µερικής οριοθέτησης. Βέ-
βαια, προσέξτε! Ήδη από το πρώτο άρθρο τα δύο µέρη δε-
σµεύονται ρητά να συνεχίσουν τις διαπραγµατεύσεις για τη
συνέχιση της οριοθετικής γραµµής. Η άµεση οριοθέτηση ήταν
αναµφίβολα επείγουσα, καθώς στην περιοχή εξελίσσεται η πα-
ράνοµη επιχείρηση της Τουρκίας να συναλλαγεί µε δυνάµεις της
Λιβύης σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων άλλων χωρών.
Εξάλλου, ταχεία µερική οριοθέτηση είχε προτείνει -αντιλαµβά-
νοµαι- και δηµόσια και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
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Συµφωνήσαµε, έτσι, σε µια γραµµή οριοθέτησης που εξυπη-
ρετεί τα συµφέροντα αµφοτέρων. Δεν θα επεκταθώ στις λεπτο-
µέρειες που αποτυπώνονται σε σχετικούς χάρτες. Θα σηµειώσω,
όµως, τρία κοµβικά σηµεία:

Πρώτον, η ελληνική ζώνη κυριαρχικών δικαιωµάτων αυξάνεται
τώρα σχεδόν κατά τριάντα οκτώ χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµε-
τρα, που προστίθενται στα εβδοµήντα έξι χιλιάδες τετραγωνικά
χιλιόµετρα που προέκυψαν από τη Συµφωνία µε την Ιταλία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον, η τελική γραµµή οριοθέτησης επιβεβαιώνει πως τα

νησιά διαθέτουν ΑΟΖ και αντίστοιχη υφαλοκρηπίδα, δεδοµένο
καίριο και για το Καστελόριζο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τρίτον, η Ελλάδα διατηρεί ενεργά τα κυριαρχικά της δικαιώ-

µατα τόσο στην περιοχή ανατολικά του 28ου µεσηµβρινού όσο
και δυτικά του 26ου, πάντα στο πλαίσιο της διεθνούς νοµιµότητος. 

Σχετικά µε το τελευταίο πρέπει να τονιστεί, ότι η Αίγυπτος στη
διάρκεια των συζητήσεων και µετά από πολλές συζητήσεις και
δικές µου µε τον Πρόεδρο Σίσι, αναµόρφωσε την αρχική άκαµ-
πτη θέση της η Συµφωνία να αφορά µόνο το χώρο µεταξύ 26ου

και 28ου µεσηµβρινού, δέχθηκε, δηλαδή, η διαπραγµάτευση να
συνεχιστεί και να ολοκληρωθεί µε ευρύτερο πια αντικείµενο, συ-
νοµολογώντας, πάντως, ότι αυτή η µερική οριοθέτηση είναι τε-
λική και απόλυτα δεσµευτική. 

Με άλλα λόγια, το Κάιρο απέρριψε δελεαστικές προτάσεις, οι
οποίες υποτίθεται ότι θα απέφεραν στην Αίγυπτο πολύ µεγαλύ-
τερο θαλάσσιο και υποθαλάσσιο χώρο. Ταυτόχρονα, δεσµεύτηκε
να βαδίσει µε την Αθήνα το δρόµο της οριστικής οριοθέτησης
και των υπόλοιπων περιοχών. Εξουδετέρωσε στην πράξη, δη-
λαδή, τις µεθοδεύσεις Άγκυρας - Τρίπολης καταδεικνύοντας το
ανυπόστατο των τουρκικών βλέψεων, αλλά και δικαιώνοντας τις
ελληνικές θέσεις σχετικά µε τα κυριαρχικά δικαιώµατα στην οριο-
θετείσα περιοχή. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το εθνικό, πολιτικό και συµβολικό φορ-
τίο των συµφωνιών που θα κυρώσει σήµερα η Βουλή, είναι πολύ
µεγαλύτερο από τις εκτάσεις οι οποίες αναφέρονται, γιατί η δι-
ευθέτηση των θαλασσίων ζωνών µε τις γειτονικές µας χώρες
αίρει, όπως είπα, χρόνιες εκκρεµότητες, επαναφέρει το Διεθνές
Δίκαιο ως κύριο ρυθµιστή των διακρατικών σχέσεων, επικυρώ-
νοντας όλα τα εθνικά µας ζητούµενα και, τέλος, επιτρέπει την
αξιοποίηση κοινών πόρων. Μετατρέπει, µε άλλα λόγια, τις θά-
λασσες που χωρίζουν τα κράτη, σε πηγές ευηµερίας που ενώ-
νουν τους πολίτες τους. 

Πάνω απ’ όλα, όµως, οι συνθήκες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο
επαναθεµελιώνουν στην περιοχή ένα καθεστώς νοµιµότητας, πε-
ριθωριοποιούν αυθαίρετες µονοµερείς πρακτικές και αποδει-
κνύουν ότι η συνεργασία έχει τρόπο να αποκτά και αυστηρό
νοµικό πρόσηµο, ώστε να γίνεται ανάχωµα στις πιο βίαιες συµ-
περιφορές. 

Και όλα αυτά δεν προέκυψαν, ασφαλώς, ούτε ξαφνικά ούτε
τυχαία. Έχει προηγηθεί πολυµερής, πολυεπίπεδη συνεργασία
της χώρας µε το Ισραήλ, µε την Κύπρο, µε την Αίγυπτο, µε τα
Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, µε τη Σαουδική Αραβία. Υπήρξαν
σχεδόν εβδοµαδιαίες επαφές µε ευρωπαίους ηγέτες, υπήρξε εν-
δυνάµωση των ελληνοαµερικανικών σχέσεων, αλλά και σταθερές
συνεννοήσεις µε όλο τον αραβικό κόσµο και ο καθοριστικός
ρόλος της Ελλάδας στα Βαλκάνια. 

Είναι αλήθεια ότι κατά περιόδους η εξωτερική πολιτική της
χώρας έµοιαζε να έχει µόνο αµυντικά χαρακτηριστικά και ρυθ-
µούς µάλλον αργούς που µετέθεταν τις όποιες εξελίξεις στο µέλ-
λον. Η ακινησία, όµως, περιθωριοποιεί όταν οι συσχετισµοί γύρω
µας αλλάζουν αδιάκοπα. Η αδράνεια συχνά περιορίζει τις εθνικές
στοχεύσεις. Κι, όµως, η αναβλητικότητα δεν απέχει από την πα-
θητικότητα. Συχνά οι σηµερινοί ενδοιασµοί κινδυνεύουν να γί-
νουν αυριανοί οδυνηροί συµβιβασµοί. 

Επί σαράντα έξι χρόνια επικαλούµασταν κυριαρχικά δικαιώ-
µατα στα οποία ουδέποτε δώσαµε διµερή νοµική υπόσταση. Θυ-
µίζω ότι ενώ η υφαλοκρηπίδα και οι ΑΟΖ δεν συνιστούν εθνική
επικράτεια, αποτελούν πεδίο άσκησης κυριαρχικών δικαιωµάτων.
Όµως, για να συµβεί αυτό, πρέπει πρώτα απ’ όλα οι θαλάσσιες
χώρες να οριοθετηθούν σύµφωνα πάντα µε το Δίκαιο της Θά-

λασσας. Ε, λοιπόν, αυτή την ενεργή διπλωµατία ακολουθεί σή-
µερα η πατρίδα µας, µια πολιτική η οποία ξεδιπλώνεται σταδιακά
σε κάθε µέτωπο που την αφορά…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…πολύ περισσότερο καθώς σήµερα υπάρχουν δυνάµεις που

σπεύδουν να καλύψουν κενά, καραδοκούν για να δηµιουργήσουν
τετελεσµένα, εκλαµβάνοντας, όπως φαίνεται, τη νοµιµότητα ως
αµηχανία και το δικό τους θράσος ως αδυναµία του άλλου.

Κάνουν όµως µεγάλο λάθος, γιατί η ολιγωρία δεν έχει πια θέση
στην εξωτερική µας πολιτική. Εδώ και ένα χρόνο η Κυβέρνηση
αυτή µιλά λίγο, αλλά δρα πολύ. Εντάσσει τα συµφέροντα του
τόπου στη συγκυρία, συνδυάζει αποφασιστικότητα µε ευελιξία,
συγκροτεί συµµαχίες µε οδηγό το Διεθνές Δίκαιο και κυρίως δεν
διστάζει να παίρνει τολµηρές πρωτοβουλίες που φέρνουν απο-
τέλεσµα σε όλες τις ανοιχτές προκλήσεις. 

Αυτό απέδειξαν και οι χειρισµοί µας στον Έβρο που οδήγησαν
σύσσωµη την Ευρώπη να υπερασπιστεί δυναµικά τα ανατολικά
της σύνορα όχι µόνο τα σύνορα της Ελλάδας, αλλά τα σύνορα
της Ευρώπης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό φάνηκε και από την πρώτη επιστολή που υπέγραψα µε

ακόµα οκτώ ηγέτες που αποδείχτηκε προάγγελος του Ευρωπαϊ-
κού Ταµείου Ανάκαµψης. Αυτό προκάλεσε την πρόσφατη ενεργό
συµπαράταξη της Γαλλίας στην Ανατολική Μεσόγειο κι αυτό βε-
βαιώνουν τώρα και οι Συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο.
Είναι το αποτέλεσµα ενός νέου πατριωτισµού, που αποτελεί
όµως πλέον πυξίδα της χώρας στη διεθνή σκηνή.

Στο πλαίσιο αυτό ανακοινώνω σήµερα στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία ότι άµεσα µε νοµοσχέδιο που θα καταθέσει η Κυβέρ-
νηση, η Ελλάδα επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη προς δυσµάς από
τα έξι στα δώδεκα µίλια! Η Ελλάδα µεγαλώνει! 

(Όλοι όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκρο-
τούν ζωηρά και παρατεταµένα)

Το έχουν πει και άλλοι. Εµείς όµως είµαστε αυτοί που το κά-
νουµε πράξη!

Προβαίνουµε έτσι σε µία θαλάσσια περιοχή συγκεκριµένα
αυτή του Ιονίου και των Ιονίων νήσων µέχρι το ακρωτήριο Ταί-
ναρο της Πελοποννήσου, στην άσκηση ενός αδιαµφισβήτητο κυ-
ριαρχικού µας δικαιώµατος σύµφωνα µε το άρθρο 3 της
Σύµβασης για το Δίκαιο της Θάλασσας. Ένα δικαίωµα το οποίο
η χώρα µας επιφυλάσσεται να ασκήσει µελλοντικά και σε άλλες
θαλάσσιες περιοχές και το οποίο έχουν ήδη ασκήσει οι γείτονές
µας µε σεβασµό στη Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας και
την εφαρµογή της µέσης γραµµής εκεί που η απόσταση µεταξύ
των ακτών είναι µικρότερη από είκοσι τέσσερα µίλια.

Ο Υπουργός Εξωτερικών έχει ήδη ενηµερώσει τους οµολό-
γους του Ιταλίας και Αλβανίας γι’ αυτή µας την απόφαση. Σύν-
τοµα θα επισκεφθεί και τα Τίρανα για να συζητήσει µε την
αλβανική κυβέρνηση την οριστική επίλυση της εκκρεµότητας
οριοθέτησης των θαλασσίων ζωνών µε βάση προφανώς τη Σύµ-
βαση για το Δίκαιο της Θάλασσας, στην οποία και οι δύο χώρες
είµαστε συµβαλλόµενα µέρη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ίσως δεν υπάρχει καλύτερη επι-
βεβαίωση της ορθότητας των επιλογών µας από τις σπασµωδι-
κές αντιδράσεις που αυτές προκαλούν δυστυχώς στη γειτονική
Τουρκία, όχι βέβαια στον λαό της, αλλά στην ηγετική της οµάδα.
Ένα επιτελείο που επιµένει να χρησιµοποιεί τα λόγια µόνο για να
φωνασκεί και όχι για να συζητά και τις πράξεις µόνο για να προ-
καλεί και όχι για να συνθέτει. Γι’ αυτό και αιχµαλωτίζεται όλο και
πιο πολύ στα δίχτυα της πολιτικής και διπλωµατικής αποµόνω-
σης. Γιατί τι άλλο από ολική αποτυχία µπορεί να σηµαίνει η κα-
ταδίκη των ενεργειών της Άγκυρας στη Μεσόγειο απ’ όλη την
παγκόσµια κοινότητα; Και πόσο διαφορετική από έναν απεγνω-
σµένο παροξυσµό µπορεί να είναι η τελευταία προκλητική από-
φαση να µετατραπεί σε τζαµί το πανανθρώπινο µνηµείο της
Μονής της Χώρας της Κωνσταντινούπολης; 

Η καθοδική αυτή περιδίνηση φοβάµαι ότι δεν είναι δεν είναι
στιγµιαίο συµβάν. Είναι µέρος µιας διαρκούς κρίσης που συνιστά
στρατηγική ήττα και θα κλιµακώνεται αν δεν αλλάξει εγκαίρως
αυτή η λανθασµένη επιλογή. Όσο κάποιοι θα καταπατούν το Διε-
θνές Δίκαιο, τόσο θα αντιµετωπίζονται από τη διεθνή κοινότητα
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ως ταραξίες. Δεν θα επεκταθώ πολύ περισσότερο, γιατί οι θέσεις
µας απέναντι στη γειτονική χώρα είναι κρυστάλλινες. Η αποφα-
σιστικότητά µας στην υπεράσπιση των εθνικών µας δικαίων έχει
ήδη φανεί όπου και όπως χρειάστηκε και οι ένοπλες δυνάµεις
µας βρίσκονται πάντα σε επιφυλακή. 

Όσο ισχυρή όµως είναι η Ελλάδα στο πεδίο, άλλο τόσο αισθά-
νεται δυνατή και στο τραπέζι του διαλόγου. Γιατί τα όπλα του
Διεθνούς Δικαίου, των σχέσεων καλής γειτονίας, της πολιτισµέ-
νης συµπεριφοράς είναι όπλα ακαταµάχητα. Συνεπώς η Ελλάδα
έχει κάθε λόγο να οδηγήσει την Τουρκία στον στίβο της νοµιµό-
τητας. Γι’ αυτό και θα επαναλάβω ότι ο δρόµος της συνεννόησης
για το ένα ανοιχτό εκκρεµές ζήτηµα που έχουµε µε την Τουρκία,
αυτό της οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών στο Αιγαίο και στην
Ανατολική Μεσόγειο, είναι ανοικτός, µπορεί να ανοίξει και για την
Άγκυρα υπό έναν όρο όµως, να σταµατήσει αµέσως τις προκλή-
σεις. 

Στην ιστορία άλλωστε πρώτοι οι Έλληνες καθιέρωσαν τον
κλάδο ελαίας. Ξέρουν συνεπώς ότι δεν µπορεί να έχει αγκάθια.
Έξι λέξεις λοιπόν αρκούν. Σταµατούν οι προκλήσεις. Ξεκινούν οι
συζητήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω χωρίς καµµία αναφορά
στην πανδηµία και στις συνέπειές της. Το τεράστιο αυτό ζήτηµα
θα µας απασχολήσει -φαντάζοµαι- και στις ηµέρες που έρχονται.
Δεν θέλω να υποβαθµίσω τη σηµασία του εθνικού θέµατος που
σήµερα έχουµε ενώπιόν µας. Γιατί η θωράκιση της πατρίδας δεν
είναι επιλογή, είναι επιταγή. Και αυτή ακριβώς εξυπηρετούν οι
Συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο που καλούµαστε να κυ-
ρώσουµε σε λίγο. 

Σήµερα σας µίλησα καθαρά και µε εντιµότητα, έχοντας πλήρη
επίγνωση της ιστορικότητας της στιγµής. Σε µια τέτοια συγκυρία
η αποχή από τη σηµερινή ψηφοφορία σηµαίνει υπεκφυγή και το
αµήχανο «παρών» ισούται µε απών από την ιστορική ευθύνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταλαβαίνω, κύριε Τσίπρα, ότι έχετε ζητήσει ονοµαστική ψη-

φοφορία. Θα είναι η πρώτη φορά σε αυτή την Αίθουσα που γίνε-
ται αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας για να ψηφίσετε τελικά
«παρών» και να µην εκφράσετε µια καθαρή θέση σε ένα τέτοιο
κρίσιµο ζήτηµα. Και αυτό µάλιστα να γίνει µε δικιά σας πρωτο-
βουλία και µε δικιά σας υπαιτιότητα. Θέλω να σας ζητήσω να
επαναξιολογήσετε το αίτηµα αυτό για ένα πρακτικό λόγο. Διότι
ο Υπουργός Εξωτερικών πρέπει να πάει αύριο στη Σύνοδο
Υπουργών µε ψηφισµένη τη Συµφωνία και όχι για τακτικούς λό-
γους να καθυστερούµε για να λύσετε εσείς τις δικές σας εσω-
κοµµατικές αντιρρήσεις, που µπορεί να έχετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναρωτιέµαι εάν στο ζήτηµα αυτό από µέρους σας θα υπάρχει

κοµµατική πειθαρχία. Γιατί δεν νοµίζω ότι µπορεί να υπάρχει κοµ-
µατική πειθαρχία που να υπονοµεύει την εθνική ευθύνη, διότι ουκ
ολίγοι Βουλευτές σας έχουν ταχθεί υπέρ της Συµφωνίας. Για να
δούµε λοιπόν πώς θα ψηφίσουν στην ονοµαστική ψηφοφορία την
οποία εσείς προκαλείτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε κάθε περίπτωση θα ήταν ευχής έργον να αναθεωρήσετε

την άποψή σας, ως προς το τι θα ψηφίσετε και όχι µόνο ως προς
το πώς θα ψηφίσετε, γιατί η εθνική γραµµή πρέπει να είναι
σαφής, πρέπει να είναι κοινή, πρέπει να είναι ευθεία. Δεν πρέπει
να είναι ούτε θαµπή, ούτε τεθλασµένη. Γι’ αυτό και θεωρώ ότι η
υπερψήφιση αυτής της Συµφωνίας απ’ όλες τις πτέρυγες της
Βουλής είναι επιβεβληµένη, παρά τις επιµέρους ενστάσεις, επι-
φυλάξεις, διαφωνίες οι οποίες εκφράστηκαν και στην επιτροπή
κι οι οποίες κατεγράφησαν και ελήφθησαν υπ’ όψιν από την Κυ-
βέρνηση. 

Είναι πολύ σηµαντικό όλοι µαζί να δώσουµε ενωµένοι πρό-
σθετη ισχύ στην εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου και στην κατο-
χύρωση των εθνικών µας δικαιωµάτων. 

Είναι πολύ σηµαντικό να εκπέµψουµε προς όλους από αυτή
την Αίθουσα, φίλους και αντιπάλους, ένα ισχυρό σήµα ισχυρής
και υπεύθυνης πολιτικής και ένα παράδειγµα µιας διπλωµατίας
η οποία βρίσκεται σε κίνηση, µιας διπλωµατίας µε σχέδιο, µε
προοπτική, που οδηγεί σε λύσεις αρµονικές, λύσεις συνύπαρξης
και δηµιουργικής συνεργασίας.

Οι δύο Συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο µπορούν να
µετατραπούν σε δύο βήµατα θετικής αµφισβήτησης του ιστορι-
κού Φερνάν Μπρωντέλ. Αυτός έλεγε για τη Μεσόγειο όταν
έγραφε στα µέσα του 20ου αιώνα ότι «η γεωγραφία είναι ένας µο-
χλός που επιβραδύνει την ιστορία». Κυρώνοντας σήµερα τις δύο
αυτές ιστορικές συνθήκες µπορούµε να του απαντήσουµε ότι
στις πρώτες δεκαετίες του 21ου αιώνα είναι στο χέρι όλων µας
να κάνουµε την κοινή µας θάλασσα έναν δηµιουργικό επιταχυντή
της ιστορίας. Ας το τολµήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακολουθεί στο Βήµα

ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι
διανύουµε µία εξαιρετικά κρίσιµη περίοδο µε εντάσεις στην πε-
ριοχή, κρίσιµη περίοδο για την Ελλάδα, για την Κύπρο, για τις
ελληνοτουρκικές σχέσεις, γιατί έχουµε απέναντί µας µία Τουρκία
που γίνεται ολοένα και πιο επιθετική, αξιοποιώντας τη στήριξη
που της παρέχει ο διεθνής παράγοντας, που της παρέχουν οι
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής στη Λιβύη, αξιοποιώντας αδυ-
ναµίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είναι µια γείτονα η οποία θέλει να παίξει ρόλο περιφερειακής
δύναµης, να καταστεί ναυτική δύναµη στη Μεσόγειο µε έναν
ηγέτη ο οποίος ιδίως µετά το 2016 βρίσκεται σε µία άλλη σφαίρα.
Θεωρεί τον εαυτό του παγκόσµιο αρχηγό του ισλαµιστικού κινή-
µατος και δεν διστάζει να προκαλεί µε τις δηλώσεις του και τη
συµπεριφορά του. 

Έχουµε µία Τουρκία η οποία δεν δίστασε να συνάψει ένα πα-
ράνοµο µνηµόνιο µε τον Πρωθυπουργό της Λιβύης -δεν κυρώ-
θηκε από τη Βουλή της Λιβύης- ένα ανυπόστατο νοµικά µνηµόνιο
το οποίο, όµως, παραβιάζει κατάφορα το διεθνές δίκαιο και δεν
διστάζει -σύντοµα, λέει- να προκηρύξει παρανόµως και οικόπεδα
σε αυτή την περιοχή νοτίως της Κρήτης. 

Έχουµε µία Τουρκία η οποία εντείνει τις παραβιάσεις στο Αι-
γαίο και συνεχίζει παραβιάσεις εντός της κυπριακής Αποκλειστι-
κής Οικονοµικής Ζώνης. Έχουµε µια Τουρκία η προέβη σε µία
απάνθρωπη θα έλεγα εργαλειοποίηση προσφύγων και µετανα-
στών στον Έβρο µε στόχο όχι να εκβιάσει µόνο την Ελλάδα, αλλά
να εκβιάσει κυρίως την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και έχουµε µια Τουρκία η οποία από καιρό έχει προσχωρήσει
σε µία αναθεωρητική αντίληψη, λογική απέναντι στις διεθνείς
συνθήκες και πρόσφατα µάλιστα σε µια προκλητική κίνηση µε-
τέτρεψε την Αγιά Σοφιά, αλλά και τη Μονή της χώρας σε τζαµιά
παραβιάζοντας βασικές οικουµενικές αξίες. 

Και έχουµε και µια Τουρκία που τις τελευταίες δεκαπέντε ηµέ-
ρες παραβιάζει κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας στο Κα-
στελόριζο, ανατολικά του 28ου µεσηµβρινού και απειλεί έναν
γείτονά της, απειλεί την Ελλάδα. 

Απέναντι σε αυτή την Τουρκία είναι προφανές ότι απαιτείται
ενότητα. Απέναντι σε αυτή την πρωτοφανή επιθετική, αλλά σαφή
στρατηγική, από την άλλη µεριά, δεν µπορεί κανείς να ισχυριστεί
ότι δεν καταλαβαίνει τι κάνει ο γείτονάς µας, δεν µπορεί κανείς
να ισχυριστεί ότι δεν έχει στρατηγική στόχευση την αµφισβήτηση
κυριαρχικών µας δικαιωµάτων στην Ανατολική Μεσόγειο, αλλά
και στο Αιγαίο. Απέναντι σε αυτή την Τουρκία προφανώς οφεί-
λουµε να είµαστε ενωµένοι, αλλά δεν αρκεί αυτό. Δεν αρκούν
λόγοι ενότητας. Απαιτείται και µια σαφής εθνική στρατηγική µε
αρχή, µέση και τέλος. 

Παρακολούθησα µε προσοχή την οµιλία του κ. Μητσοτάκη
έχοντας την ελπίδα ότι έστω και σε αυτές τις κρίσιµες στιγµές
θα µπορέσω να διακρίνω στοιχεία αυτής της συγκροτηµένης
εθνικής στρατηγικής απέναντι σε έναν γείτονα που κλιµακώνει
µια επιθετική στρατηγική. Λυπάµαι, αλλά δεν εισέπραξα αυτή τη
στρατηγική, δεν κατανόησα αυτή τη στρατηγική. 

Είπε στην αρχή της οµιλίας του ότι οφείλουµε να είµαστε σή-
µερα προσεκτικοί όλοι µας. Έχουµε ιστορική ευθύνη, όµως, όλοι
µας να µιλήσουµε τη γλώσσα της αλήθειας σε µια κρίσιµη στιγµή
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στο εθνικό Κοινοβούλιο. Είναι υποχρέωση και καθήκον της Αντι-
πολίτευσης της χώρας και κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης να µιλά τη γλώσσα τη αλήθειας στα εθνικά θέµατα και είναι
καθήκον της εκάστοτε κυβέρνησης επίσης.

Για εµάς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν είναι και
θα είναι σαφές ότι µια τέτοια εθνική στρατηγική µε αρχή, µέση
και τέλος µπορεί και πρέπει να έχει δύο πολύ συγκεκριµένους
στόχους: Πρώτον, την αποφασιστική υπεράσπιση της κυριαρχίας
και των κυριαρχικών δικαιωµάτων της πατρίδας µας και, δεύτε-
ρον, την επανεκκίνηση των διερευνητικών συνοµιλιών µε την
Τουρκία για την επίλυση της διαφοράς µας για την υφαλοκρη-
πίδα που ταυτίζεται µε την ΑΟΖ µε προσφυγή στη Χάγη, αν χρει-
αστεί, αν εκ νέου οι διερευνητικές αποτύχουν. 

Διότι η Ελλάδα είναι µία χώρα ειρηνική, είναι µία χώρα που
θέλει την καλή γειτονία, τον διάλογο, τις εθνικές σχέσεις, είναι
µια χώρα που τα επιχειρήµατά της πηγάζουν από το Διεθνές Δί-
καιο, αλλά ταυτόχρονα και µια χώρα αποφασισµένη να υπερα-
σπιστεί µε κάθε κόστος την κυριαρχία της και τα δικαιώµατά της.
Αυτό είναι το µήνυµα που εκπέµπει η χώρα, εξέπεµπε, εκπέµπει
και πρέπει να συνεχίσει να εκπέµπει. 

Αυτή πρέπει να είναι µία στρατηγική µε σαφείς στόχους και µε
ένα πλαίσιο ώστε οι στόχοι αυτοί να εξυπηρετηθούν. Για εµάς
είναι σαφές ότι µπορεί να εξυπηρετηθούν µόνο αν η Ελλάδα απο-
τελεί πυλώνα ειρήνης, σταθερότητας και ασφάλειας στην πε-
ριοχή προωθώντας ενεργά το Διεθνές Δίκαιο µέσω µιας
ενεργητικής και πολυδιάσταστης εξωτερικής πολιτικής.

Αυτή, κύριε Μητσοτάκη και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν
η Ελλάδα που µετά από τριάντα χρόνια εγκατέλειψε την πολιτική
της ακινησίας και έλυσε προς το συµφέρον της και προς το συµ-
φέρον της περιοχής το ζήτηµα της ονοµασίας των βορείων γει-
τόνων µας µε τη Συµφωνία των Πρεσπών ώστε σήµερα η
αεράµυνα των βόρειων γειτόνων µας να καλύπτεται από την Ελ-
ληνική Πολεµική Αεροπορία και όχι από την Τουρκία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτή ήταν η Ελλάδα που µέσω αυτής της συµφωνίας αντέ-

στρεψε, όχι µόνο την τύχη της Βόρειας Μακεδονίας, αλλά δύο
χωρών στα βόρεια συνορά µας, και της Αλβανίας, ώστε αντί να
καταρρεύσουν πλήρως, όπως διαφαινόταν το 2017, και να κατα-
στούν έρµαια συµφερόντων της Τουρκίας και άλλων δυνάµεων,
πήραν τελικά ευρωπαϊκή τροχιά. 

Αυτή, κύριε Μητσοτάκη, ήταν η Ελλάδα που έφτασε πιο κοντά
από ποτέ στη δίκαιη και βιώσιµη επίλυση του Κυπριακού, προ-
τάσσοντας τα σωστά αιτήµατα στη διαπραγµάτευση, και πάλεψε
για το πολύτιµο κεκτηµένο του πλαισίου Γκουτιέρες, την κατάρ-
γηση των εγγυήσεων δηλαδή και την αποχώρηση του κατοχικού
στρατού από την Κύπρο. Και είναι ένα κεκτηµένο αυτό το πλαίσιο
Γκουτιέρες, από το οποίο οφείλουν και πρέπει να επανεκκινή-
σουν οι συνοµιλίες. 

Αυτή ήταν η Ελλάδα που εξασφάλισε για πρώτη φορά στην
ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης καταδίκη της Τουρκίας, πέρυσι
τον Ιούνη, για τις ενέργειές της στο Αιγαίο και στην κυπριακή
ΑΟΖ αλλά και ένα πολύτιµο πλαίσιο κυρώσεων, το οποίο δεν
αξιοποιήσατε. 

Αυτή ήταν η Ελλάδα που πρωταγωνίστησε το 2015-2016 στον
ευρωτουρκικό διάλογο, µε τρεις επισκέψεις µου τότε στην Τουρ-
κία, και που δέσµευσε για πρώτη φορά τη γείτονα να µειώσει
δραστικά τις ροές και να δέχεται επιστροφές µεταναστών. 

Αυτή ήταν η Ελλάδα που καθιέρωσε, µαζί µε τη Γαλλία, τη σύ-
νοδο των ευρωπαϊκών χωρών του νότου, που κίνησε, επίσης, το
2018 τον στρατηγικό διάλογο µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, που κα-
θιέρωσε πολυµερείς συνεργασίες στα Βαλκάνια και την Ανατο-
λική Μεσόγειο, που συµφώνησε στον αγωγό EastMed και
κατοχύρωσε το σχήµα «3+1» µε τις Ηνωµένες Πολιτείες και το
Ισραήλ. 

Αυτή λοιπόν ήταν η Ελλάδα της ενεργητικής, πολυδιάστατης
εξωτερικής πολιτικής, πυλώνας ειρήνης, ασφάλειας, συνεργα-
σίας, αλλά και η αποφασιστική δύναµη να υπερασπιστεί το Διε-
θνές Δίκαιο και τα κυριαρχικά της δικαιώµατα, που απορρέουν
από αυτό. 

Το ερώτηµα είναι τι γίνεται σήµερα. Διότι αυτή η Ελλάδα προ-
άσπιζε αποφασιστικά την κυριαρχία της µέσω των ελληνικών

Ενόπλων Δυνάµεων, ενίσχυε συµµαχίες υπέρ της χώρας, προ-
ωθούσε τον διάλογο. Σας άκουσα λοιπόν σήµερα και διερωτή-
θηκα τι ακριβώς κάνουµε, πόσους κινδύνους διατρέχουµε, αν
συνεχίσουµε χωρίς στρατηγική. Διότι αυτό που βλέπουµε όλοι οι
Έλληνες, εδώ και δεκαπέντε µέρες, δεν µπορεί να κρυφτεί. Είναι
µια Κυβέρνηση που αδυνατεί να υπερασπιστεί τις ίδιες της τις
αποφάσεις, καλές ή κακές, αδυνατεί όµως και κυρίως αδυνατεί
να προασπίσει αποτελεσµατικά τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα
ανατολικά του 28ου µεσηµβρινού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι µια Κυβέρνηση που παρακολουθεί τα Ευρωπαϊκά Συµ-

βούλια να περνούν, το ένα µετά το άλλο, µε τις συµµαχίες µας
για κυρώσεις στην Τουρκία να αποδυναµώνονται αντί να ενι-
σχύονται, παρά την κλιµάκωση των παραβιάσεων, µια Κυβέρ-
νηση που συµφωνεί σε ρυθµίσεις σε σχέση µε τις θαλάσσιες
ζώνες, οι οποίες µπορεί να µας κοστίσουν ακριβά στο µέλλον,
και µια Κυβέρνηση που προτείνει µεν σταθερά τον διάλογο στην
Τουρκία, αλλά δεν έχει συγκεκριµένο σχέδιο για το πώς θα επα-
νέλθουµε σε αυτόν τον διάλογο. Κι αυτό µας ανησυχεί ιδιαίτερα. 

Για να είµαι απολύτως σαφής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
και κύριε Μητσοτάκη, αποφασίσατε να υπογράψετε τη Συµφωνία
για την οριοθέτηση της ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, µια Συµφωνία, την
οποία εµείς διαπραγµατευτήκαµε όντως σε πολλούς γύρους και
οι πιο πριν από εµάς διαπραγµατεύτηκαν, και καλά κάνατε. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι όχι µόνο στήριξα και στηρίξαµε την ελληνο-
ιταλική συµφωνία, παρά τους σοβαρούς συµβιβασµούς στους
οποίους βασίστηκε -αλλά έχουµε απόλυτη επίγνωση εµείς ότι
δεν υπάρχει διεθνής συµφωνία χωρίς συµβιβασµούς, αρκεί αυτή
να είναι προωθητική- όχι µόνο υποστηρίξαµε δηµόσια την ανάγκη
να υπάρξει συµφωνία µε την Αίγυπτο για να διεµβολίσει την πα-
ράνοµη συµφωνία της Τουρκίας µε τον Λίβυο πρωθυπουργό,
αλλά επιπλέον, σε δηµόσιες δηλώσεις µου, υπογράµµισα και ότι
στηρίζουµε µια τµηµατική συµφωνία, η οποία να επιτρέπει την
οριοθέτηση στην περιοχή του συµπλέγµατος Καστελόριζου σε
µεταγενέστερο στάδιο. Και είχα το θάρρος να πω, σε συνοµιλίες
που να συµπεριλαµβάνουν και την Τουρκία, διότι εµείς δεν είµα-
στε µε τη στρατηγική της δήθεν αποµόνωσης µιας χώρας όπως
η Τουρκία. Εµείς λέµε καθαρά τη στρατηγική µας. Και αυτός
ήταν ο σχεδιασµός µας. 

Εσείς, όµως, τι κάνετε ακριβώς τώρα; Θα αναφερθώ σε τρία
βασικά σηµεία κριτικής. Πρώτον, υπογράψατε τελικά µια συµφω-
νία που δεν τόλµησε ούτε καν να προσεγγίσει την τουρκική κόκ-
κινη γραµµή του 28ου µεσηµβρινού, αφήνοντας έτσι έξω όχι µόνο
το Καστελόριζο, αλλά τη µισή Ρόδο. Και υπογράψατε χωρίς καµ-
µία πρόβλεψη και κανένα σχέδιο για την αµυντική θωράκιση των
κυριαρχικών µας δικαιωµάτων ανατολικά του 28ου µεσηµβρινού,
στα πρότυπα αποτρεπτικών ενεργειών, που τα γνωρίζετε, τα
γνωρίζουν και οι ένοπλες δυνάµεις µας, αφού χρειάστηκε να τα
υλοποιήσουν και στο παρελθόν µε επιτυχία -και αναφέροµαι στο
2018. 

Θέλω εδώ να είµαι σαφής για να µην παρεξηγηθώ. Τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεών µας και σήµερα, όπως και το 2018, όπως
και πάντα, επιτέλεσαν και επιτελούν τα καθήκοντα που τους ανα-
τέθηκαν µε απόλυτο επαγγελµατισµό, αυταπάρνηση και ψυχραι-
µία, όπως απαιτείται δηλαδή. Αλλά τα στελέχη δεν αποφασίζουν
τον επιχειρησιακό σχεδιασµό. Εισηγούνται στο ΚΥΣΕΑ, αλλά η
πολιτική ηγεσία είναι αυτή -και ορθώς- που αποφασίζει τον σχε-
διασµό. Και οι αποφάσεις σας ήταν αποφάσεις για τα µάτια του
κόσµου, ήταν αποφάσεις για την επικοινωνία. Η εξωτερική µας
πολιτική, όµως, και η άµυνα της χώρας δεν είναι επικοινωνία και
αναρωτιέµαι γιατί έπρεπε να παρακολουθούµε όλη αυτή την οπε-
ρέτα, αυτή τη θλιβερή για τη χώρα µας παράσταση, όπου δια-
τυµπανίζατε ότι δήθεν το τουρκικό ερευνητικό πλοίο δεν
πραγµατοποιεί έρευνες, διότι υπάρχει -λέει- θόρυβος από τα πα-
ρακείµενα πλοία, από τις τουρκικές φρεγάτες δηλαδή που το συ-
νοδεύουν. Δεν πραγµατοποιεί έρευνα, άρα δεν παραβιάζει τα
κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Άρα γιατί να ζητήσουµε ενεργοποί-
ηση του Διεθνούς Δικαίου, και του διεθνούς παράγοντα, και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για κυρώσεις, αφού δεν διεξάγει έρευνες,
αλλά κάνει βόλτες; Αυτές τις κραυγαλέες αντιφάσεις αντιµετω-
πίζει κανείς όταν πορεύεται µε µοναδική του πυξίδα την επικοι-
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νωνία και όταν στο µυαλό του το µόνο που έχει είναι πώς θα ηρε-
µήσει το εσωκοµµατικό του ακροατήριο, που έµαθε να φορά χλα-
µύδες στα ρηχά νερά των Πρεσπών, αλλά τώρα φοράει πιτζάµες
στα βαθιά νερά του Αιγαίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα αναλάβουν όλοι τις ευθύνες τους, κύριε Μητσοτάκη. Οι

τριακόσιοι Βουλευτές έχουν ευθύνη στις κρίσιµες στιγµές και οι
κρίσιµες για τη χώρα συµφωνίες πρέπει να κυρώνονται όχι µε
την ψήφο µόνο των κοµµάτων, αλλά µε την ψήφο και του τελευ-
ταίου Βουλευτή, που πρέπει να έρθει στο Κοινοβούλιο να ανα-
λάβει τις ευθύνες του. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
«παρών» είναι µη ψήφος.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ναι, ναι, θα σας εξηγήσω τι είναι. Διότι µε τη
δική σας λογική θα έπρεπε όσοι έχουν ενστάσεις, όσοι διαφω-
νούν, όσοι ασκούν κριτική να µη µιλούν καν -µας το είπατε στην
αρχή της οµιλίας σας, µη µιλάς, µη γελάς, κινδυνεύει η Ελλάς-
αλλά και είτε να ψηφίζουν «υπέρ» στο όνοµα του εθνικού συµ-
φέροντος είτε «κατά». Ισοπεδώνετε δηλαδή, όπως κάνατε και
στη Συµφωνία των Πρεσπών, που ήσασταν «υπέρ», που την τη-
ρήσατε, την τηρείτε και την τιµάτε, αλλά καταψηφίσατε βγάζον-
τας τον ελληνικό λαό και διχάζοντάς τον, βγάζοντας τον στον
δρόµο να διαµαρτύρεται και να διαδηλώνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς θα τηρήσουµε στάση εθνικής ευθύνης και εδώ. Μη µε

διακόπτετε όµως, ακούστε την κριτική µου.
Είµαι ακόµα στο πρώτο σηµείο της κριτικής. Και το πρώτο ση-

µείο της κριτικής αφορά στο γεγονός ότι προχωρήσατε χωρίς να
έχετε ένα σαφές επιχειρησιακό σχέδιο για την προάσπιση δικαιω-
µάτων µας µετά τον 28ο µεσηµβρινό, που αφήσατε εκτός της
συµφωνίας. Και το πιο τραγικό, βέβαια, δεν είναι µόνο ότι όποιον
έλεγε την αλήθεια τον αναγκάσατε σε παραίτηση, όπως τον Σύµ-
βολο Εθνικής Ασφαλείας σας, τον κ. Διακόπουλο, ο οποίος για
λόγους αυτοεκτίµησης και αξιοπρέπειας είπε την αλήθεια, το πιο
τραγικό είναι αυτό που σας είπα, ότι από µόνοι σας µε αυτή τη
ρητορική αποδυναµώνετε τα επιχειρήµατα της χώρας σε διεθνές
επίπεδο, εκτός εάν µπορείτε να µου εξηγήσετε πώς πραγµατο-
ποιήθηκε η παραβίαση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων χωρίς
η Τουρκία να πραγµατοποιεί έρευνες, όπως λέγατε. 

Πάµε, όµως, στο δεύτερο σηµείο της κριτικής. Υπογράψατε τη
Συµφωνία µε την Αίγυπτο, όχι µόνο χωρίς αµυντικό σχεδιασµό
αποτροπής, αλλά και χωρίς διπλωµατικό σχεδιασµό. Ενώ η Τουρ-
κία πραγµατοποίησε την πιο προκλητική παραβίαση κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων της τελευταίας εικοσαετίας, όχι µόνο δεν
υπήρξε κοινή δήλωση των είκοσι επτά, όχι µόνο δεν είχατε σχέ-
διο ώστε να ενισχυθούν οι φωνές υπέρ της προοπτικής κυρώ-
σεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά ακόµα και στενοί µας
σύµµαχοι υποστήριξαν να µπει αυτή η συζήτηση στις ελληνικές
καλένδες. 

Εάν, όµως, µας είχατε ακούσει και είχατε ανοίξει τη συζήτηση
για κυρώσεις πολύ νωρίς -εµείς φωνάζαµε από τις πρώτες µέρες
διακυβέρνησής σας- έστω τον Νοέµβριο, µετά τη σύναψη του
τουρκολιβυκού συµφώνου, αντί οι αρµόδιοι Υπουργοί σας τότε
να λένε ότι είναι στρατηγική σας απόφαση να µην ζητήσετε κυ-
ρώσεις και να µην θέσετε ζήτηµα κυρώσεων και αν είχατε ακού-
σει τις προτροπές µας στο πλαίσιο µιας στρατηγικής που είχε
στόχευση και δεν ζητάγαµε από τον Ιούνιο -αλλά τις καταφέραµε
τότε στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο- τυχαία τις κυρώσεις, αλλά βλέ-
παµε τη στρατηγική της Τουρκίας;

Τα θυµάστε αυτά; Ο κ. Βαρβιτσιώτης κάθεται δίπλα από τον
Υπουργό Εξωτερικών και αν δεν κάνω λάθος ήσασταν Αναπλη-
ρωτής όταν τα λέγατε αυτά. Ορίστε οι δηλώσεις σας, 17 Δεκεµ-
βρίου 2019, «Στρατηγική απόφαση της Κυβέρνησης να µην θέσει
θέµα κυρώσεων σε αυτή τη φάση».

Την καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Εάν, επίσης, είχατε αποφασίσει να παίξετε πρωταγωνιστικό
ρόλο στον ευρωτουρκικό διάλογο που επανακινήθηκε τον Μάρ-
τιο, αντί να είστε απόντες, και αν είχατε πιέσει για σύνοδο των
ευρωπαϊκών χωρών του Νότου ώστε να ενισχυθούν οι συµµαχίες
µας στη Μεσόγειο, ενδεχοµένως σήµερα οι εξελίξεις να ήταν δια-
φορετικές. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να τονίσω ότι είναι απαράδεκτο η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να µην αναλαµβάνει τις ευθύνες της και να πα-
ριστάνει τον ουδέτερο µεσολαβητή σε αυτές τις εξελίξεις, να
αποφασίζει κάθε τρεις και λίγο κυρώσεις για παραβίαση δικαιω-
µάτων τρίτων χωρών, αλλά να σφυρίζει αδιάφορα ή στην καλύ-
τερη περίπτωση να παριστάνει τον διαιτητή όταν πρόκειται για
παραβιάσεις κυριαρχικών δικαιωµάτων κράτους-µέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό είναι απαράδεκτο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τρίτο σηµείο κριτικής, οι µεσοµακροπρόθεσµες επιπτώσεις

από τη συµφωνία. Συνάψατε µια συµφωνία που µπορεί να δηµι-
ουργήσει πολύ αρνητικά προηγούµενα για τη χώρα, εάν αφή-
σουµε την Τουρκία να την εκµεταλλευτεί µε το γνωστό στρεψό-
δικο τρόπο της. 

Δεν θα σταθώ µόνο στην κριτική για τη µειωµένη επήρεια στο
µεγαλύτερό µας νησί, στην Κρήτη, αλλά και σε άλλα νησιά ή στο
ότι δεχθήκατε να ληφθεί υπ’ όψιν µόνο ένα κοµµάτι της Ρόδου
και όχι ολόκληρο το νησί στην οριοθέτηση. Όµως, θα σταθώ στο
ότι επιµένετε, ακόµη και σήµερα, να µην απαντάτε στο ερώτηµα,
να µην µας λέτε αν στη συµφωνία αυτή ως µεθοδολογία χρησι-
µοποιήθηκε η αρχή της αναλογικότητας, αντί η αρχή της µέσης
γραµµής. Αυτό είναι το κρίσιµο γιατί αλλάζει στρατηγική αντιµε-
τώπισης, αλλάζει η εθνική µας στρατηγική στα θέµατα των Απο-
κλειστικών Οικονοµικών Ζωνών. Αυτό είναι κρίσιµο και πρέπει να
το απαντήσετε. Θέλω να είµαι απολύτως ξεκάθαρος. 

Αν θέλετε, κύριε Μητσοτάκη, πραγµατικά εθνική συνεννόηση
για να αντιµετωπιστεί αυτή η µεγάλη πρόκληση για τη χώρα, που
λέγεται «ελληνοτουρκικές σχέσεις» µε έναν γείτονα που κλιµα-
κώνει την προκλητικότητά του, δεν έχετε παρά να ζητήσετε επι-
τέλους τη σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών, για να
καταγραφούν οι θέσεις των πολιτικών δυνάµεων και της Κυβέρ-
νησης και να καταλήξουµε, αν µπορούµε, σε µια εθνική στρατη-
γική. 

Εσείς επιλέγετε να ενηµερώνετε, δεν αντιλέγω. Όντως, ενηµε-
ρώνετε και δεν έχω κανένα παράπονο ως προς αυτό. Όµως, εδώ
δεν µιλάµε για απλή ενηµέρωση, εδώ µιλάµε για συνεννόηση και
εθνική στρατηγική. Δεν το θέλετε. Αν θέλετε συνεννόηση για
εθνική στρατηγική µε στόχο την επανεκκίνηση των διερευνητικών
και την προσφυγή στην Χάγη, αν χρειαστεί, όπως εµείς επιθυ-
µούµε, θα πρέπει να µιλήσετε ανοικτά στον ελληνικό λαό, όπως
εµείς µιλήσαµε ανοικτά σε µια ιστορική Συµφωνία, αυτή των Πρε-
σπών, διότι η δική σας παράταξη, κύριε Μητσοτάκη, είναι αυτή
που απέρριψε το Ελσίνκι όταν η χώρα είχε την ευκαιρία για λύση
στη µοναδική διαφορά µε την Τουρκία, σε αυτή της υφαλοκρη-
πίδας. Η δική σας παράταξη είναι αυτή που καθιέρωσε το δόγµα
της πλήρους επήρειας για όλα τα ελληνικά νησιά στις διαπραγ-
µατεύσεις και εσείς ήσασταν µαζί µε το Κίνηµα Αλλαγής στην Κυ-
βέρνηση του κ. Σαµαρά που ψηφίσατε τον νόµο Μανιάτη,
σύµφωνα µε τον οποίο ελλείψει συµφωνίας ΑΟΖ τα όρια της
υφαλοκρηπίδας -σε αυτή την περίπτωση και του Καστελόριζου-
είναι στο απώτατο όριο της 100% επήρειας όλων των νησιών
καθώς και του Καστελορίζου. 

Εσείς έχετε καθορίσει αυτά τα όρια των εθνικών κόκκινων
γραµµών και εµείς αυτά τα όρια, αυτές τις κόκκινες γραµµές τεσ-
σεράµισι χρόνια τις τιµήσαµε και τις προασπίσαµε, διότι οι εθνι-
κές γραµµές που συναποφασίζονται και ψηφίζονται δεν είναι αλά
καρτ. Εµείς τις τιµήσαµε, εσείς τι κάνετε τώρα; Εσείς τώρα έρ-
χεστε να αλλάξετε αυτό το πλαίσιο της εθνικής µας γραµµής.
Εάν ναι, πείτε το ανοικτά, όχι κοροϊδία και ψέµατα. Μια δεν κάνει
έρευνα γιατί το πήρε ο άνεµος που φυσούσε και ήταν δυτικός,
αλλά το πήρε από την άλλη µεριά, την άλλη δεν κάνει έρευνα
γιατί έχει φασαρία. Τι είναι αυτά;

Νοµίζω ότι είστε οι τελευταίοι οι οποίοι δικαιούστε να µιλάτε
για διγλωσσία στην εξωτερική πολιτική. Ο πρώην Πρόεδρός σας,
ο πρώην Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Σαµαράς και υψηλό-

17704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βαθµα στελέχη της δικής σας παράταξης τόσα χρόνια διατυµ-
πάνιζαν την ανάγκη να υπάρχει συµφωνία για την Αποκλειστική
Οικονοµική Ζώνη Ελλάδας-Κύπρου, χωρίς τρίτους, απευθείας,
λαµβάνοντας την εκτίµηση ότι το Καστελόριζο έχει 100% επή-
ρεια, γιατί εάν η Κρήτη έχει 90%, το Καστελόριζο πόσο έχει; Έχει
110%; Δεν γίνεται. Μιλούσαν όλοι αυτοί κατά της ρηµατικής συµ-
φωνίας. Πού είναι σήµερα αυτοί; Κάνουν διακοπές. 

Μην κουνάτε, λοιπόν, τώρα το δάχτυλο στην Αριστερά που
µέσα σε τεσσεράµισι χρόνια κατάφερε και την κυριαρχία να προ-
στατεύσει και τις συµµαχίες µας να αναβαθµίσει και τον διάλογο
µε την Τουρκία να κρατήσει ζωντανό και να αναβαθµίσει τη γεω-
πολιτική δυναµική της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Φοβάµαι ότι τίποτε από αυτά δεν καταφέρνετε σήµερα εσείς

και το λέω µε µεγάλο πόνο αυτό διότι στα εθνικά θέµατα δεν µπο-
ρεί να χαιρεκακούµε. 

Το πλοίο στο οποίο επιβαίνουµε είναι κοινό. Είναι η χώρα. Πρέ-
πει να πάει µπροστά. Όµως αυτή η αδυναµία που διαπιστώνω
δεν µπορεί να κρυφτεί πίσω από µια λογική αντιµετώπιση των θε-
µάτων µε την επικοινωνία, ούτε βεβαίως να µας ζητάτε να σιω-
πήσουµε και να στιγµατίζεται όποιος σας κάνει κριτική. Αν αυτός
είναι δικό σας να τον απολύετε, αν είναι στην Αντιπολίτευση, θα
τον κατατάσσετε στους απέναντι. Δίνουµε, λέει επιχειρήµατα
στην Τουρκία. Αυτό µας λέτε. Τα ίδια κάνετε και µε την πανδηµία.
Όποιος σας ασκεί κριτική είναι ψεκασµένος. Αυτή είναι µια ολο-
κληρωτική αντίληψη για τη δηµοκρατία και για την πολιτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι επικίνδυνη. Σε ό,τι αφορά όµως τα εθνικά θέµατα, επα-

ναλαµβάνω, είναι υποχρέωση και καθήκον των πολιτικών δυνά-
µεων να καταγράφουν τη θέση τους, να µιλάνε τη γλώσσα της
αλήθειας, να µην αυτολογοκρίνονται. Πριν λίγες µέρες ο Κυβερ-
νητικός σας Εκπρόσωπος, ο ίδιος Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
που είχε κατηγορήσει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, σας θυµίζω,
ως δούρειο ίππο της Τουρκίας -και από την άλλη µας εγκαλείτε
γιατί δεν θέλουµε συνεννόηση- έλεγε ότι οι εντάσεις µε την Τουρ-
κία είναι κυρίως λεκτικές. Μας είπε ότι η δική µας στάση είναι
ανεύθυνη. Προφανώς εννοείτε ότι υπεύθυνη στάση είναι να ψη-
φίζεις κατά, όταν έχεις διαφωνίες ή ότι υπεύθυνο είναι να είσαι
χειροκροτητής µιας συµφωνίας που ελλείψει εθνικής στρατηγι-
κής µπορεί να οδηγήσει τη χώρα σε σοβαρές εξελίξεις που κα-
νείς δεν θέλει να δει. Σας διαβεβαιώνω γι’ αυτό. Έχουµε ευθύνη
να αποτρέψουµε. 

Εµείς όµως σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις
σοβαρές διαφωνίες µας για αυτή τη συµφωνία και την έλλειψη
στρατηγικής από την πλευρά της Κυβέρνησης δεν προχωρούµε
σε µια στάση στείρας και ισοπεδωτικής αντιπολίτευσης. Δεν µπο-
ρούµε να υπερψηφίσουµε αυτή τη συµφωνία. Εξήγησα τους λό-
γους. Ο καθένας αναλαµβάνει µια ιστορική ευθύνη. Η ιστορία
µακάρι να µη δικαιώσει τους δικούς µας φόβους. Το λέω µε ειλι-
κρίνεια. 

Δεν θα καταψηφίσουµε, όµως, διότι έχουµε πλήρη επίγνωση
της σηµασίας που θα έχει το να καταψηφίζουµε µια συµφωνία που
παρά τις αδυναµίες της τέµνει το τουρκο-λιβυκό παράνοµο σύµ-
φωνο και µια συµφωνία που ενδεχοµένως, έτσι όπως τα κάνετε,
πολύ σύντοµα θα κληθούµε εµείς να υλοποιήσουµε και να διαχει-
ριστούµε, απέναντι στο τούρκο-λιβυκό µνηµόνιο. Εµείς τέτοιου εί-
δους κυβιστήσεις, όπως εσείς τις Πρέσπες, δεν θα κάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αναγνωρίζουµε την κρισιµότητα της περιόδου που διανύουµε

για τη χώρα. Δεν πλειοδοτούµε, όµως, σε εθνολαϊκισµό, όπως
κάνατε εσείς, όχι µόνο στις Πρέσπες. Στην προσφυγική κρίση λέ-
γατε ότι φέρνει τους πρόσφυγες ο ΣΥΡΙΖΑ και ότι φταίει για όλα.
Όταν βρισκόµουν στην Τουρκία ή όταν ερχόταν εδώ ο Πρόεδρος
Ερντογάν έβγαιναν στελέχη σας και έλεγαν ότι εµπιστεύεστε τον
Ερντογάν περισσότερο από τον τότε Έλληνα Πρωθυπουργό.
Αυτά λέγατε εσείς. Το κάνατε και προσωπικά, κύριε Μητσοτάκη,
όταν τολµήσετε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα να πείτε ότι πούλησα
τη Μακεδονία για να κερδίσω τις συντάξεις. Δεν είχατε το σθένος
να ζητήσετε δηµόσια µια συγγνώµη ενάµιση χρόνο µετά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτοί είστε όµως. Σηµαία ευκαιρίας τα εθνικά ζητήµατα. Για

να σας το αποδείξω αυτό δεν έχω παρά να θυµηθώ τι λέγατε ένα
χρόνο πριν σχεδόν για την ειληµµένη απόφαση της τότε Κυβέρ-
νησης να επεκτείνει τα χωρικά ύδατα στα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο
όταν το ανακοινώσαµε στην αποχώρηση τότε του κ. Κοτζιά από
το Υπουργείο Εξωτερικών και όταν ανακοίνωσα ότι µετά τις ευ-
ρωεκλογές θα το φέρω στη Βουλή µε νόµο κι όχι µε προεδρικό
διάταγµα. 

Έχω εδώ να σας καταθέσω τις δηλώσεις του υπεύθυνου το-
µεάρχη τότε της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Κουµουτσάκου.
Έλεγε «µε πρωτοφανή επιπολαιότητα ο κ. Κοτζιάς και ο κ. Τσί-
πρας χωρίζουν τη χώρα στη µέση. Προαναγγέλλουν την επέ-
κταση των χωρικών µας υδάτων µόνο στο Ιόνιο και µάλιστα µε
τη συγκατάθεση του κ. Τσίπρα». Για τον Κοτζιά έλεγε. «Έδωσαν
τη δυνατότητα στην Τουρκία να επιµείνει στη γνωστή της θέση
ότι στο Αιγαίο δεν µπορεί να εφαρµοστεί πλήρως το Δίκαιο της
Θάλασσας, διότι δήθεν πρόκειται για ειδική περίπτωση. Για µία
ακόµη φορά η Κυβέρνηση µε φθηνούς εντυπωσιασµούς υποσκά-
πτει θεµελιώδεις θέσεις της εξωτερικής µας πολιτικής». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς κ. Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτά λέγατε. Σήµερα σηκωθήκατε όλοι όρθιοι να πανηγυρί-
σατε, αλλά αυτά λέγατε πέρυσι. 

«Αν υιοθετηθεί το σκεπτικό της Κυβέρνησης τότε θα γίνει
πράξη µια τµηµατική επέκταση των χωρικών µας υδάτων γεγο-
νός που δηµιουργεί αρνητικό προηγούµενο για τη χώρα». Αυτές
είναι δηλώσεις του κ. Κουµουτσάκου, εδώ, µέσα, στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

«Η εξωτερική πολιτική δεν είναι πεδίο για ασκήσεις εντυπω-
σιασµού και µάλιστα όταν η συγκυρία έχει τα χαρακτηριστικά της
έντασης. Μην το κάνετε» µας προέτρεπε. «Ξέρετε ότι αναφέρο-
µαι στη σκέψη που έχετε διαρρεύσει ή έχετε κοινοποιήσει όσον
αφορά ορισµένες ενέργειες που σκέφτεστε να κάνετε στο Ιόνιο
για την επέκταση των χωρικών υδάτων. Μην το κάνετε» µας λέ-
γατε. Αυτοί είστε. Η εξωτερική πολιτική για τα εθνικά θέµατα της
χώρας σηµαία ευκαιρίας κάθε φορά ανάλογα µε το αν είστε στην
Κυβέρνηση ή στην Αντιπολίτευση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Θέλετε, λοιπόν, στο θέµα των θαλασσίων ζωνών όπως και στις
Πρέσπες να κάνετε µια ωραία κυβίστηση και να επεκτείνετε στα
δώδεκα µίλια στο Ιόνιο. Καλοδεχούµενη η κυβίστηση. Να έχετε
το θάρρος όµως να το πείτε. Θέλετε να στηρίξουµε διάλογο µε
την Τουρκία, να θέσουµε τους σαφείς εγγυηµένους όρους που
επιτάσσουν τα συµφέροντα της χώρας; Να έχετε το θάρρος να
το πείτε και κυρίως να µας ενηµερώσετε εκ των προτέρων αντί
να µαθαίνουµε από τον κ. Τσαβούσογλου ότι η διπλωµατική σας
σύµβουλος µε τον διπλωµατικό σύµβουλο του Ερντογάν βρί-
σκονται στο Βερολίνο και διαπραγµατεύονται. Δεν θα σας λέ-
γαµε να µην πάει. Να έχετε το θάρρος όµως. Και να έχετε το
θάρρος να το παραδέχεστε αντί να λέτε ότι διεξάγονται συνοµι-
λίες δήθεν µεταξύ υπηρεσιακών παραγόντων. Θέλετε εθνική συ-
νεννόηση. Σταµατήστε να βάζετε την επικοινωνία πάνω απ’ όλα.
Σταµατήστε να διχάζετε τον ελληνικό λαό µιµούµενοι τις χειρό-
τερες παραδόσεις της παράταξής σας. 

Ξέρετε κάτι; Ούτε εσείς ούτε κανένας σε αυτή τη χώρα δεν
έχει το δικαίωµα να ζητά πιστοποιητικά εθνικοφροσύνης από κα-
νέναν και κυρίως από την Αριστερά και τον δηµοκρατικό κόσµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άλλωστε οι πατριδοκάπηλοι και οι έµποροι του εθνικισµού κα-

τοικούν αποκλειστικά στο δικό σας σπίτι όχι στο δικό µας. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σταµατήστε, λοιπόν, αυτό το παιχνίδι. Σταµατήστε να απο-

λύετε όποιον λέει την αλήθεια. Σταµατήστε να διαποµπεύετε
όποιον ασκεί κριτική στην εξωτερική σας πολιτική ως ανεύθυνο
ή φιλότουρκο που µπορεί δήθεν να δώσει επιχειρήµατα στην
άλλη πλευρά. Αυτές είναι οι προϋποθέσεις, αν θέλετε πραγµα-
τικά εθνική συνεννόηση για µια στιβαρή εθνική στρατηγική µε
αρχή µέση και τέλος. 

Κύριε Μητσοτάκη, θα κλείσω την παρέµβασή µου µε τα λόγια
ενός συντοπίτη σας που η πατρίδα του οφείλει πολλά. Ξέρω ότι
τον θαυµάζετε. Για τον Ελευθέριο Βενιζέλο µιλάω. Έλεγε, λοι-
πόν, ότι ο πολιτικός πρέπει να έχει το χάρισµα να βλέπει πρωτύ-
τερα απ’ ό,τι βλέπουν οι άλλοι. Αν δεν είχε το χάρισµα αυτό είναι
αδύνατον να µην οδηγήσει την πατρίδα του στη συµφορά και την
καταστροφή. Το λέω, διότι οι στιγµές που περνάµε είναι κρίσιµες
και πρέπει να βλέπουµε τι έρχεται. 

Σας προτρέπω λοιπόν, να µην εκλάβετε τη δική µου τοποθέ-
τηση ως στάση σφοδρής κριτικής απέναντι στην Κυβέρνησή σας,
αλλά ως εποικοδοµητική στάση εθνικής ευθύνης. Σας προτρέπω
να µιλήσετε ειλικρινά στον ελληνικό λαό, γιατί πάντα το εθνικό
είναι το αληθές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά τώρα έχει η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλα-
γής, η κ. Φώφη Γεννηµατά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Είµαστε σήµερα εδώ για να µιλήσουµε για πολύ κρίσιµα εθνικά
ζητήµατα και µόνο γι’ αυτά. Όµως, επειδή υπάρχουν πολύ σο-
βαρά θέµατα που σχετίζονται µε την πανδηµία του κορωνοϊού
και απασχολούν τους Έλληνες πολίτες, θέλω να ζητήσω σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής από τον Πρωθυπουργό, να
δεχθεί προ ηµερησίας συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών, για να συ-
ζητήσουµε ζητήµατα που αφορούν την προστασία της δηµόσιας
υγείας, αλλά και το άνοιγµα των σχολείων, διότι οι παλινωδίες
και η έλλειψη σχεδιασµού, µας ανησυχούν και εµάς, αλλά κυρίως
τους Έλληνες πολίτες που ζητούν απαντήσεις και ζητούν να πά-
ρουν ένα συγκεκριµένο σχέδιο για τα ζητήµατα αυτά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς δεν ψηφίζουµε «παρών»
ούτε «απών» σε αυτό το καίριο ζήτηµα. Τούτη την ώρα, που απαι-
τείται αίσθηµα ευθύνης από όλους µας, το Κίνηµα Αλλαγής δεν
κρύβει το κεφάλι στην άµµο, αλλά βάζει πλάτη για τον τόπο.
Διότι, αυτό σηµαίνει για εµάς «πατριωτισµός». Ο πατριωτισµός
είναι κοµµάτι, στοιχείο της δικής µας ταυτότητας. Και πώς τον
αντιλαµβανόµαστε; Βάζουµε πάνω απ’ όλα την πατρίδα. Δεν υπο-
χωρούµε σε θέµατα κυριαρχίας, αλλά και υπεράσπισης των κυ-
ριαρχικών µας δικαιωµάτων. Με σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο, µε
αξιοποίηση των συµµαχιών µας και βεβαίως, εµείς αγαπάµε την
πατρίδα µας, αλλά δεν µισούµε τους γείτονές µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το πατριωτικό στίγµα απο-
τέλεσε τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ από όλα τα χρόνια της Μεταπο-
λίτευσης και καθόρισε τον ρόλο και την ισχύ της χώρας τα
προηγούµενα χρόνια. Δεν βλέπαµε ποτέ την Ελλάδα ως µια
µικρή περιφερειακή χώρα που περίµενε από τις αποφάσεις των
άλλων να δει τι θα της συµβεί, τι θα της ξηµερώσει. Αντίθετα, τη
βλέπαµε και τότε και τώρα ως έναν σηµαντικό παίκτη στην πε-
ριοχή, µια χώρα ενταγµένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και δώσαµε
µάχη σε δύσκολες στιγµές για τούτο τον τόπο να την κρατή-
σουµε µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και βεβαίως, σε µεγάλους
διεθνείς οργανισµούς. Τι σηµαίνει εθνική πολιτική που αφήνει
σφραγίδα στίγµα και ταυτότητα; Σηµαίνει η ένταξη στην ΟΝΕ,
σηµαίνει η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα µας σήµερα πληρώνει το
τίµηµα της απουσίας εθνικής στρατηγικής περίπου την τελευταία
σχεδόν δεκαετία. Με ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ πληρώνει τις κοµµατικές ατζέντες, τις εµµονές, τις αµφιτα-
λαντεύσεις τους και είναι πάρα πολλές οι φορές, δυστυχώς το
λέω αυτό, για τον τόπο που πιάστηκαν στον ύπνο σε εθνικά ζη-
τήµατα, που δεν προέβλεψαν έγκαιρα τις κινήσεις της Τουρκίας
και τις γεωστρατηγικές της βλέψεις. 

Το µεγάλο θέµα λοιπόν, σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
είναι πάνω από όλα πού το πάει η Τουρκία, αλλά παράλληλα ποια
είναι η δική µας εθνική στρατηγική που µπορεί να βάλει φρένο
στους δικούς της σχεδιασµούς. Υπάρχει; Και πόσο αποτελεσµα-
τικά υπερασπιζόµαστε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα;

Κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να σας πω ευθέως ότι και στην
εξωτερική πολιτική ακολουθείτε τη λογική «βλέποντας και κάνο-
ντας». Χαράσσετε την εξωτερική πολιτική της χώρας πραγµατικά
στο πόδι. Δεν πηγάζουν όλες οι τελευταίες σας κινήσεις από µια
ολοκληρωµένη εθνική στρατηγική και αυτό -σήµερα ειδικά βλέ-
πουµε αυτή την αποχαλίνωση της Τουρκίας- µπορεί να αποβεί
εξαιρετικά επικίνδυνο για τα συµφέροντα του τόπου. Κύριε Πρω-
θυπουργέ, ακολουθείτε, δεν προηγείστε και αυτό είναι ένα από
τα µεγαλύτερα προβλήµατα της εξωτερικής µας πολιτικής αυτό
το διάστηµα. Δεν ηγείστε. Αυτό το έλλειµµα δεν θα υπήρχε ποτέ
µε κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, µε κυβερνήσεις της δηµοκρατικής
παράταξης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι απόλυτα σαφές ότι η Τουρ-
κία έχει επιλέξει πια µια διαφορετική στρατηγική από τον ευρω-
παϊκό δρόµο. Τώρα η Τουρκία αναπτύσσει µια νέα οθωµανική
στρατηγική, επιχειρεί την αναθεώρηση των συνθηκών και αυτο-
προβάλλεται ως ισχυρή περιφερειακή δύναµη, προστάτης δήθεν
των µουσουλµάνων στην ευρύτερη περιοχή. Δύναµη που επιδιώ-
κει να µιλά µε όλες τις ισχυρές χώρες και τους διεθνείς οργανι-
σµούς, µε τους δικούς της πάντα όρους.

Σήµερα, λοιπόν, πρέπει να συνειδητοποιήσουν η Ευρωπαϊκή
Ένωση, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, αλλά και το ΝΑΤΟ
ότι οι κινήσεις της Τουρκίας δεν αφορούν µονάχα τη χώρα µας,
αλλά αποτελούν απειλή για την ειρήνη και την ασφάλεια στην ευ-
ρύτερη περιοχή. Αυτό είναι δική σας ευθύνη, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, να το πράξετε. 

Όταν µιλούν για αποκλιµάκωση, οφείλουν να αναφέρονται
ρητά στην Τουρκία και µόνο. Ποιες ήταν οι δικές µας κινήσεις
απέναντι στη γείτονα χώρα; Γιατί µιλούν λες και έχουµε πρό-
βληµα και οι δύο στη συµπεριφορά µας και τη στάση µας, όλο
το τελευταίο διάστηµα; Σας είπα λοιπόν, ότι είναι πολύ µεγάλη η
δική σας ευθύνη να κατανοήσουν όλοι τι ακριβώς συµβαίνει και
να αναλάβουν τις ευθύνες τους συγκεκριµένα και εµπράκτως,
γιατί µόνο η δική σας ξεκάθαρη στάση θα τους ενεργοποιήσει
όλους. Και την Ευρωπαϊκή Ένωση που πρέπει να µην επιτρέψει
τη συνέχιση αυτής της πολιτικής από την Τουρκία, µε συγκεκρι-
µένες κυρώσεις, αλλά και από το ΝΑΤΟ που πρέπει να σταµατή-
σει η αδράνεια και η πολιτική των ίσων αποστάσεων και δεν
µπορεί να συνεχίσει να κάνει ότι δεν καταλαβαίνει, ότι προσβάλ-
λονται κυριαρχικά δικαιώµατα κράτους-µέλους από άλλο κρά-
τος-µέλος. 

Το έχω ξαναπεί, η Τουρκία δεν καταλαβαίνει µόνο από δηλώ-
σεις. Χρειάζονται συγκεκριµένες κυρώσεις. Και το έδειξε µε τον
πιο σαφή τρόπο, έτσι όπως απάντησε στη γερµανική πρωτοβου-
λία, απαιτώντας στην πραγµατικότητα διάλογο χωρίς προϋποθέ-
σεις. Δεν µπορεί λοιπόν, να συνεχίσουν να κάνουν ότι δεν
καταλαβαίνουν τις ενέργειες της Τουρκίας στη Συρία, στην
Κύπρο, στη Λιβύη που σπάει το εµπάργκο, τη µετατροπή της
Αγίας Σοφίας αλλά και της Μονής της Χώρας σε τζαµί, την προ-
σπάθεια παραβίασης των ευρωπαϊκών συνόρων στον Έβρο,
αλλά και τους εκβιασµούς µε τους µετανάστες και τους πρόσφυ-
γες.  

Και βέβαια θεωρώ αδιανόητο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
γεγονός ότι το «ORUC REIS» συνεχίζει να κόβει βόλτες στο Αι-
γαίο και να παραβιάζει ευθέως τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα,
επιχειρώντας να οριοθετήσει εµµέσως αυθαίρετα και παράνοµα
θαλάσσιες ζώνες. 

Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, εγώ αναρωτιέµαι παρακολουθών-
τας όλες αυτές τις τελευταίες ηµέρες αυτό εννοούσατε όταν µας
λέγατε ότι καµµία πρόκληση δεν πρόκειται να µείνει αναπάντητη
από την Κυβέρνησή σας; 

Η Τουρκία, λοιπόν, επιµένει µε την παράταση της παράνοµης
NAVTEX. Ο διάλογος µε την Ελλάδα, για τον οποίο πιέζουν µε-
γάλες χώρες και έχει αναλάβει ως φαίνεται µεσολαβητικό ρόλο
η Γερµανία, η Τουρκία είναι φανερό ότι επιθυµεί να γίνει υπό κα-
θεστώς εκβιασµών µετά από δηµιουργία τετελεσµένων και µετά
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από ενέργειες που κατά τη γνώµη της θα την φέρει σε θέση
ισχύος, ακόµα και σήµερα συνέχισε τις επιθετικές της προκλή-
σεις στη Χάλκη. 

Είναι σαφές, λοιπόν, τι θέλουν οι Τούρκοι. Το ζήτηµα είναι πώς
απαντάµε εµείς. Η ψυχραιµία δεν µπορεί να εκλαµβάνεται ως
αδυναµία. Για εµάς οι διερευνητικές επαφές δεν µπορούν να γί-
νουν µε το «ORUC REIS» να παραβιάζει ευθέως τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα. Και σε αυτό πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι
µέσα σε αυτή την Αίθουσα και να στείλουµε αυτό το ισχυρό µή-
νυµα παντού σε κάθε κατεύθυνση. Και ο διάλογος πρέπει να
αφορά µόνο την πραγµατική µας διαφορά την οριοθέτηση µε-
ταξύ µας θαλασσίων ζωνών ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας και αυτό να
γίνει επίσης σαφές προς κάθε κατεύθυνση. 

Εµείς, τουλάχιστον, το Κίνηµα Αλλαγής συζητάµε µόνο για
αυτό και αν ο διάλογος δεν καταλήξει, η θέση µας είναι υπο-
γραφή συνυποσχετικού µόνο για αυτό το θέµα και προσφυγή
στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Αυτή είναι µια ξεκάθαρη
θέση, µια ξεκάθαρη στρατηγική και εµείς την έχουµε πει αυτή
δηµόσια, επίσηµα από αυτό εδώ το Βήµα από το Δεκέµβριο του
2019. Χαίροµαι που όλο και περισσότερες πολιτικές δυνάµεις τεί-
νουν να υιοθετήσουν την άποψη αυτή. 

Η Ελλάδα δεν έχει ποτέ αρνηθεί το διάλογο µε την Τουρκία
και τις γειτονικές χώρες. Αλλά, κύριε Μητσοτάκη, θέλω να σας
ρωτήσω ευθέως, πιστεύετε ότι µπορεί να γίνει αυτός ο διάλογος
µε την Τουρκία να έχει βάλει το πιστόλι στο τραπέζι; Αυτό δεν
είναι διάλογος, αυτός είναι καθαρός εκβιασµός. 

Και εγώ θέλω να κάνω σαφές σήµερα ότι τουλάχιστον εµείς,
το Κίνηµα Αλλαγής, αυτό δεν µπορούµε να το δεχθούµε και θέ-
λουµε µια ξεκάθαρη απάντηση από εσάς. Είναι δυνατόν να συ-
νεχίσουµε κάτω από αυτές τις συνθήκες; Έχετε µεγάλη ευθύνη
για αυτό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ελληνικός λαός απαιτεί από
όλους µας αποφασιστικότητα, ενότητα και κυρίως αποτελεσµα-
τικότητα. Πώς θα γίνει αυτό; Χρειάζεται ένα αρραγές εθνικό µέ-
τωπο. Υπάρχει; Όχι, δυστυχώς δεν επιτρέπετε εσείς να
διαµορφωθεί. Το αρνείστε όλο αυτό το διάστηµα, ενώ ξέρετε
πόσο κρίσιµη είναι η κατάσταση. Η Κυβέρνησή σας είπα και πριν
ότι πορεύεται χωρίς εθνική γραµµή. Επιλογές σας αναιρούν η
µία την άλλη, η πολιτική σας διακρίνεται από αστάθεια και από
αντιφάσεις. Υπάρχουν, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, κόκκινες
γραµµές που κανείς δεν έχει το δικαίωµα να αγνοεί και να αφήνει
να παραβιάζονται. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, τις τελευταίες δύο εβδοµάδες βλέπουµε
πραγµατικά ένα πινγκ πονγκ µε την έκδοση NAVTEX µεταξύ Ελ-
λάδας και Τουρκίας. Είπα και πριν ότι το «ORUC REIS» κόβει βόλ-
τες στις παρυφές της ελληνικής υφαλοκρηπίδας σχεδόν
ανενόχλητο µε την ελληνική κοινή γνώµη να µην γνωρίζει ποια είναι
η πραγµατικότητα. Πληροφορηθήκαµε από τον πρώην σύµβουλο
Εθνικής Ασφαλείας, τον κ. Διακόπουλο, ότι το τουρκικό ερευνητικό
πλοίο άπλωσε κανονικά τα καλώδια του εντός της ελληνικής υφα-
λοκρηπίδας και αντί να ενηµερωθούµε στη συνέχεια και εµείς και
ο ελληνικός λαός από την Κυβέρνησή σας για το τι πραγµατικά
συνέβη, το µόνο που µάθαµε είναι ότι τον παραιτήσατε. Περιµέ-
νουµε, λοιπόν, σήµερα εδώ από αυτό το Βήµα να µας δώσετε
απαντήσεις, κύριε Πρωθυπουργέ. Τι πραγµατικά συνέβη;

Αρνείστε δε πεισµατικά να ζητήσετε από την Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας τη σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Το
ζητάω προσωπικά και το Κίνηµα Αλλαγής εδώ και πολύ καιρό
από τότε που διακρίναµε τους κινδύνους που υπάρχουν για τα
ζητήµατα της εξωτερικής µας πολιτικής και τα εθνικά µας θέ-
µατα. Τώρα πρόσφατα άρχισε να υιοθετεί αυτή την πρόταση και
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ως κυβέρνηση βέβαια το αρνήθηκαν
και αυτοί σθεναρά. Γιατί το αρνείστε; Για τον ίδιο λόγο που το
αρνήθηκε και ο προκάτοχός σας, γιατί θέλετε να έχετε λυµένα
τα χέρια σας, γιατί δεν θέλετε να αναλάβετε καµµία απολύτως
δέσµευση. Έχετε επιλέξει να χειρίζεστε όλα τα θέµατα µόνος
σας και είναι φανερό ότι έχετε επιλέξει και τη µυστική διπλωµα-
τία. 

Θα πρέπει, όµως, να σας θυµίσω ότι όλα αυτά στο πρόσφατο
παρελθόν οδήγησαν τελικά σε υποχωρήσεις και σε παραχωρή-
σεις. Μην το ξεχνάτε, λοιπόν, αυτό. Με την άρνησή σας στη δια-

µόρφωση της αναγκαίας εθνικής γραµµής, κύριε Πρωθυπουργέ,
έχετε αναλάβει πλήρως τις ευθύνες σας -πρέπει να τις αναλά-
βετε- έχετε αποκλειστικά την ευθύνη για ότι συµβαίνει στα εθνικά
µας θέµατα και στην εξωτερική µας πολιτική.

Η απουσία, όµως, εθνικής γραµµής οδηγεί και σε ένα ακόµα
φαινόµενο στον ανεγκέφαλο εθνικισµό και πρέπει να το λάβετε
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν σας αυτό. Η χώρα αυτή τη στιγµή έχει
ανάγκη από γνήσιο πατριωτισµό και όσο µας αφορά δεν θα επι-
τρέψουµε να επικρατήσει ο λαϊκισµός και η πατριδοκαπηλία στα
ζητήµατα αυτά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον αφορά τώρα τις δύο συµ-
φωνίες η συµφωνία οριοθέτησης της ΑΟΖ µε την Ιταλία καθυστέ-
ρησε σηµαντικά, αλλά κάλλιο αργά παρά ποτέ. Η Κυβέρνηση θα
πρέπει να µας εξηγήσει, βέβαια, ποια ακριβώς επήρεια έχει ανα-
γνωρίσει για τα νησιά του Ιονίου, ιδιαίτερα στο βόρειο τµήµα του
και αν αυτό µπορεί να επηρεάσει δυσµενώς τη συµφωνία οριο-
θέτησης µε την Αλβανία και ποια αλιευτικά δικαιώµατα αναγνώ-
ρισε στην Ιταλία µέσα στα ελληνικά χωρικά ύδατα για να
φτάσουµε στη συµφωνία; 

Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι θα ψηφίσουµε τη συµφωνία αυτή,
γιατί επιλύει µια µακροχρόνια εκκρεµότητα σύµφωνα µε τις
αρχές του Διεθνούς Δικαίου και ενισχύει τη θέση της χώρας.

Τώρα όσον αφορά την επέκταση στα χωρικά ύδατα που ανα-
κοινώσατε στο Ιόνιο θέλω να σας πω, ότι αυτά τα είχαµε ακούσει
και από τον κ. Τσίπρα και τον κ. Κοτζιά. Βέβαια δεν το έκαναν
ποτέ, δεν το ολοκλήρωσαν. Χρειάζεται µια προσοχή. Η εξωτερική
πολιτική δεν µπορεί να ασκείται µε όρους επικοινωνίας και χρει-
άζεται διπλά προσοχή σε αυτή τη συγκυρία και µε το έλλειµα που
υπάρχει συνολικής στρατηγικής, γιατί κινδυνεύετε να πει κάποιος
ότι εσείς µε τις πρωτοβουλίες σας και τις επιλογές σας µαρκά-
ρετε περιοχές κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και οδηγείτε το Αι-
γαίο σε ένα ειδικό καθεστώς. Προσέξτε δεν πρέπει κανείς να το
πει αυτό εντός ή εκτός Ελλάδας. Εµείς τουλάχιστον από τη µεριά
µας θέλουµε κάτι τέτοιο οπωσδήποτε να αποτραπεί. Πρέπει, λοι-
πόν, να είναι πολύ ξεκάθαρη η θέση σας ότι µια τέτοια επιλογή
είναι µονάχα η αρχή. 

Τώρα όσον αφορά τη δεύτερη συµφωνία µε την Αίγυπτο, µε
τη χώρα αυτή είναι αλήθεια ότι διαπραγµατευόµαστε εδώ και δε-
καπέντε χρόνια, κύριε Πρωθυπουργέ. Όλα αυτά τα χρόνια, όµως,
επιδιώξαµε την πλήρη οριοθέτηση των µεταξύ µας θαλασσίων
ζωνών, ολική και όχι µερική συµφωνία. Μην πανηγυρίζετε, λοι-
πόν, για τη συµφωνία, είναι µια αναγκαστική επιλογή. Και όσο
µας αφορά δεν υπήρχε καµµία περίπτωση να την ψηφίσουµε και
να δεχθούµε µερική οριοθέτηση αν δεν είχε προηγηθεί το παρά-
νοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο.

Το πρώτο πράγµα που πρέπει να ξεκαθαρίσετε και να δεσµευ-
θείτε γι’ αυτό, κύριε Μητσοτάκη, είναι ότι µερική συµφωνία δεν
σηµαίνει υποχώρηση από τις πάγιες θέσεις της χώρας µας και
δεν εκχωρούµε τίποτα, για να αποτρέψουµε την οποιαδήποτε
υπόνοια δηµιουργίας τετελεσµένου πέραν του 28ου Μεσηµβρινού
από την πλευρά της Τουρκίας. Περιµένουµε, λοιπόν, από εσάς
σήµερα µία ξεκάθαρη δήλωση γι’ αυτό το θέµα. 

Το Κίνηµα Αλλαγής ψηφίζει «ναι» στη συµφωνία. Γιατί ;
Γιατί θεωρούµε ότι πράγµατι διεµβολίζει το παράνοµο τουρκο-
λιβυκό σύµφωνο. Δεν το ακυρώνει, όπως λένε οι Βουλευτές και
οι Υπουργοί σας. 

Θυµίζω ότι εσείς µας λέγατε ότι είναι και παράνοµο και άκυρο.
Παράνοµο είναι. Άκυρο, δυστυχώς, έχει αποδειχθεί ότι τουλάχι-
στον στην πράξη δεν έχει γίνει ακόµα. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω ότι το µόνο
που γνωρίζουµε για τη συµφωνία οριοθέτησης µε την Αίγυπτο
είναι αυτό, ότι διεµβολίζει το τουρκολιβυκό σύµφωνο. Για όλα τα
υπόλοιπα υπάρχει ένα πλήθος από εικασίες και εκτιµήσεις,
πράγµα εξαιρετικά επικίνδυνο για τα εθνικά µας συµφέροντα.
Και εξηγούµαι. 

Υπάρχουν πολλά αναπάντητα ερωτήµατα. Λέτε ότι θα συνεχι-
στεί η διαπραγµάτευση -σας άκουσα και σήµερα- για τη σύναψη
ολικής συµφωνίας. Πότε προβλέπετε ότι θα γίνει αυτό; Δώστε
µας ένα χρονοδιάγραµµα. 

Δηµιουργούνται θέµατα, όσον αφορά την επήρεια που ανα-
γνωρίσατε στα νησιά, από τη Ρόδο και την Κάρπαθο µέχρι την
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Κρήτη. Αναγνωρίσατε, κύριε Μητσοτάκη, µειωµένη επήρεια και
πόση ακριβώς στα συγκεκριµένα νησιά; Ποιες είναι τελικά οι
γραµµές βάσης για την εκτίµηση της οριοθέτησης; Ζητάµε και
γι’ αυτά σήµερα ξεκάθαρες απαντήσεις από την Κυβέρνηση. 

Πρέπει, όµως, να πω ότι αυτή την ώρα οφείλουµε όλοι να σκε-
φτούµε ότι στις κρίσιµες στιγµές που ζούµε η εσωτερική αναµέ-
τρηση σε ένα τέτοιο θέµα και οι διχαστικές συγκρούσεις µόνο
την τουρκική πλευρά ευνοούν και της προσφέρουν πρόσθετα
επιχειρήµατα. 

Άλλωστε, και µε όλα τα προβλήµατα που έχουν αναλυθεί όλες
αυτές τις ώρες από τους περισσότερους οµιλητές τους δικούς
µας, η συµφωνία αυτή προσφέρει επιχειρήµατα στη χώρα µας,
ενισχύοντας τη µάχη κατά του τουρκολιβυκού συµφώνου. 

Για τους λόγους αυτούς ψηφίζουµε τη συµφωνία ως αναγκα-
στική επιλογή λόγω της συγκυρίας. Δεν δίνουµε όµως λευκή επι-
ταγή στην αβεβαιότητα της εξωτερικής σας πολιτικής και
απαιτούµε εθνική γραµµή. Διεκδικούµε έναν γόνιµο ελληνοτουρ-
κικό διάλογο, που δεν θα κληροδοτήσει στις επόµενες γενιές
γκρίζα σηµεία, αλλά µια πραγµατική κοινότητα ειρήνης και ασφά-
λειας στη Νοτιανατολική Μεσόγειο. Αυτό είναι χρέος και ευθύνη
µας απέναντι στις επόµενες γενιές της Ελλάδας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µεγαλύτερη ευθύνη της Κυ-
βέρνησης δεν είναι µόνο η έλλειψη µιας σταθερής γραµµής και
η διαρκής προσφυγή στην τακτική, όπως είπα πριν, του «βλέπον-
τας και κάνοντας». Κύρια ευθύνη της Κυβέρνησης είναι ότι δεν
έχει σκεφθεί την ανάγκη να σχεδιάσει τις βάσεις µιας µακροπρό-
θεσµης στρατηγικής προάσπισης και κατοχύρωσης των εθνικών
µας συµφερόντων. 

Ο τουρκικός αναθεωρητισµός δεν αφορά µόνο την Ανατολική
Μεσόγειο και το Αιγαίο και τις θαλάσσιες ζώνες. Επεκτείνεται σε
αµφισβήτηση της κυριαρχίας ελληνικών νησιών, απειλεί µε ζητή-
µατα µειονότητας στη Θράκη, επιχειρεί να επεκτείνει την επιρ-
ροή της δυτικά σε βάρος της Ελλάδας. 

Αυτά επιβάλλουν µια συνεκτική και συνολική στρατηγική ανα-
σύνταξη της χώρας, ανασύνταξη µε ριζικό εκσυγχρονισµό του
κράτους σε όλους τους τοµείς, πριν απ’ όλα. Δεν µπορεί να προ-
χωρήσουµε άλλο µε το «Μαξίµου Α.Ε.» και µε αυτόν τον συγκεν-
τρωτισµό. Εδώ δεν υπάρχουν καν Υπουργοί. 

Η Ελλάδα, αξιοποιώντας όλο το δυναµικό του λαού µας και τη
δυναµική συµβολή των Ελλήνων της διασποράς, µπορεί και πρέ-
πει να προβάλλει ως η αξιόπιστη δύναµη σταθερότητας και
ασφάλειας στη Νοτιοανατολική Ευρώπη. Να είναι η Ελλάδα το
σηµείο αναφοράς της ενωµένης Ευρώπης σε ένα τόσο ρευστό
περιβάλλον. Να ενισχύσουµε αποφασιστικά πριν απ’ όλα την
άµυνα µας και να αναπτύξουµε την εθνική αµυντική βιοµηχανία. 

Χρόνια τα λέµε, αλλά τίποτα δεν γίνεται όλο αυτό το διάστηµα.
Κοιτάµε τις επιχειρήσεις να καταρρέουν. Έχουµε όλες τις δυνα-
τότητες και έχουµε και το πιο κατάλληλο ανθρώπινο δυναµικό
για να το πετύχει αυτό. Πρέπει, όµως, να το αποφασίσουµε και
να το δροµολογήσουµε άµεσα. Κυρίως, όµως, χρειάζεται µια
ηθική ανασυγκρότηση της χώρας, αρχίζοντας από πού; Από το
ίδιο το πολιτικό σύστηµα και τη συµπεριφορά των ηγεσιών και
των κοµµάτων. 

Είχα µιλήσει πολύ πριν τις εκλογές για τη λογική του «φύγε
εσύ, έλα εσύ», αλλά, δυστυχώς, το ζούµε πάλι τώρα µε τραγικό
τρόπο. Ό,τι κατήγγειλε ο ένας, τώρα το κάνει ο άλλος. Και ο προ-
ηγούµενος ελπίζει ότι κάποια στιγµή θα επανέλθει, για να κάνει
ακριβώς τα ίδια που σήµερα κατηγορεί. Αλλά, αυτό πρέπει επι-
τέλους να τελειώσει και θα βάλει τέλος ο ελληνικός λαός. 

Δεν πάει πουθενά έτσι η χώρα, κύριε Μητσοτάκη και κύριε Τσί-
πρα. Δεν είµαστε εδώ µέσα στη Βουλή για τα κόµµατα µας, αλλά
για τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, που απαιτεί απ’ όλους
µας άλλες συµπεριφορές και άλλες επιλογές. 

Δεν είναι δυνατόν ο ένας να στέλνει Υφυπουργούς σε γιορτές
µίσους και ο άλλος να βάζει τη νεολαία να αναβιώνει τον διχα-
σµό. Επιτέλους, δεν θα ξαναγυρίσουµε στον Εµφύλιο. Αυτή η πε-
ρίοδος έληξε οριστικά µε τον Ανδρέα Παπανδρέου, το ΠΑΣΟΚ
και τη δηµοκρατική παράταξη. Πάρτε το επιτέλους απόφαση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Το κάνετε αυτό συνειδητά, γιατί µόνο µέσα από τον διχασµό

ζείτε. 

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής έχουµε επεξεργαστεί και καταθέσει
ένα πλήρες σχέδιο για την εθνική ανασύνταξη. Σας καλώ, λοιπόν,
σε έναν διάλογο γι’ αυτά τα ζητήµατα και όχι για ανούσιες και
ανιστόρητες κοκοροµαχίες, όταν απειλείται η ίδια η εθνική µας
υπόσταση και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γι’ αυτό
υπάρχει. Αυτό είναι το χρέος µας και η ιστορική µας δέσµευση
και σας καλώ σε αυτές τις προτεραιότητες να οικοδοµηθεί επι-
τέλους η εθνική µας ενότητα, που οδηγεί σε δύναµη για τη χώρα.
Απ’ αυτό θα κριθούµε όλοι µας σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ): Για την ενηµέ-
ρωσή σας σάς λέω ότι ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτά-
κης θα δευτερολογήσει όταν κλείσει ο κατάλογος όλων των
πολιτικών αρχηγών. 

Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Κουτσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, θέλετε τον ελληνικό λαό στο ίδιο αργό θεατή,
να παρακολουθεί ανήσυχος και µπερδεµένος τα παιγνίδια που
παίζονται στην ιµπεριαλιστική σκακιέρα. 

Ένα έργο που επαναλαµβάνεται µε όλες τις κυβερνήσεις και
τους Πρωθυπουργούς, είτε ονοµάζονταν Σηµίτης, είτε Γιώργος
Παπανδρέου, είτε Τσίπρας, τώρα Μητσοτάκης. Δεν αναφέρω και
τους υπόλοιπους. Απλώς, ήθελα να επικεντρωθώ στους πλέον
βασιλικότερους του βασιλέως, όπου ο ένας µετά τον άλλον έκα-
ναν τα πιο µεγάλα βήµατα προς τον γκρεµό, που είχαν φροντίσει
να ανοίξουν οι µεγάλοι µας σύµµαχοι. 

Έτσι, και οι σηµερινές συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο
για την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών τις οποίες κυρώνει η
Κυβέρνησή σας ανοίγουν τους δρόµους της αβύσσου, όντως εν-
ταγµένες στις επικίνδυνες επιδιώξεις των Ηνωµένων Πολιτειών,
του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ολόκληρη την περιοχή.
Μέρος αυτών των επιδιώξεων είναι και η συνεκµετάλλευση των
θαλάσσιων ζωνών της Ανατολικής Μεσογείου, του Αιγαίου και η
επιβολή διχοτοµικής λύσης στο Κυπριακό. 

Ο κ. Μάας χθες, ο Υπουργός Εξωτερικών της Γερµανίας, ήταν
απλά ο αγγελιοφόρος κακών µαντάτων, αφού δεν κόµισε τίποτα
άλλο παρά προτάσεις οδυνηρού συµβιβασµού για συνεκµετάλ-
λευση. Και αυτό αποδεικνύεται, εκτός των άλλων, ότι µετά από
εδώ πέταξε για την Τουρκία, την οποία όπως όλοι γνωρίζουµε η
γερµανική αστική τάξη, η κ. Μέρκελ και Σία., την έχουν στα ώπα-
ώπα, καθότι είναι µεγάλη αγορά, πουλάει εκεί εµπορεύµατα, την
εξοπλίζει στρατιωτικά και τόσα άλλα. 

Γι’ αυτό και ο Ερντογάν µε περισσό θράσος δήλωνε προχθές
ότι η Ελλάδα δεν έχει δικαίωµα να κηρύξει NAVTEX στην πε-
ριοχή. «Η Ελλάδα µε τη στάση της…» -είπε- «…έριξε τον εαυτό
της σε ένα χάος από το οποίο δεν µπορεί να βγει µόνη της. «Από
εδώ και πέρα θα είναι υπεύθυνη …» -είπε- «…για οποιοδήποτε
αρνητικό γεγονός και θα είναι η µόνη χώρα που θα ζηµιωθεί».
«Όπως ξέρουµε εµείς…» -είπε- «…πρέπει να ξέρουν και οι Έλλη-
νες γείτονες πως όσοι ρίχνουν την Ελλάδα µπροστά στον τούρ-
κικο στόλο θα την αφήσουν µόνη σε ενδεχόµενο δυσκολίας». Αν
αυτό δεν είναι ευθέως απειλή για κλιµάκωση, για ένα πολεµικό
επιθετικό επεισόδιο εκ µέρους τους, τι είναι; 

Την ίδια ώρα οι τούρκικες εφηµερίδες αναφέρουν ότι η Τουρ-
κία µελετά δύο εκδοχές για εγκαθίδρυση τούρκικης στρατιωτι-
κής ναυτικής βάσης στην Κύπρο, είτε στην Αµµόχωστο είτε στο
Τρίκωµο. Αν αυτό, επίσης, δεν είναι προκλητική κλιµάκωση εν-
ταγµένη στα σχέδια για διχοτόµηση της Κύπρου, τι είναι; 

Κυρίες και κύριοι, όταν µιλάµε για συνεκµετάλλευση και συµ-
βιβασµό µιλάµε για συνεκµετάλλευση ανάµεσα σε ενεργειακούς
κολοσσούς που δρουν την ίδια ώρα και ανταγωνιστικά µεταξύ
τους, πράγµα που καµµία σχέση, βέβαια, έχει µε πραγµατικά
συµφέροντα γειτονικών λαών. 

Δυστυχώς, αυτή την υπόθεση ακριβώς προετοιµάζουν οι επι-
µέρους συµφωνίες και µε την Ιταλία και την Αίγυπτο, µε απαρά-
δεκτους συµβιβασµούς. Προετοιµάζουν τον µεγαλύτερο και πιο
επώδυνο συµβιβασµό, αυτόν της συνεκµετάλλευσης των θαλάσ-
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σιων ζωνών µε τις ευλογίες φυσικά και τα σχέδια των συµµάχων
σας. Κι αυτά τα σχέδια δεν έχουν καν έστω µια δίκαιη, όπως θα
λέγατε κι εσείς, µοιρασιά σε αυτό το αλισβερίσι. Τα σχέδια αυτά
των ισχυρών συµµάχων έχουν µόνο αναβάθµιση της Τουρκίας
στη µοιρασιά κι αυτό σας το υπογράφουµε.

Τα όσα, βέβαια, λέτε περί ιστορικών συµφωνιών, για εθνική
επιτυχία µίλησε ο κ. Μητσοτάκης, στόχο έχουν να κρύψουν πως
αυτές οι συµφωνίες δεν υπηρετούν λαϊκά συµφέροντα. Δεν είναι
η πρώτη φορά. Τα ίδια ακούγαµε και για τη Συµφωνία των Πρε-
σπών από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Τα ίδια ακούγαµε και από
τους δυο σας για τις επικίνδυνες στρατιωτικές συµφωνίες µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και το Ισραήλ. Ποτέ και πουθενά
στον σύγχρονο καπιταλιστικό κόσµο συµφωνίες ανάµεσα σε κυ-
βερνήσεις, δηλαδή ανάµεσα σε αστικές τάξεις των χωρών, δεν
υπηρετούν λαϊκά συµφέροντα. Γιατί πουθενά στον κόσµο δεν
ταυτίζονται τα συµφέροντα των λαών µε τα συµφέροντα των εκ-
µεταλλευτών τους. 

Οπωσδήποτε ο στόχος για γεωστρατηγική αναβάθµιση της ελ-
ληνικής άρχουσας τάξης, δηλαδή ουσιαστικά της αναβάθµισης
των δικών της και µόνο συµφερόντων, σε µια περιοχή όπου βρί-
σκεται σε εξέλιξη ένα µεγάλο παζάρι ιµπεριαλιστικό, σε καµµία
περίπτωση δεν ταυτίζεται µε την αναβάθµιση πραγµατικά της
ζωής, της ειρήνης, της φιλίας των λαών. Το αντίθετο.

Σήµερα η θέση που µπορεί να εκφράσει τα λαϊκά συµφέροντα
είναι η θέση για καµµιά αλλαγή συνόρων, καµµία αλλαγή διεθνών
συνθηκών, καµµία συµµετοχή σε παζάρια για τη συνδιαχείριση
του Αιγαίου, της Ανατολικής Μεσογείου. Γιατί τα σύνορα αλλά-
ζουν µόνο µε πολέµους, µε επεµβάσεις που πληρώνουν τελικά
µε τη ζωή τους οι εργαζόµενοι, οι λαοί, οι νέοι. Οι διεθνείς συν-
θήκες αλλάζουν όταν οι νέες υπογράφονται για να καταργήσουν
τις παλιές, τις προηγούµενες και να ολοκληρώσουν τελικά το έγ-
κληµα σε βάρος των λαών. 

Ο λαός µας δεν χρειάζεται να κοιτάξει µακριά. Μια µατιά να
ρίξει στη γειτονιά µας, στα Βαλκάνια, θα δει πως τα σύνορα
έχουν αλλάξει δύο και τρεις φορές µε το αίµα των λαών της πε-
ριοχής και η αλλαγή αυτή έχει τη σφραγίδα των συµµάχων του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Έχετε µάλιστα το θράσος να προπαγανδίζετε στη νέα γενιά
πως η Ευρωπαϊκή Ένωση και ο προποµπός της, η τότε ΕΟΚ,
δήθεν εξασφάλισε για εβδοµήντα και πλέον χρόνια από την εµ-
φάνιση της την ειρήνη στο έδαφός της. Όταν ξέρουµε όλοι ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση και οι δυνάµεις της οργάνωσαν µε τους ΝΑ-
ΤΟϊκούς τον πόλεµο στη Γιουγκοσλαβία πριν είκοσι χρόνια. 

Θυµίζουµε τις εβδοµήντα οκτώ µέρες ανελέητων βοµβαρδι-
σµών, δυο χιλιάδες τριακόσιες αεροπορικές επιδροµές µέσα
στην καρδιά της Ευρώπης. Εκτόξευσαν συνολικά τετρακόσιες εί-
κοσι χιλιάδες βλήµατα, πυραύλους, βόµβες, ενώ χρησιµοποί-
ησαν τριάντα επτά χιλιάδες βόµβες διασποράς, που προκάλεσαν
τις περισσότερες απώλειες στον άµαχο πληθυσµό. Με το αίµα
αυτών των αµάχων χαράχτηκαν τα νέα σύνορα, υπογράφηκαν οι
νέες συνθήκες. 

Ποιος µπορεί, λοιπόν, να εγγυηθεί τα σύνορα της χώρας µας,
τα κυριαρχικά της δικαιώµατα, την εδαφική της ακεραιότητα;
Αυτοί που έχουν εφαρµόσει και συνεχίζουν στη λογική του διαί-
ρει και βασίλευε σε όλο τον κόσµο; Αυτοί που δεν αναγνωρίζουν
σύνορα ανάµεσα στα κράτη-µέλη τους, όπως το ΝΑΤΟ, που θε-
ωρεί το Αιγαίο ενιαίο επιχειρησιακό χώρο και όπου ο Γενικός
Γραµµατέας του ΝΑΤΟ δηλώνει ότι οι διαφορές µε την Τουρκία
πρέπει να λυθούν «in a spirit of Allied solidarity». 

Ο ελληνικός λαός το έχει γνωρίσει οδυνηρά αυτό το πνεύµα
της συµµαχικής αλληλεγγύης που µας πρότεινε ο κ. Στόλτενµ-
περγκ. Ποιος µπορεί αλήθεια να προστατέψει την εδαφική ακε-
ραιότητα της χώρας; Μπορούν οι Ηνωµένες Πολιτείες, που µε
δηλώσεις του Στέιτ Ντιπάρτµεντ µιλούν για αµφισβητούµενα
ύδατα, νοµιµοποιούν δηλαδή τις διεκδικήσεις της Τουρκίας; Είναι
οι ίδιες οι ΗΠΑ, βέβαια, που έδωσαν στην Τουρκία κάλυψη για
τις επεµβάσεις στη Σύρια, στο βόρειο Ιράκ και της δίνουν κάλυψη
και για την κατοχή της Κύπρου εδώ και σαράντα έξι χρόνια.

Και για να µην κοροϊδευόµαστε, σε αυτές τις απαράδεκτες δη-
λώσεις έρχονται να κουµπώσουν και διάφορες απόψεις που απο-
σπούν το δικαίωµα της ΑΟΖ από τα κυριαρχικά δικαιώµατα της

χώρας. Όµως, η υπεράσπιση των κυριαρχικών δικαιωµάτων, της
εδαφικής ακεραιότητας, των συνόρων, δεν είναι γενικές θεωρίες,
κούφια λόγια. Αποκτούν πραγµατικό νόηµα µόνο όταν συµβαδί-
ζουν µε την πάλη για την απεµπλοκή της χώρας από τα επικίν-
δυνα σχέδια του ΝΑΤΟ, των Αµερικάνων, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε το διώξιµο των στρατιωτικών βάσεων, µε τον λαό να
κάνει κουµάντο στον τόπο του. 

Για τα επικίνδυνα σχέδια όλων αυτών ο λαός µας πληρώνει 4
δισεκατοµµύρια το χρόνο, πάνω από το 2% του ΑΕΠ, όχι φυσικά
για να προστατέψει σύνορα, την εδαφική ακεραιότητα της
χώρας. Γιατί τα κριτήρια αυτών των συγκεκριµένων εξοπλισµών
δεν είναι η ενίσχυση της άµυνας της χώρας, αλλά η απόκτηση
περισσότερων µέσων συµµετοχής σε σχέδια που επιβάλλει ο
στόχος της δήθεν γεωστρατηγικής αναβάθµισης, η συµµετοχή
σε ιµπεριαλιστικές αποστολές, κόντρα στα πραγµατικά συµφέ-
ροντα του ελληνικού λαού και των δικαιωµάτων του. 

Το οµολογούν οι σύµµαχοί σας, οι Αµερικάνοι, όταν για παρά-
δειγµα έλεγαν χωρίς µισόλογα ότι η αναβάθµιση των ελληνικών
F-16 θα ενισχύσει την προβολή ισχύος του ΝΑΤΟ στην νοτιοανα-
τολική πτέρυγα της Συµµαχίας, όπως και η αναβάθµιση των
στρατιωτικών υποδοµών της χώρας, των στρατιωτικών δηλαδή
βάσεων τους. 

Άρα, η κούρσα των στρατιωτικών εξοπλισµών στην οποία οι
κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, χωρίς βέβαια
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να αποτελεί εξαίρεση, δεν υπηρετεί
υπεράσπιση κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας. 

Πιο συγκεκριµένα, για τις συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αί-
γυπτο, για τις ΑΟΖ που σήµερα συζητάµε: 

Όταν αναφερόµαστε στις Αποκλειστικές Οικονοµικές Ζώνες
αναφερόµαστε σε κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. Τα νησιά
µε βάση το Δίκαιο της Θάλασσας έχουν το ίδιο δικαίωµα σε υφα-
λοκρηπίδα και ΑΟΖ, όπως και η ηπειρωτική χώρα. Όποιος καλο-
θελητής αµφισβητεί αυτή τη βασική θέση, ρίχνει νερό στο µύλο
της επιθετικότητας της αστικής τάξης της Τουρκίας, της αµφι-
σβήτησης των συνόρων, µε ό,τι, βέβαια, συνεπάγεται αυτό. Η
Τουρκία δεν αναγνωρίζει το δικαίωµα αυτό των ελληνικών νη-
σιών. Τι κάνει; Εστιάζει ιδιαίτερα στο Καστελόριζο, όπου µαζί µε
τη Στρογγύλη και το σύµπλεγµα νησίδων και βραχονησίδων στην
περιοχή αυτή είναι το κλειδί για την οριοθέτηση ΑΟΖ ανάµεσα
στην Ελλάδα, την Αίγυπτο και την Κύπρο, πολύ περισσότερο που
η Λεκάνη αυτή φαίνεται ότι έχει σηµαντικά κοιτάσµατα υδρογο-
νανθράκων. 

Η αµφισβήτηση, βέβαια, από την Τουρκία του δικαιώµατος για
το Καστελόριζο συνδυάζεται µε την αµφισβήτηση για τα Δωδε-
κάνησα, την Κρήτη και τα υπόλοιπα νησιά στην περιοχή. Πού
ακριβώς, όµως, είναι η υποχώρηση στις συµφωνίες που υπογρά-
ψατε µε την Ιταλία, πολύ περισσότερο µε την Αίγυπτο;

Κατ’ αρχάς, η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης σε ένα τµήµα
της επικράτειας και όχι στο σύνολό της, µπορεί να ερµηνευθεί
κυρίως από την πλευρά της Τουρκίας ως αποδοχή από την ελ-
ληνική πλευρά της ύπαρξης γκρίζων ζωνών στο Αιγαίο. Μάλιστα,
η συµφωνία που υπογράψατε µε την Ιταλία, εκτός των άλλων έχει
δηµιουργήσει το εξής δεδοµένο: Η ελληνική πλευρά έχει συµ-
φωνήσει στη διατήρηση των δικαιωµάτων του ιταλικού αλιευτι-
κού στόλου στη θαλάσσια περιοχή µεταξύ των έξι και των
δώδεκα ναυτικών µιλίων όπως αυτά ίσχυαν όταν η συγκεκριµένη
περιοχή τελούσε υπό το καθεστώς της ανοιχτής θάλασσας, πριν
τη συµφωνία. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι η ελληνική
πλευρά έχει αποδεχτεί την εκχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων
-σίγουρα ως προς το δικαίωµα στην αλιεία- για το τµήµα που
προστέθηκε στην ελληνική αιγιαλίτιδα ζώνη. 

Ακούµε, βέβαια, όλα τα επιχειρήµατα που έχουν επιστρατευθεί
για να πείσουν ότι η συµφωνία είναι προς όφελος της χώρας. «Δί-
καιη για όλους» είπε ο Υπουργός Εξωτερικών. Από πού κι ως πού
είναι δίκαιη µια µερική οριοθέτηση, να αφήνεις έξω το Καστελό-
ριζο και τη µισή Ρόδο, µια περιοχή ιδιαίτερης σηµασίας που είναι
στην πρώτη γραµµή των διεκδικήσεων της τουρκικής αστικής
τάξης, όπως φαίνεται, άλλωστε, και από τις απανωτές NAVTEX,
τις στρατιωτικές ασκήσεις, αλλά και τις κινήσεις των ερευνητικών
πλοίων;

Η ελληνική επικράτεια είναι ενιαία και έτσι πρέπει να αντιµε-
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τωπίζεται. Και ας αφήσουν αυτά που ξέρουν όσοι τώρα ανακά-
λυψαν πως το Καστελόριζο είναι κοντά στην Τουρκία, δηλαδή
µακριά από την ηπειρωτική Ελλάδα. Έχουν πάρει, µάλιστα, και
τη µεζούρα για να µετρήσουν πόσο απέχει από την Αττική ή την
Πελοπόννησο. Το Καστελόριζο είναι µέρος του συµπλέγµατος
της Δωδεκανήσου, τµήµα της ελληνικής επικράτειας και δικαιού-
ται, όπως όλα τα νησιά µε οικονοµική ζωή, θαλάσσιες ζώνες, δι-
καιούται πλήρη επήρεια, όπως οι ηπειρωτικές ακτές, σύµφωνα
µε τη διεθνή σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας. 

Ας αφήσουν, λοιπόν, κατά µέρος τις µεζούρες ορισµένοι που
φτάνουν µέχρι και σε εξυπνακισµούς, γιατί το µόνο που κάνουν
είναι να αµφισβητούν τις διεθνείς συνθήκες που καθόρισαν τα
σύνορα και ας µην σφυρίζουν αδιάφορα δήθεν όταν τους υπεν-
θυµίζουµε πως πολύ κοντά στις τουρκικές ακτές βρίσκονται και
άλλα νησιά -η Λέσβος, η Χίος, η Σάµος και άλλα- γιατί το µόνο
που κάνουν είναι να παίζουν το παιγνίδι και να ανοίγουν την
όρεξη των πιο επιθετικών κύκλων.

Λέτε, βέβαια, ότι οι διαπραγµατεύσεις µε την Αίγυπτο συνεχί-
ζονται και ότι αν τώρα εξαιρέθηκε το Καστελόριζο και η µισή
Ρόδος, αυτό θα διορθωθεί σε µια νέα συµφωνία όταν θα ωριµά-
σουν οι συνθήκες. Πότε και πώς ακριβώς βλέπετε να ωριµάζουν
αυτές οι συνθήκες αλήθεια; Όπως ωριµάζουν δεκαετίες τώρα
για το άλυτο ακόµα κυπριακό πρόβληµα; Όπως ωριµάζουν τα
γκριζαρίσµατα των γαλάζιων πατρίδων του Ερντογάν; 

Ξέρετε, επίσης, πολύ καλά, πως η γραµµή που χωρίζει την ελ-
ληνική και την αιγυπτιακή γραµµή οριοθέτησης, δεν καθορίστηκε
µε βάση τη µέση απόσταση πενήντα συν πενήντα. Πρόκειται για
γραµµή µε ξεκάθαρη σκοπιµότητα, µόνο και µόνο για να ικανο-
ποιηθούν οι θέσεις της Αιγύπτου και να υπογράψει οπωσδήποτε
τη συµφωνία. 

Δυστυχώς, φαίνεται ότι αυτή η λογική επικράτησε και στη µη
απόδοση πλήρους επήρειας στην Κρήτη και στα άλλα νησιά, στη
διαγραφή από το χάρτη των νησιών νότια της Κρήτης. 

Κυρίες και κύριοι, η Ελλάδα, όπως και τα άλλα κράτη, έχει δι-
καίωµα σε αιγιαλίτιδα ζώνη έως τα δώδεκα ναυτικά µίλια και στον
καθορισµό της στη βάση της µέσης απόστασης, της «µέσης
γραµµής» όπου αυτό χρειάζεται. Και αυτό ανεξάρτητα από το
χρόνο άσκησης του δικαιώµατος. Όµως, ο ελληνικός λαός πρέ-
πει να γνωρίζει ότι η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια, που µε στόµφο ανακοινώθηκε σήµερα για το
Ιόνιο, δεν µπορεί από µόνη της να λειτουργήσει υπέρ των λαϊκών
συµφερόντων, γιατί ενδεχοµένως µπορεί και να αποτελέσει λόγο
παραπέρα όξυνσης αντιθέσεων, ανταγωνισµών αστικών τάξεων,
κρατών, κυβερνήσεων. Είναι µέρος των ενδιαφερόντων και σχε-
διασµών των ιµπεριαλιστικών συµµαχιών σας. Μπορεί να πυρο-
δοτήσει, δηλαδή, και νέες εντάσεις και απειλές ιµπεριαλιστικού
πολέµου. 

Ο λαός µας δεν µπορεί να σας έχει εµπιστοσύνη αφού και µε
και χωρίς επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυτικά
µίλια θα συνεχίζετε να υπηρετείτε συµφέροντα των µονοπωλίων,
να υπηρετείτε παζάρια αστικών τάξεων, την εµπλοκή της χώρας
σε επικίνδυνα σχέδια των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην περιοχή και τους διάφορους ανταγωνισµούς τους που βά-
ζουν το λαό µας µπροστά σε κινδύνους.

Η επίλυση των προβληµάτων που αφορούν την αιγιαλίτιδα
ζώνη, την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ υπέρ των λαϊκών
συµφερόντων συνδέεται µε την οικοδόµηση σχέσεων αµοιβαίου
οφέλους µεταξύ των γειτονικών κρατών και λαών, την εκµετάλ-
λευση του θαλάσσιου πλούτου µε κριτήριο τις εργατικές λαϊκές
ανάγκες, τη λύτρωση της χώρας από ιµπεριαλιστικές συµµαχίες.
Και αυτά και εσείς της Κυβέρνησης και εσείς της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και των άλλων αστικών κοµµάτων δεν µπορείτε
να τα εγγυηθείτε. Είστε φανατικοί πολέµιοι όλων αυτών των ανα-
γκαίων βηµάτων που ανοίγουν πραγµατικά ελπιδοφόρους δρό-
µους για το καλό του ελληνικού λαού, των κυριαρχικών
δικαιωµάτων της χώρας, της ειρήνης, της ασφάλειας και της
σταθερότητας στην περιοχή.

Σας παρακολουθούµε να κοµπάζετε για τη συµµαχία σας µε
την αιγυπτιακή αστική τάξη. Ξέρετε, όµως, πώς είναι αυτά και κυ-
ρίως ξέρετε και πώς αυτά αλλάζουν όταν αλλάζουν και τα συµ-
φέροντα. Και η κυβέρνηση της Αιγύπτου, παρά τις όποιες

αντιπαραθέσεις της µε την Τουρκία σήµερα, κρατά ανοιχτό το
θέµα των διαπραγµατεύσεων για την οριοθέτηση τουρκοαιγυ-
πτιακής ΑΟΖ. 

Από την πρώτη στιγµή της συµφωνίας σας θέσαµε πολύ συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα, αλλά καθαρές απαντήσεις δεν πήραµε,
γιατί απλά θα αποκάλυπταν τις απαράδεκτες υποχωρήσεις και
τους πραγµατικούς, τελικά, σχεδιασµούς, ότι, δηλαδή, δεν δι-
καιολογείται από το γεωγραφικό ανάγλυφο η µειωµένη έκταση
της ελληνικής ΑΟΖ που υπογράψατε, το γεγονός που ανέφερα
πριν, ότι, δηλαδή, η µοιρασιά έγινε µε το 44% η Ελλάδα και το
56% η Αίγυπτος, µε βάση τα δηµοσιοποιηµένα, βέβαια, στοιχεία,
τα οποία πιθανώς να είναι ακόµα πιο ανισότιµα. 

Επίσης, η εκτίµηση ότι µια θαλάσσια ζώνη νότια και κοντά στην
οριοθετική γραµµή, που ενδιέφερε ιδιαίτερα την αιγυπτιακή κυ-
βέρνηση, αποτελεί πηγή υδρογονανθράκων, έχει έρθει από
καιρό στη δηµοσιότητα. Το ξέρατε. Μάλιστα, σε µια µελέτη που
φιλοξενήθηκε σε ιστοσελίδα πριν λίγες µέρες, αναφέρεται ότι η
οριοθετηµένη θαλάσσια περιοχή έχει εµβαδόν εβδοµήντα τρεις
χιλιάδες εννιακόσια δέκα τετραγωνικά χιλιόµετρα και µε βάση τις
συντεταγµένες της οριοθετικής γραµµής του σχετικού χάρτη η
συµφωνία δίνει εµβαδόν τριάντα δύο χιλιάδες πεντακόσια είκοσι
πέντε τετραγωνικά χιλιόµετρα στην Ελλάδα και σαράντα ένα χι-
λιάδες τριακόσια ογδόντα πέντε στην Αίγυπτο. 

Αλήθεια, γιατί αυτό δεν το ανέφερε το αρµόδιο Υπουργείο; Οι
ισχυρισµοί σας ότι η συµφωνία µε την Αίγυπτο ακυρώνει το απα-
ράδεκτο τουρκολιβυκό Σύµφωνο επίσης δεν ευσταθούν. Οι διεκ-
δικήσεις της Τουρκίας αφορούν µια ευρύτερη θαλάσσια περιοχή
συµπεριλαµβανοµένης εδώ και της ελληνικής υφαλοκρηπίδας,
στην οποία έχουν χαραχθεί οικόπεδα στα οποία ετοιµάζεται για
έρευνες και εκµετάλλευση η τουρκική κρατική εταιρεία πετρε-
λαίου.

Μπορείτε να ρωτήσετε και τους συµµάχους σας, την Ευρω-
παϊκή Ένωση, τους Αµερικανούς, το ΝΑΤΟ τι ακριβώς ισχύει µε
το σύµφωνο που υπέγραψε ο Ερντογάν µε τον Σάρατζ ή µήπως
ξεχάσατε κιόλας ότι η κυβέρνηση Σάρατζ στη Λιβύη προέκυψε
από την επέµβαση των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ; Αλήθεια η Γαλλία για
παράδειγµα τι ρόλο έπαιξε για να υπερασπίσει τα συµφέροντά
της «TOTAL» στη Λιβύη; Τα ξεχάσατε; Ξεχάσατε πως έχει ανα-
γνωρισθεί αυτή η κυβέρνηση από τον ΟΗΕ, από την Ευρωπαϊκή
Ένωση; Ο ίδιος ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ δήλωσε πως
το ΝΑΤΟ είναι έτοιµο να στηρίξει την κυβέρνηση Σάρατζ προφα-
νώς και να αναγνωρίσει τη συµφωνία που έχει υπογράψει, η
οποία βέβαια θα χρησιµοποιηθεί στο σχέδιο γενικότερης διευθέ-
τησης των προβληµάτων στην περιοχή µε κριτήριο τα ευρωατ-
λαντικά συµφέροντα.

Οι συµφωνίες σας µε την Ιταλία και την Αίγυπτο στην πραγµα-
τικότητα είναι µελετηµένοι αλλά επικίνδυνοι συµβιβασµοί σκοπι-
µότητας που εντάσσονται στο γενικότερο σχεδιασµό για τον
ακόµη µεγαλύτερο συµβιβασµό που θα ακολουθήσει µε την
Τουρκία. Την ώρα που η Τουρκία µιλά για µηδενική επήρεια,
εσείς προωθείτε στην πράξη µε αυτές τις συµφωνίες τη µειωµένη
ακόµα και τη µηδενική επήρεια σε ορισµένα νησιά.

Το επιχείρηµα που επιστρατεύετε ότι δήθεν θα αποφύγουµε
τον πόλεµο εάν προχωρήσουµε σε ένα επώδυνο συµβιβασµό µε
την Τουρκία, δηλαδή, τη συνεκµετάλλευση του Αιγαίου και των
οικοπέδων της Κύπρου είναι και ψεύτικο και επικίνδυνο. Είναι για
το παρόν ψεύτικο και επικίνδυνο όσο και για το µέλλον για τα κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα της χώρας, για την ειρήνη συνολικά στην
περιοχή. Γιατί εδώ στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου, του Αιγαίου, µια περιοχή πλούσια σε κοιτάσµατα υδρο-
γονανθράκων κυρίως φυσικού αερίου, ανταγωνίζονται πολύ
ισχυρά κράτη, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, η Γαλλία,
η Ρωσία, η Βρετανία, η Ιταλία, η Γερµανία, η Κίνα, για το ποιος
θα βάλει στο χέρι τον πλούτο αυτής της περιοχής. Σε αυτό το
έδαφος εκδηλώνονται όλοι αυτοί οι ανταγωνισµοί. Και αυτοί οι
ανταγωνισµοί οδηγούν σε πολεµικές συγκρούσεις, όπως µε τρα-
γικό τρόπο έχει αποδειχθεί πολλές φορές στο παρελθόν µε διά-
φορες επεµβάσεις και στη Μέση Ανατολή, στη Βόρεια Αφρική,
για να πιάσω εδώ τη γειτονιά µας, και αλλού φυσικά σε όλο τον
κόσµο.

Ο λαός µας πρέπει να απορρίψει όλα τα εκβιαστικά διλήµµατα,

17710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να µη δεχτεί καµµία υποχώρηση σε κυριαρχικά δικαιώµατα. Και
να σκεφτεί πως και στην Ελλάδα και στην Τουρκία όπως και σε
άλλες χώρες πρέπει οι λαοί να βαδίσουµε έναν δρόµο στον οποίο
θα κάνουµε κουµάντο εµείς οι ίδιοι, πως και στα Βαλκάνια και
στη Μέση Ανατολή και στη βόρεια Αφρική και σε όλη την Ευρώπη
πρέπει να βαδίσουµε το δρόµο εκείνο που θα µας οδηγήσει στο
να πάρουν πραγµατικά την εξουσία οι ίδιοι οι εργάτες, οι εργα-
ζόµενοι, ο λαός της χώρας. Μόνο σ’ αυτόν το δρόµο οι λαοί θα
έβρισκαν τον τρόπο να λύσουν και τις όποιες διαφορές παρου-
σιάζονται. 

Προς τα εκεί λοιπόν πρέπει να πάµε σαν λαός, συνολικά σαν
χώρα. Εκεί πρέπει να κατευθύνεται και η πάλη µας και µέσα στην
Ελλάδα και σε κάθε άλλη χώρα από τους δικούς της λαούς σε
άλλες περιοχές. 

Δεν ισχυριζόµαστε ότι δεν θα υπογράφονται συµφωνίες, ότι
δεν θα γίνεται κανένας διάλογος, ότι δεν θα υπάρχουν και κά-
ποιοι συµβιβασµοί σε αυτή την πορεία. Δηλώνουµε όµως ότι εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι µε τις συµφωνίες σκοπιµότητας, τις
συµφωνίες που εκφράζουν συµφέροντα των αστικών τάξεων και
όχι των λαών. Σήµερα τέτοιες συµφωνίες σαν αυτές που φέρνετε
εν µέσω µάλιστα σφοδρών ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών είναι
µόνο επικίνδυνες. Αυτό ισχύει και για τα κοιτάσµατα και την εκ-
µετάλλευσή τους από τους διάφορους µονοπωλιακούς οµίλους
είτε γαλλικούς, είτε γερµανικούς, είτε ιταλικούς, είτε αµερικανι-
κούς, είτε ρωσικούς, είτε κινεζικούς. 

Γιατί πάνω απ’ όλα όλοι µας πρέπει να βάζουµε την Ελλάδα
των εργατών, των αγροτών, των βιοπαλαιστών επαγγελµατιών,
βιοτεχνών, εµπόρων, επιστηµόνων ανδρών και γυναικών, των
νέων και των συνταξιούχων και όχι µια Ελλάδα των µονοπωλίων,
του κοσµοπολιτισµού του µεγάλου κεφαλαίου και των κάθε εί-
δους πολιτικών διαχειριστών τους.

Για όλους αυτούς τους λόγους λοιπόν η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΚΚΕ µε αίσθηµα ευθύνης θα ψηφίσει «όχι» και στις
δύο συµφωνίες.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κουτσούµπα. Σειρά έχει τώρα ο κ. Κυριάκος Βε-
λόπουλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πριν από δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια αλλιώς φανταζόµουν
αυτή την ηµέρα. Την φανταζόµουν, κύριοι Υπουργοί της Νέας
Δηµοκρατίας µέρα χαράς, µέρα γιορτής, γιατί επιτέλους η χώρα
µας αποφάσισε να κάνει το αυτονόητο, το αναφαίρετο δικαίωµά
της να φτιάξει και να ανακηρύξει και να οριοθετήσει ΑΟΖ. Δυ-
στυχώς αισθάνοµαι ιδιαίτερη θλίψη γιατί δεν περίµενα ποτέ η
Νέα Δηµοκρατία να υποπέσει σε ένα τέτοιο εθνικό ολίσθηµα κά-
νοντας µερική ανακήρυξη και οριοθέτηση. 

Σήµερα πραγµατικά έγινα σοφότερος, γιατί ανακάλυψα έναν
νέο πολιτικό όρο, την «µερική διακυβέρνηση». Αυτό κάνει η Νέα
Δηµοκρατία, µερικώς διακυβερνά, µερική κοινωνική πολιτική -το
είδαµε από τα οικονοµικά προγράµµατα- µερική πολιτική στην
υγεία, µερική πολιτική στην οικονοµία! Όλα τα κάνετε µερικώς.
Τώρα έχουµε και τη µερική ΑΟΖ, έχουµε και την επέκταση στα
δώδεκα ναυτικά µίλια εις δυσµάς -είπε ο Πρωθυπουργός- µερι-
κώς και αυτό. Είστε µια Κυβέρνηση µερική. 

Πρέπει να καταλάβετε ότι όταν κυβερνάς µια χώρα την κυβερ-
νάς ολικά και συνολικά και όχι µερικά. Το µερικώς θα έλεγα ότι
οδηγεί εµένα σε ένα συνειρµό ιδιαίτερα περίεργο. Θεωρείτε την
Ελλάδα ένα παζλ και βάζετε µερικά κοµµατάκια από εδώ και από
εκεί. Η Ελλάδα δυστυχώς είναι ολική. Η Ελλάδα είναι Ελλάδα και
δεν µπορείς να βγάζεις εκτός το Καστελλόριζο. Το Καστελλόριζο
γράφεται µε δύο λάµδα και είναι Ελλάδα για όσους θέλουν να
καταλάβουν, όπως και οι Στροφάδες και τα Διαπόντια νησιά. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός δεν είναι εδώ, δεν πειράζει. Προτιµά
να ακούει µόνο τον κ. Τσίπρα, έτσι και αλλιώς συµφωνούν στα πε-
ρισσότερα µεταξύ τους και µε την κ. Γεννηµατά. Υπάρχει µια
τρόικα εδώ µέσα κοµµάτων που συµφωνούν απολύτως υπογείως
και -το λέω- και παρασκηνιακώς. Και φάνηκε από τη συνολική τους
παρουσία. Φαίνεται το µασάζ του κ. Μάας έκανε καλό στον κ. Τσί-
πρα και όποιος καταλαβαίνει, καταλαβαίνει.. Εδώ µπήκαµε για να

λέµε αλήθειες στον ελληνικό λαό. Δεν µπορούµε να κοροϊδεύουµε
τους Έλληνες. Ήρθε ο Γερµανός µία µέρα πριν τη συζήτηση και
συνάντησε τον κ. Τσίπρα. Αυτό είναι θεσµικό ατόπηµα, διότι δεν
συνάντησε κανέναν άλλο. Δεν ήθελα να τον δω έτσι κι αλλιώς εγώ,
αλλά δεν κατάλαβα τι χρεία είχε να συναντήσει τον κ. Τσίπρα και
τον κ. Μητσοτάκη µία µέρα πριν από τη συζήτηση αυτή. Αναρω-
τιέµαι. Ο ιστορικός του µέλλοντος ίσως ψάξει.

Βέβαια, ανοίγοντας την επέκταση των δώδεκα ναυτικών µιλίων
εις δυσµάς παρά τα περί του αντιθέτου που έλεγαν πριν µερικά
χρόνια στον ΣΥΡΙΖΑ οι της Νέας Δηµοκρατίας ανοίγουν κερκό-
πορτα. Τι κάνετε δηλαδή τώρα; Λέτε ότι εις δυσµάς πάω στα δώ-
δεκα µίλια αλλά στο Αιγαίο φοβάµαι να το κάνω. Γιατί; Είστε
φοβικοί. Σηκώνετε σηµαία φοβική απέναντι στην Τουρκία, λέγον-
τας ότι αδυνατώ στο Αιγαίο και το κάνω µόνο στο Ιόνιο.

Βέβαια, θα περίµενα από τον Πρωθυπουργό σήµερα να µας
πει αν ισχύει αυτό που λέει το περιοδικό «SPIEGEL». Είναι εδώ ο
κ. Δένδιας και προς τιµήν του έκανε έναν αγώνα -και µπορεί να
διαφωνώ σε πολλά µαζί του- για να επιβληθούν κυρώσεις στην
Τουρκία. Αυτό ζητάει ο κ. Δένδιας εδώ και καιρό και είναι σωστό
και εθνικό αυτό που ζητάει. Δεσµεύτηκε ο Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός, σύµφωνα µε το «SPIEGEL», στον κ. Μάας να µην ζητήσουµε
κυρώσεις, ακυρώνοντας την πολιτική του Υπουργείου Εξωτερι-
κών; Αυτό γράφει το «SPIEGEL» σήµερα και δεν άκουσα τον
Πρωθυπουργό να το διαψεύδει. 

Περιµένω τον κ. Πέτσα να το διαψεύσει και την Κυριακή που
έρχεται η κουβέντα να δούµε τι θα θέσει η Ελλάδα. Θα θέσει
θέµα κυρώσεων; Πρώτο επιχείρηµα αυτό και πάµε στο δεύτερο.

Πότε µας έλεγε ψέµατα η Νέα Δηµοκρατία, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας; Όταν λέγατε στις 11-8-2020 εδώ και σε όλη την
Ελλάδα, που κάνατε τη ρηµατική διακοίνωση εσχάτως, ότι δεν
υπάρχει καµµία παραβίαση, δεν παραβιάζεται η υφαλοκρηπίδα
µας; Μας το λέγατε εδώ στη Βουλή και υπάρχει και ανακοίνωση.
Και στείλατε επιστολή στις 11-8 στον ΟΗΕ, τώρα, διαµαρτυρίας
ότι παραβιάστηκε η ελληνική υφαλοκρηπίδα. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά την επιστολή στον ΟΗΕ.

Ή µας λέγατε ψέµατα στο ελληνικό Κοινοβούλιο όλοι στη Νέα
Δηµοκρατία και ο Υπουργός ο αρµόδιος και ο Πρωθυπουργός
ότι δεν υπήρχε παραβίαση ή τότε απλά η διαµαρτυρία σας είναι
για τα σκουπίδια. Αφού δεν έχετε παραβίαση τι διαµαρτύρεστε
στον ΟΗΕ; Εδώ είναι το έγγραφο.

Πάµε, λοιπόν, σε αυτό που ειλικρινά το θεωρώ ολοκληρωτικό.
Το είπε και ο κ. Τσίπρας. Διαφωνώ µε τη Νέα Δηµοκρατία στη µε-
ρική διακυβέρνηση, στη µερική ΑΟΖ, στον κατακερµατισµό δη-
λαδή της Ελλάδας µέχρι νεοτέρας. Αυτό λέτε. Δηλαδή κάνω
µερική οριοθέτηση µέχρι νεοτέρας. Δεν υπάρχει µερική, υπάρχει
ολική και θα σας το εξηγήσω σε λίγο. Από το 2007 που µπήκα
εδώ τα έλεγα. 

Είναι εδώ η κ. Μπακογιάννη. Θυµάµαι κάνατε έναν αγώνα, και
εγώ θα σας το αποδώσω αυτό, για την οριοθέτησης της ΑΟΖ µε
την Αλβανία. Αν ενθυµείται και η ίδια, όπως είχα πει, ότι η Αλβανία
έχει συνταγµατικό δικαστήριο και θα την ακυρώσει τη συµφωνία.
Έκανε τον αγώνα, κάναµε τη συµφωνία και πήγαν στο συνταγ-
µατικό δικαστήριο οι Αλβανοί και ακύρωσαν τη συµφωνία και δεν
έχουµε ΑΟΖ µε την Αλβανία. Μην τρέφετε αυταπάτες µε αυτά
που υπογράφετε. 

Αυτά που υπογράφετε εναντίον της χώρας µας για µερική ΑΟΖ
µένει ως κεκτηµένο στον αντίπαλο. Ο αντίπαλος όµως, µπορεί
να στο αλλάξει όποτε θέλει. Σας τα λέω για να ξέρετε ότι δεν βά-
λατε µυαλό. Το 2009 έγινε αυτή η ιστορία και το 2010 στη Βουλή
ήµουν και φώναζα και τότε ότι κάνετε λάθος µε την Αλβανία και
καταψήφισα κιόλας τότε, εγώ ήµουν ο εισηγητής γιατί γνωρίζω
καλά το θέµα. 

Είπατε, λοιπόν, εδώ και µερικές ηµέρες βάλατε τα τρολς σας
στο FACEBOOK, η Νέα Δηµοκρατία για έναν ολοµέτωπο αγώνα
εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ και των υπολοίπων κοµµάτων που διαφω-
νούν ότι υπηρετούν και εξυπηρετούν την τουρκική προπαγάνδα.
Και σε εµάς το λέγατε αυτό.

Και βγάζετε δηλώσεις διαφόρων περίεργων τύπων από την
Τουρκία ότι δηλαδή εκνευρίστηκε η Τουρκία. Η Τουρκία δεν
εκνευρίστηκε καθόλου. Υπάρχει η δήλωση του Τσαβούσογλου
στις 10 Αυγούστου του 2020. Ξέρετε ποια ήταν η δήλωση αυτή
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που την έκοψαν όλα τα κανάλια, γιατί ελέγχετε όλα τα µέσα ενη-
µέρωσης και κάνετε ό,τι θέλετε, και κάνετε το κρέας ψάρι όποτε
θέλετε; Ακούστε τι είπε: «Δικαιωµένη η Τουρκία από τη συµφωνία
της Αιγύπτου µε την Ελλάδα. Έχουν γίνει υποχωρήσεις από τα
κυριαρχικά δικαιώµατα νησιών και Κρήτης. Αυτό ουσιαστικά ενι-
σχύει τις θέσεις µας. Αυτή η συµφωνία συµφέρει την Τουρκία
διότι κανείς δεν µπορεί να µας πει πως προκαλούµε ένταση στην
περιοχή και µπορούµε να πηγαίνουµε όποτε θέλουµε όπου θέ-
λουµε στην περιοχή». Είναι δήλωση από φιλικό σας site, το in.gr
και από το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων και από το τουρκικό
«ANADOLU». Αυτό λέει η Τουρκία. Χαίρεται για τη συµφωνία. 

Εξαπατάτε τον κόσµο µε τους δηµοσιογράφους των χιλίων
ευρώ -όχι όλοι, αλλά πολλοί εξ αυτών- οι οποίοι έχουν γίνει τα
φαναράκια στη µερική διακυβέρνησή σας, κρατάνε φανάρι. Και
εδώ είναι Τα «ΝΕΑ» –ξέρετε, του κ. Μαρινάκη είναι η εφηµερίδα-
που λέει το ίδιο πράγµα. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά και αυτό.

Άρα, λοιπόν, αυτή η ιστορία του ολοκληρωτισµού από τη Νέα
Δηµοκρατία «όποιος διαφωνεί µαζί µου είναι εχθρός µου» ας
σταµατήσει. Και το χειρότερο δεν είναι ότι είναι εχθρός σας,
αλλά του ρίχνετε και λάσπη. Τον θεωρείτε και φιλότουρκο, τον
θεωρείτε και τουρκόσπορο. Υπάρχουν τρολ στο FACEBOOK που
όσοι διαφωνούν µαζί σας µε τη µερική διακυβέρνηση, τη µερική
ΑΟΖ και τον κατακερµατισµό της Ελλάδας τους θεωρείτε τουρ-
κόσπορους. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, ολοκληρωτισµός.

Πάµε τώρα και στο ΠΑΣΟΚ. Μου θύµισε το ολίγον έγκυος το
ΠΑΣΟΚ σήµερα, ζητώ συγγνώµη. Αλλά είναι συνεπές στη στάση
του το ΠΑΣΟΚ. Γιατί; Επί Γεωργίου Ανδρέα Παπανδρέου το 2003
-θα πούµε τα εθνικά εγκλήµατα όλων εδώ µέσα- ξεκίνησε η Κύ-
προς να κάνει µία ΑΟΖ. Ζήτησε από την Ελλάδα να συµφωνήσει
η Κύπρος µε την Ελλάδα το 2003 παρακαλώ. Υπάρχουν στα πρα-
κτικά της κυπριακής βουλής οι δηλώσεις Ρολάνδη. 

Αυτό ήταν εθνικό έγκληµα και ήρθε η κ. Γεννηµατά εδώ και
µας είπε ότι µας έσωσε από παντού, ότι το ΠΑΣΟΚ έκανε αγώνα
για όλα. Τίποτα δεν έκαναν! Επί σαράντα χρόνια ούτε ΑΟΖ έκα-
ναν, ούτε εξορύξεις έκαναν, ούτε έρευνες έκαναν, ούτε ποτέ µα,
ποτέ ασχολήθηκαν µε τα πετρέλαια. Γιατί αυτή η ιστορία µε την
ΑΟΖ δεν γίνεται για τα µάτια της Ωραίας Ελένης. Γίνεται για το
φυσικό αέριο και το πετρέλαιο που υπάρχει στην περιοχή. Και
θα σας πω τι υπάρχει γιατί εγώ από το 2007 ασχολούµαι µε τα
θέµατα αυτά µέσα στο Κοινοβούλιο. Δεν µπορεί κανείς να µου
κάνει υποµνήσεις ή υποδείξεις για ένα θέµα για το οποίο ήµουν
γραφικός το 2007, το 2008, το 2009 και το 2010 και το 2011 στη
Βουλή, δηλαδή το θέµα των πετρελαίων και του φυσικού αερίου.
Είµαι συναισθηµατικά φορτισµένος γιατί εγώ ξέρω τι τράβηξα
εκείνη την πενταετία. 

Ο Ρολάνδης, λοιπόν, ο Υπουργός Εµπορίου και Βιοµηχανίας
είχε προτείνει στην Ελλάδα το 2003 για την ΑΟΖ και είχε συµφω-
νήσει µε την Αίγυπτο παρακαλώ η Κύπρος -το λέει ο ίδιος ο Ρο-
λάνδης- σε µία οριογραµµή η οποία εκτεινόταν ακριβώς µέχρι το
σηµείο που αρχίζει η ελληνική ΑΟΖ και συνυπολόγιζε το Καστε-
λόριζο. Το 2003 το συνυπολόγιζε το Καστελόριζο! Ποιος ήταν
Υπουργός Εξωτερικών; Ο κ. ΓΑΠ, ο κ. Παπανδρέου, ο οποίος βέ-
βαια ζήτησε από τον κ. Ρολάνδη, το λέει στα κυπριακά πρακτικά
της βουλής τους, γιατί αυτό είναι προδοσία, να µετατοπιστεί ανα-
τολικότερα η ΑΟΖ της Κύπρου για να µην ακουµπαει το Καστε-
λόριζο. Πάρτε τα πρακτικά της κυπριακής βουλής, Ρολάνδης! «Ο
Γιώργος Παπανδρέου», λέει ο Ρολάνδης, «παρακάλεσε την κυ-
πριακή πλευρά να µην υπογράψει την οριογραµµή ως εκεί που
άρχιζε η ελληνική ΑΟΖ». 

Έβγαλαν δηλαδή από το 2003 το Καστελόριζο εκτός, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε. Είναι τα πρακτικά της κυπριακής βουλής! Θα
τα καταθέσω στα πρακτικά και αυτά. «Και ζήτησε να µεταφερθεί
ανατολικότερα οκτώ ναυτικά µίλια ήτοι δεκα πέντε χιλιόµετρα,
περίπου» αφήνοντας ουσιαστικά το Καστελόριζο απ’ έξω.

Και να πω κάτι για τη Νέα Δηµοκρατία τώρα. Τον κ. Γιάννη Μπα-
σιά τον ξέρετε; Είναι ο Πρόεδρος της Ελληνικής Διαχειριστικής
Εταιρείας των Υδρογονανθράκων. Ψάξτε τον κ. Μπασιά, αν δεν
κάνω λάθος είναι και κεντροαριστερός, δικός σας πρέπει να είναι
ο άνθρωπος. Δεν µε ενδιαφέρει, αλλά ήταν εκεί. Τον Αύγουστο,
λοιπόν, του 2019 ζήτησε από την Κυβέρνηση να προκηρύξει δια-
γωνισµό σε πέντε θαλάσσια οικόπεδα µε πιθανολογούµενα κοιτά-

σµατα δύο εκ των οποίων νοτίως της Κρήτης. Η απάντηση του
Υπουργού Χατζηδάκη ήταν αρνητική. Νότια της Κρήτης πριν γίνει
το τουρκολιβυκό σύµφωνο -που ούτε παράνοµο. Δεν υπάρχει σύµ-
φωνο για εµάς- να δοθούν σε διεθνείς κολοσσούς, «Exxon Mobil»
και λοιπά, τα οικόπεδα αυτά. Και ο κ. Χατζηδάκης µπλόκαρε την
ευκαιρία της χώρας να βάλει τους διεθνείς παράγοντες µε τους
οποίους το ΚΚΕ διαφωνεί -δικαίωµά του- στο παιχνίδι αυτό. Αναι-
τιολόγητη η άρνηση του Υπουργού τότε. Ήταν µια χαµένη ευκαι-
ρία. Αυτά δεν τα λέω εγώ τα λέει ο κ. Μπασιάς, τα λέει και ο κ.
Κονοφάγος, ο οποίος είναι ειδικός επί των θεµάτων αυτών. Κανείς
δεν ξέρει περισσότερα από αυτόν στη Βουλή.

Επίσης να σας πω το εξής, επειδή ακούω κάποιους από τη Νέα
Δηµοκρατία, τους νέους που φέρατε στο κόµµα σας, γιατί είστε
ένα κόµµα πατριωτικό, έτσι θέλω να πιστεύω κατά βάση, αλλά
φέρατε πολλούς επήλυδες, οι οποίοι πήδησαν στον χώρο σας
και είναι πολύ προχωρηµένοι στις απόψεις τους περί εθνικής κυ-
ριαρχίας. Υιοθετούν µια τουρκική επιχειρηµατολογία και δυστυ-
χώς το λένε πολλοί: το Καστελόριζο είναι µακριά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Το είπαν πολλοί αυτό.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κανείς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Το έχουν πει πολλοί. Ψάξτε το λίγο παραπάνω, κύριε Χατζηδάκη.
Το έχουν πει πολλοί, µην το συνεχίζετε. Ας ψάξουν τα γραφεία
να βρουν τις δηλώσεις να τις βρουν και οι ίδιοι.

Εδώ το Αγαθονήσι είπε η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας ότι είναι
µακριά. Η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας είπε ότι το νησί Αγαθονήσι
είναι µακριά! Επειδή, λοιπόν, είναι µακριά το νησί θα σας απο-
δείξω ότι δυστυχώς λέτε ό,τι θέλετε.

Τα Κανάρια Νησιά τα ξέρετε; Υπήρχε µια αντιδικία µε την Πορ-
τογαλία για το θέµα αυτό. Είναι πολύ πιο µακριά από την Ισπανία.
Εδώ είναι ο χάρτης. Τα πήραν οι Ισπανοί που είναι πολύ πιο µα-
κριά. Διεθνές Δίκαιο! Έχετε διεθνολόγους οι οποίοι βέβαια έχουν
πολλές φορές πρεσβυωπικούς φακούς και βλέπουν µόνο τη µία
πλευρά, δεν βλέπουν την άλλη πλευρά. 

Η άλλη πλευρά του κ. Συρίγου, παραδείγµατος χάριν, είναι του
κ. Μανωλάκου από τη Νέα Δηµοκρατία. Η λίστα που δόθηκε για
οµιλητές έµαθα ότι µερικοί έφυγαν από τη λίστα, «τους έφυγαν»,
γιατί λένε πράγµατα τα οποία µπορεί και να µην είναι και σωστά
κατά τη βάση της µερικής διακυβερνήσεως και της µερικής ΑΟΖ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όχι µερικής διακυβερνήσεως,
συµφωνίας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Μερικής διακυβερνήσεως. Ξέρω τι λέω.

Πάµε στην ουσία. Λέω λοιπόν το εξής και θα το ξαναπώ ακόµη
µια φορά: Μερική ΑΟΖ κάνετε, µερική επέκταση δώδεκα ναυτι-
κών µιλίων κάνετε, µερική οικονοµική πολιτική κάνετε, µερική πο-
λιτική υγείας κάνετε, µερική πολιτική µασκών κάνετε, «µερικά»
τα κάνετε όλα, θέλετε, δεν θέλετε. 

Πάµε στην ουσία. Υπόθεση Κίνας - Φιλιππίνων. Οι Φιλιππίνες
είναι νησιά, δικαιώθηκαν από τη Χάγη. Γιατί άκουσα εδώ πολλούς
να συµφωνούν για τη Χάγη. Για πείτε µου, κύριοι, γιατί να προ-
σφύγω στη Χάγη; Για πείτε µου εσείς. Η Κίνα, ενώ έχασε το δι-
καστήριο, το έγραψε στα παλαιότερα των υποδηµάτων της ως
ισχυρός, διότι από την εποχή των σπηλαίων υπάρχει το δίκαιο
της ισχύος, το δίκαιο του ισχυρού και ουσιαστικά -θα σας το ξα-
ναπώ ακόµη µια φορά- ο µεγάλος τροµοκράτης της Μεσογείου
είναι η Τουρκία, ο πιο απείθαρχος παράγοντας και αποσταθερο-
ποιητικός είναι η Τουρκία. Ποιος µου εγγυάται ότι η Χάγη, αν
αποφασίσει υπέρ µας, θα στείλει στρατό να επιβάλει την άποψή
της; Δεν έχει στρατό. Δεν µπορεί. Τι θέλετε πάλι, να λέτε ότι το
Διεθνές Δίκαιο µας δικαίωσε; Ε, και; Αποτροπή και επίδειξη
ισχύος, αυτή είναι η λύση, καταλάβετέ το. 

Πάµε λοιπόν τώρα στο τι δώσατε. Γιατί εδώ αρχίζει το πάρτι.
Ακούστε, αγαπητοί µου φίλοι. Επειδή δεν είναι οικόπεδο και τσι-
φλίκι ή σπίτι σας η Ελλάδα, ποιος δίνει το δικαίωµα να δίνετε 56%
στην Αίγυπτο; Ποιος σας έδωσε το δικαίωµα εσάς να δίνετε το
56%, περιουσίας του ελληνικού λαού, στην Αίγυπτο; Αυτό κά-
νατε, 56%-44%. Είναι οικόπεδό σας; Θα δίνατε το σπίτι σας εσείς
κατά 56% σε κάποιον ξένο, αν είχατε ένα οικόπεδο; Όχι. Γιατί το
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δίνετε εδώ; Πήρατε εγγύηση….Για να ακούσω εγώ µια λογική,
γιατί ο Πρωθυπουργός είπε µια µισή αλήθεια, δεν είπε ψέµατα,
είπε µισή αλήθεια, ότι µας ενηµέρωσε. Ακροθιγώς µας είπε για
την Αίγυπτο. Κι αυτό που του τόνισα εγώ είναι να κάνει και στρα-
τιωτική συµµαχία µε την Αίγυπτο σε περίπτωση επιθέσεως και
εµπλοκής και το ακούω, του λέω, αυτό, αν και διαφωνώ µε τη λο-
γική σας. Αλλά ούτε αυτό κάνατε. Δέσµευση αιγυπτιακή ότι αν
συµβεί το παραµικρό µε την Τουρκία θα συνδράµει η Αίγυπτος
στρατωτικά, ούτε αυτό πήρατε. 

Πάµε λοιπόν στην ΑΟΖ. Θα διαβάσω λοιπόν τι λένε οι ειδικοί,
όχι τι λέω εγώ. Γιατί µε αυτό που κάνατε παραδεχτήκατε κι άλλα
πράγµατα. Ουσιαστικά παραδεχτήκατε και παραδέχεστε, µε
αυτή τη σύµβαση που θέλετε εµείς να γίνουµε συνένοχοι στο έγ-
κληµα που κάνετε και µιλάτε για εθνική οµοψυχία…. Είναι έγ-
κληµα αυτό που κάνετε. Δεν µε ενδιαφέρει τι θα πουν τα σάιτ, τη
συνείδησή µου θέλω να έχω καθαρή εγώ. Εδώ είναι ο Θοδωρής
Ρουσόπουλος. Το 2007, το 2008, το 2009, το 2010, το 2011
ήµουν εδώ, φωνή που ούρλιαζε για την ΑΟΖ και για τα πετρέλαια.
Τα έλεγα, δεν µε άκουγε κανείς. Θυµάµαι τον κ. Παπακωνσταν-
τίνου, που µε έλεγε «πετρελαιά». Με έβλεπε έξω, στο Περιστύλιο,
και έλεγε «’Ηρθε ο πετρελαιάς, ο Βουλευτής», γιατί έλεγα για τα
πετρέλαια και το φυσικό αέριο. Και σήµερα κινδυνεύει η Ελλάς
από το γεγονός ότι έχει αµύθητους θησαυρούς, δυστυχώς ή ευ-
τυχώς για την πατρίδα. 

Παραδοχή: Το µέγεθος της Κρήτης έχει µειωµένη επήρεια. Με
αυτή τη συµφωνία αυτό παραδέχεστε, ότι η Κρήτη έχει µειωµένη
επήρεια. Δεν θα πω ποσοστά, θα πω µειωµένη επήρεια. Κρήτη,
µειωµένη επήρεια. Τι επήρεια να διεκδικήσω, αν ένα µεγάλο νησί
όπως η Κρήτη έχει µειωµένη επήρεια, τότε τι επήρεια να ζητήσω
µετά για το Καστελόριζο που είναι µικρότερο νησί; Με τα λάθη
που κάνετε, µαθηµατικά δηµιουργείτε δεδοµένα και εφαλτήριο
για τις επόµενες αρνητικές εξελίξεις. Δεν µιλώ για τον 28ο µε-
σηµβρινό, ειλικρινά. Αλλά η Ρόδος; Και η Ρόδος µειωµένη επή-
ρεια; Σε λίγο θα βγάλετε µειωµένη επήρεια και τον Θερµαϊκό
Κόλπο. Μειωµένη επήρεια και η Ρόδος; 

Και επειδή θέλω να είµαι συνεπής: Κονοφάγος, ο ειδικότερος
όλων για τη Λεκάνη του Ηροδότου. Δεν υπάρχει καλύτερος, δεν
υπάρχει ειδικότερος, σας το λέω. Από το 2007, 2008, 2009 συ-
νεργάζοµαι, µαθαίνω από αυτόν πράγµατα και από πολλούς,
όπως ο κ. Φώσκολος, και πολλούς καθηγητές από τη Γερµανία.
Λέµε: Δώσαµε το 1/3 από τη δική µας Λεκάνη, του Ηροδότου δώ-
σαµε το 75% στην Αίγυπτο. Ακούστε τώρα. Η αξία, µε τις σηµε-
ρινές αποτιµήσεις, κύριοι συνάδελφοι, της Λεκάνης του
Ηροδότου, του Αιγυπτιακού Γεωλογικού Ινστιτούτου, σας το λέω,
είναι 300 µε 400 δισ.. Δώσαµε δηλαδή στους Αιγύπτιους µπαξίσι
για να συµφωνήσουν µαζί µας, περίπου, να υπολογίζετε 80 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Τους τα δώσαµε, από τη δική µας περιουσία.
Καταλαβαίνετε τι κάνατε; Χωρίς στρατιωτική συµφωνία, συµµα-
χία για επίθεση κοινή αν συµβεί το µοιραίο. Δεν κάνατε το αυτο-
νόητο. Η αξία της ελληνικής Λεκάνης του Ηροδότου είναι τρία
τρισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα, δηλαδή εκατό τρισ. κυβικά
πόδια, δηλαδή 300 µε 400 δισ. ακαθάριστα ως αξία. Για να κατα-
λάβετε κι εσείς τι δώσατε, αυτό το ροζάκι που βλέπετε εδώ είναι
ελληνικό. Το δώσατε στην Αίγυπτο. Το ροζ κοµµάτι, το 1/3, το
δώσατε στην Αίγυπτο, και αυτό θα υπογράψω εγώ; Θέλετε να µε
κάνετε συνένοχο σε αυτό το πράγµα εµένα; Δεν θα µε κάνετε
ποτέ. Ειλικρινά το λέω αυτό. Το ροζ, εδώ. Το ροζ είναι ελληνικό
και το δώσαµε στην Αίγυπτο, για να µάθει ο ελληνικός λαός τι
δώσαµε, είναι σηµαντικό. Γιατί δεν κάνατε ΑΟΖ µε την Κύπρο
απευθείας; Δεν θα χρειαζόταν ούτε η Αίγυπτος ούτε τίποτα, ΑΟΖ
µε την Κύπρο. Ξέρετε, οι διεθνολόγοι εδώ έχουν µια άλλη άποψη.
Ξέρετε τι λένε; «Έλα, µωρέ, δεν γίνονται αυτά.» Γιατί δεν γίνον-
ται, ρε παιδιά; Αν δεν γίνονται, πείτε δηµόσια ότι δεν µπορείτε
να το κάνετε και κάντε εκλογές και φύγετε. Πείτε «Δεν µπορώ να
κάνω ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, φοβάµαι την Τουρκία µη µου κάνει πό-
λεµο και φεύγω». Δεν είναι κακό, δεν είναι κακό να το πείτε, αλλά
να κάνετε µια επαίσχυντη συµφωνία, βαφτίζοντάς την θετική,
υπάρχει διαφορά. 

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Πάµε στα Διαπόντια νησιά. Μας
φέρνετε µια συµφωνία µε την Ιταλία. Ποια Ιταλία; Ξέρετε ποια
είναι η Ιταλία; Μεγαλύτερος εχθρός για όσους ξέρουν ιστορία -

κι εδώ διδάσκουν πολλοί ιστορία- είναι η Ιταλία. Η Ιταλία είναι
πάντοτε εχθρική χώρα µε την Ελλάδα, από τη ρωµαϊκή περίοδο,
το Βυζάντιο, µε τον Πάπα. Τα ξεχάσατε αυτά; Το ’40 θα µιλήσω;
Το ’23 τι µας έκαναν στην Κιλικία; Πάντοτε. Γιατί είναι εχθροί µας
όµως; Γιατί είµαστε η πόρτα για να βγουν προς το Σουέζ, η
Ελλάς. Γεωοικονοµικά, γεωπολιτικά τους στραγγαλίζουµε. Λο-
γικό. Και πάτε και κάνετε συµφωνία µε την Ιταλία, η οποία Ιταλία
τώρα κάνει κοινά γυµνάσια µε την Τουρκία κάτω από την Κρήτη.
Την ώρα που φέρνετε εδώ τη συµφωνία µε την Ιταλία, οι Ιταλοί
κάνουν κοινά γυµνάσια µε τους Τούρκους κάτω από την Κρήτη.
Ζητώ συγγνώµη για την ένταση, αλλά δεν έχετε καταλάβει τι υπο-
γράφετε. Δυστυχώς, το λέω µε πολύ πόνο ψυχής. Δεν καταλα-
βαίνετε τι υπογράφετε. Διαπόντια νησιά. Λέει ο καθηγητής
Ζεληλίδης, Νέα Δηµοκρατία είναι ο άνθρωπος, καθηγητής πανε-
πιστηµίου, ψάξτε τον. Διάβασα λοιπόν τη µελέτη του. Είναι ο ει-
δικός που έψαξε όλο το Ιόνιο. Είναι πολύ πλούσια σε κοιτάσµατα
πετρελαίου και φυσικού αερίου. Τι δώσαµε µε τη συµφωνία, τι
δίνετε εσείς ως Νέα Δηµοκρατία µε τη συµφωνία αυτή; Ο Κόλπος
Κυπαρισσίας µαζί µε τις Στροφάδες έχει µεγάλο αντίκλινο. Ο κα-
θηγητής γεωλογίας, όχι ο διεθνολόγος. Ο διεθνολόγος λέει τα
δικά του, µε βάση αυτά που του έµαθαν στο πανεπιστήµιο ή µε
βάση τι φαντάζεται ο ίδιος. Ο γεωλόγος είναι επιστήµονας. Επι-
στήµη σηµαίνει έρευνα, ένα κι ένα κάνει δύο. Ο διεθνολόγος είναι
όπως οι δηµοσιογράφοι, από θεωρία είµαστε µεγάλοι, από ουσία
τίποτα. Είναι το µεγαλύτερο κοίτασµα της Νοτιοανατολικής Με-
σογείου. Το κοίτασµα στις Στροφάδες, το λέει ο καθηγητής,
πολύ µεγαλύτερος από το κοίτασµα Ζορ της Αιγύπτου, ο νεοδη-
µοκράτης καθηγητής γεωλογίας Ζεληλίδης. Και το δώσατε όλο
στην Ιταλία και θέλετε εγώ, που από το 2007 ωρυόµουν εδώ -µη
σώσω και ξαναµπώ στη Βουλή- να υπογράψω κάτι τέτοιο; Δεν θα
το κάνω ποτέ µου. Ποτέ µου! Το ζήτησαν λοιπόν οι Ιταλοί, το δώ-
σατε. Τι είπε ο κ. Ζεληλίδης; Μόνο από το Ιόνιο η Ελλάς, αν εκ-
µεταλλευτεί τον ορυκτό της πλούτο, µπορεί να έχει είκοσι χρόνια
εξάρτηση ενεργειακή η Ευρώπη από την Ελλάδα. Δεν µιλάει για
τα υπόλοιπα µέρη, άλλα τριάντα χρόνια. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, εγώ προσωπικά µπήκα στη
Βουλή µε ένα όνειρο, να µιλήσουµε γι’ αυτό το θέµα πραγµατικά
για την ανακήρυξη ΑΟΖ κάποια στιγµή στο Κοινοβούλιο. Θλίβο-
µαι, ειλικρινά θλίβοµαι για αυτά που συµβαίνουν. Ήρθα, άκουσα
πολιτικούς αρχηγούς και ντρέποµαι για αυτά που άκουσα σή-
µερα. Πιστεύω ότι έχουν συµφωνήσει όλοι µαζί σας, µε τη Νέα
Δηµοκρατία, είναι συµφωνηµένη ιστορία. Δεν άκουσα τίποτα
πραγµατικό περί ουσιαστικής διαφωνίας. Σας είπα, ο Μάας έκανε
δουλειά, έκανε µασάζ και ιδιαίτερα στον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, που ήρθε εδώ να µας πει τι έλεγε ο Κουµουτσά-
κος πριν, τι έλεγε η Νέα Δηµοκρατία πριν, να τους υπενθυµίσει
στους νεοδηµοκράτες για τη Συµφωνία των Πρεσπών τι έγκληµα
έκαναν κατ’ αυτούς. Για µένα ήταν εθνικά αξιοπρεπής η στάση
της Νέας Δηµοκρατίας προεκλογικά µε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Αλλά θα την επιδοκίµαζα αν την εξεταστική επιτροπή για
τον Κοτζιά τη φέρνατε στη Βουλή. Ο κ. Τασούλας είναι εδώ. Δεν
τη φέρνει ποτέ ο κ. Τασούλας. Πρόεδρος είναι, ό,τι θέλει κάνει
έτσι κι αλλιώς, δική του άποψη είναι αυτή. Να συζητήσουµε ποιος
µας οδήγησε στη Συµφωνία των Πρεσπών, ο κ. Κοτζιάς και οι
υπόλοιποι. Δεν φέρνετε την εξεταστική. Αυτό είναι το έγκληµα
που κάνετε.

Πάµε στην ουσία, γιατί µίλησε για τη συµφωνία αυτή. Κύριοι της
Βόρειας Ελλάδος, Μακεδόνες Βουλευτές, η συµφωνία που υπέ-
γραψε η Ελλάς περί περίκλειστου κράτους και Διεθνούς Δικαίου
δίνει τη δυνατότητα στα Σκόπια ως περίκλειστο κράτος να ζητήσει
ναυτικές βάσεις στον Θερµαϊκό Κόλπο. Σας το είχα πει από τότε,
σας το ξαναλέω. Ψάξτε το. Το άρθρο µέσα είναι καταγεγραµµένο
πονηρά, αλλά δυστυχώς δεν το αντιλαµβάνονται κάποιοι. Έχουν
γίνει εγκλήµατα. Στο άρθρο λοιπόν το συγκεκριµένο, της Συµφω-
νίας των Πρεσπών, που είναι και η ενδιάµεση συµφωνία που έχει
γίνει και σε προγενέστερο χρόνο, στο άρθρο 5, µιλάει για δικαιώ-
µατα στον Θερµαϊκό Κόλπο των Σκοπιανών. Πώς θα αντικρίσετε
τους ψηφοφόρους σας στη Μακεδονία να βλέπετε λιµάνι σκο-
πιανό στον Θερµαϊκό Κόλπο ή βάση λιµενικού, γιατί θα ’χουνε σύν-
δεση µε τον Αξιό µε ποταµόπλοια;

Ξέρετε, ουδείς ελληνικότερος των Ελλήνων, φίλες και φίλοι.
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Επειδή επενδύετε στους συµµάχους σας, επενδύετε στη Γερµα-
νία, στην Αµερική, στη Γαλλία, στους εξωγήινους, στον Σείριο,
στην Ανδροµέδα -δεν ξέρω πού επενδύετε- σας ξαναλέω, ουδείς
ελληνικότερος των Ελλήνων. Αυτή είναι η αλήθεια. Πρέπει να εί-
µαστε έτοιµοι, πρέπει να είµαστε τολµηροί, ελληνοπρεπείς και
αποφασισµένοι. Εµείς οφείλουµε στην Ελλάδα και όχι η Ελλάδα
σε εµάς. Αυτή είναι µια αλήθεια. 

Όµως, έτσι όπως κάνατε τις συµβάσεις και τις συµφωνίες δεν
µπορούµε να συναινέσουµε. Θεωρούµε ότι κάνετε τραγικό
λάθος. 

Δεν θα πω ότι δεν µιλάτε καθόλου για υφαλοκρηπίδα. Εάν θέ-
λετε να συµφωνήσουµε πραγµατικά για να ασκηθεί σοβαρή εξω-
τερική πολιτική, ας κάνουµε Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας.
Είµαστε η χώρα που δεν το έχει, όπως δεν έχει και συνταγµατικό
δικαστήριο. Ας τα κάνουµε αυτά. Ούτε αυτά κάνετε! 

Αν θέλετε να συµφωνήσουµε κάνετε ΑΟΖ µε την Κύπρο, επε-
κτείνετε τα χωρικά ύδατα σε δώδεκα ναυτικά µίλια σε όλο το
εύρος της Ελλάδος. Δεν είναι µόνο το Ιόνιο, είναι και το Αιγαίο.
Να τα επεκτείνετε παντού και έτσι να σας ακούσουµε!

Δεν έχω καµµία διάθεση να αντιπαλέψω ή να µαλώσω µε κα-
νέναν. Θεωρώ ότι η Ελλάς χρειάζεται µια νέα µεγάλη ιδέα, µια
και λατρεύουν τον Βενιζέλο εδώ. Ήρθε και ο κ. Τσίπρας, ήρθε
και ο Πρωθυπουργός µας. Η Ελλάς χρειάζεται µια νέα µεγάλη
ιδέα, µια πραγµατικά µεγάλη ιδέα όσο και αν φαίνεται περίεργο,
ένα όραµα που θα ακολουθήσουν όλοι οι Έλληνες και τα κόµ-
µατα µαζί, έναν ηγέτη, έναν οποιοδήποτε ηγέτη. Το λέω αυτό
γιατί οι µεγάλες ιδέες γεννιούνται από τους µεγάλους άνδρες,
αλλά οι µεγάλοι άνδρες δεν κάνουν εκπτώσεις σε εθνική κυριαρ-
χία. Οι µεγάλοι ηγέτες δεν έκαναν ποτέ εκπτώσεις. Ο Βενιζέλος
δεν έκανε εκπτώσεις. Οραµατίστηκε µια τεράστια Ελλάδα, µε τα
λάθη του -διότι έκανε και λάθη- αλλά οδήγησε µια Ελλάδα εκεί
που έπρεπε. Δυστυχώς, σήµερα µε αυτό που κάνουµε δεν µεγα-
λώνουµε την Ελλάδα, δεν µεγαλώνετε την Ελλάδα. Αυτό αποδει-
κνύεται από τα λάθη που κάνετε στην εξωτερική πολιτική.

Κύριε Πρωθυπουργέ, τα είπαµε και κατ’ ιδίαν, σας είπα για τη
Γαλλία. Θα µπορούσαµε να κάνουµε µε τη Γαλλία, όχι γιατί µας
αγαπάνε οι Γάλλοι, αλλά παραδόξως θα έλεγα ότι η Γαλλία εδώ
και αιώνες έχει µια φιλοελληνική στάση. Είναι αληθές. Όµως, την
έχει γιατί συµπλέουν τα συµφέροντά της και σήµερα -η Γαλλία,
όχι ο Μακρόν συγκεκριµένα- µε τα δικά µας συµφέροντα. Μην
ξεχνάµε ότι στον Λίβανο, στη Συρία, είχε αποικίες η Γαλλία. 

Άρα, γιατί να µην πάρω οπλικά συστήµατα από τη Γαλλία,
αφού θέλετε να πάρετε οπλικά συστήµατα; Αλλά να υποχρεώ-
σεις τη Γαλλία! Υποχρεώσεις, όµως, και µε την Κύπρο. 

Τους δίνουν βάση, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά υπογράφουν και
στρατηγική συµφωνία αρωγής της Γαλλίας προς την Κύπρο.
Δώστε µία βάση! Δώσατε στους Αµερικανούς τόσες βάσεις: Αλε-
ξανδρούπολη, Σούδα, Άραξο, τα δώσατε όλα. Όµως, έχει σηµα-
σία τι πήραµε. Τίποτα! 

Δώστε µία βάση! Όµως, όταν δίνετε βάσεις να παίρνετε και
κάτι άλλο. Υπάρχει και η λογική του δίνω και παίρνω. Η Ελλάς
είναι η χώρα που µόνο δίνει και ποτέ δεν παίρνει. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Μπορούµε να κάνουµε συνεργασία µε τους
Γάλλους, ναυπήγηση πλοίων κ.λπ.. 

Εδώ η φιλική µας Ισπανία βοηθά στην κατασκευή του ελικο-
πτεροφόρου τους Τούρκους. Η Ιταλία, που σας έλεγα προηγου-
µένως, τους δίνει στρατιωτικά ελικόπτερα. Τα τουρκικής
κατασκευής ελικόπτερα είναι µε ιταλικές µηχανές. Η δε Γερµανία
τους δίνει Leopard και τους έκανε drones. Και περιµένετε από
αυτούς, κύριε Πρωθυπουργέ, να µας σώσουν; Είµαστε µόνοι! Ο
κ. Τσίπρας, ο κ. Κουτσούµπας, ο κ. Βαρουφάκης, η κ. Γεννηµατά,
οι υπόλοιποι συνάδελφοι Βουλευτές, οι Έλληνες, είµαστε µόνοι
και πάντα ήµασταν µόνοι. Ας το καταλάβουµε! Γιατί πρέπει να
επενδύω στο Διεθνές Δίκαιο που δεν υπάρχει, γιατί αν υπήρχε
Διεθνές Δίκαιο θα είχαν φύγει οι Τούρκοι από την Κύπρο.

Ποιον κοροϊδεύουµε; Αν το 1974 υπήρχε Διεθνές Δίκαιο θα
είχαν φύγει οι Τούρκοι από την Κύπρο. Δεν έφυγαν ποτέ. Δυστυ-
χώς, ζούµε µε αυταπάτες, ζει το πολιτικό µας σύστηµα µε αυτα-
πάτες, ζει µε φαντασιώσεις. Μακάρι να υπήρχε Διεθνές Δίκαιο!
Διαβάστε τον Θουκυδίδη, κάνει καλό. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ξανά το εξής για τη Γαλλία. Η

µόνη χώρα που πραγµατικά µας βοήθησε είναι η Γαλλία. Να σας
πω γιατί; Μας έδωσε Mirage και δεν έδωσε στους Τούρκους.
Στους Γερµανούς πληρώσαµε τα τέσσερα υποβρύχια -και να
είναι καλά που τα παραλάβαµε τα αόρατα αυτά υποβρύχια, παρά
τα προβλήµατα που είχαν, που έγερναν, δεν έγερναν και έχουµε
υπεροπλία τώρα στον υποβρυχιακό µας στόλο- αλλά ταυτοχρό-
νως δίνουν και έξι υποβρύχια στους Τούρκους. Αυτή είναι η καλή
στρατιωτική αγορά. Αγοράζει F-16 η Ελλάδα από την Αµερική,
αγοράζει και η Τουρκία. 

Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν πάτε να πάρετε από τη Ρωσία
Suckhoi 57 και µέσα σε δύο χρόνια παράδοση και περιµένετε το
2030; Η ίδια τιµή για τριάντα Suckhoi µε δύο χρόνια παράδοση
και θα έχουµε υπεροπλία στον αέρα.

Θα µου πείτε, νατοϊκή δύναµη κ.λπ.. Νατοϊκή είναι και η Τουρ-
κία, έχει πάρει S-400. Γιατί θα πρέπει να είµαι συνεχώς εγώ το
καλό παιδί και να µη µε βοηθάνε κιόλας; Να είµαι καλό παιδί,
αλλά να µε βοηθούν! Μας έχουν στην καρπαζιά.

Αυτά, όταν τα λέω, µπορεί να γίνοµαι κακός, αλλά πρέπει να
αποκτήσουµε το στρατηγικό δόγµα του Κονδύλη. Είµαι κάθετος
σε αυτό. Μόνο µε το δόγµα του Κονδύλη µπορεί η Ελλάς να ανα-
νήψει. «Για να πετύχουµε την αποτροπή πρέπει να έχουµε δυνα-
τότητα της στρατηγικής κρούσης ή του ισοδύναµου
αποτελέσµατος», Κονδύλης. Τα έλεγε, τα έγραφε, αλλά ποιος τα
διαβάζει και ποιος τους δίνει σηµασία; 

Βέβαια, έχουµε ένα σωρό προτάσεις, αλλά θα σας πω κάτι; Τις
κρίσιµες αυτές στιγµές -µε πιέζει ο χρόνος και θέλω να πω πάρα
πολλά πράγµατα-, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µε ακούσατε σή-
µερα, αλλά δεν µε πειράζει, όµως θα ήθελα κλείνοντας να χρη-
σιµοποιήσω τα δικά σας λόγια, τις δικές σας εκφράσεις.
Συµφωνώ απόλυτα µε όσα λέτε εδώ. Θεωρώ ότι ήταν η καλύτερή
σας οµιλία. «Αποτελεί ένα εθνικό λάθος που προσβάλει την αλή-
θεια και την ιστορία της πατρίδας µας. Κατώτερη των περιστά-
σεων η Κυβέρνησή σας, κουρελιάζει την πολιτική ζωή µε
µεθοδεύσεις. Τα προσωπεία πέφτουν, γελοιοποιείται η δηµόσια
ζωή και υπονοµεύονται τα εθνικά µας συµφέροντα. Μυστικά δια-
πραγµατευτήκατε παραβιάζοντας µια πολιτική που ζητά ευρύτε-
ρες συναινέσεις. Μιλώ σε Βουλευτές προθύµους να υψώσουν το
χέρι σκύβοντας το κεφάλι, να θυσιάσουν διακυβεύµατα που τους
υπερβαίνουν κατά πολύ. 

Η Κυβέρνηση µας έδωσε µια µεγάλη µάχη. Καταγγείλαµε τις
κυβερνητικές µεθοδεύσεις στέλνοντας σήµα κινδύνου για όσα
έρχονται. Απαιτήσαµε συνεργασία, αλλά διαπιστώσαµε ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έκανε κοµµατικό του εργαλείο τα εθνικά θέµατα. Σας καλώ
στην ψηφοφορία, κύριοι συνάδελφοι, που θα ακολουθήσει να
πείτε το µεγάλο «όχι», να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων,
στο ύψος της ιστορίας». Οµιλία του Έλληνα Πρωθυπουργού για
την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών. Την προσυπογράφω µε
δύο υπογραφές, αλλά την επαναλαµβάνω και σήµερα για το δικό
σας κόµµα, γιατί αυτά που λέγατε τότε, δυστυχώς γίνονται και
σήµερα. Δεν µας ακούτε για τα εθνικά θέµατα και αυτό είναι το
µεγάλο πρόβληµα.

Κλείνοντας, να ευχαριστήσω δηµοσίως τις Ελληνικές Ένοπλες
Δυνάµεις και να πω ότι εδώ η Κυβέρνηση πάει καλά -εγώ θα είµαι
ακριβοδίκαιος µε όλα- όµως, πρέπει και οι κανόνες της εµπλοκής
και απεµπλοκής να δοθούν στο Πολεµικό µας Ναυτικό ή στη Αε-
ροπορία µας για να ξέρουµε πώς θα αντιδράσουµε. Το Έθνος
αυτή τη στιγµή στηρίζεται σε τρεις πυλώνες: στον Στρατό, στον
Στόλο και στην Αεροπορία, πυλώνες που όταν ήταν ελεύθεροι
να δουλέψουν δεν µας πρόδωσαν ποτέ. 

Να πω και κάτι, κύριε Πρωθυπουργέ, και αν θέλετε το ακούτε;
Αν θέλεις να γίνεις µεγάλη χώρα, να µάθεις να έχεις µεγάλες
ιδέες, έλεγε ένας πολύ µεγάλος Έλλην στοχαστής, τον οποίον
ξεχνούµε όλοι. 

Κλείνοντας, να πω για ακόµη µία φορά ότι, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, για εµάς και τα Διαπόντια νησιά και οι Στροφάδες και το
Καστελόριζο και τα δεκατέσσερα άλλα µικρά νησιά είναι Ελλάδα.
Μην κόβετε την Ελλάδα! Μην την ακρωτηριάζετε γιατί θα είστε
ο Πρωθυπουργός που ακρωτηρίασε την Ελλάδα και αυτός που
τη µεγάλωσε. Δεν σας αξίζει εσάς αυτό ειδικά!

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κύκλος των πρω-
τοµιλιών των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων κλείνει
µε την οµιλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του
ΜέΡΑ25 κ. Βαρουφάκη.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρωθυπουργέ, το
ΜέΡΑ25 θα καταψηφίσει τη συµφωνία µε την Ιταλία και την Αί-
γυπτο για την οριοθέτηση Αποκλειστικών Οικονοµικών Ζωνών,
όχι λόγω των ατελειών που προφανώς έχουν -καµµία συµφωνία
δεν µπορεί να είναι τέλεια- όπως έχουν πει και άλλοι συνάδελφοι,
για παράδειγµα, ότι η συµφωνία µε την Ιταλία περιέχει πρόβλεψη
για προσφυγή στη Χάγη σε περίπτωση διαφωνιών, ενώ η συµ-
φωνία µε την Αίγυπτο δεν το περιέχει ή την απουσία τόσο από
το προοίµιο όσο και από κάθε άρθρο της ελληνοαιγυπτιακής
συµφωνίας της οποιασδήποτε ρητής αναφοράς στον κανόνα της
µέσης γραµµής µε βάση τον οποίο συντελέστηκε η οριοθέτηση
ή η ασάφεια ως προς το ερώτηµα αν η συµφωνία οριοθέτησης
ΑΟΖ µε µια χώρα που έχει παντού χωρικά ύδατα στα δ µίλια,
όπως η Αίγυπτος, την ώρα που η δεύτερη χώρα, η Ελλάδα, πα-
ραµένει στα έξι µίλια προς ανατολάς, κάτι που δεν αλλάζει µε το
σηµερινό πυροτέχνηµα για το Ιόνιο. Αυτό σηµαίνει επαναδια-
πραγµάτευση µε την Αίγυπτο της συµφωνίας για την ΑΟΖ σε πε-
ρίπτωση που επεκτείνουµε και εµείς στα δώδεκα µίλια προς
ανατολάς. 

Αυτές είναι ατέλειες αλλά δεν είναι ο λόγος για τον οποίον κα-
ταψηφίζουµε. Κανένα προϊόν διαπραγµάτευσης, όπως είπα, δεν
είναι τέλειο, προφανώς. Ούτε καταψηφίζουµε επειδή οι συµφω-
νίες αυτές εµπεριέχουν υποχωρήσεις προς τη Ρώµη και το
Κάιρο. Για παράδειγµα µειωµένη επήρεια µεγάλων νησιών, όπως
η Κεφαλλονιά που ενδεχοµένως να ενισχύουν την διαπραγµα-
τευτική θέση της Άγκυρας. Μακριά από το ΜέΡΑ25 ο εθνικιστι-
κός µαξιµαλισµός. Η επίτευξη αµοιβαίων επωφελών συµφωνιών,
κύριε Πρωθυπουργέ, προφανώς απαιτούν και συµβιβασµούς. Το
ζητούµενο για µας στο ΜέΡΑ25 είναι οι συµβιβασµοί είτε µε την
Τρόικα είτε µε την Άγκυρα να είναι αµοιβαίως επωφελείς. Να
ωφελήσουν, δηλαδή, τη χώρα χωρίς να την καταστήσουν τελικά
συµβιβασµένη, εξουδετερωµένη και εν τέλει ηττηµένη. Ο λόγος
που καταψηφίζουµε είναι ότι διαφωνούµε µε το σκεπτικό σας
τόσο της Κυβέρνησης όσο και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
που σας οδηγεί στην τακτική να επιδιώκετε τακτοποίηση των
εθνικών µας θεµάτων µέσω ακολουθίας διµερών συµφωνιών. 

Η λογική σας, που δεν αµφισβητεί ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε το Κί-
νηµα Αλλαγής είναι η εξής. Εύλογη είναι, απλά εµείς διαφωνούµε
µαζί της. Θέλετε πριν πάτε σε διµερή διάλογο µε την Άγκυρα να
ενισχύσετε τη διαπραγµατευτική σας ισχύ. Σωστό. Πώς µας ζη-
τάτε να σας βοηθήσουµε όµως να αποκτήσετε µεγαλύτερη δια-
πραγµατευτική ισχύ; Να κυρώσουµε δυο διµερείς συµφωνίες
ΑΟΖ επειδή κρίνετε ότι αν πάτε στη διαπραγµάτευση µε την Άγ-
κυρα µε αυτές τις συµφωνίες κυρωµένες η θέση σας θα είναι
ισχυρότερη. Πλανάσθε, αγαπητοί συνάδελφοι. Το αντίθετο θα
συµβεί. Τίποτα δεν ενισχύει περισσότερο την Άγκυρα, ιδίως σή-
µερα, από µια ακολουθία διµερών διαπραγµατεύσεων που κλι-
µακώνονται µε διµερή διαπραγµάτευση Αθήνας Άγκυρας. Κακά
τα ψέµατα, κύριε Πρωθυπουργέ. Σας σέρνουν σε διµερή δια-
πραγµάτευση µε επιδιαιτητή την κ. Μέρκελ. Και στο βάθος, στην
απευκταία περίπτωση εκτροπής, τον αµερικανικό παράγοντα. 

Έχετε ήδη συµφωνήσει, κύριε Μητσοτάκη, σε ένα τέτοιο διά-
λογο µε ατζέντα που θα υπαγορεύσει το Βερολίνο µετά από αγα-
στή συνεργασία µε την Άγκυρα. Εµείς, το ΜέΡΑ25 δεν θα λέγαµε
όχι ακόµα και σε ένα τέτοιο διάλογο αν θεωρούσαµε ότι υπήρχε
προοπτική µιας αµοιβαίως επωφελούς για τον ελληνικό και τουρ-
κικό λαό συµφωνίας. Δεν θα είχαµε πρόβληµα καν µε την επιδι-
αιτησία της κ. Μέρκελ αν δεν ήταν δεδοµένη η προσήλωσή της
όχι στα συµφέροντα των ευρωπαίων πολιτών, ούτε καν των Γερ-
µανών πολιτών αλλά στις επιδιώξεις συγκεκριµένων γερµανικών
πολυεθνικών µε επενδύσεις στην Τουρκία ή µε δίκτυο εξαγωγών
προς την Τουρκία.

Απευθύνοµαι στον Πρωθυπουργό και τον αρχηγό της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης µε ένα ερώτηµα. Πραγµατικά περιµένετε
να συναινέσει η κ. Μέρκελ έστω και θεωρητικά σε κυρώσεις εναν-

τίον της Τουρκίας όταν το γερµανικό µεγάλο κεφάλαιο έχει τέ-
τοια διείσδυση στην τουρκική οικονοµία; 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επειδή η τακτική σας νοµοτελειακά
φέρνει διµερή διάλογο που θα σας οδηγήσει στη βέβαιη συνθη-
κολόγηση είτε µετά από θερµό επεισόδιο, είτε χωρίς. Μια συν-
θηκολόγηση που θα ωφελήσει µόνο την ολιγαρχία χωρίς σύνορα
εις βάρος των χωρών µας, εις βάρος όλων των λαών της Ανατο-
λικής Μεσογείου για να µην πω και εις βάρος της συντριπτικής
πλειοψηφίας των ευρωπαίων πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, λέτε και ξαναλέτε ότι η
χώρα µας είχε κάθε νοµικό δικαίωµα να συνάψει αυτές τις δυο
συµφωνίες. Προφανώς. Αυτό δεν το αµφισβητεί κανείς. Γιατί
όµως δεν προχωρήσατε στη θεσµοθέτηση ΑΟΖ µε την Κύπρο;
Δεν είχατε το νοµικό δικαίωµα; Προφανώς το είχατε. Δεν το κά-
νατε και σωστά δεν το κάνατε γιατί θα ήταν στρατηγικό λάθος.
Εµείς θεωρούµε ότι κι αυτές οι συµφωνίες µε Ιταλία και Αίγυπτο
είναι κι αυτές στρατηγικό λάθος. Εκείνο, λοιπόν, που αµφισβητεί
το ΜέΡΑ25 είναι το κατά πόσον οι διµερείς συµφωνίες ως έννοια,
ως µέθοδος, είτε είναι µε την Ιταλία, µε την Αίγυπτο, συµφέρουν
τη χώρα µας στη σηµερινή συγκυρία. Το κατά πόσο εντάσσονται
σε µια συνολική στρατηγική αντί να αποτελούν τακτικισµούς που
άνευ στρατηγικού σχεδιασµού οδηγούν νοµοτελειακά σε ένα αυ-
τογκόλ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γνωρίζουµε αυτό. Δεν το
γνωρίζουµε; Η τουρκική διπλωµατία κοιτάζει µπροστά τρεις, τέσ-
σερις και πέντε κινήσεις στη γεωστρατηγική, γεωπολιτική σκα-
κιέρα. Οι δικές µας κυβερνήσεις, κύριες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, µένετε κολληµένες στην πρώτη,
άντε µπορεί και στη δεύτερη κίνηση. Μια σύντοµη αναδροµή στο
πρόσφατο παρελθόν νοµίζω ότι το επιβεβαιώνει. Κάποιοι είχαν
τη φαεινή ιδέα πριν από αρκετά χρόνια ότι ο καλύτερος τρόπος
να προωθηθούν τα ελληνικά συµφέροντα, τα εθνικά µας συµφέ-
ροντα ήταν µέσω της συµφωνίας µε το Ισραήλ, στη µέση η Κύ-
προς για εξορύξεις από την Κρήτη µέχρι τη Χάιφα µε τον
EastMed κ.ο.κ.. Πλούτος και ισχύς ήταν η υπόσχεση. Από τη µια
µεριά πετρέλαια και φυσικά αέρια θα γέµιζαν τα άδεια ταµεία
από την άλλη στήριξη από «Exxon», Τραµπ, 6ο στόλο, Ισραήλ θα
δηµιουργούσαν ερείσµατα για τη χώρα µας µεταξύ των ισχυρών.
Ούτε σκέψη για την επόµενη κίνηση της Άγκυρας. 

Καµµία συνειδητοποίηση ότι ο Ερντογάν σας κοιτούσε κι
έτριβε τα χέρια του βλέποντας το γεωστρατηγικό δωράκι που
του χαρίζετε. Βλέπετε η Άγκυρα γνωρίζει ότι πλούτος δεν υπάρ-
χει. Ότι άνθρακας ο θησαυρός των ορυκτών καυσίµων. Θέλετε
απόδειξη; Ακούσατε τις προάλλες για τα σηµαντικά ευρήµατα
υδρογονανθράκων στη Μαύρη Θάλασσα σε περιοχές που αναµ-
φισβήτητα βρίσκονται στην τουρκική κυριαρχία. Αν, όπως λένε
πολλοί, ο Ερντογάν κάνει προκλήσεις στη Μεσόγειο, παίρνει
ρίσκα, επειδή έτσι ελπίζει ότι θα λύσει το ενεργειακό πρόβληµα
της Τουρκίας, θα περίµενε κανείς ότι αυτά τα ευρήµατα στη
Μαύρη Θάλασσα θα µείωναν την προκλητικότητά του στη Μεσό-
γειο. Θα µείωναν τις κινήσεις του στη Μεσόγειο. Κάτι που δεν
έγινε. Και γιατί δεν έγινε; Επειδή ο Ερντογάν δεν ενδιαφέρεται
για τους υδρογονάνθρακες. Άλλο τον ενδιαφέρει. Να σας σύρει
σε διµερή διαπραγµάτευση και παράλληλα να µετατρέψει την
Τουρκία από περιφερειακή δύναµη που ήδη είναι στη µοναδική
έκφραση του πολιτικού σουνιτικού Ισλάµ από τη Βοσνία και το
Κόσοβο ως την Υεµένη, ακόµα και την Ινδονησία αν µπορεί. Η
ανατροπή των αδερφών µουσουλµάνων, από τον σύµµαχό σας
και δικτάτορα, κ. Σίσι, παρά το γεγονός ότι ήταν σύµµαχοί του,
τον καθιστά µοναδικό παίκτη και εκφραστή που πολιτικού σουνι-
τικού Ισλάµ. 

Γνωρίζει ακόµα η Άγκυρα και κάτι άλλο. Ότι η συµµαχία σας
µε Ισραήλ, «Exxon», Σίσι, Μακρόν, Εµιράτα και σία δεν θα ενισχύ-
σει τη χώρα µας. Μόνο εκείνον ενισχύει. Τόσο στο εσωτερικό της
Τουρκίας όσο και στην ευρύτερη περιοχή. Κοιτάξτε πόσο χρή-
σιµα για εκείνον, πόσο έξυπνα χρησιµοποίησε τη συµµαχία σας
µε Ισραήλ, «Exxon», Σίσι, Μακρόν, Εµιράτα και σία. Ξεκίνησε κι
αυτό όσο ήσασταν εσείς στην Αντιπολίτευση, όταν ο κ. Τσίπρας
ήταν υπεύθυνος για τη συµµαχία αυτή, µε διάγγελµα στον κατα-
τρεγµένο και καταδυναστευόµενο τουρκικό λαό λέγοντας «πάνε
να µας περικυκλώσουν µε τρυπάνια από την Κρήτη ως τη Χάιφα
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εκµεταλλευόµενοι όλη τη θαλάσσια περιοχή στην ποδιά, στην
κοιλιά της Τουρκίας και εγκλωβίζοντας την Τουρκία στη στεριά».
Είπε στους Τούρκους πολίτες στα διαγγέλµατά του στην τηλεό-
ραση: «Τρυπάνια αυτοί; Τρυπάνια κι εµείς από την Αττάλεια ως
την Τρίπολη της Λιβύης». Με αυτό το εθνικιστικό ξέσπασµα το
οποίο όµως οι εξαγγελίες για τα δικά µας τρυπάνια κατέστησαν
κυρίαρχο αφήγηµα εντός της Τουρκίας θεµελίωσε τη συναίνεση
εντός της Τουρκίας για τη λιβυκή του εκστρατεία. Σταθεροποί-
ησε το τρεµάµενο καθεστώς του κι έβαλε έτσι στη γωνία τους
Τούρκους δηµοκράτες, τους δικούς µας συνοδοιπόρους εντός
της γείτονας χώρας.

Θα ρωτήσει κάποιος εύλογα. Αν η Ελλάδα δεν είχε προχωρή-
σει στη συµµαχία µε Ισραήλ, «Exxon», Σίσι, Μακρόν, Εµιράτα και
σία ο Ερντογάν δεν θα προχωρούσε στη λιβυκή του εκστρατεία;
Εύλογο το ερώτηµα. Κανείς δεν µπορεί να απαντήσει µε σιγου-
ριά. Αυτό που είναι σίγουρο είναι ότι αν ο κ. Τσίπρας κι αργότερα
εσείς, κύριε Μητσοτάκη, δεν χαριεντιζόσασταν µε τον κ. Νετα-
νιάχου εξαγγέλλοντας εξορύξεις σε όλο το πλάτος της Ανατολι-
κής Μεσογείου θα ήταν πολύ δυσκολότερο για τον Ερντογάν να
δηµιουργήσει εντός της Τουρκίας και του µουσουλµανικού κό-
σµου τη συναίνεση που τόσο εύκολα δηµιούργησε λόγω της
δικής σας συµµαχίας µε Ισραήλ, «Exxon», Σίσι, Μακρόν, Εµιράτα
και σία.

Κάπως έτσι κίνησε ο Τούρκος Πρόεδρος προς τη Λιβύη µε τρι-
πλό στόχο: ΑΟΖ µε την Τρίπολη, µε την οποία ουσιαστικά να
κάνει ρελάνς στη δική σας συµµαχία µε Ισραήλ και Αίγυπτο, προ-
βολή ηγεµονικής εξουσίας στον αραβικό κόσµο και το πιο ση-
µαντικό να σας εξωθήσει στο επόµενό σας λάθος. Και εσείς,
κύριε Μητσοτάκη, δεν αργήσατε να πέσετε στην παγίδα. Χωρίς
σχέδιο και πάλι χωρίς να σκεφτείτε την επόµενή σας κίνηση, αγ-
καλιάσατε τον πολέµαρχο Χαφτάρ, στη βάση της σαθρής λογι-
κής ότι ο εχθρός του εχθρού µου, είναι φίλος µου.

Σε τούτη εδώ την Αίθουσα, την 17η Ιανουαρίου σάς είχα πει
αυτολεξεί τα εξής: Αγκαλιάζοντας τον πολέµαρχο Χαφτάρ, θυ-
µίζετε τους Έλληνες υπερπατριώτες που τη δεκαετία του ’90 αγ-
κάλιασαν τον Κάρατζιτς, πλήττοντας έτσι και την εικόνα της
χώρας και τη γεωστρατηγική µας θέση. Σας κάλεσα τότε να επα-
νορθώσετε, να πάψετε να ονειρεύεστε άπιαστα µεγαλεία και ανύ-
παρκτα πλούτη από υδρογονάνθρακες, αγκαλιά µε Νετανιάχου,
Σίσι, Τραµπ και -αν είναι δυνατόν- Χαφτάρ. Είχα πει να καταστή-
σουµε την Ελλάδα το µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα
γίνει το κέντρο βάρους ενός διεθνούς περιφερειακού δικτύου
ανανεώσιµης ενέργειας, το οποίο θα αγκαλιάζει ολόκληρη τη Με-
σόγειο και µας δίνει πραγµατικές δυνατότητες και να παίξουµε
αναπτυξιακό ειρηνευτικό ρόλο και να περιθωριοποιήσουµε εκεί-
νους που επιβουλεύονται τη Λιβύη, αλλά και τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα. Κωφεύσατε τότε, όπως κωφεύετε και σήµερα και εί-
δαµε τα αποτελέσµατα της ιλαροτραγωδίας µε τον Χάφταρ, τον
αιµοσταγή loser που αγκαλιάσατε. Όχι µόνο οι Ισλαµιστές µισθο-
φόροι του Ερντογάν τον εξευτέλισαν στα πεδία της µάχης στη
Λιβύη, αλλά δεδοµένο ότι ο Χαφτάρ είχε την υποστήριξη και του
Πούτιν, µε αυτή τη στρατιωτική νίκη επί του Χαφτάρ, ο Ερντογάν,
έγινε χρησιµότατος στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής που στο
πρόσωπο του Τούρκου Προέδρου βρήκαν έναν χωροφύλακα,
ικανό να περιορίζει τον Πούτιν, τη Ρωσία σε χώρες όπως η Λιβύη
και η Συρία, καλύπτοντας τα νώτα µιας Αµερικής που επιλέγει,
για δικούς της λόγους, να αποχωρεί σταδιακά από την περιοχή,
κάτι που ούτε ο κ. Μπάιντεν θα αλλάξει, το ξέρετε αυτό.

Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, θα ζητήσετε συγνώµη από το Κοι-
νοβούλιο που µας φέρατε τον Χαφτάρ σε αυτό το ιερό κτίριο;
Και οι Γάλλοι τον στήριξαν, αλλά δεν τον πήγαν στην Εθνοσυνέ-
λευση ούτε τον δεξιώθηκαν στα Ηλύσια Πεδία. Μια συγγνώµη
στη Βουλή των Ελλήνων την χρωστάτε, κύριε Πρωθυπουργέ.

Και όταν ο Χαφτάρ δεν σας «έκατσε», απεδείχθη loser, στρα-
φήκατε στον έτερο ηττηµένο της Λιβύης, τον συµπαθέστατο κ.
Μακρόν. Έτσι, χωρίς στρατηγικό πλάνο, λόγω ανάγκης θυµηθή-
καµε ξανά το «Ελλάς, Γαλλία, συµµαχία», που φάνηκε να κολλάει
στη δύσκολη στιγµή, λες και η Γαλλία αποτελεί σοβαρή δύναµη
στην Ανατολική Μεσόγειο και παράλληλα έτρεχε ο κ. Δένδιας
στην Αίγυπτο να βρείτε κάποια ερείσµατα, από αυτά που είχαν
γίνει σκόνη και µπήκατε στη διαδικασία που σήµερα κορυφώνε-

ται, µε την κύρωση διµερών συµφωνιών ΑΟΖ, µε την Ιταλία, µε
την Αίγυπτο, ελπίζοντας αγχωµένοι και καταϊδρωµένοι να επανα-
κτήσετε κάποια πρωτοβουλία κινήσεων, παρά την παντελή έλ-
λειψη στρατηγικής σκέψης. Στο µεταξύ η Άγκυρα εφάρµοζε το
µακρόπνοο στρατηγικό της σχέδιο, που εσείς, εµείς δεν έχουµε.
Έβγαλαν το «ORUC REIS» στη Μεσόγειο, σε περιοχή κοντά αλλά
εκτός της ΑΟΖ που συµφωνήσατε µε την Αίγυπτο και στο απώ-
τατο όριο της υφαλοκρηπίδας που θα µας κατοχύρωνε το δικα-
στήριο της Χάγης, µόνο αν αποδεχόταν 100% όλα τα ελληνικά
επιχειρήµατα, κάτι που δεν θα γίνει ποτέ.

Και τότε, ήρθε η µέγιστη στρατηγική σας, στρατηγική µας ήττα.
Σέρνεστε σε διµερή διάλογο υπό την κ. Μέρκελ, όχι υπό τον κ. Μα-
κρόν, µια διαφορά µε σηµασία αν δείτε τα γερµανικά µεγαλοεπι-
χειρηµατικά συµφέροντα, συµπεριλαµβανοµένων και των
πωλήσεων γερµανικών όπλων στην Τουρκία, κάτι που η Γαλλία δεν
κάνει και την εξάρτηση των µεγάλων γερµανικών πολιτικών κοµ-
µάτων, όλων των µεγάλων πολιτικών κοµµάτων στη Γερµανία, από
µεγάλο εκλογικό σώµα τουρκικής καταγωγής στη Γερµανία, το
οποίο επηρεάζεται προσωπικά από τον κ. Ερντογάν.

Όπως είπα προηγουµένως έχετε ήδη αποδεχθεί ως αποτέλε-
σµα αυτής της στρατηγικής ήττας, την ατζέντα Μέρκελ η οποία
όµως δύσκολα θα φέρει την οποιαδήποτε συµφωνία, ενώ πολύ
πιο εύκολα θα εντείνει τις εντάσεις στο Αιγαίο, µετά από ένα δι-
πλωµατικό ναυάγιο. Και σαν να µην έφτανε αυτό, έχετε εγκλωβι-
στεί σε µια επικίνδυνη διγλωσσία, ένα διπλό κυβερνητικό λόγο.
Άλλα λέτε στο εξωτερικό, αλλά λέτε στον ελληνικό λαό. Στο εξω-
τερικό εµφανίζεστε συναινετικοί. Δεν είναι κακό αυτό. Προχω-
ράτε σε µυστικές διαβουλεύσεις µε την Τουρκία. Και αυτό ίσως
να µην είναι κακό. Δεν είναι όµως αποδεκτό το ότι ο ελληνικός
λαός ενηµερώνεται γι’ αυτό από το στόµα Τούρκων αξιωµατού-
χων. Και δεν είναι σωστό ότι την ίδια στιγµή στο εσωτερικό, θω-
πεύετε το ακροδεξιό σας ακροατήριο, εντός και εκτός της Νέας
Δηµοκρατίας, προσπαθώντας µε τη λεγόµενη επακούµβηση να
διαµορφώσετε το προφίλ του σκληρού στα ελληνοτουρκικά.

Αυτή η διγλωσσία, κύριε Πρωθυπουργέ, προκαλεί σύγχυση
στον ελληνικό λαό. Αυτή η διγλωσσία υπονοµεύει τη λαϊκή οµο-
ψυχία και ως εκ τούτου πλήττει τη διαπραγµατευτική σας θέση.
Ακόµη χειρότερα, είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε αυτό, καλλιερ-
γώντας µαξιµαλιστικές θέσεις στο εσωτερικό εγκλωβίζεστε. Ενώ
ετοιµάζεστε για διµερή διαπραγµάτευση υπό την κ. Μέρκελ στην
οποία τελικά θα είστε ο ανίσχυρος εταίρος, πείθετε σιγά σιγά την
ελληνική κοινή γνώµη ότι το µέγιστο που ζητάµε είναι αδιαπραγ-
µάτευτο. Άρα, είτε θα αναγκαστείτε να αποχωρήσετε από τον
διάλογο είτε θα κάνετε συµβιβασµούς, που ακόµα κι αν είναι θε-
µιτοί, θα προκαλέσουν την οργή των δικών σας ανθρώπων.

Θα πει κανείς «ω γέγονε γέγονε», ότι ακόµα και σωστή να είναι
η ανάλυση του ΜέΡΑ25 για την έλλειψη σοβαρής στρατηγικής
της ελληνικής πλευράς, το ερώτηµα είναι τι κάνουµε τώρα.
Πάρα, πάρα πολύ σωστά. Ας δούµε λοιπόν, ψύχραιµα τις δύο
συµφωνίες µε Ιταλία και Αίγυπτο, που µας φέρνετε για ψήφιση
σήµερα. Μπορούν να ενταχθούν αυτές οι διµερείς συµφωνίες σε
µια βέλτιστη για τη χώρα στρατηγική; Τώρα, σήµερα; Ένα είναι
απολύτως σίγουρο. Είτε κυρώσουµε τις συµφωνίες αυτές είτε
όχι, κάποια στιγµή θα αναγκαστούµε σε πολυµερή διαπραγµά-
τευση που θα περιλαµβάνει τουλάχιστον την Τουρκία και τη
Λιβύη. Ο λόγος είναι απλός: η δική σας επιδίωξη, φαντάζοµαι
ήταν και παραµένει η ελληνοαιγυπτιακή ΑΟΖ να υπερκαλύψει την
τουρκολιβυκή ΑΟΖ, έτσι ώστε το νοµικό πρόβληµα της Άγκυρας
να βρει αντίπαλο δέος στο δικό µας νοµικό πρόταγµα και κάποια
στιγµή να τα βρούµε. Με τα όπλα δεν υπάρχει πιθανότητα να επι-
βάλουµε την ελληνοαιγυπτιακή ΑΟΖ επί της τουρκολιβυκής. Θα
ήταν ανήκουστο και ανεδαφικό να προετοιµάζετε τον κόσµο για
κάτι τέτοιο. Άρα, κάποια στιγµή, έτσι κι αλλιώς θα καταλήξουµε
στη Χάγη. Όµως, στο δικαστήριο της Χάγης δεν δικαιούµαστε
να πάµε µόνοι µας, απαιτώντας να ακυρώσει το τουρκολιβυκό
σύµφωνο και να αποδεχθεί το δικό µας. Ούτε µπορεί κανείς να
σύρει στη Χάγη κράτος, χωρίς τη συναίνεσή του. Το γνωρίζετε
βεβαίως, πολύ καλά. Το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης µόνο κατ’
ευφηµισµόν είναι δικαστήριο. Είναι µια υπηρεσία διαιτησίας, που
πασχίζει να µοιράσει τις σαφώς καταγεγραµµένες διαφορές κρα-
τών, που επιλέγουν να προσφύγουν σε αυτό. Άρα στην καλύτερη

17716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



περίπτωση θα καταλήξουµε όλοι µαζί, Ελλάδα, Τουρκία, Αίγυ-
πτος, Λιβύη και άλλες χώρες στη Χάγη, όπου αφού έχουµε κα-
ταγράψει τις διαφορετικές µας διεκδικήσεις και προτάσεις, το
λεγόµενο δικαστήριο θα µοιράσει τη διαφορά. Μακάρι.

Δεδοµένο όµως, ότι η πολυµερής διαπραγµάτευση είναι ανα-
πόφευκτη, έχει µεγάλη σηµασία να στοχεύσουµε από την αρχή
στην πολυµερή διαπραγµάτευση αντί να καταλήξουµε σε αυτήν,
µετά από διµερείς διαπραγµατεύσεις στις συµφωνίες σαν αυτές
που φέρνετε σήµερα. Γιατί; Επειδή σε µια πολυµερή διαπραγµά-
τευση όλων των χωρών της Ανατολικής Μεσογείου µε µοναδικό
θέµα υφαλοκρηπίδες και ΑΟΖ, η Άγκυρα δεν θα µπορεί σε µια
τέτοια πολυµερή διαπραγµάτευση να θέτει στο τραπέζι προβο-
κατόρικα και άσχετα θέµατα, όπως ζήτηµα Θράκης, τραβηγµένα
επιχειρήµατα για γκρίζες ζώνες ή αποστρατιωτικοποίηση της Δω-
δεκανήσου κ.λπ..

Βοηθάει σε αυτή την κατεύθυνση ή βλάπτει η πρότερη σύναψη
διµερών συµφωνιών, όπως αυτή µε την Ιταλία και την Αίγυπτο;

Το ΜέΡΑ25 κρίνει ότι σαφώς βλάπτουν αυτές οι διµερείς συµ-
φωνίες. Πρώτον, επί του πρακτέου είναι άκυρες, καθώς θα πρέπει
να ξαναµπούν στο τραπέζι της πολυµερούς διαπραγµάτευσης και
πιθανότατα να πάνε στη Χάγη.

Δεύτερον, πέραν τού ότι είναι άκυρες, βλάπτουν την προσπά-
θεια να αποτρέψουµε την πίεση των µεγάλων δυνάµεων για δι-
µερή διάλογο µε την Τουρκία µε ατζέντα που να εκπορεύεται από
τις δικές τους πολυεθνικές και τις εσωτερικές επιλογές. Όταν
από µόνη της η ελληνική πλευρά, εσείς, η ελληνική Κυβέρνηση,
συνάπτετε διµερείς συµφωνίες πώς µπορείτε να αρνηθείτε µετά
επί της αρχής τον διµερή διάλογο µε την Άγκυρα στον οποίο µας
σπρώχνουν Βερολίνο και Ουάσιγκτον; Αυτό, λοιπόν, είναι για το
ΜέΡΑ25 το µόνο λογικό συµπέρασµα.

Έχουµε εθνική υποχρέωση, κύριε Πρωθυπουργέ, να αντιστα-
θούµε επί της αρχής στη διµερή διαπραγµάτευση και αντ’ αυτής
να εµείνουµε στην πολυµερή διαπραγµάτευση που και αναπό-
φευκτη είναι και αποτελεί την καλύτερη προστασία από το bulling
που σχεδιάζει η Άγκυρα εγείροντας γκρίζες ζώνες, σαρία στη
Θράκη, απαιτήσεις για τα Δωδεκάνησα και τα λοιπά.

Πριν επαναλάβω την πάγια πρόταση του ΜέΡΑ25 για σύγ-
κληση Περιφερειακής Διεθνούς Διάσκεψης εδώ στην Αθήνα
όλων των χωρών της Ανατολικής Μεσογείου θα µου επιτρέψετε
να πω λίγα λόγια για τη γεωστρατηγική σηµασία του πράσινου
αναπτυξιακού σχεδίου για την Ελλάδα και της ευρύτερης περιο-
χής.

Ένα χρόνο τώρα σε αυτή τη Βουλή και πιο πολύ σας λέµε ξανά
και ξανά: άνθρακας ο θησαυρός των πετρελαίων στην Ανατολική
Μεσόγειο. Και να τα βρούµε µε την Τουρκία χθες ούτε η τιµή ενός
βαρελιού πετρελαίου δεν θα ρεύσει προς τα δηµόσια ταµεία. Πε-
τρέλαια τέλος, το κόστος εξόρυξης είναι πλέον απαγορευτικό. Το
ίδιο ισχύει και µε τον EastMed. Ξεχάστε τον, δεν θα γίνει, όποια
συµφωνία και να επιτευχθεί αυτό. Από τη µια το κόστος είναι δυ-
σθεώρητο σε σχέση µε τις προσδοκώµενες προσόδους. Από την
άλλη οι Ηνωµένες Πολιτείες είτε µε Τραµπ είτε µε Μπάιντεν έχουν
κάνει στρατηγική επιλογή την προώθηση του υγροποιηµένου
shale gas υπό τη µορφή LNG, το οποίο θα εξάγουν από το Τέξας,
στην Αλεξανδρούπολη, στην Αττάλεια, στο Μπουργκάς ανταγω-
νιζόµενοι την «GAZPROM» και τα αέρια του κ. Πούτιν.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι, αν είναι να φυλάξουµε
Θερµοπύλες, ναι, να κάνουµε και πόλεµο αν χρειαστεί. Αλλά να
στείλουµε τα παιδιά µας να πολεµήσουν για ανύπαρκτο θησαυρό
στις θάλασσες και τους ουρανούς της Μεσογείου υπέρ χρηµα-
τιστών που θησαυρίζουν δηµιουργώντας futures, παράγωγα
πάνω σε αξίες που δεν θα υλοποιηθούν ποτέ, αυτό είναι για εµάς
ο ορισµός του εγκλήµατος.

Το ΜέΡΑ25 είναι το µόνο κόµµα σε αυτό το Κοινοβούλιο που
από την πρώτη στιγµή λέµε ότι οι υδρογονάνθρακες πρέπει να
µείνουν στα έγκατα της γης και πως η Μεσόγειος δεν πρέπει να
γίνει ούτε πεδίο πολέµου ούτε να πέσει θύµα συνεκµετάλλευσης,
αλλά να γίνει θάλασσα ειρήνης, συνεργασίας και ενός νέου κοι-
νού δικτύου ανανεώσιµης ενέργειας.

Όταν τα λέµε αυτά σας βλέπω τα µάτια σας λίγο γλαρώνουν
ιδίως από αυτή την πτέρυγα. Κουράζεστε, σκέφτεστε: «Νάτοι
πάλι οι χίπηδες οι οικολόγοι του ΜέΡΑ25».

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όχι γλαρώνουν, γουρλώνουν µε
αυτά που λέτε.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ξανα-
σκεφτείτε το, όµως, κύριοι συνάδελφοι. 

Διαβάστε τον λόγο του Τζο Μπάιντεν όταν πριν µερικές µέρες
αποδέχθηκε την υποψηφιότητα του Δηµοκρατικού Κόµµατος. Αν
τον διαβάσετε προσεκτικά θα δείτε ότι ο λόγος του Μπάιντεν
αποτελεί µανιφέστο, ένα µανιφέστο µε το οποίο κηρύσσει εµπο-
ρικό πόλεµο µε την Κίνα που στόχο έχει την ηγεµονία στις πρά-
σινες τεχνολογίες. Το µέλλον των γεωστρατηγικών συγκρούσεων
δεν θα είναι τα πετρέλαια ή οι αγωγοί, θα είναι η καθαρή ανανε-
ώσιµη ενέργεια, οι τεχνολογίες των µπαταριών, οι δασµοί σε ει-
σαγωγές που πλέον θα δικαιολογούνται και θα νοµιµοποιούνται
στη βάση της έντασης χρήσης ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
στην παραγωγή των εµπορεύσιµων αγαθών. 

Ξέρετε τι σηµαίνει για εµάς πατριωτισµός σήµερα; Αντί να
πουλάτε το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης µε στόχο την παρά-
δοσή του στις εισαγωγές LNG από το Τέξας και σε ένα καθεστώς
στο Αιγαίο που θα σας επιβάλουν Ουάσιγκτον και Βερολίνο να
εκπονήσουµε σχέδιο δηµιουργίας στην Αλεξανδρούπολη της
πρώτης µεγάλης µονάδας παραγωγής υδρογόνου από ηλεκτρι-
σµό που θα παράγουν πλωτές θαλάσσιες ανεµογεννήτριες µετά
από πολυµερή συµφωνία µε όλες τις χώρες περιοχής, µέρος της
συµφωνίας αυτής θα είναι και η συµπαραγωγή των ανεµογεννη-
τριών για να µη χρειάζεται να τις εισάγουµε ούτε από την Κίνα
ούτε από τη Γερµανία ούτε από το Τέξας.

Σηµειώστε το αυτό. Πολύ σύντοµα το υδρογόνο θα είναι για
τα εµπορικά πλοία, αλλά και για βαριές βιοµηχανίες ότι οι µπα-
ταρίες για τα αυτοκίνητα, κινητήρια τους δύναµη. Η Ελλάδα θα
µείνει εκτός αυτού του νυµφώνος;

Πριν µας χαρακτηρίσετε αιθεροβάµονες, σκεφτείτε το. Θέλετε
να είστε υπεύθυνοι που η Ελλάδα και θα χάσει το τρένο της επό-
µενης τεχνολογικής επανάστασης και θα απειλείται µε θερµά
επεισόδια για ορυκτά καύσιµα µε µηδενική οικονοµική αξία; Ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας. Εµείς τις έχουµε αναλάβει.

Η πρόταση του ΜέΡΑ25 είναι σαφέστατη. Υποστηρίζουµε
εξαρχής και µε συνέπεια -και το ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, το
έχουµε συζητήσει και προσωπικά- ότι η δική σας Κυβέρνηση, η
ελληνική Κυβέρνηση θα πρέπει άµεσα να συγκαλέσει Διεθνή Πε-
ριφερειακή Διάσκεψη όλων των χωρών της Ανατολικής Μεσο-
γείου στην Αθήνα. Η Διάσκεψη θα έχει µοναδικό θέµα συζήτησης
την οριοθέτηση ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδων σε όλη την Ανατολική
Μεσόγειο και µοναδικό στόχο τον εξής την σύγκληση σε κοινή
καταγραφή των διαφωνιών, ώστε να καταλήξουµε σε πολλαπλές
κοινώς συµφωνηµένες διµερείς οριοθετήσεις µε δυνατότητα κοι-
νής προσφυγής στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης µε το αίτηµα
της συνεκδίκασης από κοινού και κατά ζεύγη των όποιων διαφο-
ρών.

Μια τέτοια διάσκεψη θα αποκλείσει τους επιδιαιτητές, θα ελα-
χιστοποιήσει τις εντάσεις, θα επιτρέψει τον διαχωρισµό ΑΟΖ και
υφαλοκρηπίδας από όλες τις άλλες ελληνοτουρκικές διαφορές
και παράλληλα θα αναγκάσει την Άγκυρα είτε να αυτοαποµονω-
θεί λέγοντας ότι δεν προσέρχεται, επειδή δεν αναγνωρίζει την
Κυπριακή Δηµοκρατία είτε να αναγνωρίσει την Κυπριακή Δηµο-
κρατία. 

Στο µεταξύ όσο ετοιµάζεται η Διεθνής Περιφερειακή Διάσκεψη
εµείς το ΜέΡΑ25 καλούµε τόσο εσάς την Κυβέρνηση όσο και την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να δηλώσετε σαφώς δύο πράγµατα:

Πρώτον, να ορίσετε επί χαρτών, όχι αφηρηµένα και µε νοµική
γλώσσα, ποιες θεωρείτε ότι πρέπει να είναι οι µέγιστες διεκδική-
σεις µας. Και δεύτερον, να δηλώσετε ευθαρσώς τι εσείς θεω-
ρείτε casus belli, δηλαδή τι πρέπει να κάνουν και πού ακριβώς
πρέπει να το κάνουν οι δυνάµεις της Τουρκίας πριν εσείς ο Πρω-
θυπουργός διατάξετε τις ένοπλες δυνάµεις µας να χτυπήσουν
πόρτες.

Ναι, κύριε Μητσοτάκη, ναι, κύριε Τσίπρα, να µας πείτε ποιες
θεωρείτε κόκκινες γραµµές και ποιες πράξεις εντός αυτών των
κόκκινων γραµµών επιβάλλουν πρώτο χτύπηµα. Είναι τα έξι ση-
µεία, είναι τα δέκα µίλια, είναι τα δώδεκα µίλια; Θα χτυπήσετε
πλοίο που κάνει έρευνες ή θα πρέπει να βγάλει και τρυπάνι και
πού;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Γ’ - 26 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2020 17717



Είναι καθήκον σας ως κυβερνώντες νυν και πρόσφατοι να ενη-
µερώσετε τον ελληνικό λαό. Είναι καθήκον σας ακόµα να προει-
δοποιήσετε τους εταίρους µας, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τους
συµµάχους µας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εσείς τι λέτε; Ποια είναι η άποψή σας;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Τσίπρα, τελει-
ώνει ο κ. Βαρουφάκης, µην τον εξωθείτε...

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Μας ρωτάει.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ή
µήπως δεν έχετε κόκκινες γραµµές;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ποια είναι η θέση σας; Να χτυπήσουµε;

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ήσα-
σταν Πρωθυπουργός τέσσερα χρόνια. Δεν έχουµε θέση για
αυτό, έχουµε ερώτηµα που έχουµε ιερή υποχρέωση ως κόµµα
της Αντιπολίτευσης να θέσουµε στον νυν Πρωθυπουργό και σε
εσάς. Θα σας πούµε και εµείς ποια είναι η δική µας θέση.

Πείτε µας εσείς, όµως, που κυβερνάτε σήµερα ποιες είναι οι
κόκκινες γραµµές, πότε θα δώσετε την εντολή για πρώτο χτύ-
πηµα; Γιατί αν δεν έχετε κόκκινες γραµµές, όπως δεν είχατε στις
διαπραγµατεύσεις µε την τρόικα θα καταλήξετε στο µόνιµο «ναι
σε όλα». Εµείς σας ακούµε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, για να έρθω στις δύο συµφωνίες αυτές
µε Ιταλία και Αίγυπτο δεν υπάρχει καµµία αµφισβήτηση ότι µε
αυτές τις συµφωνίες κερδίζετε πόντους στο εγχώριο παιχνίδι της
επικοινωνίας µε τη βοήθεια και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.
Όµως αυτές οι ίδιες συµφωνίες που σας δίνουν πόντους επικοι-
νωνιακά αποδυναµώνουν τη διαπραγµατευτική σας θέση απέ-
ναντι στην Άγκυρα.

Όσο για εσάς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τι σηµαίνει
«παρών»; Δεν καταλαβαίνετε ότι αποχή σε µια τέτοια ψηφοφορία
δεν µπορεί να αιτιολογηθεί, ότι αποκαλύπτει το αδιέξοδο σας;

Εγώ καταλαβαίνω ότι έχοντας ασπαστεί την ίδια λογική των δι-
µερών διαπραγµατεύσεων θα κάνατε ακριβώς το ίδιο που κάνει
ο κ. Μητσοτάκης, κύριε Τσίπρα, αν ήσασταν εσείς σήµερα στο
Μαξίµου.

Η µόνη διαφωνία στο εσωτερικό σας είναι µεταξύ εκείνων που
πιστεύετε ότι τακτικιστικά έπρεπε να ψηφίσετε υπέρ και όσων
σαν εσάς, κύριε Τσίπρα, πετάτε και ένα «βυθίσατε το Χόρα», µια
και είστε στην Αντιπολίτευση. Λες και είµαστε ακόµα στη δεκαε-
τία του ’70 και υπάρχει µια κραταιά Σοβιετική Ένωση που να κρα-
τάει τις ισορροπίες στην περιοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στάση τόσο της Κυβέρνησης
όσο και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης φέρνει τη χώρα σε δύ-
σκολη θέση. Η διγλωσσία σας στρώνει τον δρόµο προς µια απο-
τυχηµένη διαπραγµάτευση µε την Άγκυρα, ίσως, µάλιστα, µετά
από θερµό επεισόδιο.

Οι εθνικιστικοί αλαλαγµοί της ακροδεξιάς σάς προετοιµάζουν
το έδαφος για µια κατά κράτος υποχώρηση υπό την πίεση των
Μεγάλων Δυνάµεων. Αυτό είναι το αντίτιµο της διγλωσσίας, του
εθνικιστικού λόγου εντός και της τακτικής των υποδειγµατικών
κρατούµενων εκτός.

Έτσι, όµως, δεν γίνεται πάντα; Ο εθνικισµός πάντα προετοί-
µαζε το έδαφος για τον ενδοτισµό, την ώρα που οι Μεγάλες Δυ-
νάµεις εργάζονταν φιλότιµα εναντίον των λαών της περιοχής.

Κύριε Μητσοτάκη, µου θυµίζετε αυτόν τον καιρό τον κ. Τσίπρα
λίγο πριν από το δηµοψήφισµα. Είχε δεσµευθεί να υπογράψει
ό,τι του δώσουν. Αλλά, είχε ένα µεγάλο πρόβληµα. Τον κόσµο
του ΣΥΡΙΖΑ και ένα µεγάλο κοµµάτι του ελληνικού λαού που δεν
ήθελε συνθηκολόγηση.

Έτσι και εσείς σήµερα. Έχετε δεσµευθεί απέναντι στο Βερο-
λίνο, αλλά και εσείς έχετε ένα µεγάλο πρόβληµα, τον κόσµο της
Νέας Δηµοκρατίας και ένα µεγάλο κοµµάτι της κοινής γνώµης
που δεν δέχεται τις δεσµεύσεις που έχετε ήδη δεχθεί.

Εµείς ως ΜέΡΑ25 απορρίπτουµε τόσο την ενδοτικότητα στη
διεθνή ολιγαρχία χωρίς σύνορα όσο και τις επικίνδυνες εθνικι-
στικές κραυγές, που εύκολα µπορεί να οδηγήσουν σε αχρείαστο
πόλεµο.

Το λέω ξανά, το είπα και πριν. Ως πατριώτες, αν χρειαστεί, θα

πολεµήσουµε. Επιλέγουµε, όµως, προσεκτικά τις «Θερµοπύλες»
µας, απορρίπτοντας τις εθνικιστικές κραυγές, που η ιστορία µάς
δίδαξε ότι είναι ο προποµπός της συνθηκολόγησης. 

Η διεθνής περιφερειακή συνδιάσκεψη που προτείνουµε είναι
η βέλτιστη άµυνα και µοναδική ευκαιρία για έντιµη ειρήνη στην
περιοχή. Δεν τη θέλουν, βέβαια, οι Μεγάλες Δυνάµεις, στις
οποίες τόσο η Κυβέρνηση όσο και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
έχετε δεσµευθεί. 

Τονίζουµε ότι ο ελληνικός λαός και ο τουρκικός λαός µόνο να
χάσουµε έχουµε, τόσο από τον πόλεµο όσο και από την συνεκ-
µετάλλευση που απαιτούν οι πετρελαϊκές πολυεθνικές.

Παράλληλα, δεν θεωρούµε διεθνισµό το να υποταχθούµε και
να συνθηκολογήσουµε στις εθνικές απαιτήσεις του κ. Ερντογάν.
Όπως έλεγε και ο Κένεντι –και νοµίζω συµφωνείτε και εσείς µε
αυτό, διέπει και τη δική σας στάση- δεν θα διαπραγµατευθούµε
από φόβο, αλλά παράλληλα δεν θα φοβηθούµε να διαπραγµα-
τευθούµε. Γνωρίζουµε ότι η βέλτιστη λύση είναι η ειρηνική διευ-
θέτηση των διαφορών µε τις χώρες της ευρύτερης περιοχής
µέσω ακηδεµόνευτου πολυµερούς διαλόγου.

Γι’ αυτό το ΜέΡΑ25 εναντιώνεται σε διµερείς διαπραγµατεύ-
σεις υπό την επιδιαιτησία των Μεγάλων Δυνάµεων. Γι’ αυτό κα-
ταψηφίζουµε σήµερα τις δύο συµφωνίες µε Ιταλία και Αίγυπτο,
που δεν χωράνε σε µια αποτελεσµατική συνολική στρατηγική.

Καθώς ο αποδεκατισµένος λαός µας περιµένει -και ελπίζουµε
να συσπειρώνεται εναντίον της- τη λαίλαπα της νέας λιτότητας
που έρχεται λόγω κορωνοϊού και ο τουρκικός λαός θα βυθίζεται
καθηµερινά όλο και πιο βαθιά στη φτώχεια, εµείς θα επιµένουµε
στην πάγια θέση µας.

Μονόδροµος για τις προοδευτικές Ελληνίδες, για τους προ-
οδευτικούς Έλληνες είναι η πρόταση του ΜέΡΑ25 για διεθνή πε-
ριφερειακή διάσκεψη στην Ανατολική Μεσόγειο, ώστε να µην
πέσουµε στην παγίδα που στήνεται, ώστε να µετατρέψουµε τη
Μεσόγειο σε θάλασσα ευηµερίας, συνεργασίας και βιώσιµης κοι-
νής ευηµερίας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όπως είχαµε πει, ο
Πρωθυπουργός θα δευτερολογήσει µετά τις οµιλίες των υπόλοι-
πων πολιτικών αρχηγών, που πραγµατοποιήθηκαν. Δηλαδή, αµέ-
σως τώρα.

Συνεπώς τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσο-
τάκης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Βαρουφάκη, βρήκα ενδιαφέρουσα την αναλογία την οποία
κάνατε µεταξύ της στάσης του κ. Τσίπρα το 2015 και της δικιάς
µου στάσης, όπως τουλάχιστον εσείς την ερµηνεύετε, πέντε χρό-
νια µετά.

Βέβαια, πρέπει να σας πω ότι υπήρξατε Υπουργός του κ. Τσί-
πρα. Άρα κάτι περισσότερο πρέπει να γνωρίζετε για εκείνη την
περίοδο. Δικός µου Υπουργός δεν είστε και δεν προβλέπω να γί-
νετε. Άρα στερείστε της εσωτερικής πληροφόρησης για να κά-
νετε µία τέτοια σύγκριση.

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα τα οποία άκουσα. Θα ήθελα, κατ’
αρχάς, να ξεκινήσω από το τελευταίο σχόλιο το οποίο έκανε ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που µας παρότρυνε
να διαβάσουµε την τοποθέτησή του ως µία δηµιουργική προσέγ-
γιση, η οποία δεν υπονοµεύει συνολικά την εθνική γραµµή.

Κύριε Τσίπρα, πρέπει να σας πω ότι σε πολλά απ’ αυτά τα
οποία είπατε συµφωνώ, διότι ουσιαστικά συµφωνήσατε ακριβώς
µε αυτά τα οποία κάνουµε.

Είπατε επί λέξει -και σε αυτό είσαστε συνεπείς, διότι τα είχαµε
συζητήσει και κατ’ ιδίαν- ότι συµφωνείτε µε τη µερική οριοθέ-
τηση, η οποία προφανώς και δεν µας στερεί το δικαίωµα να προ-
χωρήσουµε στη συνέχεια σε πλήρη οριοθέτηση. 

Είπατε ότι συµφωνείτε µε τον χρόνο, διότι αντιλαµβάνεστε και
εσείς το γεγονός ότι το τουρκολιβυκό µνηµόνιο δηµιούργησε
άλλα δεδοµένα, τα οποία έκαναν πιο επείγουσα τη συµφωνία
αυτή.

Είπατε ότι συµφωνείτε µε τη διαδικασία η οποία ακολουθή-
θηκε. Είπατε ότι κάθε συµφωνία επιβάλλει και κάποιες παραχω-
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ρήσεις, συµβιβασµούς, έτσι ώστε και τα δύο µέρη να αισθάνον-
ται ότι είναι µια συµφωνία η οποία είναι πραγµατικά δίκαιη.

Αυτό, λοιπόν, ακριβώς κάναµε. Και αυτή είναι η συµφωνία την
οποία φέρνουµε προς κύρωση στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Εγείρεται, λοιπόν, το εύλογο ερώτηµα, κύριε Τσίπρα και κύριοι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, εάν συµφωνείτε ως προς όλα
τα επιµέρους, πώς δικαιολογείτε το «παρών» ως προς την επί-
σηµη θέση του κόµµατος σε αυτή την κρίσιµη ψηφοφορία;

Μας κατηγορείτε ότι µιλάµε µε δύο γλώσσες. Εσείς µιλάτε µε
δύο γλώσσες. Διότι αυτή τη στιγµή υποκύπτετε στα δικά σας
εσωτερικά διλήµµατα και τις δικές σας εσωτερικές αντιφάσεις.
Διότι η µισή Κοινοβουλευτική Οµάδα λέει ξεκάθαρα αυτό το
οποίο έχουµε πει και εµείς και αυτό το οποίο λέτε και εσείς ου-
σιαστικά, ότι λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη µεγάλη εικόνα η συµφωνία
αυτή είναι εθνικά ωφέλιµη.

Είναι εθνικά ωφέλιµη, όχι µόνο ως προς τις σχέσεις µας προς
την Αίγυπτο, αλλά επειδή αποδεικνύει έµπρακτα σε αυτή την κρί-
σιµη συγκυρία ποιος στέκεται µε την πλευρά του Δικαίου της Θά-
λασσας, του Διεθνούς Δικαίου, ότι µπορούµε τελικά να λύνουµε
τις διαφορές µας µε αυτόν τον τρόπο. Είναι µήνυµα προς όλους
τους αποδέκτες της περιοχής, προς όλες τις χώρες οι οποίες
δεν έχουν προχωρήσει ακόµα σε τέτοιες οριοθετήσεις.

Από την άλλη, έχετε κάποιες φωνές, όπως του τέως Υπουργού
Εξωτερικών, ο οποίος κατακεραυνώνει τη συµφωνία, την οποία
αυτός διαπραγµατευόταν. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι το πλαί-
σιο της συµφωνίας ήταν πάντα το ίδιο και δεν άλλαξε ποτέ. Το
γνωρίζετε εσείς, το γνωρίζω εγώ, το γνωρίζει ο κ. Κατρούγκαλος,
το γνωρίζει ο κ. Δένδιας.

Άρα, ας µιλήσουµε επιτέλους τη γλώσσα της αλήθειας, την
οποία τόσο επιζητείτε. Η συµφωνία αυτή είναι µια πολύ καλή
συµφωνία για τη χώρα. Θα ήταν καλύτερο, κύριε Τσίπρα, η συµ-
φωνία αυτή να είχε υπογραφεί από εσάς, για τον απλούστατο
λόγο ότι αν είχε υπογραφεί από εσάς, τότε θα είχε προηγηθεί
του τουρκολιβυκού µνηµονίου και δεν θα το ακολουθούσε.

Εσείς, για λόγους που γνωρίζετε περισσότερο από εµένα, επι-
λέξατε να µην υπογράψετε τη συµφωνία αυτή, αλλά τουλάχιστον
κάντε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία το βήµα υπέρβασης,
ώστε να έχετε εσωτερική συνέχεια σε αυτά τα οποία λέτε.

Άκουσα την κριτική και των υπολοίπων κοµµάτων. Διαφωνώ.
Θα έρθω στη συνέχεια σε κάποια πράγµατα τα οποία είχαν ένα
ενδιαφέρον, τα οποία είπε ο κ. Βαρουφάκης. Όµως, εδώ πέρα
υπάρχει ένα µεγάλο κενό εσωτερικής συνέχειας ως προς την το-
ποθέτηση του κόµµατός σας.

Είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Είστε τέως Πρωθυπουργός.
Διαχειριστήκατε τα θέµατα αυτά. Βρεθήκατε αντιµέτωπος µε τα
ίδια διλήµµατα µε τα οποία βρισκόµαστε και εµείς. Εµείς πήραµε
την απόφαση να κάνουµε αυτή την κίνηση, διότι δεν ανεχόµαστε
άλλο πια αυτή την κατάσταση µόνιµης ακινησίας µιας χώρας η
οποία επικαλείται -και σωστά- το Διεθνές Δίκαιο, αλλά δεν έχει
τίποτα έµπρακτο να αποδείξει ότι τελικά µπορεί να το χρησιµο-
ποιεί προς όφελός της.

Ας κάνουµε, λοιπόν, επιτέλους µία τολµηρή κίνηση και η
Εθνική Αντιπροσωπεία, τουλάχιστον τα τρία µεγαλύτερα κόµ-
µατα, µαζί µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, παρά τις επιµέρους
επιφυλάξεις, τις οποίες τις άκουσα, τις κατέγραψα, να ψηφί-
σουµε «ναι» σε αυτή τη συµφωνία.

Επιτέλους, να αφήσετε στην άκρη αυτή την παράλογη και µη
εξηγήσιµη γραµµή. Το «παρών», είναι απών. Δεν θέλω να θυµίσω
στην Αντιπροσωπεία τι λέγατε εσείς για άλλες περιπτώσεις όταν
ήσασταν στην Αντιπολίτευση που κατακεραυνώνατε άλλες επι-
λογές κοµµάτων που ψήφιζαν «παρών».

Άρα εδώ υπάρχει µία επιτακτική ανάγκη να αναγνωρίσουµε το
µεγάλο κεκτηµένο αυτής της συµφωνίας και πώς αλλάζει ουσια-
στικά τους όρους του παιχνιδιού συνολικά στην Ανατολική Με-
σόγειο. Και σας καλώ, ως ένας πολιτικός που χειριστήκατε αυτά
τα θέµατα, έστω και τώρα να κάνετε αυτή την υπέρβαση και να
ψηφίσετε υπέρ της συµφωνίας, όπως εξάλλου έκανε το ΚΙΝΑΛ.

Το ΚΙΝΑΛ είπε περίπου τα ίδια πράγµατα µε αυτά τα οποία εί-
πατε εσείς. Άσκησε περίπου ταυτόσηµη κριτική. Τολµώ να πω ότι
σε ορισµένα σηµεία η κριτική του ήταν και πιο έντονη από αυτά
τα οποία είπατε εσείς. Όµως, κάνει το βήµα και λέει για να µη

διαρρήξουµε το εθνικό µέτωπο, θα ψηφίσουµε υπέρ αυτής της
συµφωνίας.

Έχετε ακόµα λίγο χρόνο να το σκεφτείτε. Δεν είναι η πρώτη
φορά που το κάνετε. Θέλω να θυµίσω ότι ψηφίσατε «παρών» στη
συµφωνία της αµυντικής συνεργασίας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες
την οποία διαπραγµατευτήκατε εσείς. Ήρθατε µετά ως Αντιπο-
λίτευση να ψηφίσετε «παρών». Ψηφίσατε «παρών» στους υδρο-
γονάνθρακες, ακυρώνοντας στην ουσία όλη την προετοιµασία
την οποία είχατε κάνει πάλι εσείς. Αυτό δεν σας καθιστά υπεύ-
θυνη Αντιπολίτευση. Με αυτή τη συµπεριφορά δικαιούµαστε να
σας χαρακτηρίσουµε ως µία Αντιπολίτευση περιορισµένης εθνι-
κής ευθύνης. Έχετε λίγο χρόνο ακόµα να επαναξιολογήσετε τη
συµπεριφορά σας και τη στάση σας.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της επέκτασης της αιγιαλίτιδας
ζώνης στα δώδεκα µίλια. Εδώ τα πράγµατα γίνονται πιο ενδια-
φέροντα και καλό είναι σε αυτή την Αίθουσα να θυµόµαστε την
πλήρη ιστορία και τι ακριβώς συνέβη µε το ζήτηµα αυτό. Η εξαγ-
γελία αυτή έγινε, παραδόξως, από τον απερχόµενο Υπουργό
Εξωτερικών, τον κ. Κοτζιά, όταν παρέδιδε στον κ. Κατρούγκαλο.
Σας αιφνιδίασε. Στη συνέχεια σπεύσατε υπογείως να πείτε ότι
αυτό το οποίο εννοούσε ο κ. Κοτζιάς δεν έπρεπε να το πει ακρι-
βώς έτσι όπως το είπε, γιατί αναφέρθηκε σε προεδρικό διάταγµα
και όχι σε νόµο. Η αλήθεια, όµως, παραµένει, κύριοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Είχατε τη δυνατότητα να το κάνετε. Δεν
το κάνατε! Φαντάζοµαι ότι ούτε εδώ προφτάσατε τεσσεράµισι
χρόνια να το κάνετε κι ερχόµαστε εµείς και το κάνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ελπίζω τουλάχιστον σε αυτό να έρθετε και όταν έρθει ο σχετι-

κός νόµος στη Βουλή να τον υπερψηφίσετε, διότι αυτό επιτάσσει
συνολικά το εθνικό συµφέρον.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ζήτηµα στο οποίο φοβάµαι ότι αδικείτε
και τον εαυτό σας µε τη φρασεολογία την οποία χρησιµοποι-
ήσατε, αλλά αδικείτε και όλους εκείνους οι οποίοι εβδοµάδες
τώρα ξενύχτησαν για να υπηρετήσουν τα εθνικά συµφέροντα και
να ακολουθήσουν τις γραµµές της συντεταγµένης πολιτείας.
Όταν έρχεστε και µιλάτε για «οπερέτα» -αυτόν τον όρο χρησιµο-
ποιήσατε, «οπερέτα»- δεν προσβάλλετε την Κυβέρνηση. Προ-
σβάλλετε τις Ένοπλες Δυνάµεις! Προσβάλλετε τον καπετάνιο
του «ΛΗΜΝΟΣ»! Προσβάλλετε τους καπετάνιους των υποβρυ-
χίων µας! Προσβάλλετε όλους όσους αυτή τη στιγµή βρέθηκαν
σε µια εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία να κάνουν ακριβώς αυτό το
οποίο είχαν εντολές να κάνουν και να προστατεύουν µε τον µέ-
γιστο δυνατό τρόπο που επιτρέπει το Διεθνές Δίκαιο -και το γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά αυτό- τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα.

Θα σας συνέστηνα, λοιπόν, σε αυτές τις περιπτώσεις να είστε
λίγο πιο προσεκτικός στους χαρακτηρισµούς, διότι κινδυνεύετε
για ακόµα µία φορά να παρερµηνευτείτε.

Ακούω µία κριτική από την Αντιπολίτευση σύσσωµη ότι η χώρα
δεν έχει στρατηγική στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής. Δυσκο-
λεύοµαι αυτή την κριτική να την αντιληφθώ, πόσω µάλλον όταν
είναι µια εξωτερική πολιτική η οποία παράγει συγκεκριµένα απο-
τελέσµατα. Οι συµφωνίες αυτές είναι συγκεκριµένα αποτελέ-
σµατα τα οποία ερχόµαστε σήµερα να ψηφίσουµε. Η απόφαση
για την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης είναι µια συγκεκριµένη
απόφαση την οποία καλούµαστε να πάρουµε.

Εσείς αναφέρεστε συνέχεια στο ένα και µοναδικό, όπως το θε-
ωρείτε εσείς, κεκτηµένο της δικής σας διακυβέρνησης που είναι
η Συµφωνία των Πρεσπών. Χρησιµοποιήσαµε µάλιστα µια ενδια-
φέρουσα ορολογία ότι «είναι ρηχά τα νερά των Πρεσπών και
βαθιά τα νερά του Αιγαίου». Πράγµατι, είναι ρηχά τα νερά των
Πρεσπών και βαθιά τα νερά του Αιγαίου. Και το να συγκρίνετε
τις Πρέσπες µε τα ζητήµατα τα οποία αντιµετωπίζουµε µε την
Τουρκία είναι παντελώς ανυπόστατο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συνιστούν εθνική απειλή για τη χώρα µας οι βόρειοι γείτονές

µας; Τι πράγµατα είναι αυτά, κύριε Τσίπρα; Πώς συγκρίνετε τόσο
ανόµοια πράγµατα; Και πώς επιτρέπετε στον εαυτό σας µία τέ-
τοια φραστική διολίσθηση.

Η στρατηγική µας από την πρώτη στιγµή ήταν πάρα πολύ
σαφής και το ενδιαφέρον είναι ότι πίσω από τα λόγια και πίσω
από τις κορώνες -αυτό ισχύει και για την κ. Γεννηµατά- πίσω από
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τους αντιπολιτευόµενους τόνους, που σε ένα βαθµό τους κατα-
νοώ στο πλαίσιο του πολιτικού διαλόγου, δεν υπάρχει ουσιαστική
διαφορά.

Ερχόµαστε και λέµε τρία πράγµατα. Η χώρα χρειάζεται ισχυ-
ρές συµµαχίες για να παρουσιάσει την Τουρκία γι’ αυτό το οποίο
είναι, µια διαφορετική Τουρκία από αυτή που το γνωρίζαµε, µια
χώρα η οποία είναι ταραξίας στην Ανατολική Μεσόγειο. Τα συµ-
φέροντα της Ευρώπης θα πρέπει να θίγονται από τις κινήσεις
της Τουρκίας. Άρα το ζήτηµα δεν είναι µόνο διµερές. Τα συµφέ-
ροντα του αραβικού κόσµου πρέπει να θίγονται από τις κινήσεις
της Τουρκίας. Τα συµφέροντα των Ηνωµένων Πολιτειών πρέπει
να θίγονται.

Έγινε µία αναφορά στις Ηνωµένες Πολιτείες. Φαντάζοµαι ότι
αναφερθήκατε µόνο το ζήτηµα στη στάση της Λιβύης, διότι οι
Ηνωµένες Πολιτείες έχουν τηρήσει, τουλάχιστον σε επίπεδο
Στέιτ Ντιπάρτµεντ, µια στάση πρωτοφανώς για τα δεδοµένα του
Στέιτ Ντιπάρτµεντ υποστηρικτική για τα ελληνικά δεδοµένα ως
προς τις δηµόσιες τοποθετήσεις.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, δεν µπορεί να µη βλέπει κάποιος ότι η
Ελλάδα είναι µε τους πολλούς, είναι µε τη συµµαχία του Διε-
θνούς Δικαίου, είναι µε τις χώρες εκείνες οι οποίες εκφράζουν
τον ίδιο αξιακό κώδικα µε εµάς και η Τουρκία είναι αποµονωµένη,
εξού και εκπέµπει όλη αυτή τη νευρικότητα. 

Και εν πάση περιπτώσει, για να απαντήσω και στον κ. Βαρου-
φάκη, ο όποιος θεωρεί ότι περίπου κάνουµε το χατίρι της Τουρ-
κίας υπογράφοντας αυτή τη συµφωνία, τότε γιατί αυτός ο θυµός,
γιατί αυτή η νευρικότητα, γιατί αυτές οι ακραίες ρητορικές εκ-
φράσεις από τον Τούρκο Πρόεδρο;

Η αλήθεια είναι άλλη. Η αλήθεια είναι ότι η συµφωνία την
οποία υπογράψαµε µε την Αίγυπτο καταρρίπτει µια και καλή το
αφήγηµα της «γαλάζιας πατρίδας», διότι αποδεικνύει στην πράξη
ότι τα νησιά έχουν υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ. Γι’ αυτό ενοχλείται η
Τουρκία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα πρώτο σκέλος της στρατηγικής µας είναι οι ισχυρές διε-

θνείς συµµαχίες.
Δεύτερο σκέλος η ενίσχυση της αποτρεπτικής δύναµης των

Ενόπλων Δυνάµεων. Αναφέρθηκε σε αυτό η κ. Γεννηµατά. Δεν
έχει άδικο. Της το έχω πει εξάλλου και στο παρελθόν, τα γνωρίζει
τα θέµατα, τα έχει χειριστεί.

Έχουµε κάνει πολύ σηµαντικές κινήσεις ως Κυβέρνηση για να
διορθώσουµε το µαύρο χάλι στο οποίο δυστυχώς είχαν βρεθεί
οι αµυντικές µας βιοµηχανίες. Προχωράµε µε γρήγορες κινήσεις
και σε συµπράξεις και µε ιδιωτικοποιήσεις εκεί που χρειάζεται,
για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε συνολικά και την εγχώρια
Αµυντική µας Βιοµηχανία και ναι, όπου χρειάζεται να κάνουµε τις
στοχευµένες εκείνες επενδύσεις που δυστυχώς η γεωπολιτική
µας θέση επιβάλλει.

Κι αν αυτό σηµαίνει κάποιες µικρές παραπάνω θυσίες από τον
ελληνικό λαό, να συµφωνήσουµε όλοι µαζί ότι αυτές τις θυσίες
πρέπει να τις αναλάβουµε για να µπορέσουµε επιτέλους να θω-
ρακίσουµε τις Ένοπλες Δυνάµεις µας, να µπορέσουµε να προσ-
λάβουµε προσωπικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να µπορέσουµε να έχουµε τη δυνατότητα να υποστηρίζονται

τα αεροπλάνα τα οποία οι πιλότοι µας πετάνε αυτή τη στιγµή µε
τεράστια προσπάθεια και δυστυχώς πολύ συχνά σε µία κατά-
σταση που δεν είχαν υπογραφεί ακόµα όλες οι συµφωνίες για
την µελλοντική τους υποστήριξη.

Άρα δεύτερος άξονας η ισχυρή αποτρεπτική δυνατότητα των
Ενόπλων Δυνάµεων.

Και στον τρίτο άξονα, ως προς τις συζητήσεις µας µε την
Τουρκία, δεν έχω ακούσει κάτι διαφορετικό από κανέναν, τουλά-
χιστον από τα δύο κόµµατα, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
από το ΚΙΝΑΛ. Άκουσα διαφορετικές απόψεις από τους υπόλοι-
πους πολιτικούς Αρχηγούς.

Ερχόµαστε και λέµε είµαστε διατεθειµένοι να συζητήσουµε µε
την Τουρκία και να ξαναπιάσουµε το νήµα των διερευνητικών από
εκεί που σταµάτησαν το 2016, άρα για το ένα και µοναδικό ζή-
τηµα το οποίο µας απασχολεί, το οποίο είναι ο καθορισµός θα-
λασσίων ζωνών στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο. Και ναι,

αν δεν µπορέσουµε να συµφωνήσουµε, να καταλήξουµε σε ένα
συνυποσχετικό και να πάµε στη Χάγη.

Αυτό είναι µια θέση η οποία εκφράζει σήµερα την πλειονότητα
των πολιτικών δυνάµεων. Μπορεί να είναι µια θέση η οποία
ακόµα στην κοινή γνώµη να µη φαντάζει τόσο εύπεπτη.

Όµως, εγώ πήρα το θάρρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
Βουλευτές, να µιλήσω γι’ αυτό, παρ’ ότι ξέρω ότι µερικές φορές
αυτή η θέση µπορεί να ερεθίζει ορισµένους οι οποίοι είναι εξοι-
κειωµένοι σε άλλες θεωρήσεις, πιο µαξιµαλιστικές. Υπάρχει,
όµως, συµφωνία. Υπάρχει εθνική γραµµή στο ζήτηµα αυτό. Μην
παρουσιάζουµε σε αυτή την Αίθουσα την κατάσταση διαφορε-
τική από ό,τι είναι µόνο και µόνο για να µπορέσουµε να κερδί-
σουµε κάποιους αντιπολιτευτικούς πόντους.

Τέλος, βρήκα ενδιαφέρουσα την αναφορά στον Ελευθέριο Βε-
νιζέλο. Καλό είναι όλοι µας να διαβάζουµε περισσότερη ιστορία.
Ίσως και η δική µου σχέση µε τον Ελευθέριο Βενιζέλο, η οποία
δεν είναι απλά σχέση συντοπίτη, αλλά είναι και συγγενική σχέση,
να µου επιτρέπει και να µου δίνει το δικαίωµα να τον βλέπω πιο
κριτικά. Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι, δυστυχώς, µία από τις αρ-
νητικές παρακαταθήκες που συνοδεύει και θα συνοδεύει πάντα
τον Ελευθέριο Βενιζέλο ήταν και ο εθνικός διχασµός, ρόλο τον
οποίο και αυτός έπαιξε στο να διχαστεί η χώρα µε έναν τρόπο
πρωτόγνωρο και να µην µπορέσουµε να γεφυρώσουµε αυτές τις
πληγές για πολλές, πολλές δεκαετίες.

Δεν έχουµε το περιθώριο όχι να φτάσουµε σε νέο εθνικό διχα-
σµό, αλλά δεν έχουµε το περιθώριο σήµερα να υπάρχει η παρα-
µικρή υποψία για την εθνική ενότητα όχι µόνο στον λαό, αλλά και
στις πολιτικές δυνάµεις.

Ουδέποτε αρνήθηκα την καλοπροαίρετη κριτική, ούτε θεωρώ
ότι το Κοινοβούλιο µπορεί και πρέπει να είναι ηχώ των κυβερνη-
τικών εδράνων. Ας έχουµε, όµως, µια αίσθηση της κρισιµότητας
της συγκυρίας, των µεγάλων στιγµών και το πώς όλοι αναµετριό-
µαστε σήµερα µε την προσωπική µας ευθύνη, αλλά αναµετριό-
µαστε και µε την ιστορία. Σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία όπου η
χώρα κάνει ένα τολµηρό βήµα, ένα άλµα στο µέλλον, τουλάχι-
στον σε σχέση µε το πώς αντιλαµβανόταν την εξωτερική της πο-
λιτική όλα αυτά τα χρόνια, πιστεύω ότι είναι χρέος και καθήκον
όσο το δυνατόν περισσότερων κοµµάτων να ψηφίσουν σήµερα
τις δύο συµφωνίες -όχι µόνο τη µία- που φέρνουµε προς κύρωση
στο εθνικό Κοινοβούλιο.

Κλείνω µε µία αναφορά την οποία βρήκα ενδιαφέρουσα. Δεν
µπόρεσα να παρακολουθήσω όλο τον ειρµό της σκέψης του κ.
Βαρουφάκη. Συγκράτησα, όµως, µία αναφορά, την οποία επανέ-
λαβε πάρα πολλές φορές. Θυµάµαι, κύριε Βαρουφάκη, πως όταν
πήγαινα σχολείο, στα τετράδιά µας υπήρχε ένα µικρό ρητό στα
αγγλικά που έλεγε, «Συγγνώµη που έκανα αυτό το γράµµα πολύ
µακρύ, δεν είχα χρόνο να το κάνω µικρότερο». Μερικές φορές
δεν χρειάζεται να λέτε δέκα φορές τα ίδια πράγµατα. Μπορείτε
να λέτε τα ίδια πράγµατα σε λιγότερο χρόνο. Κατάλαβα, όµως,
ότι αυτό το οποίο εσείς υπερασπίζεστε, είναι την ανάγκη µιας πο-
λυµερούς διαπραγµάτευσης. Αυτή είναι µια ενδιαφέρουσα ιδέα.
Όµως, η πολυµερής διαπραγµάτευση σκοντάφτει πάνω σε ένα
µεγάλο πρόβληµα. Και το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι πολύ απλά
η Τουρκία δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή Δηµοκρατία ως κρατική
οντότητα η οποία µπορεί να συµµετέχει σε αυτό το σχήµα.

Στον συλλογισµό σας δεν κάνατε καµµία αναφορά στην
Κύπρο. Καµµία αναφορά στην Κύπρο! Βεβαίως, λοιπόν, θα ήταν
ευχής έργον να µπορούµε να καθίσουµε όλοι σε ένα τραπέζι και
να κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Το ερώτηµα, όµως, δεν πρέπει να
απευθύνεται σε εµάς. Πρέπει να απευθύνεται στην Τουρκία και
στον ίδιο τον Πρόεδρο Ερντογάν, ο οποίος και αυτός εν τη ρύµη
του λόγου του και µέσα στα πολλά τα οποία έχει πει, έχει ανα-
φερθεί στη δυνατότητα όλων των χωρών να συζητήσουν. Είναι
διατεθειµένος να συζητήσει µε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη ως
τον µοναδικό εκπρόσωπο της Κυπριακής Δηµοκρατίας, Πρόεδρο
της Κυπριακής Δηµοκρατίας, της µόνης κρατικής οντότητας που
αναγνωρίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…για να µπορέσουµε να κάνουµε µια τέτοια συζήτηση; Αν πει

το «ναι», τότε ενδεχοµένως η πρότασή σας να έχει πραγµατικά
µεγάλο ενδιαφέρον.

17720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βαρουφάκη,
σας έχω δει. Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Τσίπρας. Θα πάµε µε τη
σειρά για τις δευτερολογίες των Αρχηγών, µετά τη δευτερολογία
του Πρωθυπουργού.

Συνεπώς τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κύριε Μητσοτάκη, άκουσα µε ενδιαφέρον την
αναφορά σας στον Ελευθέριο Βενιζέλο και σε µια ταραγµένη πε-
ρίοδο για τη χώρα. Και άκουσα µε ενδιαφέρον µια αποστροφή
σας -δεν ξέρω αν το είπατε εν τη ρύµη του λόγου σας- ότι έχει
ευθύνη για τον εθνικό διχασµό.

Η δική µου η αίσθηση -εδώ θα µπορούσαµε να κάνουµε ένα
συνέδριο για να κουβεντιάσουµε για εκείνες τις εποχές, που είναι
πολύ κρίσιµα τα συµπεράσµατα για το µέλλον όµως- είναι ότι τη
βασική ευθύνη για τον εθνικό διχασµό την είχε πάντοτε εκείνη η
παράταξη που έκανε σηµαία ευκαιρίας τις εθνικές ευαισθησίες
και πούλαγε εθνικοφροσύνη. Και ήταν η παράταξη των εθνικο-
φρόνων τότε που κέρδισε τις εκλογές το ’20 τάζοντας στον λαό,
το «οίκαδε», «Θα γυρίσουµε σπίτι, θα σταµατήσει ο πόλεµος» και
αµέσως µετά έφτασε στο Αφιόν Καραχισάρ, έφτασε έξω από την
Άγκυρα, µε όλες τις συνέπειες που είχε αυτή η πολιτική για τα
εθνικά συµφέροντα της χώρας.

Γιατί κουνάτε το κεφάλι; Ήλπιζα ότι τουλάχιστον σε αυτό θα
συµφωνήσουµε.

Άρα, κύριε Μητσοτάκη, να συµφωνήσουµε εδώ. Στα ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής δεν έχει κανένα νόηµα κανείς να λέει µε-
γάλα λόγια. Τον πατριωτισµό η κάθε παράταξη τον δείχνει στην
πράξη και όχι µε λόγια και κορώνες εθνικοφροσύνης. Το λέω
αυτό, διότι όλο το προηγούµενο διάστηµα ως Αντιπολίτευση και
µε δική σας ευθύνη δηµιουργήσατε ένα τοξικό κλίµα στα εθνικά
θέµατα -τοξικό κλίµα!- που οδήγησε και στο διχασµό -σε µεγάλο
βαθµό- του ελληνικού λαού για ένα θέµα όπου υπήρχε εθνική
γραµµή.

Με κατηγόρησε και η κ. Γεννηµατά ότι δεν έκανα Συµβούλιο
Πολιτικών Αρχηγών. Εγώ έκανα δύο φορές Συµβούλιο Πολιτικών
Αρχηγών και µία φορά για κρίσιµο εθνικό θέµα, που ήταν το προ-
σφυγικό. Δεν έκανα για το Μακεδονικό, διότι η αξιωµατική αντι-
πολίτευση είχε ακολουθήσει µια στάση απολύτως απορριπτική
της όποιας προσπάθειας διαπραγµάτευσης και συµφωνίας,
απορρίπτοντας και την εθνική γραµµή που είχε διαµορφωθεί από
το 2005 από τις δικές σας κυβερνήσεις και απορρίπτοντας και
τις δικές σας θέσεις και τοποθετήσεις.

Στα ζητήµατα, λοιπόν, της εξωτερικής πολιτικής, κύριε Μητσο-
τάκη, έχετε λερωµένη τη φωλιά σας ως παράταξη. Και εκεί δεν
θέλω να αντιδικήσουµε επί µακρόν, αλλά θα ήθελα να προσπα-
θήσετε στο σηµείο αυτό να δώσετε µια απάντηση. Είναι άλλο η
αντιπολίτευση. Και είναι ρόλος εποικοδοµητικός αυτός για µια
αντιπολίτευση. Και µακάρι όσα χρόνια ήµουν εγώ Πρωθυπουρ-
γός, να είχα µια αντιπολίτευση που να κρατούσε µια τόσο εποι-
κοδοµητική στάση και όχι σε όλα απέναντι. Και σας κάνει καλό
που κρατάµε αυτή την εποικοδοµητική στάση και δεν υπερψηφί-
ζουµε αυτή τη συµφωνία σήµερα. Και σας κάνει καλό που εµείς
είµαστε εκεί και λέµε ότι η Τουρκία παραβιάζει τα κυριαρχικά δι-
καιώµατα κάνοντας έρευνες, όταν εσείς δεν τολµάτε -κακώς λέω
εγώ- να το πείτε.

Και, επιπλέον, θέλω να σας επισηµάνω, ότι στο κρίσιµο θέµα
της συµφωνίας που συζητάµε σήµερα µε την Αίγυπτο, δεν έχει
κανένα νόηµα να µας κατηγορείτε γιατί δεν υπογράψαµε πιο
πριν. Θα µας κρεµούσατε στο Σύνταγµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εδώ αναγγείλαµε τα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο και

έβγαινε ο κ. Κουµουτσάκος -και δεν δώσατε µία απάντηση γι’
αυτό- που δεν ήταν απλά ένας Βουλευτής, αλλά Τοµεάρχης Εξω-
τερικής Πολιτικής -και ο κ. Κικίλιας, ο Τοµεάρχης Άµυνας, τα ίδια
έλεγε- και µας κατηγορούσε…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κας σας έπεισε, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Όχι, δεν µας έπεισε καθόλου, κύριε Δήµαρχε.

Δεν µας έπεισε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Γιατί δεν το κάνατε τότε;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Θα σας πω γιατί δεν το κάναµε. Θα απαντήσω.
Έλεγα, λοιπόν, ότι η επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια -λέ-

γατε επίσηµα ως Νέα Δηµοκρατία και σήµερα πανηγυρίζετε-
υποσκάπτει τις θεµελιώδεις αρχές της εξωτερικής µας πολιτικής,
διότι δίνει τη δυνατότητα στην Τουρκία να επιµείνει ότι στο Αιγαίο
δεν µπορεί να εφαρµοστεί πλήρως το Δίκαιο της Θάλασσας,
διότι αυτή είναι µια ειδική περίπτωση. Δεν παρέδιδε στον κ. Κου-
µουτσάκο ο κ. Κοτζιάς. Σε εµένα παρέδιδε. Ανέλαβα το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών για έξι περίπου µήνες, µε Αναπληρωτή Υπουργό
τον κ. Κατρούγκαλο, µε βασικό στόχο την ολοκλήρωση της Συµ-
φωνίας των Πρεσπών. Και ήταν σε συνεννόηση µαζί µου όλα όσα
είπε ο κ. Κοτζιάς, γιατί το σχεδιάζαµε αυτό µήνες.

Προφανώς δεν είχαµε συνεννοηθεί –θα έχει επίγνωση ότι αλ-
λιώς είναι να σχεδιάζεις επί της αρχής κι αλλιώς είναι οι τελικές
λεπτοµέρειες ο κ. Δένδιας που είναι δίπλα σας- µε ποιον τρόπο
και το πότε ακριβώς θα φέρουµε αυτή την απόφαση να την υλο-
ποιήσουµε. Ο κ. Κοτζιάς άφησε ένα προεδρικό διάταγµα. Σε συ-
νεννόηση και µε την υπηρεσιακή ηγεσία του Υπουργείου κρίναµε
εκείνη την περίοδο ότι ο ορθότερος τρόπος είναι η άσκηση
αυτού του αναφαίρετου δικαιώµατός µας να γίνει µέσα από την
νοµοθετική διαδικασία. Και βεβαίως όταν προχωρήσαµε, το ανα-
κοινώσαµε και φέραµε το θέµα σε συζήτηση τότε στη Βουλή
απαντώντας -αν θυµάµαι καλά- σε επίκαιρη ερώτηση Βουλευτή
σας και υπερασπιστήκαµε και προαναγγείλαµε αυτή τη διαδικα-
σία ότι θα προχωρήσει αµέσως µετά τις ευρωεκλογές. Κι εσείς
τότε πέσατε να µας φάτε µε το επιχείρηµα ότι αφήνουµε έκθετο
το Αιγαίο. Δηλαδή, να σας πούµε και εµείς σήµερα ότι γιατί πη-
γαίνετε µέχρι το Ταίναρο και δεν πάτε λίγο πιο ανατολικά, γιατί
δεν επεκτείνετε ταυτόχρονα και νοτίως της Κρήτης, γιατί δεν
επεκτείνετε ταυτόχρονα και ανατολικά της Κρήτης;

Αυτά είναι ζητήµατα στα οποία –φαντάζοµαι- κάποια στιγµή θα
τα απαντήσετε. Διότι είναι αναφαίρετο κυριαρχικό µας δικαίωµα
η επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια, αλλά σηµασία βεβαίως
κάθε φορά σε όλα τα πράγµατα στην πολιτική ιδιαίτερα στην
εξωτερική πολιτική έχει και το timing, το πότε δηλαδή επιλέγεις
να κάνεις τι.

Όσο αφορά τη Συµφωνία µε την Αίγυπτο µας λέτε γιατί δεν το
κάναµε εµείς. Εσείς γιατί δεν κάνατε πιο πριν; Πριν από εµάς κυ-
βερνούσατε πάλι εσείς, η παράταξή σας, το 2005 - 2009 και το
2011 - 2014. Υπήρξαν διαπραγµατεύσεις, έτσι δεν είναι; Και
εκείνη την περίοδο διαπραγµατευόµασταν και µε τη Λιβύη για
αποκλειστική οικονοµική ζώνη -αν δεν κάνω λάθος, κυρία Μπα-
κογιάννη θα το ξέρετε καλύτερα από µένα- που η Λιβύη δεν είχε
αυτό το φιλοτουρκικό –ας το πω έτσι- καθεστώς που έχει µε αυτή
την Κυβέρνηση σήµερα. Διότι τότε η κυρίαρχη αντίληψη που επι-
κρατούσε -και που επικρατούσε για πολλά χρόνια- στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών ήταν το περίφηµο «δόγµα Μολυβιάτη», της
ακινησίας, του µη συµβιβασµού. Ήταν η γραµµή η οποία έλεγε
100% επήρεια σε όλα και µέση γραµµή, αλλιώς δεν συµφωνούµε
ή κάνω λάθος;

Τώρα εσείς µετατοπίζεστε απ’ ότι φαίνεται από αυτό το δόγµα.
Γιατί δεν το λέτε όµως; Γιατί δεν το λέτε; Εµένα αυτό το οποίο
µε ενοχλεί και πρέπει να ενοχλεί και τον τελευταίο Έλληνα πολίτη
είναι η υποκρισία στην εξωτερική πολιτική. Παριστάνετε -το λέω
για άλλη µια φορά- τους χλαµυδοφόρους αλαλάζοντες στα ρηχά
νερά των Πρεσπών, αλλά στα κρίσιµα ζητήµατα και στα βαθιά
νερά του Αιγαίου κάνουµε πίσω.

Εσείς ήσασταν αυτοί οι οποίοι είχατε υιοθετήσει αυτό το
δόγµα και τώρα υποχωρείτε από αυτό το δόγµα. Εµείς λέµε ναι,
όταν πας να κάνεις έναν συµβιβασµό, µπορεί να κάνεις υποχω-
ρήσεις. Να βγείτε και να τις πείτε καθαρά.

Η διαφωνία µας για την Συµφωνία µε την Αίγυπτο επικεντρώ-
νεται σε τρία κρίσιµα σηµεία τα οποία σας τα ανέλυσα –πιστεύω-
επιγραµµατικά. Το σηµαντικότερο αφορά τον 28ο µεσηµβρινό.
Εµείς δεν υπογράψαµε κάτι τέτοιο, δεν θα υπογράφαµε κάτι τέ-
τοιο. Κύριε Δένδια, δεν είπα ότι δεν διαπραγµατευτήκαµε. Αλλά
εσείς και µόνο που διαπραγµατευόµασταν τότε, µας κατηγορού-
σατε ως προδότες κι ενδοτικούς. Και τώρα έρχεστε εσείς και τα
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υπογράφετε όλα και µε τα δύο χέρια, όπως και τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Αυτή είναι η υποκρισία.

Εµείς λοιπόν δεν θα υπογράφαµε και δεν αποδεχθήκαµε να
υπογράψουµε µια συµφωνία τµηµατική όντως, που όµως θα υιο-
θετούσε τη ρητορική κόκκινη γραµµή της Τουρκίας για τον 28ο

µεσηµβρινό. Και δεν θα το υπογράφαµε αυτό όχι µόνο για να µην
κάνουµε το χατίρι της Τουρκίας, αλλά γιατί γνωρίζουµε τις συ-
νέπειες και τις επιπτώσεις που µπορεί να έχει µια τέτοια αποδοχή
και η ντε φάκτο επιχείρηση γκριζαρίσµατος κυριαρχικών µας δι-
καιωµάτων από το σηµείο που αφήνει η Συµφωνία µε την Αίγυπτο
και ανατολικότερα. Και αυτή είναι η σηµαντικότερη συνέπεια και
κυρίως το γεγονός ότι δεν είσαστε έτοιµοι αµυντικά και διπλω-
µατικά να υπερασπιστείτε αυτές τις συνέπειες.

Δεν θα καταψηφίσουµε σήµερα, γιατί τηρούµε στάση ευθύνης.
Αλλά έχουµε εθνική υποχρέωση να επισηµάνουµε τους κινδύ-
νους.

Και κλείνω, κύριε Μητσοτάκη, λέγοντας το εξής: Σας ζητάµε
να κάνετε Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών, γιατί πιστεύουµε ότι
σε αυτές τις κρίσιµες στιγµές πρέπει να καταγραφούν οι απόψεις
όλων των πολιτικών δυνάµεων. Και πιστεύουµε ότι σε αυτές τις
κρίσιµες στιγµές αυτό το οποίο έχει σηµασία πάνω από όλα είναι
να υπάρξει από τούδε και στο εξής µία στοιχειώδη συµφωνία για
την εθνική στρατηγική. Είναι κρίσιµο αυτό, διότι µε έλλειµµα εθνι-
κής στρατηγικής οι κίνδυνοι είναι υπαρκτοί και είναι µεγάλοι.
Είναι κρίσιµο αυτό, διότι έχουµε έναν γείτονα ο οποίος κλιµακώ-
νει την ένταση µε απρόβλεπτες διαστάσεις. Και είναι κρίσιµο
αυτό διότι δεν κλιµακώνει την ένταση δίχως στρατηγική.

Το χειρότερο που µπορεί να συµβεί για τη χώρα και τα εθνικά
µας συµφέροντα δεν είναι να πάµε σε ένα διεθνές δικαστήριο και
να χάσουµε κάτι από αυτά που υποθέταµε ότι µπορεί να κερδί-
ζαµε, αλλά να τα χάσουµε χωρίς καν να πάµε σε διεθνές δικα-
στήριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τώρα θα καλέσω στο

Βήµα για τη δευτερολογία της την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φώφη Γεννηµατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.

Το πρώτο πράγµα που θέλω να επισηµάνω είναι ότι την ευθύνη
για το τέλος του εθνικού διχασµού την έχει το ΠΑΣΟΚ και η δη-
µοκρατική παράταξη, που έβαλαν ένα τέλος σε αυτή την ιστορία,
έκλεισαν τις πληγές του παρελθόντος, αυτές που µε τόση αγωνία
όλα αυτά τα τελευταία χρόνια από το ξεκίνηµα της οικονοµικής
κρίσης και µέχρι σήµερα παλεύετε η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να ξανανοίξετε. Επιτέλους ως εδώ, φτάνει πια! Είναι ώρα
ενωµένοι οι Έλληνες να πάµε την Ελλάδα µπροστά. Μονάχα ενω-
µένοι µπορούµε να το πετύχουµε αυτό! Θα το κατανοήσετε επι-
τέλους; Έχετε ευθύνη ενώπιον του ελληνικού λαού!

Ακούστε κύριε Πρωθυπουργέ. Δεν µου απαντήσατε σε κανένα
από τα ερωτήµατα που σας έθεσα. Αποφύγατε να απαντήσετε
και να δεσµευτείτε ακόµα και για την ολοκλήρωση της συµφω-
νίας, για το χρονοδιάγραµµα, να πείτε ρητά ότι η µερική αυτή
συµφωνία δεν σηµαίνει υποχωρήσεις, δεν σηµαίνει ότι εκχω-
ρούµε, αλλά συνεχίζουµε να διεκδικούµε την ολική συµφωνία µε
την Αίγυπτο, συνεχίζουµε να στηρίζουµε τις πάγιες αρχές µας
σε σχέση µε τα νησιά µας.

Δεν µου είπατε τίποτα για την επήρεια των νησιών ούτε για την
Κρήτη ούτε για την Κάρπαθο ούτε για τη Ρόδο ούτε για κανένα
νησί ούτε για το Ιόνιο. Δεν δώσατε καµµία απάντηση για το τι
συµβαίνει µε το «ORUC REIS». Δεν διαψεύσατε καν τον άνθρωπο
που εσείς παραιτήσατε, τον σύµβουλό σας για την ασφάλεια, δεν
πήραµε καµµία απάντηση και δεν ακούσαµε καµµία ξεκάθαρη
δεσµευτική δήλωσή σας για πολύ σηµαντικά θέµατα για τα οποία
πρέπει να πάρει απάντηση ο ελληνικός λαός.

Μας είπατε ότι οι διαφορές µας είναι µόνο για αντιπολιτευτικό
σόου στην πραγµατικότητα και ότι συµφωνούµε σχεδόν σε όλα
και υπάρχει εθνική γραµµή. Αν θεωρείτε ότι υπάρχει εθνική
γραµµή και εθνική στρατηγική και όλα αυτά τα λέµε µονάχα για
αντιπολίτευση, τότε γιατί η µυστική διπλωµατία, γιατί αρνείστε
τη συνεδρίαση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών;

Και είναι πολύ εύκολο κάθε φορά ο Πρωθυπουργός να ρίχνει

τις ευθύνες στους προηγούµενους και θα συνεχίσουµε να το κά-
νουµε για πολλά χρόνια, αν επιτέλους δεν καθίσουµε γύρω από
ένα τραπέζι και δεν χαράξουµε µια εθνική στρατηγική για την
εξωτερική µας πολιτική και τα εθνικά ζητήµατα που θα ξεπερνά
τη θητεία µιας κυβέρνησης και θα έχει βάθος χρόνου και θα
αφορά στην πραγµατικότητα τον ελληνικό λαό και όχι τα συµφέ-
ροντα του εκάστοτε Πρωθυπουργού και της κυβέρνησής του.

Άκουσα να λέει ο κ. Τσίπρας ότι η στάση του και η στάση του
κόµµατός του είναι υπέρ σας, σας στηρίζει. Δεν χρειαζόταν βέ-
βαια να µας το πει, αλλά είναι η πρώτη φορά που το επιβεβαιώνει
ο ίδιος. Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Αν δεν υπήρχε, θα έπρεπε να τον ανακαλύψετε. Αλλά εµείς

κύριε Πρωθυπουργέ, το Κίνηµα Αλλαγής, κάνουµε πολιτική για
τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, για να υπερασπιστούµε και
να στηρίξουµε τα εθνικά µας συµφέροντα, τα κυριαρχικά µας δι-
καιώµατα και γι’ αυτό ακριβώς περιµένουµε από εσάς συγκεκρι-
µένες απαντήσεις αλλά και δέσµευση.

Σας προκαλώ για άλλη µια φορά για ένα Συµβούλιο Πολιτικών
Αρχηγών, γιατί εκεί θα φανεί αν υπάρχει πράγµατι εθνική γραµµή
ή όχι.

Δεν θέλω να ξαναµπώ τώρα στις ίδιες συζητήσεις. Έχουµε πει
πάρα πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα ότι, όταν υπήρξε
ανάγκη το 2015, συµµετείχαµε στο Συµβούλιο Πολιτικών Αρχη-
γών και βάλαµε πλάτη για τον τόπο και κάποτε θα πρέπει να το
αναγνωρίσετε αυτό και να σταµατήσετε να λέτε για το τι αντιπο-
λίτευση είχατε απέναντί σας. Ξεκινήσατε µε τις καλύτερες προ-
ϋποθέσεις, µε τη στήριξη όλων σχεδόν των κοµµάτων, για να
µείνει η Ελλάδα εντός Ευρωζώνης, εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης
και σήµερα αποδεικνύεται περισσότερο από ποτέ πόσο µεγάλη
αξία είχε και πόσο σηµαντική ήταν η στάση της τότε αντιπολίτευ-
σης το 2015.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι έχει µεγάλη σηµασία να ακού-
σουµε δεσµεύσεις από εσάς, ξεκάθαρες τοποθετήσεις για τις
κόκκινες γραµµές της Κυβέρνησής σας και να κλείσετε επιτέ-
λους αυτό το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών, για να δούµε αν
υπάρχει εθνική γραµµή και τι λέει ο καθένας από εµάς στη συγ-
κεκριµένη συγκυρία που η Τουρκία έχει αλλάξει γραµµή. Γιατί
έχει σηµασία κάθε φορά να εκτιµάµε την εξωτερική µας πολιτική
µε βάση τα πραγµατικά δεδοµένα. Δεν είναι σήµερα ίδια τα δε-
δοµένα µε την Τουρκία µε αυτά που ήταν πριν από µία δεκαετία.
Και αλίµονο αν αυτό δεν το κατανοούν οι Αρχηγοί των πολιτικών
δυνάµεων σε αυτή την Αίθουσα. Αλίµονο για τον τόπο!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα κλείσει τις δευ-
τερολογίες των πολιτικών αρχηγών ο κ. Βαρουφάκης, Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε ότι δεν ανέφερα την Κύπρο στη

µακρά µου τοποθέτηση. Τελικά, είδατε ότι χρειαζόταν η επανά-
ληψη; Γιατί το ρητό το οποίο νοµίζω πρέπει να χρησιµοποιηθεί
ως απάντηση του δικού σας είναι το «repetitio est mater studio-
rum» για εσάς, δηλαδή ότι η επανάληψη είναι µήτηρ µαθήσεως.

Σας διαβάζω από την οµιλία µου και µπορεί να ανατρέξετε και
στα Πρακτικά: «Μια τέτοια διάσκεψη αποκλείει τους επιδιαιτητές,
ελαχιστοποιεί τις εντάσεις, επιτρέπει τον διαχωρισµό ΑΟΖ από
τις υπόλοιπες ελληνοτουρκικές διαφορές και παράλληλα, αναγ-
κάζει την Άγκυρα είτε να αυτοαποµονωθεί αρνούµενη να προ-
σέλθει, επειδή δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή Δηµοκρατία, είτε
να αναγνωρίσει την Κυπριακή Δηµοκρατία.». Προφανώς, ο κ.
Ερντογάν, αν εσείς τον προσκαλέσετε, αν συγκαλέσετε τη διά-
σκεψη όλων των χωρών της Ανατολικής Μεσογείου, όπως προ-
τείνει το ΜέΡΑ25, µπορεί να γυρίσει και να αρνηθεί λέγοντας ότι
δεν προσέρχεται, εφόσον συµµετέχει η Κυπριακή Δηµοκρατία.
Θα είναι µεγάλο το διπλωµατικό και επικοινωνιακό κόστος µιας
τέτοιας άρνησης εκ µέρους του κ. Ερντογάν. Επιπλέον, ακόµα
και να γίνει αυτό, θα µειωθούν σε πολύ µεγάλο βαθµό, σε πολύ
σηµαντικό βαθµό οι πιέσεις πάνω σας από την κ. Μέρκελ, από
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την Ουάσιγκτον για υποχωρήσεις σε διµερή διάλογο µε την
Τουρκία.

Θέσατε ένα άλλο θέµα. Είπατε ότι, αν έχουµε δίκιο εµείς του
ΜέΡΑ25, που πιστεύουµε ότι αυτές οι διµερείς συµφωνίες, για
παράδειγµα, Ελλάδας-Αιγύπτου συµφέρουν τελικά την Τουρκία,
ενισχύουν τη διαπραγµατευτική θέση της Τουρκίας, τότε γιατί
φωνάζουν εναντίον της, γιατί διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους, απει-
λούν, όταν ακούνε για τη συµφωνία µας µε την Αίγυπτο; Η απάν-
τηση είναι γιατί τους βοηθάει τόσο η διµερής µε την Αίγυπτο,
όσο και το να φωνάζουν προσχηµατικά εναντίον της. Δύσκολο
είναι να το καταλάβουµε αυτό;

Υπάρχει ένα αµερικανικό ρητό το οποίο ισχύει εδώ. Έτσι σκέ-
φτεται ο κ. Ερντογάν βλέποντας εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ: Ποτέ
µη διακόπτεις τον αντίπαλό σου, όταν αυτοϋπονοµεύεται. Και αν
χρειαστεί να ωρύεσαι «τι είναι αυτά που κάνεις;» για προσχηµατι-
κούς, επικοινωνιακούς λόγους, γιατί αυτό βοηθά ακόµα περισσό-
τερο τη δική σου στάση, τη στάση του Ερντογάν, αυτό κάνεις.

Κύριε Πρωθυπουργέ, στόχος εδώ δεν είναι οι κοκοροµαχίες
µεταξύ µας. Στόχος είναι το εθνικό συµφέρον. Το ΜέΡΑ25 έχει
µεγάλη υπευθυνότητα. Θα το πω άλλη µια φορά κι ας µε κατη-
γορήσετε για επανάληψη. Για εµάς ένα έχει σηµασία. Δεν θέλω
να θεωρούµε ότι έχουµε το µονοπώλιο της αλήθειας. Εσείς πι-
στεύετε ότι αυτές οι διµερείς συµφωνίες σάς ενισχύουν σε έναν
διάλογο µε την Τουρκία. Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό δεν ισχύει.
Εµείς πιστεύουµε ότι δεδοµένου ότι θα πάµε σε πολυήµερη δια-
πραγµάτευση είναι καλύτερο για εσάς, για εµάς, για τη χώρα µας
και για την Ανατολική Μεσόγειο γενικά να ξεκινήσουµε από την
πολυήµερη διαπραγµάτευση και να πάµε µε αίτηµα συνεκδίκα-
σης στη Χάγη, αν χρειαστεί, κατά ζεύγη αλλά πολλαπλώς συµ-
πεφωνηµένα πριν.

Να ζητήσει η ελληνική Κυβέρνηση, εσείς. Πάρτε εσείς το µε-
γαλείο. Να συγκαλέσετε εσείς στην Αθήνα µια τέτοια σύσκεψη.
Θα δώσει ιδιαίτερους πόντους στην ελληνική πλευρά, θα µειώσει
τις πιέσεις εναντίον σας, θα ακυρώσει πολλά από τα σχέδια του
Ερντογάν. Το εννοούµε αυτό.

Είµαστε εδώ, για να καταθέσουµε την άποψή µας. Έχει πολύ
µεγάλη σηµασία να συνειδητοποιήσετε και εσείς και οι υπόλοιποι
της Αντιπολίτευσης ότι καταψηφίζουµε σήµερα όχι στο πλαίσιο
µιας αντιπαράθεσης, αλλά στο πλαίσιο µιας ειλικρινούς διαφω-
νίας για το τι είναι αυτό το οποίο βοηθάει τα εθνικά συµφέροντα,
τι είναι αυτό που θα φέρει την ειρήνη στην περιοχή, τι είναι αυτό
που θα αποτρέψει πόλεµο, τι είναι αυτό που θα αποτρέψει συ-
νεκµετάλλευση υπέρ της «ΕΧΟΝ» και της «TOTAL» και όχι υπέρ
των λαών, τι είναι αυτό το οποίο θα καταστήσει την Ανατολική
Μεσόγειο και το Αιγαίο θάλασσα ειρήνης, συνεργασίας και κοι-
νής ευηµερίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, θα
τριτολογήσετε; Όχι. Οπότε προχωρούµε στη συνέχεια της συζη-
τήσεως.

Θα κληθεί η πρώτη από τους οµιλητές, η κ. Μπακογιάννη εκ
µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι άχαρος ο ρόλος του Βουλευτή ο οποίος σηκώνεται πρώτος
µετά από τους αρχηγούς των κοµµάτων να µιλήσει. Έτσι θα αρ-
κεστώ και εγώ σε δυο-τρία σχόλια παρακολουθώντας από το
πρωί µε πολύ µεγάλη προσοχή όλα αυτά ελέχθησαν σε αυτή την
Αίθουσα.

Είναι άχαρος ο δικός µου ρόλος, αλλά είναι άχαρος και ο
ρόλος της Αντιπολίτευσης σήµερα. Διότι παρακολουθώντας µε
µεγάλη προσοχή και τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, τον κ. Κατρούγκαλο, τον οποίο γνωρίζω και εκτιµώ, αλλά
και τον αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αντιλαµβάνεται
κανείς πόσο δύσκολο πράγµα είναι να βρεις επιχειρήµατα πολι-
τικά, αντιπολιτευτικά σε µια ουσία µε την οποία συµφωνείς.

Και αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα σε αυτή την Αίθουσα.
Ουσιαστικά συµφωνούµε. Συµφωνούµε σε όλα τα βασικά. Συµ-

φωνούµε ότι αυτή η συµφωνία έπρεπε να γίνει. Συµφωνούµε ότι
έπρεπε να γίνει τώρα. Μιλάω για την αιγυπτιακή συµφωνία, γιατί
για την ιταλική ούτως ή άλλως δεν υπήρχαν ενστάσεις. Συµφω-
νούµε ότι µια συµφωνία εκ των πραγµάτων έχει συµβιβασµούς
και ότι έχει καλύτερα και λιγότερο καλά σηµεία, αλλά ότι έπρεπε
να γίνει. Γιατί έπρεπε να γίνει; Γιατί έπρεπε η Ελλάδα να δώσει
µία πολύ συγκεκριµένη, νοµικά κατοχυρωµένη απάντηση, µια νο-
µικά κατοχυρωµένη απάντηση την οποία χρειαζόµαστε και την
επιδιώκαµε όλα αυτά τα χρόνια και δεν είχαµε καταφέρει πραγ-
µατικά να την πετύχουµε.

Με ρώτησε ο κ. Τσίπρας γιατί δεν είχαµε προχωρήσει πριν.
Εγώ προσωπικά είχα πάει τέσσερις φορές στην Αίγυπτο και είχα
µιλήσει µε τον κ. Μουµπάρακ, αλλά πράγµατι, τότε η βασική θέση
της Ελλάδος, η οποία ήταν η όλη συµφωνία, και η βασική θέση
της Αιγύπτου ήταν εκ διαµέτρου αντίθετες. Ήταν δύσκολο να
µπορέσουµε να βρούµε κοινό σηµείο. Άρα ναι, προχωρήσαµε σή-
µερα σε µια τµηµατική συµφωνία, αλλά σε µια τµηµατική συµ-
φωνία για την οποία είχαµε συµφωνήσει εκ των προτέρων όλοι
ότι έπρεπε να το προχωρήσουµε.

Η κριτική έγινε γιατί ακριβώς ο 28ος και όχι η όλη Ρόδος και
µετά να αφήσουµε µόνο την περιοχή του Καστελορίζου. Κατά
την ταπεινή µου άποψη– εγώ έχω τη δυνατότητα να το πω λίγο
πιο ανοικτά, δεν εκφράζω την ελληνική Κυβέρνηση- θα ήταν
λάθος. Θα ήταν λάθος να πάµε αφήνοντας µόνο το Καστελόριζο,
συµβολικό και κατά τη γνώµη µου, ουσιαστικό.

Έγινε κριτική για το θέµα της επέκτασης στα δώδεκα µίλια.
Άλλη κριτική θα µπορούσατε να κάνετε, κύριοι συνάδελφοι. Εάν
την ώρα που υπογράφαµε τη συµφωνία δεν έπρεπε ταυτόχρονα
να επεκτείνουµε και επεκτείναµε έναν µήνα µετά, είκοσι ηµέρες
µετά, κατά τη διάρκεια αυτή. Αυτή την κριτική θα την καταλά-
βαινα. Θα ήταν, όµως, σωστό, κύριοι συνάδελφοι, η επέκταση
στα δώδεκα µίλια εν κενώ, δηλαδή χωρίς συµφωνία µε την Ιταλία;
Θα ήταν η επιβεβληµένη πολιτική; Αφήστε την κριτική περί του
αν έπρεπε να το κάνουµε ως προς την Τουρκία κ.λπ., κ.λπ.. Επί
της ουσίας σας λέω ποιο θα ήταν το αποτέλεσµα αν είχατε επε-
κτείνει τότε σε δώδεκα µίλια χωρίς συµφωνία µε την Ιταλία; Θα
είχαµε προσθέσει µία Ιταλία στον κατάλογο των χωρών οι οποίες
µέµφονται την Ελλάδα. Αυτό δεν θα ήταν το αποτέλεσµα; Γιατί;
Διότι οι αλιείς θα βάραγαν την ιταλική κυβέρνηση κατά τον ίδιο
τρόπο µε τον οποίο κτυπούσαν όλο αυτόν τον καιρό και αυτή η
συµφωνία δεν κατέστη εφικτή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Σήµερα µε τη συµφωνία την οποία έχουµε η επέκταση είναι
µία επιβεβληµένη κίνηση, αλλά και κίνηση ασφαλής. Δεν µειώνει
µε κανέναν τρόπο κανέναν από τους συµµάχους της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα µε την Τουρκία
είναι πολύ άσχηµα. Εγώ ανήκω σε αυτούς που παρακολουθούν
την Τουρκία πάρα πολλά χρόνια. Θα µου επιτρέψτε να πω ότι
θεωρώ τον εαυτό µου έναν από τους ανθρώπους που την ξέρει
καλά. Είναι πάρα πολύ άσχηµα, διότι υπάρχει µία δοµική αλλαγή
πλέον στην Τουρκία. Ο κ. Βαρουφάκης µας έβγαλε έναν µεγάλο
λόγο για τα συµφέροντα κ.λπ.. Συµφωνώ σε ένα πράγµα µαζί
του: Μακροπρόθεσµα δεν είναι το θέµα των υδρογονανθράκων.
Είναι ότι η Τουρκία από µία βασική πολιτική της, η οποία ήταν να
στρέφεται προς το εσωτερικό, που ήταν η βασική γραµµή του
Ατατούρκ, αποφάσισε πλέον οριστικώς να στραφεί προς τη θά-
λασσα, µε ό,τι αυτό σηµαίνει. Αυτό είναι πράγµατι µία αλλαγή.

Η δεύτερη αλλαγή είναι ότι σήµερα η Τουρκία για πρώτη φορά
δεν αντιµετωπίζει απέναντί της µία Συρία ή µία Λιβύη, δηλαδή
διαλυµένες χώρες, όπου µπορεί να στείλει κάποιους στρατιωτι-
κούς, κάποιους ανθρώπους και να κερδίσει πόντους πάνω στον
χάρτη. Αυτή τη στιγµή για πρώτη φορά η Τουρκία αντιµετωπίζει
µία οργανωµένη χώρα, µία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µία
χώρα σύµµαχο, µία χώρα η οποία στον Έβρο απέδειξε ότι έχει
τη δυνατότητα να προφυλάξει αποτελεσµατικά τα σύνορά της -
το αποδεικνύει κάθε ηµέρα και στο Αιγαίο- και µία χώρα η οποία
δηµιουργεί συµµαχίες.

Εάν υπήρχε ένας λόγος που δεν καταφέραµε εµείς να σας πεί-
σουµε -εµείς δεν καταφέραµε να σας πείσουµε να ψηφίσετε
αυτή τη συµφωνία, κακώς κατά τη γνώµη µου- εάν υπήρχε, όµως,
ένας λόγος να το κάνετε, πέρα από όλους τους υπόλοιπους, θα
ήταν να διαβάσετε µε µεγάλη προσοχή τι είπε χθες ο Τζαβούσο-
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γλου και τι είπε χθες ο Ερντογάν. Διαβάζοντας αυτά τα δύο κεί-
µενα, θα είχατε αντιληφθεί το µέγεθος της οργής -και επιτρέψτε
µου να πω-, της ασφυξίας την οποία νιώθει. Η κριτική προς την
Ευρώπη, η κριτική προς τις αραβικές χώρες, η κριτική προς
όλους, µια Τουρκία που εµφανίζεται σήµερα στον τουρκικό Τύπο
αποµονωµένη και περιτριγυρισµένη από εχθρούς, αυτό δεν έγινε
από τη µία ώρα στην άλλη. Αυτό έγινε µετά από πολλές προσπά-
θειες, συνειδητές προσπάθειες τις οποίες έκανε η ελληνική δι-
πλωµατία και κατάφερε ο Υπουργός Εξωτερικών, ο
Πρωθυπουργός, το σύµπαν, εγώ θα βάλω και τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µέσα, µε όσες δυνατότητες έχει ο
καθένας να φθάσει στο αποτέλεσµα σήµερα η Ελλάδα να είναι
ισχυρή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω λέγοντας το εξής: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει

γίνει πάρα πολύ κουβέντα για τη Χάγη. Εγώ προσωπικά έχω
ακούσει ουκ ολίγα, όταν ξαναήρθε η κουβέντα από τον Γενάρη
πέρυσι. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η πραγµατικότητα είναι ότι
αυτή είναι η πάγια στρατηγική θέση της χώρας. Δεν είναι ούτε η
δική µου, ούτε του κ. Τσίπρα, ούτε του κ. Μητσοτάκη, ούτε του
κ. Δένδια, ούτε κανενός. Αυτή είναι η πάγια θέση της χώρας. Η
Ελλάδα θα πάει σε µια διαπραγµάτευση µε την Τουρκία, θα κάνει
ό,τι µπορεί να βρει κάποιας µορφής συµφωνία σε συγκεκριµένα
θέµατα και όπου αυτή η συµφωνία δεν καταστεί εφικτή, θα συµ-
φωνήσουµε να πάµε στη Χάγη. Αυτή ήταν η πάγια θέση της
χώρας. Αυτή εξακολουθεί και είναι.

Και µην ξεχνάτε: Είναι δύναµη για τη χώρα ότι η στρατηγική
µας είναι κοινή. Είναι δύναµη για τη χώρα ότι αυτή τη στιγµή τα
τρία µεγάλα κόµµατα που έχουν κυβερνήσει, που ξέρουν τι θα
πει ευθύνη, έχουν την ίδια στρατηγική. Ας µην το χαλάσουµε, λοι-
πόν, την τελευταία στιγµή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Έχει γίνει αλ-
λαγή µε τον κ. Αµανατίδη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και εµένα είναι δύσκολη η θέση
µου µετά τους πολιτικούς Αρχηγούς, όπου έχουν εξαντληθεί
όλα.

Θα ξεκινήσω, όµως, µε µία διαπίστωση. Είναι ευτύχηµα που
σήµερα σε µία τόσο κρίσιµη συγκυρία για τη χώρα και για την
περιοχή µας συζητάµε δύο κρίσιµες συµφωνίες και Αξιωµατική
Αντιπολίτευση είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µπορώ να διανοηθώ τι θα είχε
γίνει αν γινόταν το αντίστροφο. Μπορούµε, επιτέλους, να µιλή-
σουµε ήρεµα. Γι’ αυτό δεν µπορώ σε καµµία περίπτωση να δεχθώ
τύπου προκλήσεις από την Κυβέρνηση για το τι θα ψηφίσουµε,
αν το «παρών» είναι αποχή από την ιστορία, φυγή από την ιστο-
ρία κ.λπ..

Να τονίσουµε ευθύς εξαρχής: Το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ όχι µόνο
ποτέ δεν απέφυγε την ιστορία, ήταν πάντα µέσα στην ιστορία και
µε βάση αυτή χάραξε εξωτερική πολιτική. Άλλοι προσπάθησαν
και προσπαθούν να φέρουν την ιστορία στα µέτρα τους.

Όντως, είµαστε σε µία κρίσιµη φάση. Όντως η Τουρκία -και
επειδή και εγώ µπορώ να πω ότι ασχολούµαι πολλά χρόνια µε
αυτή τη χώρα, τη γνωρίζω θα έλεγα αρκετά καλά- έχει αναβαθ-
µίσει πάρα πολύ την προκλητικότητα της τον τελευταίο καιρό και
θα έλεγα όχι µόνο τους τελευταίους µήνες, αν βλέπει κανείς προ-
οπτικά την κατάσταση, εδώ και πάρα πολύ καιρό.

Θέλω, όµως, να πω δύο πράγµατα. Ο Πρωθυπουργός σήµερα
κήρυξε τον νέο πατριωτισµό. Έτσι είπε: Έχουµε έναν νέο πα-
τριωτισµό. Σε τι συνίσταται αυτός ο νέος πατριωτισµός, για να
έχουµε όλα τα δεδοµένα δηµόσια επάνω στο τραπέζι; Συµβιβα-
σµοί είναι το πρώτο, πράγµατι, και χαιρόµαστε, παρ’ όλο που δεν
το οµολόγησε ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε κανένας άλλος. Εξω-
τερική πολιτική χωρίς συµβιβασµούς, δεν γίνεται.

Είπε, όµως και κάτι άλλο ο Πρωθυπουργός. Ότι όσο αδρα-
νούµε, όσο ολιγωρούµε, τόσο οι συµβιβασµοί γίνονται οδυνηροί.

Χαίροµαι για την κριτική που έκανε στο ίδιο του το κόµµα, που
επί χρόνια είχε υιοθετήσει τη λογική της αδράνειας και ότι αυτή
εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα. Γιατί, ναι, κυρία Μπακογιάννη,
ήταν αδράνεια όταν οι εθνικοί στόχοι ήταν αυτοί, όλο το διπλω-
µατικό κεφάλαιο της χώρας ασχολιόταν για να είναι στο ύψος
των εθνικών στόχων, που σηµειωτέον µόνο η Δεξιά είχε βάλει -
το ΚΙΝΑΛ βοήθησε στη συνέχεια- και που έρχεστε τώρα και αυ-
τούς τους στόχους τους αλλάζετε άρδην, χωρίς καν Συµβούλιο
Πολιτικών Αρχηγών.

Εδώ ας σοβαρευτούµε. Μία εθνική στρατηγική δεν φτιάχνεται
µόνο από τη Νέα Δηµοκρατία. Τα δικά σας, δικά µας και τα δικά
µας, δικά µας δεν µπορεί να ισχύει σε µια δηµοκρατική χώρα.
Αποφασίσατε, λοιπόν, λόγω της συγκυρίας, λόγω των ειδικών
συνθηκών, ότι η επήρεια 100% όλων των νησιών, η µέση γραµµή
και τα απώτατα όρια της υφαλοκρηπίδας δεν εξυπηρετούν το
εθνικό συµφέρον.

Πείτε το δηµοκρατικά, γιατί έχει µεγάλη αξία. Διότι αυτόν τον
ελληνικό λαό τον έχετε διαπαιδαγωγήσει µε διάφορα πράγµατα.
Χρησιµοποιείτε, έχετε στη φαρέτρα σας κρυφά όπλα, τα οποία
βγάζετε όποτε θέλετε, διάφορα εθνικά δόγµατα, τα οποία µόνοι
σας αναιρείτε και µόνοι σας ξαναφέρνετε στην επιφάνεια. Πρέπει
να αποφασίσετε µαζί µε όλους δηµοκρατικά ότι για αυτούς τους
λόγους εµείς πάµε σε κάτι άλλο. Θέλετε σε οδυνηρό συµβιβασµό;
Εγώ δεν θα βάλω επιθετικούς προσδιορισµούς καθόλου. Θα πω
ότι είναι συµβιβασµοί στην εξωτερική πολιτική. Πείτε το όµως.
Πρέπει να είναι συµφωνηµένα αυτά, να τα ακούσει ο ελληνικός
λαός και να ξέρει περί τίνος πράγµατος µιλάµε. Όχι αύριο, κυρία
Μπακογιάννη, να εµφανιστούν διάφοροι εδώ µέσα στο Εθνικό Κοι-
νοβούλιο και να φωνάζουν τους άλλους προδότες.

Μίλησε για τον εθνικό διχασµό ο κύριος Πρωθυπουργός. Ως
ιστορικός δεν θα µπω στη συζήτηση, γιατί θα γελάσουµε και δεν
θέλω αυτή τη στιγµή. Ο εθνικός διχασµός όµως έτσι φτιάχνεται,
κυρίως µέσω της εξωτερικής πολιτικής. Λέω ένα αξίωµα, το
θεωρώ θέσφατο και κάνω εγώ ό,τι υποχώρηση θέλω υπό πίεση.
Έτσι γίνεται η εξωτερική πολιτική, υπό πίεση, γιατί υπάρχουν κι
άλλα συµφέροντα γύρω γύρω. Συµφωνούµε τουλάχιστον σε
αυτά. Από την άλλη µεριά όµως, δεν λέω τίποτα µε ειλικρίνεια.
Δεν συζητώ τίποτα µε ειλικρίνεια, αλλά τα χρησιµοποιώ ως όπλα
εναντίον των άλλων.

Εγώ εκτιµώ τον κ. Δένδια για ένα και µοναδικό λόγο. Σε όλα
τα άλλα διαφωνώ. Όταν εδώ γινόταν της τρελής, όταν γινόταν η
ντροπή του Κοινοβουλίου, να βγαίνει και ο Πρόεδρος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και σύσσωµη τότε η Αντιπολίτευση -και
όχι µόνο- και να φωνάζει εθνικούς προδότες την εκλεγµένη Κυ-
βέρνηση και να λέει δόγµατα για τα οποία σας µίλησα, στα οποία
είχε συµφωνήσει η χώρα από τις αρχές του 20ου ότι δεν ισχύουν,
δηλαδή Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική, ήταν ο µόνος ο
κ. Δένδιας που βγήκε µε παρρησία και είπε: «Η ελληνική Μακε-
δονία είναι ελληνική». Εγώ ως δηµοκράτης άνθρωπος του το
χρωστάω.

Δεύτερο σηµείο: Φωνάξαµε ευθύς εξαρχής ότι το «παρών»
µας έχει πολιτικό περιεχόµενο. Δεν είναι φυγή από την ιστορία.
Ίσα, ίσα, είναι µέσα στην ιστορία. Και έχει πολιτικό περιεχόµενο
για έναν λόγο: Βεβαίως –και εδώ θα διαφωνήσω λίγο µε το
ΜέΡΑ25- παρά το γεγονός ότι είµαι υπέρ των πολυµερών δια-
σκέψεων, η Τουρκία δεν δέχεται την Κύπρο, δεν δέχεται και
άλλες χώρες. Αυτό όµως δεν αφαιρεί το δικαίωµα της κάθε
χώρας να κάνει διµερείς συµφωνίες για θέµατα που την αφορούν
και την καίνε, να οριοθετεί περιοχές κ.λπ.. Με ποια στρατηγική
όµως; Και θα επιµείνουµε σε αυτό. 

Όταν έγινε η Συµφωνία των Πρεσπών δεν έγινε µία συµφωνία
έτσι. Έγινε µια συµφωνία, η οποία είχε προοπτική την ευρωπαϊκή
προοπτική των Δυτικών Βαλκανίων για να σταθεροποιηθεί η πε-
ριοχή. Βασιζόταν στην αλληλεγγύη, τη φιλία, την αλληλεξάρτηση
και είχε έναν γνώµονα: Πράγµατι, η Τουρκία τον νεοοθωµανισµό
ήθελε να τον βάλει στα Βαλκάνια. Κι εκεί έπρεπε κάπως να στα-
µατήσει. Από την άλλη µεριά, «εκµεταλλευόµαστε» το ευρωπαϊκό
πλαίσιο. Κι εκεί, τις κόκκινες γραµµές µας τις κάνουµε ευρωπαϊ-
κές γραµµές.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να επιµείνω σε ένα πράγµα: Δεν
είναι εξωτερική πολιτική η επακούµβηση. Επακούµβηση –µας τα
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εξήγησε πολύ ωραία ο Παντελής Μπουκάλας, ένας από τους
εξαίρετους αρθρογράφους- είναι ότι αφήνω τα συµφέροντα µου
σε µεγάλα χέρια. Δεν αφήνεις τα συµφέροντά σου σε µεγάλα
χέρια. Εκµεταλλεύεσαι τις ρωγµές, πρωταγωνιστείς στο να βά-
λεις τα δικά σου συµφέροντα στη µέση της ατζέντας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω αµέσως.
Και οι κυρώσεις αυτό το νόηµα είχαν. Αυτά όλα δεν έγιναν. Ο

κ. Βαρβιτσιώτης έλεγε σε εµένα: «Εµάς δεν είναι η επιλογή µας
οι κυρώσεις». Δεν είναι επιλογή µας το ένα. Δεν είναι επιλογή µας
το άλλο. Αφήσατε τον χρόνο. Και φτάνουµε στις συµφωνίες και
λέµε ότι η Ελληνοαιγυπτιακή Συµφωνία ως τέτοια τη στιγµή που
γίνεται για διεµβολισµό και για ακύρωση του Τουρκολιβυκού
Συµφώνου έχει νόηµα. Δεν έχουν νόηµα όµως οι λεπτοµέρειες -
που δεν είναι λεπτοµέρειες, είναι βασικά θέµατα- σε αυτή τη συγ-
κυρία, ειδικά και χωρίς στρατηγική. 

Κλείνω µε ένα πράγµα: Το «παρών» έχει πολιτικό περιεχόµενο.
Εγώ και µετά από όλα όσα έχουν γίνει και µε την υπεύθυνη στάση
την οποία κρατάµε αρνούµαι κατηγορηµατικά από την Κυβέρ-
νηση να µας σηκώνει το δάχτυλο για το τι πρέπει  να ψηφίσουµε
και το τι δεν πρέπει να ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ψηφίζουµε αυτό
που θεωρούµε προς το συµφέρον της χώρας. Αυτό κάνουµε και
έτσι συνεχίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Αµανατίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, εισαγωγικά να

σας πω ότι επειδή ακριβώς είναι τέτοιο το θέµα, θα σας διαβάσω
την οµιλία µου µε το κόµµα, όπως έκανα και στις προγραµµατι-
κές δηλώσεις.

Πάγια θέση µας ως κόµµα είναι η ειρηνική επίλυση των διαφο-
ρών µας ως χώρα και η προάσπιση της κυριαρχίας και των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων µας στη βάση των κανόνων του Διεθνούς
Δικαίου. Άλλωστε, στους κανόνες αυτούς πρέπει να στηρίζεται
η συνεργασία και η φιλία των κρατών και µε αυτούς θεµελιώνον-
ται και οικοδοµούνται.

Με τη θέση αυτή ως κυβέρνηση σταθερά και χωρίς παλινωδίες
και αντιφάσεις ασκήσαµε µια πολυδιάστατη και ενεργητική πο-
λιτική, που ενίσχυσε τη θέση της Ελλάδας και τον ρόλο της στη
διεθνή, ευρωπαϊκή και περιφερειακή σκηνή, πολιτική που µε τις
επαφές σε επίπεδο ηγετών, σε επίπεδο συνεργασίας των χωρών
του Νότου, σε επίπεδο διµερών, τριµερών και τετραµερών συ-
νεργασιών, µε την ανάπτυξη διεθνών πρωτοβουλιών και θετικής
ατζέντας δράσεων κατέστησε τη χώρα µας πυλώνα σταθερότη-
τας και ανάπτυξης στην ευρύτερη περιοχή µε εµβληµατική τη
Συµφωνία των Πρεσπών, που απελευθέρωσε πολύτιµο, ιδιαίτερα
χρήσιµο σήµερα διπλωµατικό κεφάλαιο και προσέθεσε κύρος
στη χώρα µας υπηρετώντας την εθνική γραµµή, µια εθνική
γραµµή που απεµπόλησε ακραία λαϊκίζοντας τότε ως Αντιπολί-
τευση η Νέα Δηµοκρατία προκειµένου να πάρει την κυβερνητική
εξουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση για την
κύρωση των συµφωνιών οριοθέτησης ΑΟΖ της Ελλάδας µε την
Αίγυπτο και την Ιταλία γίνεται µέσα σε ένα κλίµα αναβαθµισµένης
αναθεωρητικής, επιθετικής και παραβατικής συµπεριφοράς εκ
µέρους της Τουρκίας και δεν µπορεί παρά να συνεκτιµηθεί η
συγκυρία.

Ωστόσο, για το πώς φτάσαµε σε αυτό το σηµείο πρέπει να
γίνει αυτοκριτική από την Κυβέρνηση και να αντιληφθεί επιτέ-
λους το κενό εθνικής στρατηγικής επί ένα χρόνο που µε τις
λάθος εκτιµήσεις περί κατευνασµού, υποχωρήσεων, αντιφατικών
µηνυµάτων, άλλα στο εσωτερικό και άλλα στο εξωτερικό και κυ-
ρίως, µε την καθυστέρηση να θέσει το ζήτηµα των κυρώσεων
που τώρα, σύµφωνα µε την Εκπρόσωπο του κ. Μπορέλ έγιναν

«επιλογές», και όχι κυρώσεις, µε απουσία από τον ευρωτουρκικό
διάλογο, συνέβαλε στις εξελίξεις αυτές.

Ετσιθελικά και ουσιαστικά εθελοτυφλώντας από αλαζονεία δεν
προχωρά στη σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών, αί-
τηµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και όχι µόνο, ώστε να κλεί-
σουν τα κενά και µε εθνική στρατηγική να έχουµε την αποφα-
σιστικότητα, αλλά κυρίως την αποτελεσµατικότητα στα εθνικά µας
θέµατα µε ενότητα και εθνική συνεννόηση. Αυτό το γεγονός µπο-
ρεί να θέσει τη χώρα σε µεγαλύτερους κινδύνους.

Χρειάζεται µια εθνική στρατηγική, που προασπίζεται κυριαρ-
χικά δικαιώµατα της χώρας και εργάζεται για την επανεκκίνηση
των διερευνητικών για ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδα, µε προσφυγή στη
Χάγη, αν αποτύχουν. 

Στο πλαίσιο αυτό και ο Πρόεδρός µας, Αλέξης Τσίπρας, υπο-
γράµµισε στον Υπουργό Εξωτερικών της Γερµανίας κατά τη συ-
νάντησή τους στο πλαίσιο των πρωτοβουλιών της γερµανικής
Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης την ανάγκη η Ευρωπαϊκή
Ένωση να αναλάβει τις ευθύνες της ως προς την προάσπιση των
κυριαρχικών δικαιωµάτων της Ελλάδας και της Κύπρου και να
αποδεχθεί την προοπτική ισχυρών κυρώσεων στο πλαίσιο ενός
ουσιαστικού ελληνοτουρκικού διαλόγου. 

Σε αυτό το πλαίσιο τόνισε ότι µόνο σε αυτή τη βάση και µε τερ-
µατισµό των τουρκικών προκλήσεων µπορούν να δηµιουργηθούν
οι προϋποθέσεις επανεκκίνησης των διερευνητικών για την υφα-
λοκρηπίδα και την ΑΟΖ, χωρίς παρέµβαση τρίτων χωρών στην
ατζέντα των συνοµιλιών, µε σκοπό αν οι διερευνητικές αποτύ-
χουν, να υπάρξει προσφυγή στη Χάγη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τοποθέτησή µας σε τέτοιου
είδους συµφωνίες ως Βουλευτές και ως κόµµατα εκτιµώ ότι δεν
θα πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν της µόνο τη συγκυρία και την πο-
λιτική τους διάσταση, αλλά και τις επιπτώσεις στο µέλλον στα
εθνικά συµφέροντα και στην εθνική στρατηγική που απουσιάζει.
Αυτό είναι το επόµενο βήµα, η επόµενη µέρα, η ιστορία τελικά.

Έτσι, όσον αφορά τη συµφωνία οριοθέτησης της ΑΟΖ της Ελ-
λάδας µε την Ιταλία ψηφίζουµε υπέρ, εκτιµώντας ότι αποτελεί,
παρά τους σηµαντικούς συµβιβασµούς στους οποίους βασίζεται,
θετικό βήµα για τη χώρα. Καλούµε, όµως, την Κυβέρνηση για την
επέκταση των χωρικών υδάτων, κάτι που έχει γίνει. 

Όσον αφορά τη συµφωνία οριοθέτησης της ΑΟΖ της Ελλάδας
µε την Αίγυπτο, η πολιτική µας θέση εκφράζεται µε το «παρών»,
γιατί αφ’ ενός η συµφωνία διευκολύνει το παράνοµο σύµφωνο
Τουρκίας - Σαράζ, αφ’ ετέρου όµως µπορεί να δηµιουργήσει αρ-
νητικά προηγούµενα σε µελλοντικές διαπραγµατεύσεις και θα
χρειαστεί να καταβληθεί µεγάλη προσπάθεια, ώστε η συµφωνία
να µη χρησιµοποιηθεί από την Τουρκία µε τον γνωστό διαστρε-
βλωτικό της τρόπο ως υπέρ της προηγούµενο, δεδοµένου επι-
πλέον ότι αυτή η συµφωνία δεν εντάσσεται σε µια συνεκτική
εθνική στρατηγική. 

Ειδικότερα, η Κυβέρνηση αποφεύγει να διευκρινίσει τη µεθο-
δολογία που χρησιµοποιήθηκε για την οριοθέτηση και αν συν-
δύασε τον κανόνα της µέσης γραµµής µε την αρχή της
αναλογικότητας. Χαρακτηριστική είναι η δήλωση του ΥΠΕΞ επί
του θέµατος αυτού στην προχθεσινή συνεδρίαση της Επιτροπής
Εξωτερικών και Άµυνας ότι η µέθοδος εύρεσης της γραµµής
είναι η συνάντηση της βούλησης δύο κυρίαρχων κρατών. Το επα-
ναλαµβάνω για τα Πρακτικά: «Η εύρεση της µεθόδου της γραµ-
µής αυτής δεν υποκρύπτει µέθοδο, αποτελεί τη συνάντηση της
βουλήσεως των δύο κυρίαρχων κρατών, απολύτου βουλήσεως
όπως προβλέπεται». Αυτή ήταν η δήλωση στην επιτροπή. 

Δεύτερον, η συµφωνία δίνει τη δυνατότητα δηµιουργίας αρ-
νητικών προηγούµενων σε σχέση µε τη µειωµένη επήρεια της
Κρήτης και τη µερική οριοθέτηση της ΑΟΖ. Αφήνει το ενδεχό-
µενο η Αίγυπτος και η Τουρκία να οριοθετήσουν µεταξύ τους
ανατολικά του 27ο 59ο, όπως το είπατε, και 59 µοίρες µεσηµβρι-
νού µε µόνη υποχρέωση της Αιγύπτου να ενηµερώσει την Ελ-
λάδα και να διαβουλευτεί µε αυτή, δίχως να είναι αναγκαία η
συµφωνία της χώρας µας, εφόσον βεβαίως δεν θα µεταβληθούν
οι γεωγραφικές συντεταγµένες του σηµείου Α. 

Η Συµφωνία µε την Αίγυπτο προβλέπει στο άρθρο 3 ότι κάθε
διαφορά ως προς την ερµηνεία και εφαρµογή της θα επιλύεται
µέσω της διπλωµατικής οδού σε πνεύµα κατανόησης και συνερ-
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γασίας. Δεν περιέχει, συνεπώς, ρήτρα προσφυγής ούτε στο Διε-
θνές Δικαστήριο της Χάγης ούτε σε διαιτησία. Αυτή η διάταξη
είναι προβληµατική στην περίπτωση που έχουµε έναν µακρύ
χρόνο διπλωµατικών διαβουλεύσεων στην περίπτωση διαφωνίας
για την εφαρµογή και ερµηνεία της συµφωνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την τοποθέτησή µου µε
τον τρόπο που την ξεκίνησα. Η Ελλάδα πρέπει να επιλύει τις δια-
φορές ειρηνικά µε διάλογο, όµως, µε προάσπιση της εθνικής κυ-
ριαρχίας και των δικαιωµάτων στη βάση του Διεθνούς Δικαίου
και µιας ενεργητικής πολυδιάστατης πολιτικής. Αυτή την πολιτική
υπηρετήσαµε και αυτή θα συνεχίσουµε να υπηρετούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τώρα έχει τον λόγο ο κ. Σκανδαλίδης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, δεν έχω καµµία διάθεση, σε µια κρίσιµη στιγµή για τη χώρα,
να θριαµβολογήσω για τις επιτυχίες µας ή να κατακεραυνώσω
την Κυβέρνηση για τις αποτυχίες. Δεν διεκδικώ την ταµπέλα του
µαξιµαλιστή ή του ρεαλιστή, του υπερεθνικιστή ή του ενδοτικού
εργοδοτικού που όλα τα βλέπει άσπρο-µαύρο και που συντηρεί
ανεύθυνα στην πράξη έναν εθνικό διχασµό υπερασπιζόµενος φα-
νατικά είτε την έπαρση της αυτάρκειας είτε το αίσθηµα της εθε-
λοδουλείας, διχασµό που επανειληµµένα πλήρωσε µε πανάκριβο
τίµηµα ο τόπος. Και για να επαναλάβω µια αποστροφή της Προ-
έδρου µας, αυτή η παράταξη που έχω την τιµή να συµµετέχω και
να εκπροσωπώ, υπήρξε ιστορικά το µόνο αντίβαρο στους διχα-
σµούς που βίωσε η χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιδίωξη διµερών συµφωνιών
για την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ που επιχειρεί η Κυ-
βέρνηση, παρά τα τρωτά και τους συµβιβασµούς, είναι γενικά
στη σωστή κατεύθυνση. Μάλιστα, είναι θετικό να συνεχιστεί η
προσπάθεια και µε άλλες εφαπτόµενες χώρες, όπως και να προ-
χωρήσει η ολοκλήρωση µε διαπραγµάτευση της µερικής συµφω-
νίας µε την Αίγυπτο, για το χρονοδιάγραµµα της οποίας δεν
δεσµεύτηκε σήµερα ο Πρωθυπουργός. 

Η σηµερινή θετική µας ψήφος πηγάζει από το αίσθηµα πατριω-
τικής ευθύνης που πάντοτε σηµάδευε την ταυτότητα και τη συ-
νείδηση αυτής της παράταξης, πρώτα γιατί η συµφωνία µε την
Ιταλία µάς δίνει το δικαίωµα να προχωρήσουµε στην επέκταση
των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο και τις νό-
τιες θάλασσες, ένα αναντίρρητα θετικό µέτρο γι’ αυτή, ακριβώς,
τη φάση που διανύουµε και έπειτα γιατί η Συµφωνία µε την Αίγυ-
πτο επί της ουσίας διεµβολίζει το τουρκολιβυκό σύµφωνο και δεί-
χνει προς στιγµήν ότι η χώρα δεν υποτάσσεται στα τετελεσµένα. 

Προφανώς η Κυβέρνηση έβαλε στη ζυγαριά σε µια κρίσιµη
στιγµή το όφελος και τη ζηµία της µερικής οριοθέτησης της ΑΟΖ
µε τη γεωγραφική εξαίρεση ανατολικά του εικοστού όγδοου µε-
σηµβρινού που αφήνει το Καστελόριζο εκτός. Όταν προχωρείς
σε αυτή την παραδοχή, σηµαίνει ότι έχεις σχεδιάσει και τα επό-
µενα βήµατα και πιστεύω ότι εδώ είναι το κενό που σήµερα συ-
ναντούµε. 

Προτού ακόµη καταλαγιάσουν οι αναλύσεις για τη θετική,
πράγµατι, Συµφωνία µε την Αίγυπτο που προκάλεσε αρχικά την
αντίδραση και τη διεθνή αποµόνωση της Τουρκίας, ο Ερντογάν
προχώρησε και επιµένει σε ένα ακόµα βήµα µετά το τουρκολι-
βυκό σύµφωνο, αναµφισβήτητα αµφισβητώντας έµπρακτα ένα
κυριαρχικό δικαίωµα της Ελλάδας. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αποτροπή δεν υπήρξε και
δεν µιλάω για καµµία πολεµική σύρραξη. Μιλάω για τη δυνατό-
τητα της χώρας να αποτρέψει την κατ’ εξακολούθηση παραβίαση
συγκεκριµένου κυριαρχικού µας δικαιώµατος. Και αυτό σηµαίνει
για µας κενό στρατηγικής. 

Φραστικά ποια είναι η στάση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Αµερικής; Φραστικά και ρητορικά είναι υπέρ µας. Στην πραγµα-
τικότητα είναι ουδέτερη. Το να µιλήσουµε για το ΝΑΤΟ και για
τη δική του ουδετερότητα είναι, νοµίζω, µάταιο. 

Είναι επαρκείς αυτές οι αντιδράσεις για να αποτρέψουν την
τουρκική παραβατικότητα. Όχι. Και ερωτώ: Είναι ο στόχος να
συρθεί µε κάθε µέσο η Τουρκία στο τραπέζι των διαπραγµατεύ-

σεων, έστω και χωρίς προκαθορισµένους όρους και µε µόνο γνώ-
µονα τη µελλοντική παραποµπή στη Χάγη, η οποία είναι αδύνατη
σε ένα προβλεπόµενο και µακρό χρονικό διάστηµα; Εγώ λέω ευ-
θαρσώς όχι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κάποιες ιστορικές στιγµές
που είσαι αναγκασµένος να διαλέξεις έναν δρόµο γιατί οι συν-
θήκες άλλαξαν ριζικά και ο προηγούµενος έφτασε στο τέρµα
του. Δυστυχώς φαίνεται να µην αντιλαµβανόµαστε ότι το 2020
δεν είναι 1999 ούτε για την Τουρκία ούτε για την Ελλάδα και είναι
άδικο για τον Πρωθυπουργό να λέει ότι µέχρι τώρα υπήρχε µια
στρατηγική ακινησίας. Η Ελλάδα δεν είχε ακινησία ούτε όταν
έκανε την «Κίνηση των έξι», ούτε όταν έκανε την αναθεώρηση
του µνηµονίου της ένταξης, ούτε όταν έφερε τα ΜΟΚ, ούτε έκανε
την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ούτε όταν
έφερε τη συµφωνία του Ελσίνκι.

Ήταν πρωτοβουλιακή η πολιτική και συµφωνηµένη η εθνική
στρατηγική, η οποία είχε απτά αποτελέσµατα. 

Τώρα, όµως, εδώ και µια εικοσαετία φαίνεται ότι άλλαξαν
άρδην τα δεδοµένα τόσο στη στρατηγική και τον προσανατολι-
σµό της Τουρκίας όσο και στη θέση και τη δυνατότητα της Ελ-
λάδας ότι στην ευρύτερη περιοχή αντιπαρατίθενται δύο
διαµετρικά αντίθετες επιδιώξεις. Από τη µια µεριά, έχουµε πα-
γιωµένη πια και αναµφισβήτητη την επεκτατική, µιλιταριστική,
αναθεωρητική των συνθηκών και κλιµακούµενη άνευ ορίων στρα-
τηγική µιας ισλαµικής περιφερειακής δύναµης που αναζητά ζω-
τικό χώρο για κυριαρχία στην Ανατολική Μεσόγειο και, από την
άλλη, έχουµε µια ευρωπαϊκή χώρα που αρκείται σε µια αµυντική
διαπραγµατευτική και δικαιοκρατική στάση πρόληψης νέων τε-
τελεσµένων. Το ισοζύγιο είναι αρνητικό και πρέπει να αλλάξει.
Γι’ αυτό χρειάζεται µια νέα εθνική στρατηγική. 

Ο Πρωθυπουργός σήµερα σε µια κορυφαία κοινοβουλευτική
διαδικασία δεσµεύτηκε για την αύξηση σε δώδεκα µίλια των χω-
ρικών υδάτων προς τα δυτικά και επανέλαβε ότι η Ελλάδα δεν
απεµπολεί κανένα κυρίαρχό της δικαίωµα. Πρέπει η διεθνής κοι-
νότητα µε προεξάρχουσα τη Δύση, τον ΟΗΕ, την Ευρωπαϊκή
Ένωση να έχει πλήρη εικόνα για το τι σηµαίνει για εµάς η εφαρ-
µογή των κανόνων του Διεθνούς Δικαίου και πώς καθορίζονται
οι κόκκινες γραµµές, πίσω από τις οποίες η Ελλάδα δεν πρόκει-
ται σε καµµία περίπτωση να υποχωρήσει. 

Δεν θέλω να υπεισέλθω σε συγκεκριµένες προτάσεις που κατά
καιρούς βλέπουν το φως της δηµοσιότητας, όπως είναι, για πα-
ράδειγµα, ο καθορισµός ευθειών βάσης για το κλείσιµο των κόλ-
πων, όπως είναι η κατάθεση στον ΟΗΕ συντεταγµένων για την
ελληνική υφαλοκρηπίδα, όπως είναι η εκτύπωση χαρτών για τις
παράνοµες τουρκικές διεκδικήσεις. Αυτό θα το κρίνει µια κυβέρ-
νηση και θα το κρίνει και ένα συµβούλιο. Θα το κρίνει σε µια ενι-
αία εθνική στρατηγική που πρέπει, όµως, να τα θέσει αυτά τα
ζητήµατα επί τάπητος. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι
δεν αρκούν οι επιµέρους κυβερνητικές πρωτοβουλίες ούτε µια
ευκαιριακή επιθετική διπλωµατία. Απαιτείται µια στρατηγική που
από σήµερα κιόλας και για ένα µεσοµακροπρόθεσµο χρονικό
διάστηµα θα επιδιώξει -και εδώ θέλω να είµαι σαφής και εδώ
είναι που κρινόµαστε όλοι και αυτό είναι το νέο στην εθνική στρα-
τηγική σ’ αυτή τη συγκεκριµένη φάση από τώρα και στο επόµενο
µακρύ χρονικό διάστηµα- τη γεωστρατηγική αναβάθµιση της
χώρας στην περιοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ένα λεπτό θέλω.
Πρέπει να έχουµε επιθετικό στόχο για να έχουµε εθνική στρα-

τηγική, όχι να προλαµβάνουµε απλά τα τετελεσµένα. Αναβάθ-
µιση γεωστρατηγική και ως προς τον ρόλο της στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και ως προς τον ρόλο της σε σχέση µε τις ευρύτερες
συµµαχίες της στη Δύση. Να πάψουµε εδώ και τώρα να είµαστε
η χώρα που παραδίνουµε την ευρωπαϊκή µας υπογραφή ή την
υπογραφή σε οικονοµικές συµφωνίες ή παραχωρήσεις βάσεων
µε µόνο αντίκρισµα φραστικές ανακοινώσεις και δηλώσεις υπο-
στήριξης. 

Εγώ δεν δέχοµαι ότι δύο ταξίδια Ελλήνων Πρωθυπουργών
µέσα σε διάστηµα ενός έτους στις Ηνωµένες Πολιτείες έφεραν
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µονάχα, αφού παραχωρήσαµε βάσεις και συµφωνίες, φραστικές
διατυπώσεις συµπάθειας από την πέραν του Ατλαντικού υπερ-
δύναµη. Έπρεπε να απαιτήσουµε συγκεκριµένες αποφάσεις και
πράξεις. 

Και εγώ έχω την εντύπωση -αυτό εννοούµε εµείς όταν λέµε
«Έλληνες ενωµένοι»- ότι αν όλοι αυτό το επιδιώξουµε συστηµα-
τικά στο πλαίσιο µιας συµφωνηµένης εθνικής στρατηγικής…
Λένε πολλοί για το Συµβούλιο των Αρχηγών, επικοινωνιακό, φρα-
στικό, να δείξει ότι είµαστε ενωµένοι. Ούτε καν. Γιατί; Θα το κά-
νουµε για να καταθέσουµε απλά τις απόψεις µας ως κόµµατα.
Εγώ λέω, όχι. Εγώ λέω ότι το Συµβούλιο Αρχηγών χρειάζεται για
να χαράξει τη νέα εθνική στρατηγική και όλοι µαζί να διεκδική-
σουµε αυτό που µας ανήκει και στην περιοχή και στην πορεία της
χώρας για το µέλλον, από σήµερα και πέρα. Γι’ αυτό χρειάζεται
το αρραγές εσωτερικό µέτωπο. 

Η πολιτική ηγεσία της χώρας, λοιπόν, ενωµένη πρέπει να στη-
ρίξει κάθε πρωτοβουλία που το υλοποιεί, φτάνει να µην επιλέ-
ξουµε την εσωτερική προβολή, τα εσωκοµµατικά µας
χαρακώµατα, τη δυνατότητα τη µικροπολιτική µας για την αυ-
ριανή µέρα, γιατί τώρα κρίνεται η αυριανή δεκαετία για τη χώρα
και η αυριανή εικοσαετία και είµαστε στην πιο κρίσιµη στιγµή που
πρέπει να επιδείξουµε αυτό που χρειάζεται να ακούσει ο ελληνι-
κός λαός, ότι ενωµένοι διεκδικούµε τον νέο ρόλο της Ελλάδας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης. 
Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Νικόλαος Παπαναστάσης

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Θα ακολουθήσει ο
Υπουργός και έχουν ζητήσει µετά τον Υπουργό τον λόγο οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινήµατος Αλλαγής
και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Παρακαλώ, κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, όπως καταλαβαί-

νετε περισσεύει τώρα να αρχίσω εγώ µετά από τόσους πολιτι-
κούς Αρχηγούς, Πρωθυπουργούς, Αρχηγούς της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να αναµασώ τα ίδια πράγµατα. Θα αρκεστώ µόνο
να πω ότι προφανώς το ΜέΡΑ25 είναι εναντίον κάθε διµερούς
διαπραγµάτευσης, πόσω µάλλον αν σε αυτή τη διαπραγµάτευση
όχι απλώς υπάρχει, αλλά ηγείται διαµεσολαβητής, κατά το κοι-
νώς λεγόµενο νταβατζής -µε συγχωρείτε για την έκφραση- και,
µάλιστα, νταβατζής του επιπέδου του κ. Τραµπ ή της κ. Μέρκελ
µε εγνωσµένη από το παρελθόν δυνατότητα στο να καταστρέφει
µικρές χώρες. Τέτοιου είδους προαγωγός είναι αυτός που θέλει
η συµφωνία αυτή, που προοιωνίζει µάλλον αυτή η συµφωνία ότι
θα αναλάβει να διαµεσολαβήσει στη διαπραγµάτευση µεταξύ
ηµών και της Τουρκίας. 

Ευκαιρίας, λοιπόν, δοθείσης, µιας και εξαντλήθηκε νοµίζω το
θέµα, ας περάσω σε ένα άλλο µεγάλο θέµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυστυχώς, όπως όλοι φαντάζο-
µαι εδώ µέσα έχετε καταλάβει, επακουµβήσαµεν. Και επακουµ-
βήσαµεν, µάλιστα, όχι δυστυχώς -πάλι θα το πω- µε τουρκική
φρεγάτα, αλλά µε παγκόσµιον κορωνοϊόν!

Όπως καλά θα έχετε καταλάβει, τα πράγµατα αυτό το καλο-
καίρι έγιναν άξαφνα πάρα πολύ δύσκολα από εκεί που αυτή την
άνοιξη ήταν πάρα πολύ εύκολα. Έτσι φάνταζαν τουλάχιστον. Και
επιτρέψτε µου να κάνω µερικές ρητορικές ερωτήσεις που απευ-
θύνονται, βεβαίως, στην Κυβέρνηση, στον Πρωθυπουργό πρω-
τίστως και στους αρµόδιους Υπουργούς δευτερευόντως.

Πρώτον: Πείτε µου εσείς πώς γίνεται ο πιο υπεύθυνος λαός
της υφηλίου µέχρι τις αρχές Ιουλίου να έχει µετατραπεί στο
πλέον ανεύθυνο party-animal του κόσµου έως τα µέσα Αυγού-
στου.

Δεύτερον, όταν µιλάει στην Ολοµέλεια της Βουλής εδώ ο κ.
Μητσοτάκης, ο κύριος Πρωθυπουργός, τι συµβαίνει; Ο κορω-
νοϊός φοβάται και φεύγει; Το ρωτάω γιατί µπήκα στον κόπο,
αφού ανησύχησα για την υγεία µου, να µετρήσω ο ίδιος έναν-
έναν και µέτρησα εκατόν έντεκα συνολικά Βουλευτές στην Αί-
θουσα. Αν δεν απατώµαι, καθώς τυχαίνει σαν Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος να παίρνω µέρος και στη Διάσκεψη των Προέδρων,
έχει καθοριστεί όριο εξήντα Βουλευτών. Εάν, λοιπόν, όταν µιλάει
ο Πρωθυπουργός ο κορωνοϊός υποχωρεί, επειδή φοβάται το
κύρος του, τότε σε αυτή την περίπτωση, εννοώ αν έχει τέτοιες
υπερφυσικές δυνάµεις ο Πρωθυπουργός µας, καλείται αυτοµά-
τως να τις θέσει άµεσα στον εθνικό µας αγώνα, ξέρετε στην επι-
τροπή της οποίας ηγείται ο κ. Τσιόδρας κατά της πανδηµίας και
των λοιπών. 

Τρίτο ερώτηµα: Είχαµε ή δεν είχαµε µηδενικά νούµερα νέων
κρουσµάτων του ιού επί σχεδόν δεκαπέντε ηµέρες στα τέλη Ιου-
νίου και στις αρχές Ιουλίου; Είχαµε. Το ξέρουµε όλοι ότι είχαµε.
Το έλεγε η τηλεόραση που δεν την καθοδηγεί το ΜέΡΑ25. Πι-
στέψτε µε. Πώς φθάσαµε, άραγε, στα διακόσια ογδόντα τόσα,
ενάµιση µόλις µήνα µετά; 

Όλοι ξέρετε πώς. Θα σας το πω και εγώ. Ανοίξατε τα σύνορα.
Έτσι φτάσαµε. Ανοίξατε τα σύνορα για να σώσετε, υποτίθεται,
τον τουρισµό, ο οποίος, βεβαίως, δεν διεσώθη καθόλου. Μήπως
πιστεύετε ότι σε αεροπλάνα και καράβια ο ιδιότυπος αυτός ιός,
ο COVID-19, δεν µεταδίδεται; Γι’ αυτό και αφήσατε τις αρχικές
εξαγγελίες ότι θα υπάρχουν κενά στα αεροπλάνα, είτε µια σειρά
είτε τρεις σειρές ανάµεσα στις δύο άλλες τρεις σειρές; Τα ξεχά-
σατε αυτά. Μόλις σας είπε ο ευρωπαϊκός κολοσσός ή ο παγκό-
σµιος κολοσσός της αεροπλοΐας «δεν πατάω ξανά στην Ελλάδα
αν δεν µου ικανοποιήσετε όλα τα καπιταλιστικά µου τερτίπια και
καπρίτσια», είπατε: «Ναι, yes man, περάστε, κύριοι, φάτε ό,τι
µπορείτε» και έτσι και έγινε. 

Εσείς, αγαπητοί Βουλευτές της Συµπολίτευσης, η Κυβέρνηση,
ο Πρωθυπουργός, ο οποίος ηγείται της παράταξής σας, άνοιξε
τα σύνορα κατά τη γνώµη µου, για ανόητους -συγγνώµη για την
έκφραση τη βαριά- λόγους, καθώς ο τουρισµός δεν είχε καµµία
πιθανότητα να νεκραναστηθεί και δεν νεκραναστήθηκε, όπως
προέκυψε.

Ανοίξατε, όµως, τα σύνορα και επιτρέψατε τα αεροπλάνα και
τα πλοία. Ταξίδεψα και µε τα δύο και έχω να σας πω ότι γυρνών-
τας από Σκύρο προχθές, το Σάββατο, κανείς δεν θερµοµέτρησε
εµένα και άλλους δύο χιλιάδες που µπήκαµε σε αυτό το έρµο κα-
ράβι. Κανείς δεν ξέρει πόσοι κόλλησαν σε αυτό το καράβι. Κανείς
δεν ξέρει πόσοι είχαν τον ιό στη Σκύρο. Κανείς δεν ξέρει τίποτα
γενικά. 

Ή µήπως πιστεύετε ότι στα καράβια δεν κολλάει, αλλά µετα-
δίδεται θαυµάσια και ραγδαία στα βαφτίσια, στους γάµους, στα
beach bar και κυρίως στα πανηγύρια; Θέλω να ξέρετε -και πραγ-
µατικά σταµατώ κι εγώ αυτόν τον τόνο- ότι εκεί έξω γελά ο κό-
σµος µε αυτά τα καµώµατα µιας Κυβέρνησης που πέφτει σε
τέτοιες αντιφάσεις. Είναι γελοίες αυτές οι αντιφάσεις και το κά-
νετε συστηµατικά. 

Τέταρτον, µια συµβουλή φιλική από το ΜέΡΑ25 προς όλους
τους «ναυτιλοµένους» Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Δαιµονο-
ποιείτε τους νέους ανθρώπους µας. Όµως, επειδή γνωρίζετε
πως η µεγάλη πλειοψηφία τους δεν είναι ψηφοφόροι σας, αλλά
κοιτάνε αλλού -ξέρετε όλες οι δηµοσκοπήσεις εδώ και έναν
χρόνο σε ηλικίες µεταξύ δεκαεπτά και τριάντα δύο δίνουν το
ΜέΡΑ25 µε ποσοστό άνω του 10%-, επειδή, λοιπόν, το γνωρίζετε
αυτό, κοιτάτε να δαινοµοποιήσετε τους Έλληνες. Λέτε: Δεν
φταίµε εµείς που ανοίξαµε τα σύνορα, δεν φταίµε εµείς που εί-
παµε «µπάτε, σκύλοι, αλέστε», ελάτε Γερµανοί, ελάτε Βρετανοί -
µε τεράστια ποσοστά κορωνοϊού- ελάτε Βέλγοι, δεν πειράζει,
κολλήστε µας, αλλά φταίνε οι νέοι που ξεφαντώνουν, οι ίδιοι νέοι
που ήταν το πρότυπο της νεότητας σε όλο τον κόσµο. Αυτοί οι
υπεύθυνοι νέοι έγιναν ανεύθυνα party animals ξαφνικά.

Όµως, η συµβουλή µου είναι η εξής: Δαιµονοποιώντας τους
µην ξεχνάτε ότι παραµένουν ψηφοφόροι σας οι γονείς τους σε
πολύ µεγάλο ποσοστό. Οι γονείς των ίδιων αυτών νέων είναι ψη-
φοφόροι σας. Δηµιουργείται, λοιπόν, στην οικογένεια ένα παρά-
ξενο κλίµα. Ξέρετε οι γονείς θα υπερασπιστούν τελικά τα παιδιά
τους και κυρίως ξέρουν τι κάνατε µε τα σύνορα. Δεν κοροϊδεύον-
ται. 

Θα τελειώσω πολύ γρήγορα, κύριε Πρόεδρε. 
Πότε θα ανοίξουν τα σχολεία; Ξέρετε, ήταν να ανοίξουν στις 7

και τώρα τελειώνει ο µήνας. Τι είναι; Είναι η έκπληξη της τελευ-
ταίας στιγµής; Γιατί αν είναι η έκπληξη της τελευταίας στιγµής,
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δεν είναι καθόλου, µα καθόλου σοβαρή Κυβέρνηση αυτή που κυ-
βερνά τον τόπο. 

Και το τελευταίο. Επειδή άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να λέει για
τη θαυµάσια διάσωση που κάνει σε µετανάστες και πρόσφυγες
το Λιµενικό µας σήµερα, δηλαδή η ελληνική Κυβέρνηση - γιατί
µε το Λιµενικό δεν έχουµε κανένα θέµα-, πραγµατικά θα ήθελα
να ρωτήσω για µερικά πράγµατα. 

Άκουσα σήµερα ότι είµαστε οι πρωταθλητές στην αλληλεγγύη,
στον ουµανισµό και στη συµπεριφορά µας απέναντι σε όλους αυ-
τούς τους λαθροµετανάστες. Γράφουν, λοιπόν, οι «New York
Times» ότι από τον Μάρτιο τουλάχιστον χίλιοι εβδοµήντα δύο πρό-
σφυγες και όχι µετανάστες που αναζητούσαν άσυλο στην Ελλάδα
έχουν ριχτεί στη θάλασσα από Έλληνες αξιωµατικούς σε τριάντα
ένα διαφορετικά επεισόδια απελάσεων. Για τα στοιχεία αυτά οι
«New York Times» επικαλούνται συνεντεύξεις επιζώντων, φωτο-
γραφικό και µικροσκοπικό «αποδεικτικότατο» υλικό και επιπλέον
από τα τριάντα ένα αυτά επεισόδια επικαλούνται στοιχεία από τρία
ανεξάρτητα παρατηρητήρια και δύο ακαδηµαϊκούς ερευνητές. 

Στη συνέχεια το δηµοσίευµα φιλοξενεί δηλώσεις µιας Σύριας
δασκάλας, Σύριας, ούτε καν Αφγανής. Ξέρετε, φοβερός λαός
αυτοί οι Αφγανοί, κάκιστοι άνθρωποι, να τους πετάξουµε στη θά-
λασσα! Για τους Σύριους όµως, όχι, δεν µπορείτε να το πείτε γι’
αυτούς. Είναι καλοί άνθρωποι, είναι δικοί µας άνθρωποι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Στη συνέχεια, λοιπόν, το δηµοσίευµα επικαλείται τις δηλώσεις

µιας Σύριας δασκάλας, η οποία ξέρετε τι κατήγγειλε; Κατήγγειλε
ότι Έλληνες αξιωµατικοί, µε καλυµµένα πρόσωπα, την πήραν
µαζί µε είκοσι δύο ακόµα άτοµα -µεταξύ τους και δύο µωρά παι-
διά- µέσα στη νύχτα από ένα κέντρο κράτησης από το νησί της
Ρόδου µας -στις 26 Ιουλίου το βράδυ- και εν συνεχεία τους εγ-
κατέλειψαν σε µία σχεδία χωρίς πηδάλιο και κινητήρα, για να δια-
σωθούν τελικά από την τουρκική ακτοφυλακή. 

Συγχαρητήρια. Μπράβο σας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νικόλαος Παπαναστάσης από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κύριος
Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος Πρωθυπουργός στη δευτερολογία του κατηγόρησε

τον κ. Τσίπρα ότι χαρακτηρίζοντας ως οπερέτα κάποιες κυβερ-
νητικές πρακτικές προσέβαλε τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Διαχώρισε µάλιστα αναφέροντας τον κυβερνήτη της
φρεγάτας «ΛΗΜΝΟΣ» προφανώς λόγω της γνωστής επακούµ-
βησης. 

Ας γνωρίζουν και οι δύο και ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτάκης
ότι τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων δεν τα προσβάλλουν οι
ανούσιες κοκοροµαχίες τους στο Κοινοβούλιο. Είναι άλλα αυτά
που τα προσβάλλουν, όπως -για παράδειγµα- το στοιχείο που
απορρέει από την πρόσφατα υπογραφείσα ελληνοαµερικανική
συµφωνία που µετατρέπει την πατρίδα τους σε ένα απέραντο
αµερικανονατοϊκό στρατόπεδο, εφαλτήριο βίας, αίµατος και ξε-
ριζωµού για τους λαούς της περιοχής. 

Κυρίες και κύριοι, στις 9 Ιουνίου υπογράφηκε η ελληνοϊταλική
συµφωνία για τη χάραξη θαλάσσιων ζωνών στο Ιόνιο Πέλαγος
και στις 6 Αυγούστου η αντίστοιχη µερική οριοθέτηση της ΑΟΖ
µε την Αίγυπτο. Της υπογραφής αυτών των συµφωνιών προηγή-
θηκαν, στην κυριολεξία, ραγδαίες διεργασίες και διευθετήσεις
για την υλοποίηση των σχεδίων συνεκµετάλλευσης σε Αιγαίο και
Ανατολική Μεσόγειο. 

Οι εξελίξεις αυτές έθεσαν και το πλαίσιο που ανοίγει διάπλατα
τον δρόµο της συνδιαχείρισης και της συνεκµετάλλευσης των
υδρογονανθράκων στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο. Κυ-
ρίαρχο στοιχείο αυτών αποτελεί η υψηλή νατοϊκή εποπτεία. Και
εδώ είναι αναγκαίο να επισηµανθεί ότι είναι σύνηθες όταν µια κυ-
βέρνηση υπογράφει µια συµφωνία µε ένα άλλο κράτος να κοµ-
πορρηµονεί για το πόσο αυτή η συµφωνία εξυπηρετεί τα
λεγόµενα εθνικά συµφέροντα. 

Με αφορµή τις υπό κύρωση συµφωνίες είδαµε σύσσωµο τον
προπαγανδιστικό µηχανισµό της Κυβέρνησης να καλλιεργεί την
εικόνα µιας τεράστιας διπλωµατικής επιτυχίας. Ακούστηκαν εκ-
φράσεις για ιστορικές στιγµές και ιστορικές συµφωνίες. Όµως,
είτε αρέσει είτε όχι, την ιστορία την γράφουν οι λαοί µε τους
αγώνες τους. Δεν την γράφουν οι κυβερνητικές αποφάσεις και
ενέργειες, ειδικά όταν αυτές είναι απότοκες παραινέσεων και
προτροπών σαν την πρόσφατη του Υφυπουργού Εξωτερικών των
ΗΠΑ αρµόδιου για ενεργειακά θέµατα κ. Φάνον. 

Ο κ. Φάνον, αναφερόµενος στην περιοχή µας, ευθέως την χα-
ρακτήρισε σαν µια περιοχή που πρέπει να είναι ανοιχτή -για µπίζ-
νες, λέµε εµείς-, µε σεβασµό σε κανόνες δικαίου, ώστε να
µπορούν να αναπτυχθούν έργα. Συµπλήρωσε δε πως πρέπει να
σταµατήσουν οι προκλητικές ενέργειες που µπορεί να εµποδί-
σουν επενδυτικά σχέδια. 

Αυτή η θέση αποκαλύπτει ακριβώς ότι για τις ΗΠΑ και την πο-
λιτική τους κυρίαρχο είναι το κέρδος των µονοπωλίων και όχι το
Διεθνές Δίκαιο ή η διεθνής νοµιµότητα που η Κυβέρνηση συνε-
χώς επικαλείται.

Στις τοποθετήσεις Βουλευτών της Κυβέρνησης αλλά και της
Αντιπολίτευσης που προηγήθηκαν στην Επιτροπή Εξωτερικών
και Άµυνας περίσσεψαν οι εκκλήσεις για εθνική οµοψυχία. Ο
λαός µας γνωρίζει πολύ καλά να αποκωδικοποιήσει το περιεχό-
µενο της έννοιας αυτών των λέξεων και πλέον -επιτρέψτε µου
την έκφραση- «δεν τσιµπάει». 

Εθνική οµοψυχία απαιτήσατε και όταν υπογράφατε την τελευ-
ταία κατάπτυστη ελληνοαµερικανική συµφωνία, αυτή που προ-
ετοίµασε και σχεδόν υλοποίησε πριν την υπογραφή της η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Εθνική οµοψυχία, επίσης, ζητούσατε για
να βγει η χώρα από την οικονοµική κρίση, δηλαδή να σφαγιαστεί
ο λαός για να ενισχυθεί η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµί-
λων, όπως ακριβώς και έγινε. Οι φτωχοί φτωχότεροι και οι πλού-
σιοι πλουσιότεροι. Την εθνική οµοψυχία επίσης δήλωνε ο ΣΥΡΙΖΑ
ότι υπηρετούσαν οι πόζες των Υπουργών του για αναµνηστικές
φωτογραφίες µε φασίστες χρυσαυγίτες, όταν τους περιέφεραν
από ακριτικό σε ακριτικό νησί. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για άλλη µια φορά τονίζει
ότι είναι ύπουλη και επικίνδυνη για τον λαό η επίκληση του ιδεο-
λογήµατος της εθνικής οµοψυχίας από µια αστική κυβέρνηση
σαν τη δική σας. Αποβλέπετε ευθέως στην παραίτηση της εργα-
τικής τάξης και των άλλων λαϊκών στρωµάτων από τους αγώνες
ενάντια στις επιλογές και την πολιτική σας. Είναι διαχρονική πρα-
κτική σας να καλλιεργείτε περίτεχνα τον µύθο πως τάχα εγγυη-
τές της ειρήνης και ασπίδα για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας απέναντι στην αµφισβήτησή τους από την τουρκική
αστική τάξη είναι οι ΗΠΑ, το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και έρχεται πρώτος και καλύτερος ο Γενικός Γραµµατέας του
ΝΑΤΟ Στόλτενµπεργκ το πρώτο δεκαήµερο του Αυγούστου, αµέ-
σως µετά από τηλεφωνική επικοινωνία µε τον κ. Μητσοτάκη, να
αποκαλύψει την παραπλανητική πολιτική σας δηλώνοντας πως
η κατάσταση στα ελληνοτουρκικά πρέπει να επιλυθεί σε πνεύµα
συµµαχικής αλληλεγγύης και σε συµφωνία µε το Διεθνές Δίκαιο. 

Τι ακριβώς είπε ο Γραµµατέας της «λυκοσυµµαχίας»; Επιβε-
βαίωσε απροκάλυπτα πως ο στόχος της νατοϊκής συνοχής στην
περιοχή απέναντι στα άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα είναι το στοι-
χείο που δίνει αέρα στα πανιά της τουρκικής επιθετικότητας και
είναι αυτό που εσείς λυσσαλέα συσκοτίζετε.

Είναι αντικειµενικό το στοιχείο ότι στις ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις η σηµερινή κατάσταση φέρνει πολύ κοντά ένα θερµό επει-
σόδιο. Ένα τέτοιο συµβάν θα στρώσει το τραπέζι της διαπρα-
γµάτευσης για τη συνεκµετάλλευση του Αιγαίου. Η προοπτική
αυτή σερβίρεται ήδη από τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ. Η αποδοχή µει-
ωµένης επήρειας σε αυτό συντείνει. Επίσης, είναι δεδοµένο ότι
η συνεκµετάλλευση θα γεννήσει όρους νέων εντάσεων, νέα
θερµά επεισόδια και ίσως και σύγκρουση.

Την ίδια στιγµή σε παρατεταµένη επιφυλακή βρίσκονται οι Ελ-
ληνικές Ένοπλες Δυνάµεις: Ανάκληση αδειών, αυξηµένα µέτρα
επιφυλακής, εφαρµογή σχεδίων ετοιµότητας.

Όµως, είναι φανερό όσο ποτέ ότι η θέληση τόσο του ελληνι-
κού λαού όσο και του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων για
την υπεράσπιση της εδαφικής µας ακεραιότητας και την κατο-
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χύρωση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων δεν αρκεί. Το µόνο
που πραγµατικά µπορεί να τα θωρακίσει είναι η άµεση αποχώ-
ρηση από κάθε «λυκοσυµµαχία» και αυτό δεν είναι -δεν µπορεί
να είναι- στις προθέσεις σας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι, τα ιστορικά γεγονότα είναι γέννηµα-θρέµµα
της ταξικής πάλης, δηλαδή της διαπάλης ανάµεσα στους κατα-
πιεσµένους και τους καταπιεστές τους. Το ΚΚΕ δεν κρύβει ότι
παλεύει για την ανατροπή του καπιταλιστικού συστήµατος στην
Ελλάδα. Δεν λαϊκίζει για δήθεν ανώδυνες εθνικές λύσεις. Δεν πα-
ραπλανά τους εργαζόµενους. Για τον λαό δεν µπορεί και η πίτα
να µείνει ολάκερη και ο σκύλος να είναι χορτάτος.

Το ΚΚΕ αποκαλύπτει τον µύχιο στόχο της πολιτικής σας, του
πυρήνα των επιδιώξεων σας και αυτός δεν είναι άλλος από το να
εµποδίσει την πραγµατική αφύπνιση των λαών, να τους εµποδί-
σει να πάρουν στα χέρια τους την υπόθεση της υπεράσπισης της
εδαφικής ακεραιότητας και των κυριαρχικών δικαιωµάτων και να
διαχειρίζονται τον πλούτο που υπάρχει στην περιοχή µας.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα σταθερά και αδιάλειπτα αγωνίζεται
για να µπορέσει η εργατική εξουσία να εγγυηθεί τη λαϊκή ευηµε-
ρία. Αυτό είναι και το µήνυµα που στέλνει στον λαό µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να ετοιµα-

στεί το Βήµα υγειονοµικά, προκειµένου να πάρει τον λόγο ο
Υπουργός Εξωτερικών κ. Νίκος Δένδιας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως καλά ξέρετε, εισάγονται

προς ψήφιση δύο συµφωνίες οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών, η
Συµφωνία Οριοθέτησης Πολλαπλών Ζωνών µε την Ιταλία και η
Συµφωνία Οριοθέτησης Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης µε
την Αίγυπτο.

Όσον αφορά την Ιταλία, ξέρετε ότι οι διαπραγµατεύσεις είχαν
φτάσει σε αδιέξοδο που διατηρείτο για σχεδόν µισό αιώνα. Αυτό
οφειλόταν στη µη αποδοχή της ιταλικής πλευράς να υπογράψει
τη νέα συµφωνία, αν δεν υπήρχε κατοχύρωση των πρακτικών των
Ιταλών αλιέων στα µέχρι τώρα διεθνή ύδατα. Και, βεβαίως, οι
πρακτικές αυτές δεν θα επιτρέπονταν, όταν η χώρα µας επεξέ-
τεινε -επεκτείνει- τα χωρικά της ύδατα από έξι σε δώδεκα ναυτικά
µίλια.

Εµείς αρνηθήκαµε να αναγνωρίσουµε ιστορικά δικαιώµατα των
Ιταλών αλιέων, αρνηθήκαµε να εισάγουµε τέτοια πρόβλεψη στο
κύριο αντικείµενο της συµφωνίας -αυτή είναι η διαχρονική θέση
της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής ανεξαρτήτως κοµµάτων- και
τελικά επιλέξαµε -και εδώ υπήρξε η λύση του προβλήµατος- την
επίλυση του ζητήµατος µε µια αποστολή στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή που έχει αποκλειστική αρµοδιότητα πλέον για τα θέµατα
αλιείας, µε την οποία ζητήσαµε την τροποποίηση του Αλιευτικού
Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έτσι αναγνωρίσαµε στην
Ιταλία υπό περιορισµούς δικαίωµα σε δράσεις, τις οποίες µέχρι
και σήµερα που συζητάµε ασκεί ανεξέλεγκτα.

Από την πλευρά της η Ιταλία και έµµεσα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
που αποδέχθηκε την αποστολή επιβεβαίωσαν το αναφαίρετο δι-
καίωµα της χώρας µας να επεκτείνει παντού -επαναλαµβάνω, παν-
τού- και στο Ιόνιο και στο Λιβυκό και στο Αιγαίο και νότια της
Κρήτης τα χωρικά της ύδατα.

Με την Αίγυπτο, όπως καλά ξέρετε, τα πράγµατα ήταν δυσχε-
ρέστερα, παρ’ ότι και οι δύο χώρες ήταν συµβαλλόµενα µέρη
στη Σύµβαση του Δικαίου της Θάλασσας. Έπρεπε να συµφωνή-
σουν για πρώτη φορά σε οριοθέτηση γραµµής. Δεν υπήρχε
γραµµή για να ακολουθηθεί από προηγούµενη συµφωνία. Και,
βεβαίως, υπήρχε το υφέρπον γεγονός ότι η Αίγυπτος ήταν δέ-
κτης πιέσεων εκ µέρους της Τουρκίας, η οποία προσέφερε πολύ
µεγαλύτερο θαλάσσιο χώρο από αυτόν που θα µπορούσε η Ελ-
λάδα.

Μετά από δεκατέσσερις γύρους διαπραγµατεύσεων σε διάρ-
κεια δεκαπέντε ετών, κατά τη διάρκεια των οποίων υπεγράφη το
τουρκολιβυκό µνηµόνιο, οι δύο πλευρές, εκτιµώντας τα συµφέ-
ροντά τους και τις εξαιρετικές τους σχέσεις, επέλεξαν µια λύση

αµοιβαία επωφελή και πολύ κοντά στους στόχους και των δύο.
Πρόκειται για ένα δίκαιο αποτέλεσµα, όπως απαιτείται από τα
σχετικά µε την οριοθέτηση αποκλειστικών οικονοµικών ζωνών και
υφαλοκρηπίδας άρθρα της Σύµβασης του Δικαίου της Θάλασ-
σας.

Αποτελεί -και ευχαριστώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Λοβέρδο, που το είπε προηγουµένως-
σύµφωνη βούληση δύο κυριάρχων κρατών.

Επαναλαµβάνω και τώρα αυτό που είπα και στην επιτροπή ότι
δεν υπάρχει µέθοδος εύρεσης αυτής της γραµµής την οποία σας
αποκρύπτω και µπορεί η Κυβέρνηση ή κάποιος άλλος να σας την
επιδείξει ή να σας την αποκαλύψει ιεροκρυφίως. Είναι η βούληση
δύο κυριάρχων κρατών που συναντώνται επ’ αυτής της γραµµής.

Θα ήθελα δε µε την ευκαιρία αυτή να δώσω ορισµένες εξηγή-
σεις για πράγµατα τα οποία ελέχθησαν στην Αίθουσα αυτή κατά
τη διάρκεια της συζήτησης. Γιατί µέχρι τον 28ο µεσηµβρινό; Θα
µπορούσα, αν ήθελα να εκµεταλλευτώ για να δηµιουργήσω κο-
ρώνες αντιπαράθεσης, να πω «µα, εκεί διαπραγµατευόταν και η
προηγούµενη κυβέρνηση, δεν υπήρχε θέµα να διαπραγµατευτείς
µε την Αίγυπτο πέραν του 28ου, το είχε ξεκαθαρίσει από την
αρχή».

Όµως, αυτή η συµφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
πηγαίνει µέχρι τον 28ο, πηγαίνει ακριβώς µέχρι τον 27,59, για να
µην υπάρχει ούτε το υφέρπον της αναγνώρισης του 28ου του
οποιουδήποτε δικαιώµατος άλλης πλευράς.

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι τα λεχθέντα περί µειωµένης επή-
ρειας, όσον αφορά τις δύο συµφωνίες, δεν είναι ακριβή. Αποτε-
λούν µια θεολογική συζήτηση, η οποία οφείλεται στο γεγονός ότι
η επήρεια για κάποιον πολύ περίεργο λόγο -οφείλω να σας πω
ότι έχω επανειληµµένως απευθύνει ερώτηµα όχι εντός της Αι-
θούσης, εκτός της Αιθούσης, σε δηµοσιογράφους σε δηµοσιο-
λογούντες τι σηµαίνει επήρεια, ουδείς µου απήντησε- είναι
µέγεθος µεταφυσικό ή θεολογικό πλέον.

Η µειωµένη επήρεια, λοιπόν, στο Ιόνιο µε τον τρόπο που µε-
τράται, αφορά τα βόρεια και τα νότια νησιά, αλλά δεν αφορά την
Κεφαλλονιά η οποία έχει άνω του 100%. Και απαντώ προηγου-
µένως σε κάτι το οποίο ελέχθη σε πολιτικό Aρχηγό από πολιτικό
Aρχηγό. Βεβαίως, µπορεί να υπάρχει επήρεια που υπερβαίνει το
100%, αν η απόσταση είναι µεγαλύτερη.

Και όταν µιλάµε για αναγνώριση µειωµένης επήρειας σε µε-
ρική οριοθέτηση, από πού προκύπτει, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Αφού εµείς που συντάξαµε τη συµφωνία δεν την λάβαµε υπ’
όψιν, πώς είναι δυνατόν κάποιος άλλος να το γνωρίζει;

Και αν αυτή τη στιγµή ας υποθέσουµε για λόγους παραδείγ-
µατος ότι είχαµε πάει µε την Ιταλία σε µερική οριοθέτηση από τη
Λευκάδα και πάνω και είχαµε δώσει αυτό που εσείς, οι κάποιοι
εδώ -για να είµαι ακριβής- θα έλεγαν «µειωµένη επήρεια» στα
νησιά της πατρίδας µου, Ερείκουσα, Μαθράκι και Οθωνούς, αυτό
θα σήµαινε ότι αναγνωρίζουµε µειωµένη επήρεια σε κάποια
νησιά; Αφού µετά στην Κεφαλλονιά δόθηκε περίπου 110%.

Άρα, λοιπόν, η θεολογική αναφορά σε αποµείωση εθνικών δι-
καιωµάτων εξαιτίας αυτής της συµφωνίας είναι µια λανθασµένη
αναφορά. Και δεν θα έµπαινα σε αυτόν τον κόπο να τα εξηγήσω
αυτά, εάν -ξαναλέω- δεν είχε έννοια η αυθεντική βούληση του
νοµοθέτη για την επίλυση οποιασδήποτε άλλης διαφοράς µε
οποιαδήποτε άλλη χώρα στο µέλλον.

Παρατηρήθηκε εδώ ως έλλειψη της συµφωνίας, της Συµφω-
νίας µε την Αίγυπτο -και µάλιστα έγινε και αντιδιαστολή µε τη
Συµφωνία µε την Ιταλία- ότι δεν υπάρχει άρθρο για την προ-
σφυγή στη Χάγη.

Σωστά, κύριοι συνάδελφοι! Δεν υπάρχει! Και γιατί δεν υπάρχει;
Διότι δεν θέλουµε να υπάρχει, γιατί πάγια αρχή της ελληνικής
εξωτερικής πολιτικής είναι ότι επιθυµούµε να επιλύονται ενιαία
οι διαφορές Αιγαίου - Ανατολικής Μεσογείου και όχι αποκοµµένη
η διαφορά στην Ανατολική Μεσόγειο, στην οποία θα µπορούσε
να υπεισέλθει διά παρεµβάσεως οποιοσδήποτε τυχόν τρίτος σε
συνεννόηση µε τον δεύτερο και θα βρισκόταν σε δυσχερή θέση
η Ελλάδα να το αποκρούσει. Είναι επιλογή µας. Προφανώς δεν
είναι παράλειψή µας.

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι στο θέµα της επέκτασης των
χωρικών υδάτων σταθµίσαµε όλες τις απόψεις, ακόµα και τις
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απόψεις οι οποίες λένε ότι µε αυτόν τον έµµεσο τρόπο αναγνω-
ρίζεται ίσως ειδικό καθεστώς στο Αιγαίο. Όµως, θα µου επιτρέ-
ψετε να σας πω, επίσης, ότι όποιος το λέει αυτό, θα είναι καλό
να έχει µία πρόσβαση στα πρακτικά των συναντήσεων των Πρω-
θυπουργών Ελλάδας και Τουρκίας, συµπεριλαµβανοµένης της
πρώτης µεταξύ Κωνσταντίνου Καραµανλή και Ετσεβίτ, και να δια-
βάσει τι γράφουν εκεί για το Αιγαίο και αν, κατά συνέπεια, µε την
κίνησή µας αυτή η Κυβέρνηση, αλλά και η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση -και δεν παρατήρησα και το ΚΙΝΑΛ να έχει διαφορετική
άποψη- δηµιουργούν οποιοδήποτε πρόβληµα στα εθνικά συµφέ-
ροντα.

Επίσης -και καταλήγω µε αυτό ως προς τον σχολιασµό- θα
ήθελα να πω κάτι που δεν θέλω να το αφήσω να το σχολιάσει ο
Αναπληρωτής µου Υπουργός, ο κ. Βαρβιτσιώτης, γιατί υπερασπι-
ζόµενος τον εαυτό του βρίσκεται πάντα σε δυσχερή θέση, όπως
όλοι µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για κυρώσεις, θέλω
να πω ότι δεν είναι της αποκλειστικής µας επιλογής οι κυρώσεις.
Δεν είναι κάτι το οποίο µας προσφέρεται και είναι στη δυνατό-
τητά µας να το πάρουµε ή να µην το πάρουµε. Είναι µία εξαιρε-
τικά επίπονη διαδικασία, η οποία συνιστά µακρόχρονη
προσπάθεια και της κυπριακής και της ελληνικής εξωτερικής πο-
λιτικής. Παρατηρείστε, αν θέλετε, το φαινόµενο των κυρώσεων
που έχει ζητήσει -πολύ ολιγοτέρων απ’ αυτές που έχουµε ζητήσει
εµείς- η Κυπριακή Δηµοκρατία, που και αυτές η Ευρωπαϊκή
Ένωση βραδυπορούσα δεν έχει ακόµα επιβάλει. Και µιλάµε για
κυρώσεις κατά τριών προσώπων, ενώ το αίτηµα της Ελλάδος
που είναι αίτηµα προετοιµασίας και όχι επιβολής κυρώσεων -για
να είµαστε συνεννοηµένοι- δεν θα αποφασιστεί στο Κίµιχ µεθαύ-
ριο, στο Βερολίνο δηλαδή, Πέµπτη και Παρασκευή, όπου το Συµ-
βούλιο είναι άτυπο -όσοι γνωρίζουν τα ευρωπαϊκά, το γνωρίζουν
αυτό, το λέω για να µην υπάρξει οποιαδήποτε απογοήτευση της
κοινής γνώµης- και αποτελεί δικαίωµα µελλοντικής επιβολής κυ-
ρώσεων που όµως έχουµε ζητήσει να είναι «crippling» -χρησιµο-
ποιώ την αγγλική έκφραση- δηλαδή να είναι βαρύτατες εις βάρος
του συνόλου της τουρκικής οικονοµίας. 

Είναι ποιοτικά διαφορετικό και εκ τούτου εξαιρετικά δυσχερές
και χρειάζεται µεγάλη και ενιαία εθνική προσπάθεια. Μη δηµι-
ουργούνται εντυπώσεις ότι µας προσεφέρετο και εµείς είπαµε:
«Όχι. Είναι κυβερνητική επιλογή να µην το πάρουµε». Προς θεού!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα, επίσης, να τελειώσω
τον σχολιασµό λέγοντας ότι είναι άδικη η αναφορά περί απρα-
ξίας ιστορικά της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. Και αναφέρο-
µαι σε όλα τα κόµµατα. Εγένοντο πολύ µεγάλες προσπάθειες.
Υπήρξαν και άστοχες στιγµές. Εγώ έχω πει ότι η µη συµφωνία
µε τη Λιβύη, όταν η διαφορά µας επί των εκτάσεων ήταν κάτι λι-
γότερο από 4%, ήταν µία λάθος απόφαση, διότι αν είχε υπογρα-
φεί τότε, πολλά από τα δεινά που µετά επήλθαν θα είχαν
αποφευχθεί.

Επίσης, αγαπητέ µου κύριε Κατρούγκαλε, θεωρώ ότι ήταν
λάθος που εσείς δεν καταλήξατε, διότι τότε θα είχατε καταλήξει
προ του «τουρκολιβυκού» και, άρα, δεν θα είχαµε το βάρος της
Τουρκίας που σήµερα το επικαλείσθε.

Όµως, όλα αυτά -θέλω να είµαστε ειλικρινείς- είναι εκ των
υστέρων προβλέψεις. Είναι πολύ πιο εύκολο µετά από είκοσι και
τριάντα χρόνια να έχεις καθαρό µάτι για το παρελθόν. Το ερώ-
τηµα που εδώ είναι βασικό είναι να αποκτήσουµε µία καθαρή ενό-
ραση για το µέλλον.

Σε αυτό δε που περισσότερο θα ήθελα να απαντήσω είναι η
διαρκής φράση -νοµίζω ότι αυτό προσιδιάζει στην Αριστερά, το
θυµάµαι και στο πανεπιστήµιο, µου το έλεγαν συνέχεια: «Δεν
υπάρχει στρατηγική. Δεν έχετε στρατηγική». Είναι τόσο γενικό-
λογο που στην πραγµατικότητα αρκετά δύσκολα απαντάται. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί δεν έχει η χώρα
στρατηγική; Και δεν απευθύνοµαι µόνο εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη, γιατί η στρατηγική που υλοποιεί η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη δεν είναι µόνο στρατηγική της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη. Δεν είναι µόνο στρατηγική του Πρωθυπουργού Μητσο-
τάκη. Δεν είναι µόνο στρατηγική του συγκεκριµένου Υπουργού
ή και της συγκεκριµένης πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εξω-
τερικών. Είναι η εθνική στρατηγική. Γιατί δεν υπάρχει στρατη-

γική; Η στρατηγική είναι σαφής και οι συµφωνίες που σήµερα
συζητιούνται εντάσσονται σ’ αυτό το γενικό πλαίσιο.

Μας αδικείτε, κύριοι συνάδελφοι. Αδικείτε την Κυβέρνηση, αδι-
κείτε τη χώρα, αλλά αδικείτε και τους εαυτούς σας όσοι ισχυρίζε-
στε ότι δεν υπάρχει στρατηγική. Η χώρα έχει σαφή στρατηγική. Η
αµυντική συµφωνία που υπογράψαµε πέρυσι το φθινόπωρο -είχα
πάλι την τιµή να την υπογράψω εγώ- µε τις Ηνωµένες Πολιτείες,
είναι και αυτή σταθµός αυτής της εθνικής στρατηγικής. Θέλετε να
σας κατονοµάσω τους άξονες εν τάχει; Μιλάµε για ενεργητική
συµµετοχή στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, ενεργητική συµµετοχή στο
ΝΑΤΟ, ενεργητική συµµετοχή στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών
και στους διεθνείς οργανισµούς. Αυτή δεν είναι η συµφωνηµένη
στρατηγική µας; Η υπεράσπιση του ευρωπαϊκού κεκτηµένου -και
δικαιικού και γεωγραφικού- δεν είναι η κοινή στρατηγική µας; Οι
συµφωνίες οριοθέτησης των θαλασσίων ζωνών µας µε τις όµορες
χώρες της Μεσογείου δεν είναι η στρατηγική µας από το 1974 και
επέκεινα, πριν ακόµα από την UNCLOS;

Πρέπει δε να σας ανακοινώσω σε αυτό ότι µετά από οδηγία
του Πρωθυπουργού, επικοινώνησα χθες µε τον Πρωθυπουργό
της Αλβανίας, τον κ. Ράµα, για να τον ενηµερώσω για τη σηµε-
ρινή ανακοίνωση του Πρωθυπουργού και επίσης συµφωνήσαµε
µε τον Αλβανό Πρωθυπουργό ότι θα επαναλάβουµε τάχιστα τις
συνοµιλίες µας µετά την επέκταση των χωρικών µας υδάτων στο
Ιόνιο για την επίλυση του ζητήµατος των θαλασσίων ζωνών µας
και µε την Αλβανία.

Είναι ή δεν είναι αυτή η εθνική µας στρατηγική; Η σταδιακή
επέκταση των χωρικών µας υδάτων είναι ή δεν είναι εθνική µας
στρατηγική; Η ειρηνική επίλυση των διαφορών µας µε όλες τις
χώρες είναι ή δεν είναι εθνική µας στρατηγική; Η ανάσχεση της
αυθαιρεσίας και της παραβατικότητας της Τουρκίας είναι ή δεν
είναι η εθνική µας στρατηγική; Ότι αυτό προϋποθέτει δηµιουργία
στη Μεσόγειο, αλλά και πέρα από τη Μεσόγειο, ενός µετώπου
κατανόησης και φιλίας µε τα οµονοούντα κράτη της περιοχής,
είναι ή δεν είναι εθνική µας στρατηγική;

Αυτό σηµαίνει, βεβαίως, επαναφορά ευρέως στρατηγικού ορί-
ζοντα στα Βαλκάνια, αλλά και προς τον Κόλπο, κάτι το οποίο η
οικονοµική κρίση σε έναν βαθµό µάς είχε εµποδίσει να κάνουµε.
Όµως, αυτή είναι η εθνική µας στρατηγική και είναι η στρατηγική
την οποία ακολουθεί η χώρα όλα αυτά τα χρόνια.

Ειλικρινώς θλίβοµαι όταν παρουσιάζεται ο ηγέτης της γείτονος
χώρας ως ένας µεγαλοφυής πολιτικός, ο οποίος έχει στρατηγικό
σχεδιασµό πέραν του ορίζοντα…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι από εµάς!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Όχι, όχι, δεν λέω από εσάς! Καθόλου, καθόλου! Είπα ότι ελέχθη
στην Αίθουσα.

Από την άλλη, η ελληνική πολιτική εµφανίζεται ως µία ολιγο-
ρούσα και ασθµαίνουσα πολιτική. Είναι άδικο αυτό το πράγµα.
Είναι απολύτως άδικο. Η ελληνική πολιτική, µε τα λάθη της, µε
τις αστοχίες της, µε τις υστερήσεις της, έχει επιτύχει θριάµβους!
Και ορθά αναφέρθηκαν µεταξύ αυτών των θριάµβων και η είσο-
δος στο κοινό σύστηµα, στην ΟΝΕ και η είσοδος της Κύπρου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι τεράστιος θρίαµβος. Σε αυτή τη
σειρά της νοήµονος στρατηγικής εντάσσονται και οι πολύ ση-
µαντικές συµφωνίες που συζητάµε σήµερα.

Από την άλλη, έχουµε µία Τουρκία -εγώ δεν θα πω αποµονω-
µένη, αλλά νοµίζω ότι µία απλή παρατήρηση δείχνει ότι η Τουρ-
κία δεν έχει πάρα πολλούς φίλους στην περιοχή, είναι απολύτως
προφανές- η οποία παρανοµεί, κλιµακώνει και προκαλεί, παρά
τις παροτρύνσεις των γειτόνων και των συµµάχων και εµµένει ως
όπλο πολιτικής όχι στη δηµιουργία κατανοήσεων, αλλά στη δη-
µιουργία τετελεσµένων ισχύος. Και παρατηρούµε απόπειρα υλο-
ποίησης επεκτατικών σχεδίων σε βάρος γειτόνων και συµµάχων.
Παρατηρούµε τη διατύπωση νεοοθωµανικών ιδεολογηµάτων,
άτεγκτου επεκτατισµού και ελέγχου της Μεσογείου. 

Ένας γνωστός Έλληνας φιλόσοφος, σύγχρονος, όταν τον συ-
νάντησα, µου είπε ότι η Τουρκία κάνει τη µεγάλη φυγή προς τα
οπίσω.

Σας παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παρατηρή-
σετε τη σηµειολογία ονοµασίας των ερευνητικών τους σκαφών.
Προσέξτε, των ερευνητικών τους σκαφών και όχι των πολεµικών
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τους σκαφών! Έχουµε το «Φατίχ» που είναι κατακτητής, «Κανονί»
ο Σουλεϊµάν ο Μεγαλοπρεπής που πρόθεσή του ήταν η κατά-
ληψη της Ευρώπης, «Μπαρµπαρός» ο αρχιπειρατής-αρχιναύαρ-
χος του τουρκικού στόλου, «Oruc Reis» που ήταν άλλος πειρατής
ναύαρχος, «Γιαβούζ» ο Σελίµ ο πρώτος, επίσης γνωστός για τις
κατακτήσεις του. Όνοµα κανενός επιστήµονα ίσως; Όχι! Τι εκ-
πέµπει η Τουρκία, όταν αυτά τα ονόµατα ερευνούν δήθεν για επι-
στηµονικούς σκοπούς; 

Και παρατηρούµε ότι συνεχίζει να υπονοµεύει τη σταθερότητα
ολόκληρης της περιοχής µε κραυγαλέες και απολύτως καταδι-
καστέες παραβιάσεις του Διεθνούς Δικαίου και, µάλιστα, εις
βάρος δύο κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ηµών και
της Κύπρου. Όµως, δεν έχουµε µόνο εµείς την προνοµία αυτή.
Η Λιβύη, η Συρία, το Ιράκ έχουν γίνει στόχοι της τουρκικής πα-
ραβατικότητας.

Θέλω, όµως, να ξεκαθαρίσουµε κάτι και είναι κρίσιµο να το πω
στην Εθνική Αντιπροσωπεία εν όψει του αυριανού Συµβουλίου
στο Βερολίνο. Η εµµονή στην πραγµατικότητα δεν δηµιουργεί
δίκαιο. 

Είναι προφανές δε ότι το διακύβευµα στην Ανατολική Μεσό-
γειο υπερβαίνει το όριο των διµερών διαφορών. Αφορά την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αφορά το ΝΑΤΟ, αφορά τον Οργανισµό
Ηνωµένων Εθνών. Παρεµπιπτόντως, θα ήθελα να ξέρετε ότι
αύριο το πρωί θα συναντήσω τον Γενικό Γραµµατέα Στόλτενµ-
περγκ στο Βερολίνο. Αφορά τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και αφορά την ενεργειακή ασφάλεια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αφορά την ασφάλεια της Μεσογείου.
Αφορά τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Αφορά, πέραν αυτών, τα µνη-
µεία της ανθρωπότητας, την προστασία και τον χαρακτήρα τους.
Αφορά την αξιοπιστία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτό και δεν
χωρούν διπλά σταθµά και διπλά στάνταρντ, γιατί η Ευρωπαϊκή
Ένωση πρέπει να εξακολουθήσει να πρεσβεύει προς πάσα κα-
τεύθυνση -και στις εξωτερικές της σχέσεις άρα, όπως κάνει και
στο εσωτερικό της- το στοιχείο που την καθιστά σήµερα το ελ-
κυστικότερο σηµείο του κόσµου, που την καθιστά το πιο φιλό-
δοξο και πιο φιλόξενο εγχείρηµα στην ιστορία της
ανθρωπότητος: τον απαρέγκλιτο σεβασµό στο κράτος δικαίου,
τον σεβασµό στους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου και τον σεβα-
σµό στις σχέσεις καλής γειτονίας µεταξύ των κρατών.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ευρωπαϊκό κεκτηµένο
δεν υπάρχει θείω δικαίω, όπως είχα τη χαρά να πω χθες στον
Γερµανό Υπουργό. Χρειάζεται υπεράσπιση. Χρειάζεται ρωµαλέα
υπεράσπιση απέναντι στις δυνάµεις του αυταρχισµού, της πα-
ρανοµίας, της οπισθοδρόµησης και της αλαζονείας. Χρειάζεται
υπεράσπιση είτε η πρόκληση προέρχεται από τη Λευκορωσία
είτε προέρχεται από την Τουρκία. Και η Ευρώπη οφείλει να είναι
έτοιµη και πρόθυµη να υπερασπιστεί τα σύνορά της, θαλάσσια
και χερσαία, γιατί αυτό είναι ισόποσο του να είναι έτοιµη να υπε-
ρασπιστεί την ιδεολογία της, ιδεολογία νοµιµότητας και ιδεολο-
γία ειρήνης. Πρέπει να είναι έτοιµη να υπερασπιστεί τις ιδέες της
µε όση, τουλάχιστον, θέρµη υποστηρίζει τα προϊόντα της, να
υπερασπιστεί τα ανθρώπινα δικαιώµατα, την ειρηνική επίλυση
των διαφορών, την ανεκτικότητα, την κατανόηση, τη µετριοπά-
θεια.

Και θα ήθελα να είµαι σαφής προς όλους, εντός και εκτός της
Αιθούσης. Χωρίς µεγαλοστοµίες, που δεν χαρακτηρίζουν την Ελ-
λάδα, χωρίς αλαζονεία, που δεν χαρακτηρίζει την Ελλάδα, χωρίς
απειλές, που δεν χρησιµοποιούµε εµείς στην Ελλάδα, θα ήθελα
να πω ότι θα υπερασπίσουµε εν ονόµατι του δικαίου την κυριαρ-
χία και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Αυτά είναι τα ευρωπαϊκά
σύνορα, η κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ευρώπης.
Είναι τελικά η ευρωπαϊκή ιδέα. Και αυτό γιατί δεν έχουµε την επι-
λογή τού άλλως πράττειν. Άλλωστε πολλοί µάς συνιστούν διά-
λογο.

Θέλω να είµαι ξεκάθαρος σε αυτό -ήταν και ο Πρωθυπουργός
προηγουµένως και χάρηκα διότι σε αυτή τη βάση δηµιουργήθηκε
µία συναίνεση στην Αίθουσα- ότι η Ελλάδα είναι και παραµένει
πάντοτε έτοιµη για διάλογο. Άλλωστε το 2016 ο διάλογος διε-
κόπη από την Τουρκία, όχι από την Ελλάδα. Όµως διάλογος δεν
νοείται υπό καθεστώς απειλών. Διάλογος δεν νοείται υπό καθε-
στώς προκλήσεων, όχι µόνο για την Ελλάδα, αλλά για οποιοδή-

ποτε κράτος σέβεται τον εαυτό του και ο βιασµός του δικαίου
δεν µπορεί να αποτελέσει βάση διαλόγου. Απαραίτητο στοιχείο
για τον διάλογο είναι ένας αξιόπιστος συνοµιλητής και ένα σαφές
πλαίσιο αναφοράς. Και εδώ το σαφές πλαίσιο αναφοράς είναι οι
κανόνες του Διεθνούς Δικαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγω: Οι συµφωνίες, που
συζητούνται σήµερα, συνιστούν στοιχεία από δω και πέρα ενί-
σχυσης του εθνικού οπλοστασίου. Αποτελούσαν, όπως γνωρί-
ζετε όλοι καλά, ζητούµενο για δεκαετίες, κύριο εθνικό στόχο. Ο
στόχος αυτός έχει επιτευχθεί. Οδηγούν, βεβαίως, στην παρά-
λογη οργή του εξ Ανατολών γείτονα. Όπως, όµως, είπα και στην
επιτροπή, στις δυσχερείς στιγµές που η τουρκική παραβατική
ύβρις δηµιουργεί για τη χώρα, το απαραίτητο στοιχείο του εθνι-
κού µας οπλοστασίου είναι η αδιασάλευτη εθνική µας οµοψυχία.
Αυτή θα επιφέρει -είµαι βέβαιος- τη νέµεση του δικαίου απέναντι
στην τουρκική ύβρι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα προκειµένου να πάρει τον
λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαριλίζα
Ξενογιαννακοπούλου. Να πω ότι έχουν ζητήσει τον λόγο όλοι οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και µεταξύ δύο Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων κατά πάγια τακτική θα παρεµβάλλεται και ένας συ-
νάδελφος Βουλευτής για να προχωράει και ο κατάλογος αναλό-
γως.

Ορίστε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο για έξι
λεπτά.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Επειδή έχει προηγηθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια
εξαντλητική συζήτηση και µάλιστα στο ανώτατο επίπεδο, των πο-
λιτικών Αρχηγών, θα προσπαθήσω να είµαι πάρα πολύ επιγραµ-
µατική, εστιάζοντας και σε κάποια σηµεία που ο αγαπητός κύριος
Υπουργός έθεσε, του οποίου τη µετριοπάθεια όλοι αναγνωρί-
ζουµε και φυσικά τις καλές προθέσεις. Δεν µπορώ, όµως, παρά
να σχολιάσω ορισµένα από τα ζητήµατα που έθεσε τώρα.

Πρώτα απ’ όλα µιλάµε -και µίλησε και ο Πρωθυπουργός και ο
κύριος Υπουργός- για εθνική οµοψυχία. Και µάλιστα ερώτησε µε
έκπληξη γιατί µιλάµε µε τόση επιµονή για εθνική στρατηγική.

Κύριε Υπουργέ, για να υπάρξει εθνική οµοψυχία πρέπει να
υπάρχουν τρεις παράγοντες: Πρέπει να υπάρχει ενηµέρωση και
διάλογος. Πρέπει να υπάρχει εθνική συνεννόηση, που να κατα-
λήγει σε µία ουσιαστική εθνική στρατηγική, η οποία δεν είναι
απλώς το να θέτουµε κάποιους στόχους, αλλά να έχει µία αρχή,
µέση και τέλος, να έχει πραγµατικά µια µακροπρόθεσµη στό-
χευση και πολύ περισσότερο να µπορεί πραγµατικά να αντανα-
κλά τις ανάγκες µιας περιόδου. Και φυσικά το τρίτο είναι να
υπάρχει η απόλυτη αλήθεια και ενηµέρωση του ελληνικού λαού. 

Όταν, λοιπόν, εµείς µιλάµε για εθνική στρατηγική, δεν µιλάµε
απλώς για επιµέρους ενέργειες και πρωτοβουλίες. Μιλάµε για
µία συντεταγµένη προσέγγιση όσον αφορά την εξωτερική µας
πολιτική, όσον αφορά τις συµµαχίες µας, µία πολυδιάστατη εξω-
τερική πολιτική, όσον αφορά τη στάση µας στο πλαίσιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Και επειδή εδώ εκφράσατε και την έκπληξή
σας γιατί επιµένουµε τόσο πολύ στο θέµα των κυρώσεων και αν
µάλιστα ερχόµαστε κατά κάποιον τρόπο να µην ερµηνεύσουµε
σωστά αυτά που ειπώθηκαν και από τον κ. Βαρβιτσιώτη, να είµα-
στε σαφείς: Εµείς από την πρώτη στιγµή αυτό που σας είπαµε -
και δυστυχώς έχουµε επαληθευτεί πολλές φορές- είναι ότι
έπρεπε τα ζητήµατα που αφορούν τη σχέση µε την Τουρκία να
τεθούν και στην ευρωπαϊκή τους διάσταση. Έπρεπε, δηλαδή, να
υπάρχει µία διπλή προσέγγιση όλους τους προηγούµενους
µήνες. Και εκεί υπήρχε άρνηση από την Κυβέρνηση. 

Ο κ. Βαρβιτσιώτης είχε πει από αυτό εδώ το Βήµα -και ήµασταν
όλοι και όλες παρόντες- ότι δεν είναι επιλογή µας να θέσουµε
θέµα κυρώσεων -και µιλούσαµε τότε και εν όψει των απειλών και
µετά το τουρκολιβυκό σύµφωνο και όλη αυτή την αλλαγή του σκη-
νικού που πλέον επηρέαζε άµεσα τα δικά µας κυριαρχικά δικαιώ-
µατα- και εµείς λέγαµε ότι οφείλουµε συντεταγµένα να ζητάµε στο
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τραπέζι της Ευρώπης τις κυρώσεις και ταυτόχρονα να θέτουµε
και µία θετική ατζέντα µιας νέας ευρωτουρκικής σχέσης, που πρέ-
πει πραγµατικά σε ευρωπαϊκό πλαίσιο να µπει, γιατί ξέρουµε πολύ
καλά ότι οι προηγούµενες ευρωπαϊκές συµφωνίες µε την Τουρκία
µε ευθύνη της ίδιας της Τουρκίας αυτή τη στιγµή είναι ανενεργές,
η οποία πραγµατικά να δηµιουργήσει αυτό το δίπολο των κυρώ-
σεων και των απειλών κυρώσεων από τη µια και από την άλλη να
υπάρχει µία προοπτική που να είναι θελκτική στα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει -κυρίως στα οικονοµικά- η Τουρκία αυτή την πε-
ρίοδο. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι το πλαίσιο. 

Ακούσαµε και τον κύριο Πρωθυπουργό να λέει προηγουµένως:
«Μα γιατί διαµαρτύρεστε; Έχουµε όλους τους συµµάχους µαζί
µας. Κάνουν δηλώσεις. Ακούσαµε τη δήλωση της κ. Μέρκελ όταν
συναντήθηκε µε τον κ. Μακρόν». 

Κύριε Υπουργέ, να ξέρετε -και εσείς το ξέρετε πάρα πολύ καλά
από την εµπειρία σας και φυσικά από τη συνεχή προσπάθεια που
καταβάλλετε, την οποία εµείς δεν έχουµε κανέναν λόγο να την
αµφισβητήσουµε- ότι το θέµα δεν είναι οι δηλώσεις. Το θέµα
είναι στα Ευρωπαϊκά Συµβούλια και στα Συµβούλια Υπουργών
Εξωτερικής Πολιτικής τι αποτυπώνεται τελικά στις αποφάσεις.
Και αυτό που εµείς θέτουµε ως ζήτηµα δεν είναι απλώς να πά-
ρουµε άλλη µία καλή δήλωση -η οποία µάλιστα δυστυχώς µε τον
τρόπο που εκφράστηκε και από τη Γερµανία το τελευταίο διά-
στηµα δεν είναι καν ίσων αποστάσεων- αλλά κυρίως να έχουµε
την αντίστοιχη καταγραφή στο κείµενο των αποφάσεων, που και
να αποδοκιµάζει τα συµπτώµατα και τη συµπεριφορά της παρα-
βατικότητας της Τουρκίας και φυσικά να θέτει και το θέµα των
κυρώσεων ως αποτέλεσµα αυτής της συµπεριφοράς. Όσον
αφορά την πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική και µάλιστα την
ανάγκη να υπάρχει κινητικότητα και ενεργητικότητα, εµείς σας
καλωσορίζουµε σε αυτή την άποψη, όπως και στη λογική των
προωθητικών συµβιβασµών της διπλωµατίας. Αυτή ήταν η δική
µας αντίληψη εξαρχής. 

Η αδράνεια, όµως, δυστυχώς και η συνεχής επίθεση και µάλι-
στα µε ανοίκειες φράσεις περί µειοδοσίας και όλα αυτά τα οποία
είχαµε ακούσει το προηγούµενο διάστηµα, δυστυχώς ήταν από
τη δική σας πλευρά. Εδώ βλέπετε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
σήµερα και την ακούσατε και διά στόµατος του Προέδρου µας,
του Αλέξη Τσίπρα, µε πόση ευθύνη έχουµε τοποθετηθεί σε όλα
τα θέµατα χωρίς χαρακτηρισµούς, λέγοντας ότι είναι πολύ θετικό
βήµα το θέµα της συµφωνίας µε την Ιταλία. 

Εµείς σας καλέσαµε, µάλιστα από την πρώτη στιγµή, από αυτό
εδώ το Βήµα ο Αλέξης Τσίπρας, όταν είχατε ανακοινώσει τη Συµ-
φωνία µε την Ιταλία να προχωρήσετε στην επέκταση της αιγιαλί-
τιδας ζώνης. Σε αυτά τα πράγµατα είµαστε εδώ, όταν υπάρχει ένα
θετικό βήµα και εµείς να βάλουµε πλάτη και να τα αναγνωρίσουµε.

Και επειδή η κ. Μπακογιάννη, µε τη µεγάλη της εµπειρία, ανα-
ρωτήθηκε: «Μα, καλά, µπορούσε να είχε γίνει η επέκταση της αι-
γιαλίτιδας ζώνης χωρίς να έχει γίνει η ΑΟΖ;» Δεν είναι καλύτερα; 

Εδώ, λοιπόν, αντιστρέφουµε αυτό το επιχείρηµα και λέµε ότι
τώρα υπάρχει έστω αυτή η µερική Συµφωνία µε την Αίγυπτο,
τώρα λοιπόν είναι η στιγµή, µε το δικό σας σκεπτικό, να προχω-
ρήσετε µε θάρρος και να θέσετε την προοπτική για να υπάρχει
και η αντίστοιχη επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης νοτίως και δυ-
τικά της Κρήτης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω.
Κλείνω, λοιπόν, µε το θέµα, γιατί πάµε στο «παρών», που ο

Αλέξης Τσίπρας εξέφρασε µε απόλυτο τρόπο, γιατί είναι µία πο-
λιτική στάση ευθύνης. Αλλά, κύριε Υπουργέ, µας µπερδέψατε
λίγο στην τοποθέτησή σας. Μας είπατε στην ουσία ότι δεν
υπήρχε µια µεθοδολογία στην απόφασή σας, ότι δεν τίθεται θέµα
επήρειας νησιών, ότι δεν υπάρχουν γραµµές βάσης, ότι υπάρχει
απλώς το αποτέλεσµα.

Εγώ δεν µπορώ να δεχθώ βέβαια ότι κάνατε µία διαπραγµά-
τευση χωρίς να έχετε µία στοιχειώδη µέθοδο. Αυτό που εγώ κα-
ταλαβαίνω από τη δήλωσή σας είναι ότι δεν θέλετε να
τοποθετηθείτε σε αυτή την κατεύθυνση. Και πολύ περισσότερο
δεν θέλετε να δεχθείτε αυτό που λέµε ότι εµείς αναγνωρίζουµε
-αν θέλετε- τη σηµασία του διεµβολισµού του τουρκολιβυκού

συµφώνου που επιτυγχάνετε. Μπορούµε να δεχθούµε τη µερική
συµφωνία και όπως είπε ευθαρσώς ο Αλέξης Τσίπρας και εµείς
είχαµε κινηθεί σε µία τέτοια κατεύθυνση, αλλά όχι να µας λέτε
ότι δεν υπάρχει θέµα γιατί είναι στο 27,5 και όχι στο 28 του µε-
σηµβρινού ή, επίσης, να µας λέτε ότι δεν υπήρχε µέθοδος και
δεν τίθεται θέµα πώς αυτά θα ερµηνευθούν στο µέλλον.

Γιατί εγώ έχω να σας πω πολύ απλά το εξής: Πρώτα απ’ όλα,
εµείς δεν θέλουµε να υπάρχει παρερµηνεία από την πλευρά της
Τουρκίας, αλλά αυτό θέλει µία συντεταγµένη εθνική πολιτική.
Όπως επίσης, τι θα γίνει αν στο µέλλον -το απευχόµαστε και δεν
θέλουµε να το πιστεύουµε- υπάρξει µία συµφωνία της Τουρκίας
µε την Αίγυπτο που απλώς θα χρειαστεί µία ενηµέρωση και δια-
βούλευση, πέραν του 28ου µεσηµβρινού; Άρα, λοιπόν, θα έλεγα
ότι εδώ ακριβώς η τοποθέτησή σας ενισχύει το δικό µας αίτηµα.
Και κλείνω λέγοντας -και το λέω πολύ καλοπροαίρετα σε µία
στιγµή που είµαστε υπεύθυνοι και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία είναι µία υπεύθυνη πατριωτική δύναµη και το αποδείξαµε
και σήµερα µε τον τρόπο που τοποθετούµαστε- όχι να µας λέτε
ότι δεν υπάρχει θέµα µεθοδολογίας και εµπειρίας, αλλά να γίνει
ένα συµβούλιο Αρχηγών των πολιτικών κοµµάτων και εάν υπάρ-
χουν θέµατα που δεν µπορείτε εδώ να τα θέσετε δηµόσια, εκεί
είναι το µέρος που πρέπει να τεθούν αναλυτικά και η µέθοδος
και η επήρεια και τα αποτελέσµατα και πώς στο µέλλον αυτό κα-
τοχυρώνει ή υπάρχουν κίνδυνοι που πρέπει να αποφύγουµε.
Γιατί πάνω απ’ όλα µέσα από την εθνική συνεννόηση για τη στρα-
τηγική, µπορεί να υπάρχει η οµοψυχία και πάνω από όλα το
εθνικό αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε που ξαναπαίρνω τον λόγο,
καταλαβαίνω ότι είναι και κοπιώδης η διαδικασία και µακρά, αλλά
υπάρχουν θέµατα που πρέπει να υπάρχουν στα Πρακτικά, γι’
αυτό εγείροµαι πάλι.

Κυρία Ξενογιαννακοπούλου, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Επ’
αυτού δεν θέλω να υπάρχει αµφισβήτηση. Σας το λέω και εγώ,
εκτιµώ το ύφος σας και το ήθος σας και τον τόνο σας απολύτως,
αλλά δεν αφορά δικό µου περιουσιακό στοιχείο για να έχω την
ελευθερία διάθεσής του. 

Η απάντηση της Κυβέρνησης, η απάντηση του νοµοθέτη, η
οποία παρακαλώ να καταγραφεί στα Πρακτικά, είναι ότι δεν υφί-
σταται µέθοδος. Δεν υφίσταται µαθηµατική µέθοδος η οποία
αποδίδει αυτή τη γραµµή. Είναι η συνάντηση της βουλήσεως δύο
κυριάρχων κρατών. Σας παρακαλώ να µην το αµφισβητήσετε
αυτό. Δεν θέλετε να δηµιουργήσετε ζηµιά στον τόπο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου
να σας κάνω µία ερώτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Παρακαλώ, τα πάντα επιτρέπονται. Ερωτήστε εάν το επιτρέπει
ο Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κα-
τρούγκαλε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Μου επιτρέπει ο Υπουργός.
Άρα, για να καταλάβω ακριβώς τι λέτε, επιβεβαιώνετε την κριτική
που ασκήσαµε ότι δεν εφαρµόστηκε ο κανόνας της µέσης γραµ-
µής και της ίσης απόστασης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Με συγχωρείτε. Όχι, δεν επιβεβαιώνουµε την κριτική που ασκή-
σατε, διότι στην πραγµατικότητα διά των ερωτηµάτων προσπα-
θήσατε να οδηγήσετε την Κυβέρνηση να δεχθεί αποδοχή
κάποιας αόριστης αρχής αναλογικότητας, το οποίο δεν ισχύει.

Επαναλαµβάνω και επ’ αυτού έχω τη βεβαιότητα της αυθεν-
τίας της συµβουλής, την οποία έχουµε δεχθεί κατά τη διαδικασία
ότι δικαιούνται τα κράτη απολύτως µε κυρίαρχη βούληση να επι-
λύουν τις διαφορές τους επί των θαλασσίων εκτάσεων µη υπο-
χρεούµενα να καταθέσουν, να επεξηγήσουν ή να δηµιουργήσουν
µαθηµατικούς υπολογισµούς ή άλλους υπολογισµούς επεξήγη-
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σης του αποτελέσµατος.
Κατά τούτο λοιπόν, η Ελληνική Δηµοκρατία και η Αίγυπτος

απεφάνθησαν µε τον τρόπο αυτό. Το γεγονός δε ότι είναι µερική
οριοθέτηση δεν επιτρέπει -και σας το είπα µε το παράδειγµα του
Ιονίου- ούτε συναγωγή οιουδήποτε συµπεράσµατος όσον αφορά
την επήρεια ή κάτι άλλο. Εάν θέλατε δε να δείτε κάτι το οποίο
ενισχύει τη δυνατότητα της ελληνικής πλευράς να πει ότι στη συ-
νέχεια το 45 - 55 θα µπορούσε να αναστραφεί και να είναι 55 -
45, δείτε πόσες λίγες ακτές αντίκεινται στις ευρωπαϊκές. Διότι
και αυτό το οποίο ελέχθη προηγουµένως περί παραλείψεως της
Ρόδου συνιστά και αυτό σφάλµα. Η Ρόδος επί τούτω παρελήφθη,
για να µην είναι µόνο το σύνολο των ακτών, για το µέλλον, του
συγκροτήµατος του Καστελόριζου.

Και το 27,59, το οποίο αντιµετωπίστηκε ως κάτι το ελαφρύ,
έχει τεράστια σηµασία. Διότι το 28 αποτελεί κατάληξη τουρκικού
οικοπέδου που η Ελλάδα δεν έχει κανέναν λόγο να αναγνωρίζει
την ύπαρξή του και να σταµατήσει στο 28 και γι’ αυτό επέλεξε
κυρίαρχα, µαζί µε την Αίγυπτο, επίσης κυρίαρχα, να σταµατή-
σουν στο 27,59.

Δεν διεκδικώ µεγαλύτερη εθνικοφροσύνη οιουδήποτε άλλου
ή πλέον πατριωτισµό και είµαι σίγουρος ότι όλοι κινούµεθα από
τα ευγενέστερα κίνητρα. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να µην
κατευθύνουµε τη συζήτηση σε µία προσπάθεια εξεύρεσης λε-
πτοµερειών ερµηνείας µίας συµφωνίας που εάν εκρίνετο κρίσιµο
θα τις εµπεριείχε. Σας διαβεβαιώ ότι και το τελευταίο κόµµα
αυτής της συµφωνίας έχει γίνει αντικείµενο αναλυτικής εξέτασης
και ανάλυσης. Άρα γι’ αυτό είναι έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Ξενο-
γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετε µου
ακόµα µία ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατρούγκαλε,
όχι. Είναι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, η κ. Ξενογιαννακο-
πούλου, από την οποία και προήλθε η απάντηση του κυρίου
Υπουργού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Θέλω µία διευκρίνιση. Ακούστε,
δεν ρωτάω για…

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ας θέσει ένα ερώτηµα,
κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κατρούγκαλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρ’ όλα αυτά κάντε
µία ερώτηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Η ερώτησή µου είναι συνέχεια
της προηγούµενης. Εάν χωρίς µέθοδο έγινε η οριοθέτηση της
συµφωνίας αυτής, τότε και στη διαπραγµάτευση µε την Τουρκία
προτίθεσθε να προχωρήσετε χωρίς µέθοδο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό. 
Θέλετε κάτι, να πείτε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου; Και µετά ο

κύριος Υπουργός να κλείσει την παρέµβαση αυτή.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κατ’

αρχάς ξέρετε ότι σας εκτιµώ και δεν ήθελα σε καµµία περίπτωση
να προβοκάρω τη συζήτηση. Οφείλω να πω όµως ότι η τοποθέ-
τησή σας µας προκάλεσε µε την έννοια ότι ξέρετε πως από την
επιτροπή έχουµε θέσει, όχι µόνο εµείς, αλλά και τα περισσότερα
κόµµατα, την ανάγκη να αποσαφηνιστεί η µέθοδος, η λογική, µε
την έννοια ότι ξέραµε πως υπήρχε έως τώρα η αντίληψη της πλή-
ρους επήρειας των νησιών, αυτό που είπε και ο Αλέξης Τσίπρας,
το περίφηµο «δόγµα Μολυβιάτη» και της µέσης γραµµής. Εµείς
δεν είµαστε εδώ να προδικάσουµε και να κάνουµε δίκη προθέ-
σεων. Αυτό που λέµε είναι «εξηγήστε µας».

Επίσης, η δυσκολία που ενδεχοµένως έχετε να πείτε κάποια
πράγµατα, ενισχύει την ανάγκη του Συµβουλίου Πολιτικών Αρ-
χηγών, γιατί ακριβώς εδώ ζούµε σε ένα περιβάλλον ιδιαίτερα δύ-
σκολο συνεχώς και γεωπολιτικά, που γίνεται όλο και πιο
επικίνδυνο και δύσκολο. Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε, αυτή τη
στιγµή, έτσι ελαφρά τη καρδία να πούµε: «Δεν υπήρχε µέθοδος.
Δεν υπήρχαν κάποιες αρχές διαπραγµάτευσης, ενώ υπήρχαν
στους προηγούµενους γύρους», όπως γνωρίζετε πολύ καλά και
που σε έναν βαθµό είχαν προχωρήσει τα πράγµατα. 

Και αυτό που λέµε είναι ένα εύλογο ερώτηµα. Το είπε και ο ει-
σηγητής µας κ. Κατρούγκαλος. Εάν δεν υπάρχει µεν µέθοδος,
αυτό µας ανησυχεί, γιατί σηµαίνει πώς βαδίζουµε στα υπόλοιπα

θέµατα. Εάν πάλι υπάρχει µία µέθοδος που δεν αποσαφηνίζεται
και αυτό είναι ένα ζήτηµα γιατί δεν ξέρουµε τι επήρεια θα έχει
στο µέλλον. Τελείως καλοπροαίρετα τα θέτουµε. Δεν θέλω να
συνεχίσω άλλο την κουβέντα. Αλλά εάν θέλετε, η συζήτηση που
κάνουµε και ο διάλογος ενισχύει τη λογική ότι ενώ θεωρούµε θε-
τικό όσον αφορά τον διεµβολισµό του τουρκολιβικού συµφώνου,
έχουµε έντονες επιφυλάξεις και ερωτήµατα να πω, για να µη σας
κάνω δίκη προθέσεων, τα οποία µας οδηγούν να µην µπορούµε
να υπερψηφίσουµε και να µένουµε στη θέση του «παρών» µέχρι
έως ότου κληθούµε σε ένα Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών, να
καταλάβουµε και να συνεισφέρουµε σε µία επικαιροποιηµένη
εθνική στρατηγική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Δεν θα επεκταθώ στο «παρών». Ελέχθη ό,τι ελέχθη από τον Πρω-
θυπουργό.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι, αν και στην Ιταλία και στην
Αίγυπτο είχαµε προσεγγίσει τα πράγµατα µε τον ίδιο τρόπο που
επί µισό αιώνα τα προσέγγιζε η χώρα, απλώς δεν θα είχαµε κα-
ταλήξει πουθενά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Σωστά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Παραδείγµατος χάριν, να πάρω το πιο ανώδυνο της Ιταλίας. Δεν
είχε παρατηρηθεί ότι τα αλιευτικά δικαιώµατα εντάσσονται στο
ευρωπαϊκό πλαίσιο και κατά συνέπεια δεν υπήρχε κανένας λόγος
να είναι µέσα στην ίδια συµφωνία, κάτι που ορθώς ηρνείτο η ελ-
ληνική πλευρά επί µακρά σειρά ετών, χωρίς να παρατηρήσει
όµως αυτό που σας λέω. Ηρνείτο να µπει κάτι µέσα στη συµφω-
νία, το οποίο δεν έπρεπε να είναι σε αυτή τη συµφωνία, γιατί
αφορούσε το ευρωπαϊκό πλαίσιο δικαίου και όχι τη διµερή σχέση
µε την Ιταλία. Και αυτό για πρώτη φορά παρατηρήθηκε τώρα. 

Δεν µε εντυπωσιάζει αυτό που λέτε, ότι πάντα πηγαίναµε µε
µια µέθοδο και τώρα πάµε µε µια διαφορετική µέθοδο. Αν πηγαί-
ναµε µε τον ίδιο τρόπο που πηγαίναµε πάντα, θα καταλήγαµε στο
ίδιο αποτέλεσµα  που καταλήγαµε πάντα, στο να µην υπάρξει
συµφωνία. Το γεγονός ότι υπάρχει συµφωνία οφείλεται στο ότι
πήγαµε µε διαφορετικό τρόπο. Σας διαβεβαιώ ότι ο διαφορετικός
τρόπος δεν υποθηκεύει το εθνικό συµφέρον. Ακριβώς γι’ αυτό
επαναλαµβάνω και δεν θα πάψω να επαναλαµβάνω τα περί µη
µεθόδου. 

Από εκεί και πέρα, επανειληµµένως έχω πει και είµαι στη διά-
θεση οιουδήποτε και κόµµατος και συναδέλφου για οποιεσδή-
ποτε εξηγήσεις γνωρίζω και µπορώ να παράσχω. Προς θεού, δεν
χειρίζοµαι θέµατα της οικογενείας µου και η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη και ο Πρωθυπουργός δεν έχουν ιδιοκτησιακή αντίληψη για
το κράτος. Την εντολή που έχω και εκτελώ είναι να δίνω εξηγή-
σεις στα κόµµατα και το κάνω συνεχώς και µε συνέπεια και συ-
νέχεια και είναι και κάτι το οποίο συνιστά υποχρέωσή µου. 

Όσον αφορά δε -και καταλήγω σ’ αυτό- την ερώτηση του κ.
Κατρούγκαλου, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, η απάντηση είναι ότι
κατ’ αρχάς απέχουµε πάρα πολύ από την έναρξη οποιασδήποτε
διαπραγµάτευσης µε την Τουρκία. Αυτό είναι το πρώτο σαφές.
Όµως, εξαρτάται από το πλαίσιο που η Τουρκία, όποτε και αν θε-
λήσει να εµφανιστεί ενώπιόν µας, η ίδια θα προτείνει. Εµείς θα
προτείνουµε το πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου και του Δικαίου της
Θάλασσας µε ό,τι αυτό περιέχει. Αυτό είναι το πλαίσιο µε το
οποίο εµείς θα κινηθούµε, για να µιλήσουµε µε την Τουρκία. Αν
η Τουρκία έχει να µας πει κάτι διαφορετικό, θα το ακούσουµε.
Εάν, όµως, είναι εκτός του πλαισίου του Διεθνούς Δικαίου και
του Δικαίου της Θάλασσας, φοβούµαι ότι αυτή η διαπραγµά-
τευση δεν πρόκειται να µακροηµερεύσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας από την Ελληνική Λύση
για επτά λεπτά. Είπαµε ότι µεταξύ δύο Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων θα παρεµβάλλεται και ένας συνάδελφος Βουλευτής, για
να προχωράει ο κατάλογος. 

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ. 
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Ειπώθηκαν πάρα πολλά σήµερα. Και πραγµατικά, µετά την πολύ
έντονη συγκινησιακή και φορτισµένη οµιλία του Προέδρου της Ελ-
ληνικής Λύσης -γιατί είπα και το πρωί και θα το επαναλάβω και
τώρα ότι έχει αφιερώσει ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι του πολιτικού
του βίου πάνω στο κοµµάτι αυτό που λέγεται ΑΟΖ και νοµίζω ότι
σήµερα είπε πάρα πολύ ενδιαφέροντα πράγµατα- λίγα µένουν, για
να σχολιάσει κανείς πλέον. Σχεδόν βράδιασε. 

Θέλω να κάνω ένα σχόλιο σε αυτά που είπε ο Υπουργός Εξω-
τερικών ο κ. Δένδιας. Θα µείνω, όµως, στο κοµµάτι των κυρώσεων.
Θα ξεκινήσω λίγο µε αυτό.

Το θέµα των κυρώσεων για την Τουρκία το παρουσίασε ο κύ-
ριος Υπουργός ότι δεν το έχουµε σαν όπλο στη φαρέτρα µας. Δη-
λαδή, να µην έχουµε την ψευδαίσθηση εµείς οι υπόλοιποι που
επικαλούµαστε και πολλές φορές λέµε «γιατί δεν προχωράµε σε
κυρώσεις κατά της Τουρκίας µε όλα αυτά που κάνει;». Είπε, λοι-
πόν, ο Υπουργός ότι δεν το έχουµε µπροστά µας σαν µέτρο και
δεν το χρησιµοποιούµε. Απλά, δεν µας προσφέρεται αυτή η επι-
λογή, είπε χαρακτηριστικά. 

Θέλω να πω, λοιπόν, στον Υπουργό και στους Υπουργούς Εξω-
τερικών που είναι εδώ σήµερα και στην Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας ότι αυτό ακριβώς είναι το θέµα. Εκεί ακριβώς
εστιάζουµε εµείς και λέµε ότι είµαστε µόνοι µας. Γιατί κανείς δεν
πρόκειται να επιβάλει κυρώσεις στους Τούρκους. Όσο και αν
ασφυκτιά η Τουρκία, όπως είπε πριν από λίγη ώρα η πρώην
Υπουργός Εξωτερικών, η κ. Μπακογιάννη, η οποία είπε ότι µια επι-
κίνδυνη κατάσταση, η Τουρκία ασφυκτιά και είναι έτοιµη να ξε-
σπάσει κ.λπ., δεν πρόκειται κανείς να την πειράξει. Η Τουρκία
ασφυκτιά, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά την Τουρ-
κία την χαϊδεύουν όλοι, όλοι όσοι προσπαθούµε εµείς από αυτούς
να πάρουµε µέτρα ή αντίµετρα ή κυρώσεις κατά της Τουρκίας.

Θα συνεχίζω λίγο µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Ήµα-
σταν βέβαιοι, όταν πήραµε την απόφαση ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα να προχωρήσουµε στη διαδικασία αυτή, ότι δεν επρόκειτο
κανένα κόµµα να την υπερψηφίσει. Ας µη γελιόµαστε. Να είµαστε
ειλικρινείς µεταξύ µας. Ήµασταν βέβαιοι για τη στάση των κοµµά-
των. Εσείς απορρίψαµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας.
Θέλω, όµως, απλά να έχετε στο µυαλό σας το εξής, ότι οι Έλληνες
πολίτες αυτή την ένσταση αντισυνταγµατικότητας δεν πρόκειται
να την απορρίψουν και όταν δουν και µάθει πραγµατικά η Ελλη-
νίδα και ο Έλληνας τι περιλαµβάνει αυτή η συµφωνία και την βλέ-
πουν να εφαρµόζεται πλέον στην καθηµερινότητα, τότε να ξέρετε
ότι θα είστε υπόλογοι στον ελληνικό λαό. Γιατί σήµερα µε αυτό
που πετυχαίνετε και ψηφίζετε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, στην
Εθνική Αντιπροσωπεία είναι οι νέες «Πρέσπες». Ό,τι έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε τις Πρέσπες, πετυχαίνετε σήµερα εσείς µε αυτή τη συµ-
φωνία. Και είπα για τις Πρέσπες, οι οποίες «φορέθηκαν» πολύ
σήµερα και πολύ τις θυµήθηκαν και πολύ συζητήθηκαν. Αλλά να
ξέρετε ότι εσείς την απορρίψατε την ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας, αλλά ο ελληνικός λαός δεν θα την απορρίψει. 

Δυο-τρία πράγµατα σε αυτά που αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός
κ. Μητσοτάκης. Έδωσε συγχαρητήρια στους Υπουργούς. Δεν εί-
παµε ότι δεν δούλεψαν οι άνθρωποι, αλλά πραγµατικά µε δυσκο-
λία µπορούµε να δεχτούµε συγχαρητήρια για το αποτέλεσµα της
δουλειάς αυτής. Είπε ότι τα νησιά µε τη συµφωνία αυτή -και χει-
ροκρότησε η πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας- αποκτούν ΑΟΖ. Και
χειροκρότησαν όλοι. Αλίµονο αν δεν αποκτούν τα ελληνικά νησιά
ΑΟΖ! Το θέµα είναι ότι αποκτούν µειωµένη ΑΟΖ και αυτό πρέπει
να δουν και εκεί που είναι που φωνάζουµε εµείς. 

Και, φυσικά, έπαιξε πάρα πολλές φορές σήµερα και θέλω να
µείνουµε λίγο στο κοµµάτι της Χάγης, µίας λύσης, η οποία προ-
τεινόταν πριν από καιρό ως µία απευκταία λύση, ως η τελευταία
λύση, ως «καλύτερα να µην µπλέξουµε εκεί». Εµείς είµαστε κά-
θετα αντίθετοι στην περίπτωση της Χάγης. Πλέον η Χάγη, όσο
προχωράει το σκηνικό όλο, προχωράνε οι µέρες, οι µήνες, οι εβδο-
µάδες, οι διαπραγµατεύσεις, έρχονται οι διάφορες συµφωνίες,
φαντάζει για όλους εσάς η µοναδική λύση. Την πρότεινε η κ. Μπα-
κογιάννη. Είπε ότι είναι η µόνη λύση, να πάµε στη Χάγη. Είπε ο κ.
Μητσοτάκης ότι δεν είναι εύπεπτη για τον ελληνικό λαό, αλλά
σιγά-σιγά εµείς πήραµε το ρίσκο και το προτείνουµε. Και, φυσικά,
θα το καταπιεί κάποια στιγµή ο ελληνικός λαός. 

Ακούστε λίγο, για να µη γελιόµαστε. Τι είναι η Χάγη; Η Χάγη

είναι µια παγίδα που στήνει η Τουρκία. Αυτό είναι η Χάγη. Είναι µια
παγίδα που στήνει η Τουρκία και µε την οποία θα τεθούν προς
κρίση -εκεί θα τεθούν προς κρίση- ελληνικά κυριαρχικά δικαιώ-
µατα, ενώ η Ελλάδα δεν διεκδικεί τίποτα από την Τουρκία. Διεκδι-
κούν οι Τούρκοι. Εµείς δεν διεκδικούµε τίποτα! Κι όµως, θα πάµε
να κάτσουµε στη Χάγη. 

Η Χάγη, λοιπόν, είναι ο δούρειος ίππος, για να µπορέσει η Τουρ-
κία να επιβάλει τα δικά της «θέλω» στο Αιγαίο και τη Μεσόγειο.
Είναι σαν να λέµε ότι έχουµε µια περιουσία δικιά µας -ένα παρά-
δειγµα που έχει αναφέρει ο Πρόεδρός µας πάρα πολλές φορές-
είναι στο όνοµά µας και πάµε να συζητήσουµε αν αυτή είναι δική
µας ή δεν είναι! Δηλαδή, είναι απίστευτα αυτά που συµβαίνουν! 

Τι να ζητήσουµε στη Χάγη; Τι θα πούµε στη Χάγη και µε τι όρους
θα πάµε να µιλήσουµε στη Χάγη; Αν το Αιγαίο είναι ελληνικό; Δη-
λαδή, εκεί θα καταλήξουµε; Θα πάµε να κουβεντιάσουµε αν το Αι-
γαίο είναι ελληνικό, αν τα νησιά είναι ελληνικά, αν σύµφωνα µε το
Διεθνές Δίκαιο, το οποίο επικαλεστήκατε σήµερα πάρα πολλές
φορές και την ΑΟΖ, δικαιούται η Ελλάδα να κάνει γεωτρήσεις, αν
η Ελλάδα δικαιούται να κάνει εξορύξεις και έρευνα στον υποθα-
λάσσιο χώρο της; Αυτά θα πάµε να συζητήσουµε στη Χάγη; Εµείς
είµαστε κάθετα αντίθετοι και δεν συµφωνούµε σε καµµία περί-
πτωση µε µια τέτοια επιλογή. 

Και κλείνω µε ένα κοµµάτι της συµφωνίας, στο οποίο αναφέρ-
θηκε και το πρωί και έκανε ιδιαίτερη αναφορά και ανάλυση ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης, το κοµµάτι της Λεκάνης του
Ηροδότου. Γιατί αυτά πρέπει να ακούει ο κόσµος και να καταλα-
βαίνει τι υπογράφεται σήµερα εδώ. Μόνο το ένα τρίτο της Λεκά-
νης του Ηροδότου, που µας αντιστοιχεί βάσει του Διεθνούς
Δικαίου -το οποίο παραχωρήσαµε, όπως είπαµε, κατά 75% στους
Αιγυπτίους- αποτιµάται περίπου τριακόσια µε τετρακόσια δισεκα-
τοµµύρια δολάρια, σύµφωνα όχι µε την Ελληνική Λύση αλλά σύµ-
φωνα µε το Κέντρο Γεωλογικών Ερευνών της Αµερικής. Τριακόσια
µε τετρακόσια δισεκατοµµύρια δολάρια! Το ΖΟΡ, που η «ΕΝΙ» εκ-
µεταλλεύεται για λογαριασµό των Αιγυπτίων, είναι το µεγαλύτερο
κοίτασµα της Μεσογείου και εικοστό στον κόσµο, µε τη συνολική
αξία να εκτιµάται γύρω στα διακόσια δισεκατοµµύρια, την ώρα
που το ένα τρίτο της Λεκάνης του Ηροδότου κρύβει µέσα τετρα-
κόσια δισεκατοµµύρια δολάρια. 

Αυτά τα γνωρίζει η πολιτεία από το 2012. Κανείς, όµως, δεν
έκανε τίποτα. Τα γνώριζε τα γνωρίζει η ελληνική πολιτεία από το
2012, όταν ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης τα έλεγε, έβγαιναν
µεγαλοστελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και τον χαρακτήριζαν έµ-
πορο ελπίδας.

Ο Βελόπουλος µιλούσε για όλα, µε βάση επιστηµονικά στοιχεία
και µε βάση µελέτες Ελλήνων και ξένων επιστηµόνων.

Δυστυχώς -και κλείνω- οι συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυ-
πτο είναι εθνικά επιζήµιες, µιας και υποθηκεύουν νοµικά την ανε-
ξάρτητη οικονοµική ζώνη όλων των νήσων και φυσικά του
Καστελόριζου που είναι ο διακαής πόθος των Τούρκων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω τώρα στο
Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Ανδρέα Λοβέρδο να πάρει τον λόγο για έξι λεπτά.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά από την κορύ-

φωση της συζήτησης µε πρωτολογίες και δευτερολογίες των πο-
λιτικών Αρχηγών, είναι λίγο περιορισµένη η δική µας παρέµβαση.
Ωστόσο, έχουν τεθεί ορισµένα θέµατα στην πορεία του διαλόγου
αυτές τις δύο ηµέρες -Δευτέρα στην Επιτροπή Εξωτερικών και
Άµυνας και σήµερα στην Ολοµέλεια- έχουν προκύψει θέµατα που
καλό θα είναι να τα σχολιάσουµε ο καθένας από την πλευρά του.

Είµαι ένας από αυτούς που τη Δευτέρα µίλησα για έλλειψη
στρατηγικής και είπα ότι επειδή πολλοί θέτουν το ερώτηµα: «Πες
µας τι είναι στρατηγική, για να δούµε εάν υπάρχει έλλειψη ή επάρ-
κεια;», είπα ότι στρατηγική είναι να ξέρεις ποιο είναι το επόµενο
σου βήµα. Τουλάχιστον είναι αυτό.

Η πρώην Υπουργός Εξωτερικών από την πλευρά της Νέας Δη-
µοκρατίας τη Δευτέρα είπε ότι η στρατηγική µας είναι, εν προκει-
µένω, η επίτευξη διµερών συµφωνιών µε όλα τα κράτη της
περιοχής, από την Αλβανία και προχώρησε. Όταν έφτασε στην
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Τουρκία, είπε «η Τουρκία είναι ένα άλλο θέµα». Το πρόβληµα της
ελληνικής εξωτερικής πολιτικής είναι η Τουρκία, δεν είναι να επι-
τύχει µια καλή συµφωνία µε την Ιταλία. Αυτό δεν απαιτεί εθνική
στρατηγική. Απαιτείται εθνική στρατηγική απέναντι στην Τουρκία,
που είναι το βασικό πρόβληµα στην εξωτερική µας πολιτική. Δεν
είναι βέβαια το µόνο, αλλά είναι το βασικό.

Είπα, θέλω όµως να το ξαναφέρω στη σηµερινή συζήτηση, γιατί
µίλησε και ο Υπουργός των Εξωτερικών σήµερα επ’ αυτού, να το
φέρω στη σωστή του διάσταση. Κύριε Υπουργέ, δέχτηκα ότι η Ελ-
λάδα αυτή τη στιγµή, στη φάση αυτής της κρίσης των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων, προσπαθεί να τις µετατρέψει σε
ευρωτουρκικές τις προβληµατικές σχέσεις και την κρίση. Υπερέχει
εδώ η Ελλάδα διπλωµατικά. Υπερέχει. Οι δηλώσεις από την
πλευρά των Ηνωµένων Πολιτειών επίσης είναι πολύ θετικές. Από
την άλλη, η Τουρκία µε έξυπνο τρόπο εδώ και δεκαέξι ηµέρες, σή-
µερα έχει «µαρκάρει» -όπως λέµε- µία περιοχή του πεδίου των κυ-
ριαρχικών µας δικαιωµάτων. Εµείς λέµε: «Όχι, είναι τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα εδώ που είστε εσείς». Εκείνοι, όµως, είναι παρόν-
τες δέκατη έκτη ηµέρα.

Η µέτρηση της επιτυχίας της διπλωµατικής µας εξωστρέφειας
και της πολιτικής µας στο πεδίο αυτό είναι να οδηγηθεί η Τουρκία
σε αναδίπλωση. Οδηγήθηκε; Δεν οδηγήθηκε. Άρα στο τέλος
αυτής της περιόδου, µε τη λήξη της τουρκικής NAVTEX, θα πρέπει
να γίνει αποτίµηση. Έχουµε ζήσει πώς «γκριζάρουν» περιοχές. Δεν
έχουµε δεχθεί εµείς το «γκριζάρισµα», αλλά έχουµε µεγάλη εµπει-
ρία από τη δική τους στρατηγική και τον απώτερο στόχο τους. 

Λέµε εµείς: Η στρατηγική µας είναι συγκεκριµένη. Εδώ πώς
είναι συγκεκριµένη; Πώς εκδηλώνεται; Τι περιλαµβάνει και τι δεν
περιλαµβάνει; Με συγχωρείτε πολύ, αλλά η έλλειψη στρατηγικής
είναι εµφανής, όπως επίσης καθίσταται και εµφανές αυτή τη
στιγµή, µετά από τόσες ηµέρες, δεκαέξι ηµέρες παραβίασης των
κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, µετά από αυτές τις δεκαέξι ηµέ-
ρες είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση κάτι αρνείται να κάνει. Αρ-
νούµενη, όµως, να κάνει κάτι που οι περιστάσεις απαιτούν,
συµβάλλει µε τον τρόπο της στην αποδοχή τετελεσµένων.

Εµείς το επαναλαµβάνουµε ότι δεν υπάρχει στρατηγική και
επισηµαίνουµε την έλλειψη της συνεννόησης των πολιτικών κοµ-
µάτων. Η ενηµέρωση δεν είναι συνεννόηση. Η ενηµέρωση είναι
καλή ως ενηµέρωση. Τίποτε περισσότερο.

Να προσθέσω πάλι, στην Ολοµέλεια απευθυνόµενος, ότι είναι
λάθος να υπερεκτιµάτε η Τουρκία. Η Ελλάδα είναι µια χώρα που
κινείται, όλες τις δεκαετίες που θυµάµαι την εξωτερική µας πο-
λιτική, στο πλαίσιο της διεθνούς νοµιµότητας. Η χώρα µας σε
σχέση µε το Δίκαιο της θάλασσας υπερέχει, τα έχει κάνει όλα. Η
χώρα µας δεν έχει παραβιάσει τα σύνορα της Τουρκίας, ποτέ δεν
έχει προκαλέσει την Τουρκία. Κινείται στο πλαίσιο του Διεθνούς
Δικαίου. Επιθετικές ενέργειες εναντίον της Τουρκίας δεν έχει
κάνει. Η προστασία της µουσουλµανικής µειονότητας είναι πολύ
σοβαρή και όταν παραβιάζεται κάποιο δικαίωµα των συµπολιτών
µας εκεί, πολλά κόµµατα σπεύδουµε να υπερασπιστούµε τους
συµπολίτες µας. Αντίθετα, η χριστιανική µειονότητα στην Κων-
σταντινούπολη έχει εξαφανιστεί. Δεν έχουµε παραβιάσει ποτέ
απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τις γράφουν στα παλιά τους τα παπούτσια όλες και ειδικά τις
πολιτικές των κυρώσεων. Δεν είναι φράση Κυβερνητικού Εκπρο-
σώπου αυτό που είπε ο κ. Πέτσας ότι θα «δαγκώσουν» οι κυρώ-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης εναντίον της Τουρκίας. Συγγνώµη,
έχουµε και πρόσφατη εµπειρία. Είναι φράση που δείχνει ότι δεν
έχουµε υπ’ όψιν µας περί τίνος ακριβώς πρόκειται.

Όλα αυτά τα οποία εµείς δεν έχουµε κάνει, κύριε Πρόεδρε, τα
έχει κάνει η Τουρκία. Όλα! Από την έλλειψη σεβασµού στο Διε-
θνές Δίκαιο, από την παραβίαση των συνόρων -πρόσφατος ο
Έβρος- από την περιφρόνηση των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των κυρώσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακόµη, η πρόσληψη της ελληνοαιγυπτιακής συµφωνίας έλεγα
τη Δευτέρα από την Τουρκία ήταν απόδειξη ότι έχουν πολλά προ-
βλήµατα κατανόησης του περιβάλλοντος κόσµου. Το πρακτορείο
ειδήσεων «Αναντολού» υιοθετεί τις απόψεις Κοτζιά και ο Τσαβού-
σογλου, βγαίνει ακριβώς απέναντι. Ο ένας λέει ότι η Ελλάδα τα

έδωσε όλα. Ο άλλος λέει ότι η Αίγυπτος τα έδωσε όλα. Το πρό-
βληµα των διχογνωµιών αυτών το έλυσε ο Ερντογάν µε τις δύο
NAVTEX.

Δεν πρέπει να υπερεκτιµούµε τη χώρα αυτή και δεν πρέπει και
να υποτιµούµε το γεγονός ότι η οικονοµική κρίση που περνάει
είναι πέρα από αυτά που διαβάζουµε στις οικονοµικές εφηµερί-
δες. Είναι οικονοµική κρίση πολύ σοβαρή, που ίσως µετατρέψει
τη χώρα αυτή σε µια χώρα ξυλοπόδαρη. Συνεπώς είναι λάθος να
µιλάµε για αυτούς σαν να είναι µία χώρα η οποία θριαµβεύει σε
όλα τα επίπεδα. Αφήστε που οι περίφηµες πολιτικές Νταβούτο-
γλου, όταν είχε στρατευτεί στο πλευρό του Ερντογάν, πριν από
πολλά χρόνια για την κυριαρχία στον µουσουλµανικό κόσµο -το
είπα και τη Δευτέρα, δεν έχω χρόνο να το αναπτύξω- έχουν «πάει
περίπατο». Διότι ο µόνος σύµµαχος της Τουρκίας στον αραβικό
κόσµο είναι το µικρό Κατάρ και όπως είπα και τη Δευτέρα δεν
είναι και πλεονέκτηµα να σε στηρίζει το Ιράν σε ό,τι αφορά τις
διεθνείς σχέσεις της χώρας αυτής.

Είπαµε -το επαναλαµβάνω-, το είπε η κ. Γεννηµατά ότι εάν δεν
είχε µεσολαβήσει το τουρκολιβυκό σύµφωνο, εµείς δεν θα ψη-
φίζαµε µερική συµφωνία. Τη στηρίζουµε, γιατί είναι απάντηση.
Όµως δεν µπορώ να καταλάβω κάτι. Το είπα και τη Δευτέρα και
σήµερα επικαιροποιήθηκε η κριτική µου. Εάν αφηνόταν απ’ έξω
µόνο ότι είναι ανατολικότερα του 28ου, θα ήταν αποµόνωση του
Καστελόριζου.

Ευτυχώς, που δεν έγινε αυτό. Το είπα τη Δευτέρα. Ευτυχώς
που έχει µείνει και ένα µικρό κοµµάτι στα δυτικά προς διευθέ-
τηση στον δεύτερο γύρο µιας επόµενης συµφωνίας. Εάν είχε
γίνει αυτό που είπε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
θα είχε αποκλειστεί το Καστελόριζο και η Ελληνική Δηµοκρατία
θα έλεγε ότι πια δεν την ενδιαφέρει. Έγινε ακριβώς το αντίθετο.
Το προσέξαµε από την πρώτη στιγµή. Για αυτό και επιλέξαµε τη
στάση, παρ’ όλη την κριτική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απαντώ σε δύο ακόµη προβλήµατα
που τέθηκαν εδώ. Μάλιστα, µου απευθύνθηκε και ο λόγος στο
ένα από αυτά. 

Κύριε Πρόεδρε, µε αυτό τελειώνω. Σας ευχαριστώ που µου δί-
νετε λίγο παραπάνω χρόνο. 

Πρώτα από όλα, µε ρώτησε ο φίλος εισηγητής της Ελληνικής
Λύσης εάν προβλέπεται µερική επήρεια. Το άρθρο 57 της συµ-
φωνίας για το Δίκαιο της Θάλασσας για την ΑΟΖ και το άρθρο
76 για την υφαλοκρηπίδα τα κάνει σαφή τα πράγµατα, βεβαίως:
έως διακόσια ναυτικά µίλια ΑΟΖ και έως τριακόσια πενήντα ναυ-
τικά µίλια υφαλοκρηπίδα. Προφανώς, εάν το θέµα ήταν αν ο
νόµος το επιτρέπει ή δεν το επιτρέπει. Το επιτρέπει. Το θέµα είναι
αν είναι καλό να δεχτείς κάτι λιγότερο από όσα δικαιούσαι ή δεν
δικαιούσαι. Επί του νοµικού ερωτήθηκα. Σε αυτό απαντώ.

Τέλος, κύριε Κατρούγκαλε, έχετε δίκιο να θυµάστε, γιατί ήσα-
σταν Υπουργός Εξωτερικών µετά από λίγο, τότε Αναπληρωτής,
τη δική µου θέση για την επέκταση των δώδεκα µιλίων κυριαρχία
µας µόνο στο Ιόνιο. Η ανακοίνωση όµως που είχα κάνει ως υπεύ-
θυνος και τότε εξωτερικών του κόµµατός µου ήταν η εξής: «Ο
πρώην Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Νίκος Κοτζιάς, ανακοίνωσε
σήµερα την επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια των χωρικών
µας υδάτων στο Ιόνιο Πέλαγος. Παχιά λόγια και µεγαλαυχία. Άµα
τη αποχωρήσει, δεν µετρούν». 

Καυτηρίασα την κατά κάποιο τρόπο φωτοβολίδα –για να µην
πω δηµαγωγική- δήλωση του Υπουργού την ηµέρα που έφευγε
και παρέδιδε στον κ. Τσίπρα, όχι σε εσάς. εσείς, µείνατε Αναπλη-
ρωτής και γίνατε Υπουργός µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε αυτό άσκησα κριτική. 
Θεωρώ, επειδή έχει στοιχείο και το επιχείρηµα «αφού το κά-

νεις εδώ, δεν το κάνεις αλλού, άρα το εγκαταλείπεις το Αιγαίο»,
κρίνω θετικό ότι σήµερα ο Πρωθυπουργός είπε «αυτό είναι η
αρχή» και εσείς είπατε ότι είναι µια πολιτική η οποία ξεκινάει από
εδώ για να επεκταθεί. Το πρώτο που θα σκεφτόταν κάποιος που
σας ασκεί κριτική, σας µιλάει είναι πότε θα το κάνετε στην Κρήτη,
στον νότο της Κρήτης. Αυτό θέλει δουλειά βέβαια. Δεν είναι
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πράγµατα που γίνονται από τη µια µέρα στην άλλη. Έτσι, εµείς,
ακούµε θετικά τα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο. Ειδάλλως, µια πολιτική
που δεν έχει συνέχεια θέτει πολιτικά προβλήµατα σε διεθνές επί-
πεδο εάν επικεντρώνεται µόνο σε µια γεωγραφική περιοχή.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, να ετοι-
µαστεί το Βήµα. 

Στη συνέχεια, τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ.
Βαρβιτσιώτης.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών):  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από όσα έχουν ήδη ανα-
δειχθεί νοµίζω ότι µένει σε όποιον παρακολουθεί αυτήν τη συζή-
τηση -και δεν είναι µόνο Έλληνες αυτοί που παρακολουθούν
αυτή τη συζήτηση, αλλά είναι και οι εξ Ανατολών µας γείτονες,
οι οποίοι µε πολύ ενδιαφέρον στέκονται στα επιχειρήµατα, τα
οποία ξεστοµίζονται από αυτό το Βήµα- αυτό που αναρωτιέται
κάποιος είναι το εξής: Έχει η χώρα εθνική στρατηγική; Και αυτήν
την εθνική στρατηγική την υπηρετεί µε συνέπεια και την υπηρετεί
τελικά µε τον τρόπο µε τον οποίο ο ελληνικός λαός µας δίνει την
εντολή να την υπηρετήσουµε;

Εγώ φοβάµαι ότι µε τη στάση, ιδιαίτερα, του ΣΥΡΙΖΑ φαίνεται
ότι αυτό το µέτωπο της εθνικής στρατηγικής έχει διαρραγεί.
Διότι εδώ το µόνο το οποίο κάνουµε, είναι να φωτίζουµε επιχει-
ρήµατα της άλλης πλευράς για το πόσο καλά δεν τα κάνουµε και
το πόσο οι αποφάσεις µας αντιβαίνουν στα στρατηγικά συµφέ-
ροντα της χώρας. 

Πραγµατικά, απορώ και για το έλλειµµα ιστορίας ενός κόµµα-
τος, το οποίο έχει διαχειριστεί επί πέντε χρόνια περίπου τις τύχες
της χώρας και το οποίο επέλεξε να βαδίσει σε µία πεπατηµένη,
την οποία αµφισβητούσε µέχρι εκείνη τη στιγµή. Ποια ήταν η πε-
πατηµένη; Ήταν η πλήρης προσχώρηση στο ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο, το οποίο έγινε µετά από όλα αυτά που ζήσαµε το καλοκαίρι
του 2015, η πλήρης αντίληψη ότι τα στρατηγικά συµφέροντα της
χώρας βρίσκονται και εξυπηρετούνται µέσα στο ΝΑΤΟ, το οποίο
η ίδια η Κυβέρνησή σας, η προηγούµενη, προσκάλεσε να επιτη-
ρήσει τα ανατολικά µας σύνορα στα πλαίσια διαχείρισης του θέ-
µατος του προσφυγικού. Να µην ξεχνάµε. Η µόνη νατοϊκή
επιχείρηση που έχει γίνει στη χώρα από τη στιγµή που η χώρα
µπήκε στη νατοϊκή συµµαχία ήταν µε πρόσκληση της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ. Να µην ξεχνάµε τη στρατηγική σχέση και την
εµβάθυνση της στρατηγικής σχέσης µε τις Ηνωµένες Πολιτείες,
η οποία πολύ-διαφηµίστηκε. Μάλιστα, υπήρξε Υπουργός Άµυνας,
ο οποίος πήγε στις Ηνωµένες Πολιτείες και είπε: Διαλέξτε, ποιο
νησί θέλετε στο Αιγαίο και εγκαταστήστε βάσεις, ο οποίος µέχρι
κάποιο σηµείο θεωρούσε ότι ο κ. Κοτζιάς ήταν ο καλύτερος
Υπουργός Εξωτερικών που είχε ποτέ η χώρα. Μιλάω για τον συγ-
κυβερνήτη σας εκείνη την περίοδο. Και βεβαίως, είναι και η
σχέση ότι θα πρέπει να µπούµε στο θέµα των πολυµερών συνερ-
γασιών και διµερών συνεργασιών στη Μεσόγειο. 

Καλλιεργήσατε πολύ παραπάνω της στρατηγική σχέση µε το
Ισραήλ. Και καλά κάνατε. Βάλατε και την Κύπρο στο παιχνίδι
αυτών των τριµερών, τετραµερών σχηµάτων. Και καλά κάνατε.
Προσπαθήσατε µε την κυβέρνηση Σίσι να καλλιεργήσετε πολύ
σοβαρές σχέσεις για να έρθουµε σε µία ολοκλήρωση ενεργει-
ακού, αλλά και στρατηγικού σχεδιασµού. Καλά κάνατε. 

Και εµείς παίρνουµε το νήµα. Παραβλέπουµε τα όσα αφήσατε
στις καλένδες, παραδείγµατος χάριν, το γεγονός ότι η Λιβύη δεν
υπήρχε στο ραντάρ σας. Αυτό είναι ένα γεγονός. Δεν υπήρξε στο
ραντάρ της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ τεσσεράµισι χρόνια. Δεν φτά-
σαµε στο να αποκτήσουµε αυτές τις σχέσεις τις οποίες έπρεπε
µε τη Λιβύη για να αποτρέψουµε τη διαφαινόµενη αλλαγή στά-
σης της Τουρκίας, η οποία -µην ξεχνάµε- το πότε γίνεται. Η έν-
ταση µε την οποία η Τουρκία θέλει να εφαρµόσει την
αναθεωρητική της πολιτική στη Μεσόγειο από πότε ξεκινά; Ου-
σιαστικά, ξεκινάει από το καλοκαίρι του 2016, όταν αλλάζει
γραµµή ο Πρόεδρος Ερντογάν. Δεν είναι µια χώρα που πλέον
προσβλέπει προς τον ευρωπαϊκό της προσανατολισµό. Είναι µια
χώρα, η οποία εφαρµόζει πολιτικές και στο εσωτερικό εξαιρετικά
ενάντια στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο, για να µην πω κάτι πιο βαρύ.

Εφαρµόζει και µία πολιτική πιέσεων προς τους γείτονες τους και
ιδιαίτερα προς την Ελλάδα, αµέσως µετά την παροχή ασύλου
στους οκτώ στρατιωτικούς που ζήτησαν άσυλο και για τους οποί-
ους ο Ερντογάν διατείνεται ότι ο κ. Τσίπρας τον είχε διαβεβαι-
ώσει ότι θα τους επιστρέψει, πράγµα το οποίο δεν θέλω να
πιστεύω ότι έχει κάνει ο Έλληνας Πρωθυπουργός. 

Και αλλάζει και επιδεινώνεται αυτή η σχέση µαζί µε τις εσωτε-
ρικές οικονοµικές κρίσεις της Τουρκίας, µαζί µε το φοβικό σύν-
δροµο που κατέχει πλέον το κόµµα του κ. Ερντογάν, αλλά και το
σύστηµα Ερντογάν, το οποίο διαρκώς ανεβάζει τους τόνους και
προς το εσωτερικό και προς το εξωτερικό, προσπαθώντας να
καλλιεργεί µία ισχυρή πλειοψηφία στο εσωτερικό. Πρέπει να ξέ-
ρουµε, ποιο είναι το περιβάλλον στο οποίο κινούµαστε.

Η εξωτερική πολιτική δεν είναι κάτι στατικό. Δεν είναι κάτι που
το αποφασίζεις εσύ και λες: «Θα πάω σε αυτήν την κατεύθυνση»
και σώνει και καλά θα πας σε αυτή την κατεύθυνση. Επηρεάζεται
από όλους τους άλλους παίκτες. Και όταν αυτοί µεταβάλλουν
την πολιτική τους, αυξάνουν την ένταση, προκαλούν και δηµιουρ-
γούν γεγονότα, οφείλεις να απαντάς. 

Αυτό το οποίο σήµερα θα έπρεπε να κάνει και να εκπέµψει η
ελληνική Βουλή δεν θα έπρεπε να ήταν µια εικόνα γκρίνιας και
µεµψιµοιρίας, αλλά θα έπρεπε να ήταν ότι εµείς στεκόµαστε στα-
θεροί απέναντι στους άξονες που υποστηρίζουµε για χρόνια και
βέβαια που υπηρετούν το εθνικό συµφέρον. Ποιο είναι το εθνικό
συµφέρον; Η Τουρκία να έρθει στο τραπέζι του διαλόγου µε σε-
βασµό στο διεθνές δίκαιο. Έχει κανένας αµφιβολία σε αυτό, ότι
θα πρέπει η µοιρασιά στην Ανατολική Μεσόγειο να γίνει µε κα-
νόνες δικαίου και όχι µε κανόνες στρατιωτικής εµπλοκής; Έχει
κανένας αµφιβολία σε αυτό; 

Έγινε η συµφωνία µε την Αίγυπτο µε βάση τους αποδεκτούς
κανόνες δικαίου; Έγινε. Είναι µια συµφωνία που δείχνει ότι η Ελ-
λάδα είναι ένας καλόπιστος συνοµιλητής την ώρα που κατηγο-
ρείται διαρκώς από την Τουρκία ότι είναι ένας αναξιόπιστος
συνοµιλητής και άλλα λέει τη µία, άλλα λέει την άλλη; Αυτή είναι
η αίσθηση που µεταδίδουν οι Τούρκοι σε όλους τους συνοµιλη-
τές τους. 

Απαντά σε αυτό; Απαντά. Απαντά τοις πράγµασι και όχι µε κα-
ταδίκες από τον διεθνή παράγοντα ή τα ευρωπαϊκά συµβούλια
για το άκυρο του µνηµονίου µεταξύ Τουρκίας και Λιβύης;
Απαντά. Τότε γιατί δεν έχουµε ενωµένη φωνή; Γιατί δηµιουρ-
γούµε για άλλη µια φορά τη δυνατότητα σε όλα τα τουρκικά
µέσα να µεταδώσουν δηλώσεις του αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και να λένε: «Ορίστε, δεν πάνε καλά οι Έλληνες».
Συνέβη αυτό πριν από µερικές βδοµάδες όταν όλος ο τουρκικός
Τύπος κατακλύστηκε από τις δηλώσεις του κ. Τσίπρα ο οποίος
έλεγε ότι δίνουµε επιχειρήµατα στην Τουρκία µετά την κατάρτιση
του µνηµονίου για την οριοθέτηση της ΑΟΖ µε την Αίγυπτο. 

Εξυπηρετούµε κανένα εθνικό συµφέρον µε αυτή τη στάση;
Θεωρώ πως όχι. Και θεωρώ και αν θέλετε - το είπε και ο Υπουρ-
γός- ότι έχουµε λίγο παραγνωρίσει και τον ευρωπαϊκό περίγυρο.
Θεωρούµε, λοιπόν, ότι στην Ευρώπη είναι πάρα πολύ εύκολο να
καταλήξουµε σε µια συµφωνία ανάµεσα στους είκοσι επτά στο
να επιβληθούν κυρώσεις απέναντι στην Τουρκία και µόνο η δικιά
µας αβελτηρία τις έχει καθυστερήσει. Επειδή, πολύ σωστά σας
είπα, σε συγκεκριµένη φάση η Ελλάδα συµπαραστεκόταν στην
Κύπρο για την επιβολή κυρώσεων για τις παραβιάσεις που έχει
υποστεί η κυπριακή ΑΟΖ από τις παράνοµες γεωτρήσεις της
Τουρκίας, αλλά δεν είχαµε ζητήσει εµείς την επιβολή κυρώσεων. 

Σήµερα τι ζητάµε; Σήµερα ζητάµε από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή από τον κ. Μπορέλ να παρουσιάσει -και αυτό ελπίζουµε
να κάνει αύριο- ένα πλέγµα κυρώσεων απέναντι στην Τουρκία
ανάµεσα σε άλλες διαφορετικές επιλογές. Και έχουµε προκαλέ-
σει Ευρωπαϊκό Συµβούλιο για το τέλος Σεπτεµβρίου, στο οποίο
µοναδικό θέµα δεν είναι συζήτηση για το µέλλον µε την Τουρκία.
Εσείς θέλετε να κάνουµε µόνοι µας αυτή τη συζήτηση, να την
προκαλέσουµε µόνοι µας αυτή τη συζήτηση για να καταλήξουµε
σε ποιο συµπέρασµα; Στο ότι η Τουρκία δεν πρέπει να είναι υπο-
ψήφια προς ένταξη χώρα - µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι
κάτι το οποίο εξυπηρετεί το στρατηγικό µας συµφέρον, η απεµ-
πλοκή της Τουρκίας από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και µόνο η
κατάκτηση µιας προνοµιακής οικονοµικής σχέσης µε την Ευρω-
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παϊκή Ένωση; Είναι κάτι το οποίο εξυπηρετεί τα στρατηγικά συµ-
φέροντα της Ελλάδος; 

Αυτό το οποίο άκουσα από πάρα πολλούς οµιλητές να λένε:
«Ναι, να αναθεωρήσει η Ευρώπη τις σχέσεις της µε την Τουρκία»,
τι σηµαίνει; Πρέπει να είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί. Πολύ σωστά
το είπε ο κ. Λοβέρδος. Πρέπει να βλέπουµε και το επόµενο βήµα,
όχι µόνο το σήµερα. Το επόµενο βήµα δεν είναι να κάνουµε την
Τουρκία µια χώρα η οποία θα απολαµβάνει οικονοµικά οφέλη
από µια προνοµιακή σχέση µε την Ευρώπη, την οποία ούτως η
άλλως οικονοµικά έχει κατακτήσει -ας µην γελιόµαστε, είναι ένας
από τους σηµαντικότερους εµπορικούς εταίρους- αλλά να χάσει
την οποιαδήποτε πολιτική σχέση µε αυτή. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό και µέσα στην Ευρώπη, γιατί ακού-
σαµε ότι δεν έχουµε και ευρωπαϊκή στρατηγική, να συνοµιλούµε
και µε αυτούς που διαφωνούµε. Στο παρελθόν δεν συνοµιλούσαµε
µε τους Ιταλούς γιατί συµµετείχε στην κυβέρνηση ο κ. Σαλβίνι και
δεν µας άρεσε η φωτογραφία µε τον κ. Σαλβίνι. Στο παρελθόν συ-
νοµιλούσαµε µε τους Αυστριακούς γιατί καταγγείλανε τον Μητσο-
τάκη ότι είναι συνοδοιπόρος του Κουρτ και άρα ακροδεξιός. Και
σήµερα η Αυστρία είναι η χώρα η οποία συµπαρίσταται στην Ελ-
λάδα µε τον πιο ένθερµο τρόπο και στην κρίση στον Έβρο και στα
Εβρο-τουρκικά. Δεν συνοµιλούσαµε µε µια σειρά από χώρες γιατί
δεν µας άρεσε η φωτογραφία του ηγέτη της, γιατί δεν ταίριαζε
στο εσωτερικό µας ακροατήριο και αφήγηµα. 

Δεν γίνεται έτσι η εξωτερική πολιτική και δεν γίνεται βεβαίως η
εξωτερική πολιτική µε το να λες ότι εδώ έχεις όλες τις δυνατότη-
τες. Εγώ θα σας πω, γιατί άκουσα και τον κ. Τσίπρα να λέει για το
MED-7, ότι την επόµενη βδοµάδα, στις 10 Σεπτεµβρίου, ο Πρωθυ-
πουργός θα µετέχει στο MED-7. Ξέρετε ποιος έκανε την προπα-
ρασκευή αυτής της Συνόδου των ηγετών του Ευρωπαϊκού Νότου.
Η Ελλάδα! Και κανονικά θα είχαµε εδώ τους Υπουργούς, αλλά δεν
τους είχαµε λόγω του COVID και το κάνανε µε τηλεδιάσκεψη. Κι
αν δείτε τι προετοιµάζεται, έχει πέσει πάρα πολλή δουλειά ώστε
να είναι σωστά στηµένο το πλαίσιο της συζήτησης για τα ελληνικά
συµφέροντα. 

Δεν µπορείτε να λέτε, όµως, ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει σταµα-
τήσει, ότι βρίσκεται σε καθεστώς αδράνειας, ότι δεν κάνει κινή-
σεις, ότι δεν παίρνει πρωτοβουλίες, ότι δεν δηµιουργεί συµµαχίες
και δεν δηµιουργεί τετελεσµένα πάνω στα οποία οφείλει η άλλη
πλευρά να απαντήσει. Και η απάντηση την οποία προκαλούµε είναι
απάντηση επιχειρηµάτων και όχι απάντηση όπλων. 

Η στάση που επιλέξατε, το «παρών», στην κύρωση της συµφω-
νίας για τη µερική χάραξη της ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, που οφείλουµε
να αναγνωρίσουµε ότι είναι µια επιτυχία της Κυβέρνησης και προ-
σωπικά του Υπουργού Εξωτερικών, νοµίζω ότι είναι µια στάση η
οποία δείχνει έλλειµµα βάθους στρατηγικής στην αντιπολίτευσή
σας και είναι κακό να µεταφέρεται το εσωτερικό σας κοµµατικό
βήµα µπροστά στα εθνικά ζητήµατα. 

Αυτό που περιµένει και η Ευρώπη και η Άγκυρα να ακούσει σή-
µερα από το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι ένα βροντερό «ναι» σε
αυτή τη συµφωνία, ένα βροντερό «ναι» στο διεθνές δίκαιο, ένα
βροντερό «ναι» στην προάσπιση των εθνικών µας συµφερόντων. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να ετοιµα-
στεί το Βήµα και να καλέσω την κ. Όλγα Κεφαλογιάννη να πάρει
τον λόγο για επτά λεπτά.

Ορίστε, κυρία Κεφαλογιάννη.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε µια ιδιαίτερα κρίσιµη

περίοδο µε πολλαπλές και ετερόκλητες προκλήσεις, µε την κρίση
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις να φτάνει σε οριακά επίπεδα, µε
την Τουρκία να επιδιώκει και σήµερα µια εφ’ όλης της ύλης δια-
πραγµάτευση για το Αιγαίο χωρίς σεβασµό στους διεθνείς κανό-
νες και αµφισβητώντας τα θεµέλια της συνύπαρξης στην
ευρύτερη περιοχή, τη Συνθήκη της Λωζάνης, αµφισβητώντας όλες
ουσιαστικά τις συµβάσεις που διέπουν την διεθνή νοµιµότητα. 

Η Τουρκία επιχειρεί να αναδειχθεί σε ηγεµόνα της Ανατολικής
Μεσογείου δηµιουργώντας κρίσεις και επιδιώκοντας τετελεσµένα.
Στη βάση αυτή, η Τουρκία υπέγραψε µε την κυβέρνηση της Τρί-
πολης το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο και εργαλειοποιεί έτσι

τις σχέσεις επιρροής και εξάρτησης που προσπαθεί να διαµορ-
φώσει. Αγνοώντας τη σύµβαση του 1982 για το δίκαιο της θάλασ-
σας, η Άγκυρα µέρα µε την ηµέρα εντατικοποιήσει τις παράνοµες
κινήσεις της. 

Σε αυτό το εξαιρετικά σύνθετο τοπίο η Ελλάδα επιβάλλεται και
το πράττει αποφασιστικά, να προστατεύσει τα κυριαρχικά της δι-
καιώµατα, να υλοποιήσει τη µεγάλη διπλωµατική της δυναµική, να
αναδειχθεί ως η χώρα που επενδύει στην ειρήνη και τη διεθνή νο-
µιµότητα, χωρίς, όµως, να απεµπολεί κανένα από τα δικαιώµατά
της και αυτό θα πρέπει να γίνει κατανοητό από όλους. 

Το δικαίωµα της χώρας µας να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη
µέχρι τα δώδεκα ναυτικά µίλια όποτε και όπως η ίδια κρίνει ότι
είναι εθνικά συµφέρον να το πράξει είναι αδιαπραγµάτευτο, το δι-
καίωµα που σήµερα µε την ιστορική πρωτοβουλία του Πρωθυ-
πουργού ενεργοποιείται προς όφελος των εθνικών µας δικαιωµά-
των.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συµφωνίες που η ελληνική
Βουλή καλείται να κυρώσει σήµερα ισχυροποιούν τη χώρα διε-
θνώς, της δίνουν σηµαντικά εφόδια ώστε να προσέλθει µε αυτο-
πεποίθηση σε έναν ενδεχόµενο διάλογο, έναν διάλογο µε ένα και
µόνο αντικείµενο, την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας και των
υπέρ αυτής θαλασσίων ζωνών. 

Οι συµφωνίες για την οριοθέτηση ΑΟΖ µεταξύ Ελλάδας - Αι-
γύπτου και Ελλάδας - Ιταλίας αποτελούν µεγάλης γεωπολιτικής,
αλλά και οικονοµικής σηµασίας κινήσεις. 

Η συµφωνία Ελλάδας - Ιταλίας αναγνωρίζει την αρχή της
µέσης γραµµής που αποτελεί και σταθερή θέση της Ελλάδας
αναφορικά µε το Αιγαίο και την Τουρκία, αναγνωρίζει, επίσης, δι-
καιώµατα σε ελληνικά νησιά που βρίσκονται στην περιοχή, κάτι
που αποτελεί σηµαντικό βήµα όχι µόνο σε σχέση µε την Τουρκία,
αλλά και σε σχέση µε την Αλβανία. 

Γνωρίζουµε όλοι, βέβαια, ότι κάθε συµφωνία προϋποθέτει
αµοιβαίες και επωφελείς συνεννοήσεις και αυτές οι συµφωνίες
εµπεριέχουν αυτό το στοιχείο στη βάση πολλαπλών και επωφε-
λών αποτελεσµάτων. 

Η συµφωνία Ελλάδας - Αιγύπτου είναι µια εξαιρετικά σηµαν-
τική συµφωνία, η οποία χτίζει πάνω σε έναν ήδη δεκαπενταετή
διπλωµατικό διάλογο και γίνεται ακριβώς τη στιγµή που έπρεπε
να γίνει, διότι καταρρίπτει στην πράξη το παράνοµο τουρκολι-
βυκό σύµφωνο που έβαλε κατά των κυριαρχικών δικαιωµάτων
της χώρας, αµφισβητώντας την ύπαρξη θαλασσίων ζωνών µε-
ταξύ Ελλάδας και Αιγύπτου. 

Είναι παράλληλα µια συµφωνία που προωθεί την υλοποίηση
πολύ σηµαντικών ενεργειακών έργων, όπως αυτού του EastMed,
του έργου που η Τουρκία επιχείρησε να µπλοκάρει µε το παρά-
νοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο. Απελευθερώνει δε το δρόµο για
έρευνες κοιτασµάτων στις περιοχές νότια και ανατολικά της Κρή-
της. 

Βεβαίως, είναι µια συµφωνία τµηµατική και ως τέτοια θα απο-
τελέσει µέρος µιας µεταγενέστερης συνολικής οριοθέτησης µε-
ταξύ των δύο χωρών. Αυτό της προσθέτει προοπτική και αξία,
σηµατοδοτώντας έτσι ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα που ισχυρο-
ποιείται γεωπολιτικά µέσα στο πλαίσιο των συµµαχιών της, του
Διεθνούς Δικαίου και του Δικαίου της Θάλασσας. 

Η Ελλάδα είναι µια χώρα που θωρακίζεται διευθετώντας ειρη-
νικά και οριοθετώντας τα θαλάσσια σύνορά της µε διαπραγµά-
τευση και επωφελείς συµφωνίες. Έτσι εµβαθύνει την κυριαρχία
της, ενισχύει τις δυνατότητές της στην περιοχή, κατοχυρώνει ένα
κεκτηµένο στη βάση του Διεθνούς Δικαίου που δεν µπορεί να αµ-
φισβητηθεί από κανέναν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την παρατεταµένη
κρίση που προκαλεί η Τουρκία, η ελληνική Κυβέρνηση µε σοβα-
ρότητα και αποφασιστικότητα ενεργοποιεί και αφυπνίζει τους
συµµάχους της, αναδεικνύει ότι το ζήτηµα του τουρκικού αναθε-
ωρητισµού δεν είναι διµερές, υπογραµµίζει ότι η Τουρκία µε τη
στάση της υπονοµεύει συστηµατικά την εξέλιξη του ευρωπαϊκού
οράµατος. 

Ήδη σε αυτήν τη συγκυρία έχουµε τις ξεκάθαρες τοποθετήσεις
του State Department, της Γαλλίας, της Αυστρίας, του Ισραήλ, της
Αιγύπτου και έχουµε τις διαµεσολαβητικές προσπάθειες της γερ-
µανικής προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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Η Ευρώπη, όµως, θα πρέπει µε αποφασιστικό τρόπο να κατα-
δικάσει αυστηρά τις παράνοµες ενέργειες της Τουρκίας όχι µόνο
από αλληλεγγύη σε ένα κράτος - µέλος της που θίγονται τα κυ-
ριαρχικά του δικαιώµατα, αλλά κυρίως ως στρατηγική πράξη
υπεράσπισης του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος και του ευρωπαϊ-
κού οράµατος για την περιοχή µας. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπορεί να ανέχεται τη συστηµατική
καταστρατήγηση του Διεθνούς Δικαίου και των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. Αυτό έγινε σαφές και στην περίπτωση του Έβρου.
Δεν µπορεί να ανέχεται την υπονόµευση των οικονοµικών συµ-
φερόντων της που σχετίζονται µε την ενεργειακή αυτονόµησή
της. 

Η Ελλάδα µε αποφασιστικότητα και ψυχραιµία θα συνεχίσει να
µάχεται τόσο επιχειρησιακά όσο και διπλωµατικά το ίδιο δυνα-
µικά. Για να το πετύχει αυτό πρέπει να σταθούµε όλοι στο ύψος
των περιστάσεων ενωµένοι και αποφασισµένοι, όλοι, συµπερι-
λαµβανοµένης, φυσικά, και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που,
δυστυχώς, και σήµερα επιλέγει τον δρόµο του πολιτικού τυχο-
διωκτισµού, κρύβεται πίσω από ένα δειλό «παρών», αρνείται να
συνταχθεί στο αναγκαίο εθνικό µέτωπο, να δείξει στην πράξη ότι
πάνω από τις κοµµατικές ισορροπίες βάζει το εθνικό συµφέρον.
Στέλνει το λάθος µήνυµα τη λάθος στιγµή. Ξεχνά, όµως, ή δεν
µπορεί να αντιληφθεί ότι ο ελληνικός λαός συντάσσεται, στηρίζει
και επικροτεί µε όλη του τη δύναµη την εθνικά ορθή πολιτική της
Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς την κ. Κεφαλογιάννη.

Να καλέσω στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Θανάση Παφίλη.

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα δύο σοβαρότατες -πραγµατικά σοβαρότα-

τες- συµφωνίες που έχει υπογράψει η Κυβέρνηση και θα επικυ-
ρωθούν, από ό,τι φαίνεται, και από τη Βουλή, δύο συµφωνίες που
θα έχουν άµεσες, αλλά και µακροπρόθεσµες συνέπειες για τη
χώρα µας, για την περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσογείου και
φυσικά για τους λαούς της που βρίσκονται στο κέντρο ανταγω-
νισµών και αντιπαραθέσεων ισχυρών ιµπεριαλιστικών δυνάµεων
σε µια περιοχή που αφαιρείται από την ιστορική πραγµατικότητα,
όπου οι λαοί έχουν πληρώσει µε ποτάµια αίµατος µεγάλες κατα-
στροφές, ξεριζωµό από τις επεµβάσεις Ηνωµένων Πολιτειών,
ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Μιλάτε όλοι σας για αστάθεια. Τι κοροϊδία είναι αυτή; Ποιος
την προκαλεί την αστάθεια; Ποιος προκάλεσε την αστάθεια στην
ευρύτερη περιοχή; Ποιος διέλυσε τη Λιβύη; Ποιος δηµιούργησε
την ίδια κατάσταση στη Συρία; Ποιος στο Ιράκ; Δεν έχει όνοµα;
Οι σύµµαχοί σας είναι, σε αυτούς που υποτίθεται ότι εµπιστεύε-
στε ότι θα υπερασπιστούν και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελ-
λάδας τη στιγµή που οι ίδιοι έχουν διαλύσει χώρες -ξεκινάµε από
Γιουγκοσλαβία-, έχουν αλλάξει σύνορα, έχουν  σύρει στο αίµα,
έχουν σκοτώσει κυριολεκτικά, έχουν δολοφονήσει εκατοντάδες
χιλιάδες αθώους στην περιοχή. Και µιλάτε για αστάθεια και ότι
αυτοί θα είναι οι σύµµαχοί µας. 

Όλες οι κυβερνήσεις µέχρι τώρα το έχουν κάνει και αφήστε τα
«δεν υπάρχει εθνική στρατηγική». Όλες οι κυβερνήσεις µηδεµιάς
εξαιρουµένης -Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, µικτές και
λοιπά- όλα αυτά τα χρόνια σε αυτήν τη σφαγή συµµετέχουν και
πολιτικά εγκρίνοντας τις επεµβάσεις και οικονοµικά εγκρίνοντας
µέτρα που έπαιρναν -κανένα «όχι» δεν υπήρξε- και στρατιωτικά
στον βαθµό που έχει ζητηθεί, όπως φρεγάτα στη Λιβύη, στο Αφ-
γανιστάν πήγαµε, στο Ιράκ πήγαµε και όπου αλλού ζήτησαν, στη
Γιουγκοσλαβία τον πόλεµο τον διευκολύναµε τότε µε την Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ για να µην ξεχνιόµαστε. Άρα είναι µέρος του
προβλήµατος και συνυπεύθυνη στον βαθµό, βέβαια, της δύνα-
µης που έχει για όλη αυτήν την κατάσταση. 

Ερώτηµα: Όλη αυτή η πολιτική ταύτισης µε τους νατοϊκούς,
τους Αµερικάνους, την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες περιστερές
της ειρήνης αποθάρρυνε την τουρκική επιθετικότητα -να, ένα
ερώτηµα, γιατί σε αυτούς επαφίεστε, κοροϊδεύετε τον κόσµο,

δηλαδή και σήµερα- ή συνέβη ακριβώς το αντίθετο; Η τουρκική
αστική τάξη όχι µόνο δεν αποθαρρύνθηκε, αλλά κλιµάκωσε την
επιθετικότητα, αναβάθµισε τις διεκδικήσεις µέχρι και την αµφι-
σβήτηση της Συνθήκης της Λωζάνης, δηλαδή αλλαγή των συνό-
ρων γενικευµένη. Δεν είναι έτσι; Άρα σε ποιους στηρίζεστε; 

Και, φυσικά, αυτό εµείς το εξηγούµε. Είναι τα συµφέροντα
του ελληνικού κεφαλαίου, τα οποία νιώθουν πιο σίγουρα µέσα
από το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση, µέσα από τη συµµετοχή
στη σφαγή των λαών για να πάρουν ένα κοµµάτι από τη λεία της
περιοχής.

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλο αυτό το επιχείρηµα
έχει καταρρεύσει.

Πρώτον, έχει αποµονωθεί η Τουρκία; Όλοι εδώ ορκίζεστε λε-
κτικά. Ουσιαστικά η Τουρκία διαθέτει τρεις κατοχικούς στρα-
τούς. Έχει κατοχή στην Κύπρο, έχει κατοχή στο Ιράκ, έχει κατοχή
στη Συρία. Έχει φτιάξει βάση στο Κατάρ καινούργια. Ετοιµάζει
δύο βάσεις στην Κύπρο. Κι εσείς λέτε ότι έχει αποµονωθεί. Πώς;
Θεωρητικά; Δεν έχει αποµονωθεί. 

Εποµένως, κατέρρευσε κυριολεκτικά, έπεσαν οι µάσκες θα λέ-
γαµε. Μόνο οι µάσκες του κορωνοϊού έχουν µείνει εδώ σε µας.
Οι πολιτικές µάσκες έπεσαν όλο αυτό το διάστηµα γιατί ακριβώς
όχι µόνο δεν εµποδίστηκε, αλλά ενθαρρύνθηκε ακόµα περισσό-
τερο η τουρκική επιθετικότητα.

Και γίνεται συζήτηση εδώ τώρα περί του αν υπάρχει ή δεν
υπάρχει εθνική στρατηγική. Τη λέξη «εθνική» εµείς την βάζουµε
εντός εισαγωγικών γιατί είναι άλλα τα συµφέροντα των λαών και
άλλα τα συµφέροντα αυτών που κατέχουν τον πλούτο και που
δεν διστάζουν µπροστά σε τίποτα. 

Υπάρχουν, λοιπόν, δύο πολιτικές εδώ µέσα. Η µία είναι µε τη
µία ή την άλλη λεκτική διαφορά Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Κίνηµα
Αλλαγής και όσοι συντάσσονται γενικά µε το ευρωατλαντικό
τόξο -να το πω έτσι- και η άλλη είναι η δική µας, η οποία συντάσ-
σεται µε τα λαϊκά συµφέροντα που είναι αντίθετα µε όλα τα υπό-
λοιπα. Και αφήστε τις υποκρισίες τώρα ότι δεν µπορούµε –λέει
ο ΣΥΡΙΖΑ- να την ψηφίσουµε γιατί δεν υπάρχει εθνική στρατηγική
και βρίσκει και κάτι λεπτοµέρειες. Το Κίνηµα Αλλαγής κάνει άγρια
κριτική και στο διά ταύτα συµφωνεί.

Και ρωτάµε πάλι. Αλήθεια, υπάρχει σαφής καταδίκη της τουρ-
κικής επιθετικότητας; Πού; Στα λόγια; Τι λέει το ΝΑΤΟ, ο µεγά-
λος σας θεός; «Βρείτε τα». Βρείτε τα στο πνεύµα των συµµάχων
στο ΝΑΤΟ, όχι στο πνεύµα της κυριαρχίας της κάθε χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο όπως δώ-
σατε και στους υπόλοιπους. 

Πέρα από τις λεκτικές δεν γνωρίζετε, αλήθεια –έφυγε ο κ. Δέν-
διας-, κύριε Βαρβιτσιώτη και οι υπόλοιποι ότι την ίδια στιγµή που
υποτίθεται ότι οι Γάλλοι παραδείγµατος χάριν που τους έχετε
ανάγει σε θεούς, ότι η «TOTAL» συζητάει µε τουρκικές εταιρείες
κατευθείαν, σήµερα, τώρα, ταυτόχρονα για τη συνεκµετάλλευση
του Αιγαίου; Δεν γνωρίζετε ότι οι Αµερικανοί, οι Γερµανοί, οι πάν-
τες έχουν τεράστια συµφέροντα και συζητάνε µε την Τουρκία και
σε εµάς υποτίθεται ότι εκφράζουν τη λύπη τους και καταδικά-
ζουν φραστικά την Τουρκία; 

Το γνωρίζει ο ελληνικός λαός και δικά σας στελέχη το παραδέ-
χονται ότι θα είµαστε µόνοι –λένε- και ο λαός είναι αυτός που θα
υπερασπισθεί και την εδαφική ακεραιότητα και την κυριαρχία της
χώρας που θα τον υπονοµεύσουν όχι µόνο πιθανές επιθετικές
ενέργειες της Τουρκίας, αλλά θα υπάρχει και υπονόµευση από
τους ίδιους τους συµµάχους όπως έκαναν το 1974 στην Κύπρο. 

Πού πάει το πράγµα; Δεν το βλέπετε; Δεν νοµίζω ότι είστε
αµόρφωτοι. Το πράγµα πάει ότι τα έχουν βρει γενικά, υπάρχουν
βέβαια διαφορές, για συνεκµετάλλευση του Αιγαίου και οριστική
διχοτόµηση της Κύπρου. Το λέµε χρόνια και θα επιβεβαιωθούµε
για άλλη µια φορά. 

Σε αυτήν τη γραµµή κινούνται οι συµφωνίες, ανεξάρτητα από
το τι λέγεται. Και οι δύο συµφωνίες που υπογράφει η Κυβέρνηση
έχουν την ενιαία στρατηγική να δηµιουργήσουν προϋποθέσεις
ώστε να διευκολυνθεί –δεν λέω ότι τα κάνει συνειδητά ή όχι, αυτό
θα κριθεί, αλλά η πολιτική δεν κρίνεται από το τι σκέφτεσαι, αλλά
από το τι αποφασίζεις- και ουσιαστικά να συµβάλλουν ώστε να
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µπει στο «χειρουργικό τραπέζι» το Αιγαίο και στο να περάσει η
συνεκµετάλλευση. 

Σε αυτή συµφωνούν και τα άλλα κόµµατα. Απλά ο πνιγµένος
στα µαλλιά του πιάνεται. Προσπαθεί ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος πρωτα-
γωνίστησε στις αµερικανικές σχέσεις, ο οποίος κάλεσε για
πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού κράτους το ΝΑΤΟ στο
Αιγαίο –κύριε Κατρούγκαλε, εσείς προσωπικά είπατε ότι το
ΝΑΤΟ άλλαξε και είναι καλό- που τώρα σφάζει µε βόµβες και δεν
σφάζει µε χατζάρια. Αυτή είναι η διαφορά. 

Λέµε λοιπόν ότι πρέπει κάποιος να δει και λίγο πιο πίσω γιατί
άκουσα και το Κίνηµα Αλλαγής να µιλά. Πώς άλλαξε η κατά-
σταση; Ελσίνκι, πρώτη αναγνώριση διεκδικήσεων της Τουρκίας
στο Αιγαίο. Ναι ή όχι; Ναι. Το Ελσίνκι τι έφερε; Έφερε τη Μα-
δρίτη. Τι λέει η Μαδρίτη; Γκρίζες ζώνες, µετά τα ζωτικά συµφέ-
ροντα της Τουρκίας στο Αιγαίο. Εκεί ήταν το κρίσιµο, όπου
αναθεωρήθηκε η ενιαία πολιτική που υπήρχε από όλα τα κόµ-
µατα που λέγανε ότι µόνη διαφορά είναι η οριοθέτηση της υφα-
λοκρηπίδας και της θαλάσσιας ζώνης. Αυτό δεν έλεγαν όλοι;
Άλλαξε αυτό ή όχι; Το άλλαξε καµία κυβέρνηση; Έφερε αντίρ-
ρηση µετά; Όχι. Κινήθηκε ακριβώς στην ίδια τη γραµµή. 

Εµείς λέµε ότι αυτές οι συµφωνίες ανοίγουν τον ασκό του Αι-
όλου γι’ αυτά τα θέµατα και για συνεκµετάλλευση και για τη δι-
χοτόµηση της Κύπρου.

Ας πάµε συγκεκριµένα, λοιπόν, στη συµφωνία µε την Ιταλία,
την οποία την ψηφίζετε όλοι. Η Κυβέρνηση λέει ότι είναι βασι-
σµένη στο Δίκαιο της Θάλασσας. Πείτε µας πού αναφέρει η συµ-
φωνία για το Δίκαιο της Θάλασσας για περιορισµένη επήρεια των
νησιών. Ένα άρθρο πείτε µας, κάτι! Τι λέει; Το αντίθετο! Ότι τα
νησιά έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε τη στεριά, για να το πω έτσι
απλά να καταλάβει ο κόσµος και τι λέγαµε. 

Λέει ο κ. Δένδιας –δεν είναι εδώ- ότι η συζήτηση για την επή-
ρεια είναι θεολογική. Μα καλά, µας δουλεύετε ότι είναι θεολο-
γική; Όταν έχεις µειωµένη 70% στα Διαπόντια Νησιά και 30% στις
Στροφάδες και προβάλλεις το «φύλλο συκής» ότι έχω περισσό-
τερη στην Κεφαλονιά; Μα αλλάζει, γεωστρατηγικά, βάλτε το
χάρτη! Και τα Διαπόντια είναι κρίσιµο σηµείο γιατί είναι τριεθνές,
δεν είναι διεθνές.

Να πω και κάτι ακόµη. Ποια ήταν η πρώτη δήλωση του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Τουρκίας. «Χαιρετίζουµε τη συµφωνία και
ελάτε να κάνουµε την ίδια στο Αιγαίο». Γιατί ακριβώς αυτό που
κάνει αυτή η συµφωνία –και είτε θέλετε να το πείτε, κύριε Και-
ρίδη, είτε δεν θέλετε, που µε κοιτάτε- είναι ότι βάζει νερό στο
κρασί στο θέµα του Διεθνούς Δικαίου. Δηµιουργεί προϋποθέσεις
αύριο να γίνει το ίδιο σε όλα τα νησιά. Και αυτή είναι η κάθετη
αντίρρηση η δική µας.

Δεύτερον, τα αλιευτικά δικαιώµατα. Από πού ως πού; Δώδεκα
µίλια δεν είναι το δικαίωµά µας; Γιατί τα έξι; Θα ψαρεύουν οι Ιτα-
λοί γαρίδες και οστρακόδερµα και οι δικοί µας γαύρο και σαρ-
δέλα. Γιατί; Με ποιο δικαίωµα; Για ποιο λόγο; Δώστε µας µια
εξήγηση. Επειδή, λέει, έτσι ήταν το 1977. Ναι, αλλά το 1982 υπο-
γράφηκε η Διεθνής Συνθήκη για το Δίκαιο της Θάλασσας. Ναι ή
όχι; Τι είναι πιο ισχυρό; Του 1977 η διµερής ή το διεθνές; Και
γιατί δεν πήγατε µε τη διεθνή και πήγατε µε του 1977; Είναι πα-
ραχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων στην αλιεία -λέµε εµείς- ή
δεν είναι; Στρώνει το χαλί και αυτό και η µειωµένη επήρεια για
τέτοιες διευθετήσεις σε όλο το Αιγαίο;

Παρεµπιπτόντως να θέσω ένα ερώτηµα. Τι γίνεται µε τους ψα-
ράδες και µε τα αλιευτικά τα τουρκικά; Τι γίνεται µε το ψάρεµα
του ξιφία µε τους Καλύµνιους; Τι γίνεται στο Αιγαίο αυτή τη
στιγµή; Αλωνίζουν και σε δικές µας θάλασσες και δεν µιλάει κα-
θόλου η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Το δεύτερο αφορά τη συµφωνία µε την Αίγυπτο, η οποία έγινε

άρον άρον και είναι µερική συµφωνία. Είναι ή όχι; Δεύτερον, από
πού βρήκατε εσείς γραµµένο µιας και µιλάτε για Διεθνές Δίκαιο;
Τι λέει το Διεθνές Δίκαιο; Στη µέση, 50-50. Από πού προκύπτει
56-44; Είναι 32 χιλιάδες και κάτι τετραγωνικά χιλιόµετρα. Γιατί
τα παραχωρήσατε έτσι;  Για να διεµβολίσετε το σύµφωνο Τουρ-
κίας-Λιβύης; Ποιο είναι το επιχείρηµα; Γιατί παραδίδετε κυριαρ-

χικά δικαιώµατα της χώρας; Τριάντα δύο χιλιάδες χιλιόµετρα τα
παραδίδετε στην Αίγυπτο. 

Επιπλέον, αυτό που είναι πλέον εξόφθαλµο και εξαγριώνει τον
κόσµο και ιδιαίτερα στα νησιά είναι η οριοθέτηση. Έξω Καστε-
λόριζο, ένα κοµµάτι της Ρόδου, Κρήτη. Γιατί όλα αυτά; Ποιος
είναι ο λόγος; Εµείς λέµε ότι ο λόγος είναι για να έρθει το επό-
µενο µε την Τουρκία. 

Και έρχεται και ο ΣΥΡΙΖΑ και κάνει κάτι πρωτοφανές. Εγώ του-
λάχιστον δεν ξέρω πότε να κάνει ονοµαστική ψηφοφορία ένα
κόµµα που ψηφίζει «παρών» σε µια συµφωνία. Αυτό ξεπερνάει
τα όρια του τυχοδιωκτισµού. 

Και κάτι ακόµα. Γιατί φωνάζετε για το τουρκολιβυκό σύµφωνο;
Εµείς λέµε ότι είναι παράνοµο, απαράδεκτο κ.λπ.. Ποιος το υπέ-
γραψε; Ο Ερντογάν µε ποιον; Με τον Σάρατζ. Τον Σάρατζ ποιος
τον αναγνώρισε; Ο ΟΗΕ. Ποιος τον στηρίζει; Όλοι οι σύµµαχοι
οι δικοί σας και οι δικοί σας: Ηνωµένες Πολιτείες, ΝΑΤΟ κ.λπ., οι
οποίοι αρνούνται να πάρουν ξεκάθαρη θέση ότι είναι παράνοµο.
Πουθενά δεν υπάρχει δήλωση που λέει ότι είναι παράνοµο γιατί
αυτοί παίζουν και είναι φανερό ότι παίζουν παντού.

Εµείς λέµε ο λαός δεν µπορεί να περιµένει τίποτα καλό. Ανοί-
γει ο ασκός του Αιόλου και ακόµα και σε µία συµφωνία η οποία
θα γίνει σε βάρος της Ελλάδας και των κυριαρχικών της δικαιω-
µάτων µε το που θα υπογραφεί θα αρχίσει ο νέος γύρος των αν-
τιπαραθέσεων που µπορεί να είναι και χειρότερο. 

Οι λαοί πρέπει να παλέψουν κόντρα στις ιµπεριαλιστικές δυ-
νάµεις της περιοχής και τις κυβερνήσεις που τις στηρίζουν, να
χτίσουν δικές τους συµµαχίες.

Και στο επιχείρηµα, κύριε Βαρβιτσιώτη, που είπατε και εσείς
και που είπαν και άλλοι, ότι αυτή είναι η πραγµατικότητα και εδώ
θα κινηθούµε, υπάρχει και ο Ηράκλειτος, «τα πάντα ρει και ουδέν
µένει», αρκεί οι λαοί να αφυπνιστούν. Εµείς σε αυτή την κατεύ-
θυνση κινούµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να ετοιµα-
στεί το Βήµα και να καλέσω τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιάννη
Μπαλάφα για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Στην πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση

που διεξάγεται ή ξετυλίγεται ιδιαίτερα µετά τις οµιλίες των Αρ-
χηγών θα ήθελα να επικεντρωθώ στη συµφωνία Ελλάδας - Αιγύ-
πτου και να ξεκινήσω λέγοντας ότι πρώτα από όλα χρειάζεται να
ξεκαθαρίσουµε -για άλλη µια φορά να το ξεκαθαρίσουµε, η επα-
νάληψη εξάλλου είναι η µήτηρ της µαθήσεως για όποιον αργεί
να καταλάβει- ότι εµείς σταθερά και διαχρονικά είµαστε υπέρ του
διαλόγου και της ειρηνικής λύσης των υπαρκτών διαφορών µας
µε όλους τους γείτονές µας, πάντα βασισµένοι στο Διεθνές Δί-
καιο και το Δίκαιο της Θάλασσας.

Γιατί το λέω ιδιαίτερα αυτό και το τονίζω από την αρχή; Γιατί
υπάρχουν αντιλήψεις µέσα στο κυβερνητικό κόµµα και αναφέ-
ροµαι ιδιαίτερα στις απόψεις του κ. Σαµαρά, του πρώην Πρωθυ-
πουργού, εκλεκτού στελέχους της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος
σε πρόσφατη συνέντευξή του σε ηµερήσια εφηµερίδα ανέφερε,
τόνισε, επισήµανε ότι τάσσεται κατά του διαλόγου µε την Τουρ-
κία. Και θα ήθελα να πω εποµένως ότι τέτοιες αντιλήψεις είναι
µακριά από εµάς. Πιστεύω -άκουσα ενδιαφέρουσες τοποθετή-
σεις πριν από λίγο και από εσάς- ότι είναι επικίνδυνες, είναι τυ-
χοδιωκτικές, είναι συνέχεια µιας δεξιολαϊκίστικης -κατά τη γνώµη
µου- πολιτικής που ακολούθησε η Νέα Δηµοκρατία όταν ήταν αν-
τιπολίτευση για τη Συµφωνία των Πρεσπών, για να µην ξεχνιόµα-
στε.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, το «ναι» στον διάλογο, χωρίς «ήξεις,
αφήξεις» και χωρίς επιφυλάξεις. Κάθε διάλογος, βεβαίως, µπορεί
να περιέχει και συµβιβασµούς. Μπορεί; Βεβαίως, µπορεί. Το βα-
σικό, όµως, είναι όταν ξεκινάς έναν διάλογο ή όταν προσβλέπεις
σε έναν διάλογο να υπάρχει µια στρατηγική, να υπάρχουν κόκκι-
νες γραµµές και να υπάρχουν σαφείς στόχοι.

Αυτή ακριβώς είναι η γνώµη µας, αυτή είναι η άποψή µας και
θεµελιώνεται και από τη σηµερινή συζήτηση: Είναι ότι λείπει –και
δεν θα κουραστούµε να το επαναλαµβάνουµε αυτό- από τη ση-
µερινή Κυβέρνηση αυτή η συγκεκριµένη στρατηγική.

Απέναντι στους σχεδιασµούς των γειτόνων µας, τους επικίν-
δυνους, προκλητικούς και λοιπά η Κυβέρνηση όφειλε να προωθεί
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µια συγκροτηµένη εθνική στρατηγική που να προασπίζει τα κυ-
ριαρχικά µας δικαιώµατα και να εργάζεται για την επανεκκίνηση
των διερευνητικών συνοµιλιών για την Αποκλειστική Οικονοµική
Ζώνη και την υφαλοκρηπίδα µε προσφυγή στη Χάγη εάν αποτύ-
χουν οι συζητήσεις, εάν δεν µπορέσουµε να καταλήξουµε κάπου.

Η απουσία εθνικής στρατηγικής από την πλευρά της Κυβερ-
νήσεως απέναντι σε αυτές τις εξελίξεις και η άρνησή της για
οποιονδήποτε ουσιαστικό διάλογο στο εσωτερικό της χώρας, για
ανταλλαγή απόψεων και κατάληξη σε µία εθνική στρατηγική σε
επίπεδο πολιτικών κοµµάτων, για να διαµορφωθεί και να εφαρ-
µοστεί µια τέτοια εθνική στρατηγική, κατά τη γνώµη µας εµπε-
ριέχει εξ αντικειµένου κινδύνους.

Και αν η Κυβέρνηση, όπως ισχυρίζεται, έχει µια στρατηγική, να
µας εξηγήσει ποια είναι αυτή η στρατηγική, όχι γενικολογίες, βέ-
βαια, ότι είµαστε υπέρ της ειρήνης γενικά και αόριστα, διότι η συµ-
φωνία µε την Αίγυπτο -στην οποία αναφέροµαι ιδιαίτερα- αναφέρει
πράγµατα τα οποία προβληµατίζουν ως προς τη στρατηγική, πα-
ραδείγµατος χάριν, τα νησιά και η µειωµένη τους επήρεια. Η στρα-
τηγική αυτή είναι; Μειωµένη επήρεια στα νησιά και µηδενική στο
Καστελόριζο; Και πόση µείωση είναι αποδεκτή; Είναι δηλαδή πο-
σοτικό το στοιχείο της µειώσεως, όπως ποσοτικό ήταν πιθανόν –
δεν θέλω να πω κακές κουβέντες για τον Υπουργό- η καταπάτηση
του εδάφους µας, της εθνικής µας κυριαρχίας δηλαδή και των
εδαφικών µας δικαιωµάτων στον Έβρο κάποια στιγµή; Είναι απο-
δεκτό ότι ειδικά η Κρήτη έχει µειωµένη επήρεια; Και αν είναι αυτό,
να µας το πείτε για να το τοποθετηθούµε.

Και η άποψη -το λέω µε όλη την εκτίµηση που έχω στον
Υπουργό- γενικά ότι δεν υπάρχει µέθοδος, είναι ζήτηµα συσχετι-
σµών δυνάµεων, συζητήσεως και συνεννοήσεως, δεν µας εκφρά-
ζει. Πήγατε µε κάτι στο µυαλό σας, δεν πιστεύω ότι πήγατε γενικά
και αόριστα και «βλέποντας και κάνοντας». Έλεος! Δεν το πι-
στεύω, δεν θέλω να πιστέψω τέτοια προχειρότητα. Δεν το πι-
στεύω. Υπάρχει µια µέθοδος ή δεν ξέρω αν η ίδια η λέξη
«µέθοδος» είναι η καλύτερη από γραµµατολογική έννοια, αλλά πή-
γατε µε ένα σχέδιο, µε ένα πρόγραµµα, µε κάποια δεδοµένα -ή
όχι;- µε κόκκινες γραµµές, όχι;

Οι υποχωρήσεις, εποµένως –γιατί εµείς έτσι τις χαρακτηρί-
ζουµε- που κάνατε έναντι της Αιγύπτου, που δεν ήταν όλες -κατά
τη γνώµη µου- απαραίτητες ή θα µπορούσαν να είχαν αποφευχθεί,
δηµιουργούν -και αυτό είναι σηµαντικό- κάποια προηγούµενα επι-
κίνδυνα, τα οποία για να µην γίνουν τετελεσµένα και για να αντι-
µετωπιστούν έγκαιρα, σωστά απαιτείται σαφής εθνική διπλωµατ-
ική και αµυντική στρατηγική.

Και κάτι ακόµα: Μας δίνετε την εικόνα, δίνετε την εικόνα στον
λαό, στους πολίτες ότι η Κυβέρνηση κινείται µε βασικό κριτήριο
την επικοινωνία, όχι την ουσία. Το κραυγαλέο παράδειγµα είναι η
υπόθεση των κινήσεων του πλοίου, του «ORUC REIS». Kάνει βόλ-
τες σε περιοχές κάτω από το Καστελόριζο και βγαίνουν η έγκριτη
φιλοκυβερνητική εφηµερίδα, καθηγητές, στρατιωτικοί, απόστρα-
τοι στρατιωτικοί, ανώτατοι, ακόµα και ο πρώην εθνικός σύµβουλος
του Πρωθυπουργού, ο κ. Διακόπουλος και δηλώνουν διαψεύδον-
τάς σας ότι κάνει κανονικά έρευνες -που σηµαίνει ότι καταπατά
κάνοντας έρευνες την εθνική κυριαρχία και τα δικαιώµατά µας στη
συγκεκριµένη περιοχή- και έτσι τι κάνει η Τουρκία; Αυτό επιδιώκει
-και αυτό το καταφέρνει;- να γκριζάρει την περιοχή, ενώ εσείς δη-
λώνετε ότι δεν κάνει έρευνες, δεν µπορεί να κάνει έρευνες διότι
υπάρχει θόρυβος. Αυτή είναι, δυστυχώς, η πολιτική σας, η πολιτική
του θορύβου για να µπερδεύεται ο κόσµος.

Κατά τη γνώµη µας, πολύ µειωµένη ουσία, κανένας ολοκλη-
ρωµένος σχεδιασµός, καµιά προοπτική µε βάθος.

Κύριοι συνάδελφοι, φοβάµαι -και αυτό είναι κακός σύµβουλος,
κατά τη γνώµη µου- ότι ψάχνετε να βρείτε µια ισορροπία ανά-
µεσα σε ένα ακροδεξιό ακροατήριό σας –ένα τµήµα του ακροα-
τηρίου σας- ή και ακροδεξιά στελέχη σας και την ευρωπαϊκή
παράδοση του κόµµατός σας, την οποία –νοµίζω- ο Υπουργός
σήµερα πολύ σωστά παρουσίασε. «Αυτό» θα µπορούσε να πει
κανείς «είναι εσωτερικό µας θέµα». Είναι εσωτερικό σας θέµα,
αλλά δεν είναι µόνο εσωτερικό σας, δεν είναι η χώρα οικογενει-
ακή ιδιοκτησία κανενός, για να κινείστε χωρίς να δίνετε λογαρια-
σµό και να παίζετε σε εθνικά ζητήµατα.

Η κοινή γνώµη της χώρας, οι πολίτες παρακολουθούν τις εξε-

λίξεις και θα είναι πολύ αυστηροί µαζί σας και γενικότερα φυ-
σικά, αν εσείς –και µιλάω για εσάς- δεν ανταποκριθείτε στις απαι-
τήσεις.

Εµείς θα είµαστε, θα εξακολουθούµε να είµαστε θετικοί σε
κάθε ενέργεια που δίνει λύσεις σε χρονίζοντα ζητήµατα µε βάση
το Διεθνές Δίκαιο, αλλά είµαστε και θα είµαστε αποφασιστικά αν-
τίθετοι σε κάθε τυχοδιωκτισµό, σε κάθε επικοινωνιακή και δεξιο-
λαϊκίστικη διαχείριση εθνικών ζητηµάτων.

Για όλα αυτά τα παραπάνω καταλήξαµε ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία να ψηφίσουµε «παρών» στη µία από τις δύο συν-
θήκες, στην ελληνοαιγυπτιακή. Και το «παρών» δεν είναι, όπως
ισχυρίζονται ορισµένοι, ουδέτερο. Δεν είναι καθόλου ουδέτερο,
δεν είναι στη µέση, δεν λέει «δεν έχω άποψη», έχουµε και παρα-
έχουµε. Είναι αυτή που προηγούµενα διατύπωσα και διατύπωσαν
οι εκπρόσωποί µας και ο Πρόεδρός µας. Και θα έλεγα ότι είναι
ένα πρόσηµο το οποίο είναι πρόσηµο από στρατηγική άποψη
αποτελεσµατικό -κατά τη γνώµη µας- και είναι πρόσηµο εθνικό
και πατριωτικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να ετοιµα-
στεί το Βήµα και να καλέσω τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπήλιο Λιβανό να πάρει τον λόγο για
έξι λεπτά και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο συνάδελφος κ.
Αθανάσιος Δαβάκης.

Ορίστε, κύριε Λιβανέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συνεδρίαση -θα το

επαναλάβω και εγώ- είναι ιστορική, διότι σήµερα η Ελλάδα µε-
γάλωσε.

Για πρώτη φορά µετά την ενσωµάτωση των Δωδεκανήσων, η
επικράτειά µας µεγαλώνει. Η απόφαση επέκτασης της αιγιαλίτι-
δας ζώνης από τα έξι ναυτικά µίλια στα δώδεκα που ανακοίνωσε
ο Πρωθυπουργός πριν από λίγες ώρες αποδεικνύει ότι είµαστε
µία κυρίαρχη χώρα, µε σχέδιο και εθνική στρατηγική. 

Θα ήθελα, µάλιστα, να απαντήσω στον πρώην Πρωθυπουργό
που µέµφθηκε τους Βουλευτές της παράταξής µας επειδή χει-
ροκρότησαν παρατεταµένα την ανακοίνωση αυτή. 

Ναι, πράγµατι όλοι –και εγώ µέσα σε αυτούς- νοιώθουµε περή-
φανοι που ανήκουµε σε αυτήν την Κοινοβουλευτική Οµάδα, σε
αυτήν την παράταξη, υπό την ηγεσία αυτού του Πρωθυπουργού,
υπό την ηγεσία στο Υπουργείο Εξωτερικών αυτού του Υπουργού.
Νοιώθω περήφανος που στηρίζω µε την ψήφο µου αυτήν την Κυ-
βέρνηση. Νοιώθω περήφανος και νιώθουµε όλοι οι  Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας περήφανοι που θα ψηφίσουµε µε ονοµαστική
ψηφοφορία –και σας ευχαριστούµε που µε αυτόν το παράδοξο
τρόπο µας βάζετε σε αυτήν τη διαδικασία- αυτές τις δύο συµφω-
νίες. Είναι δύο συµφωνίες που παράγουν ουσιαστικά αποτελέ-
σµατα για το έθνος µας και αυξάνουν την εθνική µας
αυτοπεποίθηση. Είναι δύο συµφωνίες, αποτέλεσµα της εθνικής
µας στρατηγικής –αυτή που λέτε ότι δεν έχουµε- και της ολοκλη-
ρωµένης εξωτερικής µας πολιτικής. Πρόκειται για µία στρατηγική
που έγκειται στην επίλυση των διαφορών µας µε όλους τους γεί-
τονές µας και µε βάση πάντα το Διεθνές Δίκαιο, µε αταλάντευτη
προσήλωση στη νοµιµότητα και στις αρχές καλής γειτονίας, µε
απαράβατες αρχές µας τη διασφάλιση της εθνικής µας κυριαρ-
χίας και την υπεράσπιση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στην έναρξη της σηµερινής συνεδρία-
σης, µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας που κατέθεσε το
κόµµα της Ελληνικής Λύσης είδαµε πως εργαλειοποιούνται οι θε-
σµοί στον βωµό της µικροπολιτικής και του ευκαιριακού λαϊκι-
σµού. Οµολογώ, επειδή παρακολουθώ την πορεία της Ελληνικής
Λύσης όλο αυτό το διάστηµα που είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ότι εξεπλάγην γιατί παρά τις
όποιες διαφωνίες µπορεί να έχουµε, θεωρώ ότι είναι πάντοτε
συµµέτοχοι στην ουσία των θεµάτων και όχι στους τύπους.

Κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης,
σήµερα επιλέξατε να κερδοσκοπήσετε κοµµατικά εις βάρος της
εθνικής πολιτικής της χώρας µας. Μιλήσατε για εκχώρηση εθνι-
κής κυριαρχίας σε συµφωνίες που αύξησαν τις θαλάσσιες ζώνες
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µας κατά εβδοµήντα έξι χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα και
κατά τριάντα οκτώ χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα αντίστοιχα
µε την Ιταλία και την Αίγυπτο. Είναι συµφωνίες που ακυρώνουν
στην πράξη, πρακτικά, το παράνοµο τουρκολιβυκό σύµφωνο,
που εµβαθύνουν τη συνεργασία µας µε την Αίγυπτο. Είναι συµ-
φωνίες που για να το πω για άλλη µία φορά απλά, µεγαλώνουν
και ισχυροποιούν την πατρίδα µας.

Οφείλω, όµως, να αναφερθώ και στα όσα είπε ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η στάση που επιλέγετε αποδυναµώνει την εθνική γραµµή, αγα-
πητοί συνάδελφοι και, δυστυχώς, µπορεί να εργαλειοποιηθεί από
την απέναντι πλευρά του Αιγαίου. Ο Αρχηγός σας το 2013 είχε
δηλώσει ότι το «παρών» είναι λιποταξία. Δεν το είπε ο Πρωθυ-
πουργός, δεν το είπε ο κ. Μητσοτάκης. Σεβάστηκε τον κ. Τσίπρα,
πλην όµως πρέπει να το αναφέρουµε σε αυτήν την Αίθουσα.
Αυτό είχε πει ο κ. Τσίπρας. Στα εθνικά θέµατα, λοιπόν, σας το
ξαναλέµε για άλλη µία φορά, το «παρών» δεν υπάρχει.

Το ίδιο κάνατε, βέβαια και µε τη Συµφωνία µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες για την εµβάθυνση της στρατιωτικής συνεργασίας και
την ενίσχυση της Βάσης της Σούδας, αλλά και στις συµβάσεις
για τους υδρογονάνθρακες. Είναι συµφωνίες που ξέρετε καλά
ότι εν πολλοίς είχατε εσείς διαπραγµατευθεί και οριστικοποιήσει. 

Έτσι και τώρα, δυστυχώς, επιλέγετε τον δρόµο της ανευθυνό-
τητας και της αποστασιοποίησης, τον δρόµο που προτάσσει τε-
λικά την κοµµατική σας ενότητα έναντι του εθνικού συµφέ-
ροντος.

Κατηγορήσατε την Κυβέρνηση για έλλειψη εθνικής στρατηγι-
κής, αλλά και λανθασµένη µέθοδο για την οριοθέτηση των θα-
λάσσιων ζωνών. Σας απάντησε ο κ. Δένδιας. Ακούραστος είναι
πολλές φορές –ειλικρινά εγώ του έδωσα και συγχαρητήρια- γιατί
τον επαναφέρετε σε αυτή την ίδια συζήτηση πολλές φορές. Σας
απάντησε και ο κ. Μητσοτάκης. Σας απάντησε ακόµα και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής για το τι
ακριβώς γίνεται.

Μιλήσατε για ελλιπή προετοιµασία και προχειρότητα της συµ-
φωνίας µε την Αίγυπτο. Έτσι, όµως, απαξιώνετε πρωτίστως τους
υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου Εξωτερικών, τους
διπλωµάτες που εργάστηκαν και υπό τη δική σας πολιτική καθο-
δήγηση για τη συµφωνία που κυρώνουµε σήµερα. Αυτούς τους
ανθρώπους, αντί να τους µεµφόµαστε, θα έπρεπε να τους συγ-
χαίρουµε.

Στην κριτική σας γιατί δεν ορίσαµε εµείς όταν ήµασταν κυβέρ-
νηση στο παρελθόν την ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, απαντώ µε µία σύν-
τοµη ιστορική αναδροµή. Όπως είπε και η κ. Μπακογιάννη πριν
λίγο, το 2005 ως Υπουργός Εξωτερικών της κυβέρνησης Κώστα
Καραµανλή µετέβη τέσσερις φορές στην Αίγυπτο για να ολοκλη-
ρώσει τη συµφωνία. Η στάση τότε της Αιγύπτου επί ηγεσίας
Μουµπάρακ απέτρεψε την ολοκλήρωση των διαπραγµατεύσεων.
Η πτώση του Μουµπάρακ και ο ερχοµός στην εξουσία του Προ-
έδρου Μόρσι σταµάτησε το momentum των διαπραγµατεύσεων,
αφού ο Μόρσι, όπως φαντάζοµαι γνωρίζει ο κ. Τσίπρας, ανήκε
στο κόµµα των Αδελφών Μουσουλµάνων.

Όταν, όµως, ο Πρόεδρος Σίσι ανέλαβε την εξουσία, ο Αντώνης
Σαµαράς µετέβη στο Κάιρο για την επανέναρξη των διαπραγµα-
τεύσεων και ήσασταν εσείς, η παράταξή σας, που µε την εργα-
λειοποίηση τότε της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας
ρίξατε την κυβέρνησή του και σταµατήσατε αυτήν τη διαδικασία.

Ο Πρωθυπουργός προσπάθησε µε την αναφορά του στον
Ελευθέριο Βενιζέλο και τη µερική ευθύνη του, να συµπαρασύρει
τον κ. Τσίπρα σήµερα σε µία συνεννόηση, στην επιθυµητή από
το σύνολο, κατά τη γνώµη µου, του ελληνικού λαού εθνική οµο-
ψυχία. Ακόµα και αυτό όµως, ή δεν το κατάλαβε ο κ. Τσίπρας ή
έκανε ότι δεν το κατάλαβε. Αντί να εκµεταλλευτεί τη θέση αυτή
και να δηµιουργήσουµε σήµερα µετά από αυτή τη συζήτηση ένα
ενιαίο αρραγές εθνικό µέτωπο, για να πορευτούµε όλες οι πολι-
τικές δυνάµεις µαζί απέναντι στο εκρηκτικό κλίµα που δηµιουρ-
γούν οι δηλώσεις του κ. Τσαβούσογλου χθες ενώπιον του
Γερµανού Υπουργού Εξωτερικών, οι απαράδεκτες δηλώσεις και
τα φιλοπολεµικά βίντεο του κ. Ερντογάν, αλλά και όλη αυτή η
προκλητική τοποθέτηση της Τουρκίας τους τελευταίους µήνες,
αντί να κάνει λοιπόν την υπέρβασή του ο Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ

κερδίζοντας τα εύσηµα της ίδιας της ιστορίας, να ενώσει τη
φωνή του και την ψήφο του µε το µεγάλο του πολιτικό αντίπαλο
στις µέρες µας, για να αντιµετωπίσει την προκλητικότητα ενω-
µένο το έθνος µας, επανήλθε στο παρελθόν. Έσπευσε να κερδί-
σει µικροκοµµατικά οφέλη µε αναφορές στον εµφύλιο και τον
εθνικό διχασµό.

Κρίµα! Ειλικρινά, κρίµα! Για άλλη µία φορά χάσατε όλοι οι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ την ευκαιρία να αρθείτε στο ύψος των περι-
στάσεων.

Για να µη µακρηγορήσω, κλείνοντας, θέλω να πω για άλλη µία
φορά ότι οι παρούσες συµφωνίες ισχυροποιούν τη θέση της Ελ-
λάδας στον χάρτη της νοτιοανατολικής Μεσογείου. Στέλνουν ένα
ηχηρό µήνυµα προς όλες τις κατευθύνσεις και ειδικά προς την
Άγκυρα, ενώ ακυρώνουν στην πράξη το παράνοµο τουρκολιβυκό
σύµφωνο.

Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας –το λέω για άλλη µία
φορά- είµαστε περήφανοι που τις υπερψηφίζουµε και απευθύ-
νουµε έστω και τώρα µία τελευταία έκκληση προς όλες τις πτέ-
ρυγες του Κοινοβουλίου να µην υπάρξει σήµερα κανείς και καµία
που θα βρεθεί στη λάθος πλευρά της ιστορίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ να ετοιµαστεί υγειονοµικά το Βήµα και να καλέσω

τον κ. Αθανάσιο Δαβάκη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, να
πάρει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις

16 Νοεµβρίου του 1961, κατά τη διάρκεια της οµιλίας του στο
πανεπιστήµιο της Ουάσινγκτον ο τότε Πρόεδρος των Ηνωµένων
Πολιτειών Τζον Κένεντι είχε πει: «Η διπλωµατία και η άµυνα δεν
είναι υποκατάστατα η µία της άλλης. Από µόνη της κάθε µία από
αυτές µπορεί να αποτύχει. Η θέληση για αντίσταση στη βία,
χωρίς τη διάθεση για συνοµιλίες, µπορεί να προκαλέσει σύγ-
κρουση, ενώ η διάθεση για συνοµιλίες, χωρίς τη θέληση για αν-
τίσταση στη βία, µπορεί να οδηγήσει σε καταστροφή».

Αυτή η στενή σχέση αλληλεξάρτησης µεταξύ της διπλωµατίας
και της στρατιωτικής ισχύος αποτελεί τον κεντρικό πυλώνα, κατά
την άποψή µου, της στρατηγικής αυτής της Κυβέρνησης. Με
προµετωπίδα το διεθνές δίκαιο και µε εργαλείο τις διµερείς συµ-
φωνίες µε τα γειτονικά κράτη, η χώρα µας επιδιώκει την οικοδό-
µηση µιας αρχιτεκτονικής ασφάλειας και ευηµερίας στην
Ανατολική Μεσόγειο.

Οι δύο συµβάσεις που συζητούµε σήµερα είναι προϊόντα
αυτής της εθνικής στρατηγικής.

Η οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών µε την Ιταλία είναι µετε-
ξέλιξη, όπως έχει λεχθεί κατ’ επανάληψη, της µεταξύ µας συµ-
φωνίας του 1977 για την υφαλοκρηπίδα και χαράσσεται µε βάση
το κριτήριο της µέσης γραµµής, ενώ αναγνωρίζεται το δικαίωµα
των νησιών στην αποκλειστική ζώνη. 

Η συµφωνία µε την Αίγυπτο είναι εξίσου ισορροπηµένη και
υποστηρικτική των θέσεων της χώρας µας, καθώς αναγνωρίζει
και αυτή τα δικαιώµατα ακόµη και των µικρότερων νησιών στην
Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη. 

Δυστυχώς η Τουρκία αρνείται να µας ακολουθήσει σε αυτόν τον
δρόµο της συνεννόησης και να προσέλθει σε ειλικρινείς διαπραγ-
µατεύσεις για την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας ή έστω να απο-
δεχθεί την από κοινού παραποµπή του θέµατος στη Χάγη. Αντιθέ-
τως, µε παράνοµες και παράλογες απαιτήσεις, µε εκβιασµούς, µε
εµπλοκή σε περιφερειακές συγκρούσεις, µε παράτυπους και σκιώ-
δεις διακανονισµούς µε κράτη όπως η Λιβύη και µε την απειλή χρή-
σης βίας, προσπαθεί να εµποδίσει και να υπονοµεύσει την
οικοδόµηση ενός περιφερειακού συστήµατος ειρηνικής συνύπαρ-
ξης και ευηµερίας, που τόσο έχει ανάγκη η περιοχή µας.

Απέναντι σε αυτήν την παράνοµη και αποσταθεροποιητική τουρ-
κική συµπεριφορά, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός αντιπαρέ-
ταξαν από την πρώτη στιγµή ένα ισορροπηµένο µείγµα
διπλωµατίας και αποφασιστικότητας. Κινητοποιήθηκαν συµµαχικά
κράτη, όπως η Γαλλία, τα οποία παρείχαν στρατιωτική και διπλω-
µατική στήριξη στην πατρίδα µας, έγινε άµεση ανάπτυξη των Ενό-
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πλων µας Δυνάµεων, οι οποίες έλαβαν καίριες θέσεις σε όλα τα
θέατρα επιχειρήσεων και τέλος συγκλήθηκαν τα αρµόδια ευρω-
παϊκά όργανα σε µία προσπάθεια να διαµορφωθεί ένα πακέτο κυ-
ρώσεων απέναντι στην Τουρκία. Άλλωστε πραγµατοποιήθηκαν και
κινήσεις επιχειρησιακού και στρατηγικού αιφνιδιασµού στην Τουρ-
κία, όπως η αποστολή µαχητικών αεροσκαφών στην Κύπρο µόλις
πρόσφατα.

Με βάση αυτή την πραγµατικότητα, αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, και όσον αφορά τον τοµέα ο οποίος µας δίνει το δι-
καίωµα να προβάλουµε ισχύ και να ασκήσουµε κυριαρχία, δη-
λαδή τις Ένοπλες Δυνάµεις µας, δηλαδή τους άνδρες και τις
γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων, τα στελέχη που είναι ο πολλα-
πλασιαστής ισχύος αυτών, πιστεύω πως πρέπει να σκεφτούµε
σε δύο στρατηγικούς ορίζοντες:

Αρχικά είναι απαραίτητο να προχωρήσουµε εδώ και τώρα και
µέσα στον υπάρχοντα, όπως αντιλαµβάνεστε, δηµοσιονοµικό
σχεδιασµό στην ολοκλήρωση ορισµένων στοχευµένων και πολύ
κρίσιµων εξοπλιστικών προγραµµάτων, που αφορούν στην επι-
χειρησιακή ετοιµότητα και στη µαχητική ισχύ ορισµένων οπλικών
συστηµάτων που αποτελούν κρισιµότατους πυλώνες της απο-
τρεπτικής ισχύος της χώρας, όπως συγκεκριµένα τα υποβρύχια
αναερόβιας πρόωσης του Πολεµικού µας Ναυτικού. Σε αυτόν τον
τοµέα πρέπει να πούµε ότι έχουν γίνει ήδη σηµαντικά βήµατα εκ
µέρους της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
όπως η ψήφιση για παράδειγµα της εν συνεχεία υποστήριξης
των αεροσκαφών Μιράζ. Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας πρέπει να συνεχίσουν προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Παράλληλα πρέπει από τώρα να προετοιµαστούµε επιµελώς
για το µέλλον. Οι εξελίξεις στο διεθνές µας περιβάλλον, στην τε-
χνολογία και στα οικονοµικά δεδοµένα της χώρας µας τρέχουν.
Πρέπει, λοιπόν, από τώρα να δούµε προσεκτικά την επόµενη
µέρα σε αυτό που όπως είπα και προηγουµένως µας δίνει το δι-
καίωµα να προβάλουµε ισχύ, δηλαδή την εθνική µας άµυνα, δη-
λαδή τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Η επιτυχής ολοκλήρωση µιας τέτοιας διαδικασίας ουσιώδους
προπαρασκευής δεν απαιτεί να εφεύρουµε τον τροχό. Η διεθνής
και η εγχώρια εµπειρία δείχνουν τη γενική κατεύθυνση προς την
οποία θα πρέπει να κινηθούµε από άποψη δοµής, οργάνωσης, δια-
δικασιών και δόγµατος. Έµφαση πρέπει να δοθεί στη σώρευση
στοχευµένων και ουσιαστικών επιµέρους ρυθµίσεων. Μικρές νίκες
σε τοµείς όπως η εκπαίδευση, η διακλαδική συνεργασία, η διοί-
κηση και ο έλεγχος, η επιτήρηση, οι πληροφορίες, η κυβερνοά-
µυνα, η διαδικασία αµυντικού σχεδιασµού, το νοµικό πλαίσιο των
αµυντικών προµηθειών -κρισιµότατο ζήτηµα-, η αµυντική βιοµηχα-
νία και η µέριµνα για το προσωπικό µπορούν να αποδώσουν ση-
µαντικότατα οφέλη και να προετοιµάσουν το έδαφος για το
µέλλον και γι’ αυτήν την επόµενη µέρα στην εθνική άµυνα.

Όπως σωστά ανέφερε κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην
επιτροπή ο δεύτερος εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, ο κ. Κατρούγκαλος, οι δύο αυτές διεθνείς συµφωνίες του
συζητάµε, πρέπει να κριθούν µέσα στο ευρύτερο στρατηγικό
τους περιβάλλον. 

Η σηµερινή συζήτηση δεν είναι, λοιπόν, απλώς µία τυπική κύ-
ρωση διεθνών συνθηκών, αλλά ένας σταθµός και κοινοβουλευ-
τικός, αλλά και εθνικός, σε µία διαρκή και µακροχρόνια
προσπάθεια αυτής της χώρας για την υπεράσπιση της διεθνούς
νοµιµότητας και των κανόνων της καλής γειτονίας στην περιφέ-
ρεια της Ανατολικής Μεσογείου.

Σας καλώ να το σκεφτείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης. Η θετική ψήφος σας και όχι αυτό το προσχηµα-
τικό «παρών» θα είναι ένα σηµαντικό χτύπηµα σφυρηλάτησης
της εθνικής ενότητας και της εθνικής οµοψυχίας που έχει τόση
ανάγκη ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Δαβάκη.

Καλώ στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνι-
κής Λύσης τον κ. Βασίλειο Βιλιάρδο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι µία πάµπλουτη,
πολλαπλά προικισµένη χώρα, µε τεράστιες δυνατότητες και προ-
οπτικές, ευρισκόµενη σε µία εξαιρετικά σηµαντική γεωπολιτική
θέση, µε ένα υπέροχο κλίµα, µε εύφορα εδάφη και µε µία µονα-
δική στην παγκόσµια ιστορία πολιτιστική κληρονοµιά.

Η Ελλάδα είναι όµως ταυτόχρονα µία χώρα που οι κυβερνή-
σεις της απογοητεύουν συνεχώς τις Ελληνίδες και τους Έλληνες
πολίτες και πολιτικούς τόσο στο εκάστοτε κυβερνών κόµµα, αρ-
κετοί Βουλευτές του οποίου συχνά έχουν τις ίδιες απόψεις µε
µας, όσο και στην Αντιπολίτευση. Κυβερνήσεις χωρίς όραµα και
συχνά ανεπαρκείς, µε αποτέλεσµα να οδηγούν τη χώρα σε ητ-
τοπαθείς συµβιβασµούς ακόµη και µε µικρά κράτη, όπως στο θλι-
βερό παράδειγµα των Σκοπίων.

Για παράδειγµα, ενώ είναι βέβαιος κανείς πως µπορεί να επι-
λύσει εύκολα τα προβλήµατά της ή να υπογράψει συµφέρουσες
διεθνείς συµβάσεις χωρίς να κινδυνεύει από κανέναν άλλο, εκτός
από τον κακό της εαυτό, συµβαίνει αυτό ακριβώς, κυριαρχεί, δη-
λαδή, δυστυχώς ο κακός της εαυτός σε πάρα πολλές περιπτώ-
σεις, µεταξύ των οποίων αυτές που µας οδήγησαν στα σηµερινά
µεγάλα αδιέξοδα. 

Η κατηφόρα της πατρίδας µας ξεκίνησε από τότε που άρχισε
να συρρικνώνεται η οικονοµική της ανεξαρτησία, ως αποτέλεσµα
των δηµόσιων χρεών της τότε, που έφτασαν στο 100% του ΑΕΠ
της στις αρχές της δεκαετίας του 1990. Η συρρίκνωση της οικο-
νοµικής της ανεξαρτησίας συνεχίστηκε µε τη δεκαετή κακοδια-
χείριση, που ακολούθησε την είσοδό της στην Ευρωζώνη, µε
τελικό αποτέλεσµα την υπερχρέωσή της το 2009, την οποία όχι
µόνο δεν αντιµετώπισε σωστά, αλλά έκανε τα πάντα για να τη
χάσει εντελώς µε το γνωστό έγκληµα του PSI το 2012, που ολο-
κληρώθηκε µε την ψήφιση του τρίτου µνηµονίου το 2015.

Από κει και µετά, όπου η Ελλάδα ευρισκόµενη πλέον υπό την
οικονοµική κατοχή των ξένων και κυρίως της ηγέτιδάς τους, της
Γερµανίας, έχοντας δηλαδή µετατραπεί σε αποικία χρέους µε
πολίτες εξαθλιωµένους στην πλειοψηφία τους, ήταν δεδοµένος
ο εντατικός της ακρωτηριασµός, ο οποίος ξεκίνησε µε την πα-
ράδοση του ονόµατος της Μακεδονίας, µε πιθανότερο αντάλ-
λαγµα την αναβολή της πληρωµής των 95 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που ήταν αδύνατο να εξυπηρετηθούν, για µετά το 2032.

Έχοντας αναφερθεί στο πού ακριβώς εξυπηρετεί τη Γερµανία
η συµφωνία µε τα Σκόπια και ποιους µελλοντικούς κινδύνους για
τη Μακεδονία µας εµπεριέχει, καθώς επίσης για την Ελλάδα, δεν
θα το επαναλάβω. Τονίζω µόνο πως εάν δεν ανακτήσουµε την οι-
κονοµική µας κυριαρχία, θα χάνουµε συνεχώς εθνική κυριαρχία
τόσο στη θάλασσα, όσο και στη στεριά.

Το θέµα µας σήµερα είναι η επανάληψη µιας παρόµοιας  ουσία
ιστορίας, των συµβιβασµών δηλαδή λόγω της οικονοµικής µας
αδυναµίας, που οδηγούν στον επόµενο ακρωτηριασµό της εθνι-
κής µας κυριαρχίας, που δεν θα είναι ούτε αυτός ο µοναδικός,
εννοώντας τις συµβάσεις τόσο µε την Ιταλία όσο και κυρίως µε
την Αίγυπτο, συµβάσεις που στην ουσία συζητούνται προσχη-
µατικά, αφού έχουν ήδη υπογράφει χωρίς να ερωτηθεί κανένας
από µια ακόµα κυβέρνηση που απογοητεύει για πολλοστή φορά
τους Έλληνες, ενώ οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης και τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης καλούνται να εκφράσουν τις απόψεις
τους χωρίς όµως, να µπορούν να αλλάξουν τίποτα.

Τοποθετούµαστε δηλαδή προ τετελεσµένων γεγονότων µε το
γνωστό «αποφασίζουµε και διατάζουµε», χωρίς να µας δίνεται η
δυνατότητα να προστατεύσουµε καν την πατρίδα µας, ακόµη και
αν οι συµφωνίες είναι αντισυνταγµατικές, όπως το τεκµηριώσαµε
στην αρχή της συνεδρίασης, αρκεί κανείς να διαβάσει τα έγ-
γραφα που καταθέσαµε. Τονίζουµε δε πως δεν θα υπήρχε τέτοιο
θέµα εάν η Ελλάδα δεν ήταν µία από τις ελάχιστες χώρες στον
πλανήτη που δεν έχει συνταγµατικό δικαστήριο. Δεν είναι σωστό
πάντως να παίζουµε µε τις λέξεις «εθνική κυριαρχία» και «άσκηση
κυριαρχικών δικαιωµάτων». Δεν βοηθάει κανέναν.

Ξεκινώντας τώρα από τη συµφωνία µε την Ιταλία ξεκάθαρος
στόχος της οποίας ήταν η προετοιµασία των Ελλήνων για τη συµ-
φωνία µε την Αίγυπτο, το καθεστώς της µειωµένης επήρειας στα
Διαπόντια Νησιά και στις Στροφάδες, το οποίο δεν υπάρχει που-
θενά αλλού στον πλανήτη καθώς, επίσης, η αποδοχή εκ µέρους
µας ότι οι Ιταλοί ψαράδες θα µπορούν να εισέρχονται εντός της
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ελληνικής ΑΟΖ αλιεύοντας ότι ακριβότερο διαθέτουµε, είναι επι-
εικώς απαράδεκτη. 

Περαιτέρω, κάναµε µεν παραχωρήσεις στην Ιταλία, αλλά το
πρόβληµα είναι µικρότερο συγκριτικά µε την Αίγυπτο, η Βουλή της
οποίας λογικά βιάστηκε να την ψηφίσει αφού παραχωρούµε πολύ
περισσότερα δωρεάν από όσα µπορούσε ποτέ να φανταστεί. 

Μας είναι δε ακατανόητο γιατί η Κυβέρνηση δεν ανακήρυξε και
δεν οριοθέτησε προηγουµένως ΑΟΖ µε την Κύπρο, γεγονός που
δεν είναι δυνατόν να οφείλεται στην ίδια, αφού κανένας δεν είναι
τόσο ανόητος, αλλά σε έξωθεν εντολές που πιθανότατα πήρε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν προκειµένω θα αναφέρουµε µόνο πώς χαρακτήρισε ο κ.
Μάζης τη συµφωνία και θα την καταθέσουµε στα Πρακτικά, για να
µην επαναλαµβάνουµε αυτά που ήδη έχουν λεχθεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τη χαρακτήρισε «ατυχή, ελλιπή και συνεπώς επικίνδυνη για τα
εθνικά µας κυριαρχικά δικαιώµατα». Τόνισε δε -όπως έχει δηλώσει
δεκάδες φορές ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπου-
λος- ότι θα έπρεπε να αρχίσουµε την οριοθέτηση µε την Κύπρο
και µετά να συνεχίσουµε µε την Αίγυπτο, έτσι ώστε αφ’ ενός µεν
να αποφύγουµε τις οδυνηρές εκπλήξεις, αφ’ ετέρου να θέσουµε
την Τουρκία αντιµέτωπη µε τη διεθνή νοµιµότητα. Συνέχισε λέγον-
τας πως δεν υπάρχει πρόβλεψη του Δικαίου της Θαλάσσης για
µερικές οριοθετήσεις, οι οποίες µπορεί να µην είναι παράνοµες
αλλά ελέγχονται ως προς τη σκοπιµότητα τους στη συγκεκριµένη
γεωπολιτική συγκυρία. Αυτό ακριβώς είπε ο εισηγητής µας στον
κ. Λοβέρδο, όχι αυτό που ανέφερε προηγουµένως.

Τέλος, ρώτησε τα εξής στα οποία περιµένουµε να απαντήσει
η Κυβέρνηση. Τι λάβαµε ως αντάλλαγµα από την Αίγυπτο για να
της παραχωρήσουµε περί το 9% του εµβαδού της δικής µας
υφαλοκρηπίδας; Πόσο µάλλον στην περιοχή της µεσογειακής
ράχης, όπου η γεωλογική δοµή των αλατούχων δόµων εγγυάται
την ύπαρξη τεράστιων ποσοτήτων φυσικού αερίου, προφανώς
αξίας δεκάδων δισεκατοµµυρίων ευρώ που χωρίσαµε χωρίς
λόγο, όπως θα προσθέσουµε εµείς. Δεν θα έπρεπε να απαιτή-
σουµε τουλάχιστον την αναγνώριση της νόµιµης επηρείας του
συµπλέγµατος του Καστελόριζου και µάλιστα, της Στρογγυλής
η οποία µας εξασφαλίζει την επαφή της ελληνικής ΑΟΖ µε αυτήν
της Κύπρου; Δεν είναι αυτονόητο; Δυστυχώς, η Ελλάδα λειτούρ-
γησε και εδώ κατ’ αποµίµηση της επίσης ζηµιογόνου, για τα ελ-
ληνικά κυριαρχικά δικαιώµατα, συµφωνίας µε την Ιταλία. 

Τι φοβήθηκε η Κυβέρνηση και δεν προχώρησε στην άµεση και
απρόσκοπτη οριοθέτηση µε την Κύπρο, όπου πρώτον, θα είχε
την πλήρη αναγνώριση της επήρειας του συµπλέγµατος του Κα-
στελόριζου και δεύτερον, θα είχε εξασφαλίσει την πλήρη επαφή
των ΑΟΖ Ελλάδος και Κύπρου, φέροντας την Τουρκία αντιµέ-
τωπη ξανά µε τη διεθνή νοµιµότητα; Ελπίζουµε να απαντήσει η
Κυβέρνηση τουλάχιστον σε αυτά τα ερωτήµατα χωρίς όµως, βέ-
βαια να το περιµένουµε. 

Φυσικά δεν θα ψηφίσουµε καµία από τις δύο συµφωνίες ση-
µειώνοντας πως σε τόσο σηµαντικά εθνικά θέµατα πράγµατι το
«παρών» ως θέση είναι το λιγότερο δειλό και ανεύθυνο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-
ποιηθεί το Βήµα.

Να δώσω τον λόγο στο Βουλευτή του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Γεώργιο Καµίνη για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χθες σε αυτήν εδώ την Αίθουσα

ακούσαµε από την πρώην Υπουργό Εξωτερικών, την κ. Ντόρα
Μπακογιάννη, ότι η χώρα µας ήδη από το 2005 είχε ως προτε-
ραιότητα να κλείσει συµφωνίες για τις θαλάσσιες ζώνες µε τις
γειτονικές µας χώρες. Στόχος µας ήταν να ολοκληρώσουµε το
σύνολο των συµφωνιών διεθνώς. Παρ’ όλα αυτά, παρήλθαν δε-
καπέντε άγονα χρόνια. 

Τι συνέβη, λοιπόν, µετά από αυτά τα δεκαπέντε χρόνια και
κλείνουµε τις συµφωνίες τη µία πίσω από την άλλη µέσα σε διά-
στηµα ελαχίστων µηνών και ακούσαµε και από τον κύριο
Υπουργό, µόλις πριν από λίγο ότι υπάρχει το πολύ σοβαρό ενδε-
χόµενο να έχουµε και έναρξη συνοµιλιών µε την Αλβανία; 

Η απάντηση είναι ότι βγήκαµε από την αδράνεια, σηκώσαµε
µανίκια και µπατζάκια και αρχίσαµε να τρέχουµε. Το θετικό είναι
ότι επιτέλους η χώρα αναλαµβάνει δραστικές πρωτοβουλίες. Το
αρνητικό είναι ότι τρέξαµε µεν, αλλά ασθµαίνοντας πίσω από εξε-
λίξεις που είχαν διαµορφώσει προηγουµένως άλλοι. Και ξέρουµε
όλοι ότι αναφέροµαι στο παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο. 

Και για να έχουµε µια ακριβή αίσθηση του µέτρου των πραγ-
µάτων, για να µην παρασυρόµαστε από περιττές θριαµβολογίες,
δεν πρέπει να υποτιµάµε ότι σηµαντικό µέρος της δουλειάς µε
την Ιταλία είχε συντελεστεί εδώ και δεκαετίας, αφού η συµφωνία
µας ουσιαστικά πατάει πάνω στη συµφωνία του 1977. Ενώ την
ίδια στιγµή η συµφωνία µε την Αίγυπτο έχει αδιευκρίνιστα ση-
µεία, αφήνει ανοιχτά ζητήµατα σοβαρά που ενδέχεται να τα
βρούµε µπροστά µας πολύ πιο γρήγορα απ’ όσο φανταζόµαστε.
Δεν θα αναφερθώ σε αυτά, αναφέρθηκαν πριν διεξοδικά και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και οι αγορητές µας. 

Παρ’ όλα αυτά οφείλουµε να κρατάµε ζωντανή διαρκώς µπρο-
στά µας τη µεγάλη εικόνα. Παρόλες τις επιφυλάξεις που επεσή-
µανα µε τις συµφωνίες της Ιταλίας και της Αιγύπτου, εξασφα-
λίσαµε µία πολύτιµη έξωθεν καλή µαρτυρία, τη διεθνή νοµιµο-
ποίηση της χώρας ως µιας δύναµης ευθύνης και σταθερότητας
σε αντίθεση µε την εικόνα του ταραξία που χαρακτηρίζει την
Τουρκία του κ. Ερντογάν, κατάκτηση που δεν είναι διόλου αµε-
λητέα σε ένα διεθνές περιβάλλον που απειλείται ολοένα και πε-
ρισσότερο από ανορθολογικές δυνάµεις, που ζητούν µεν να
ανατρέψουν τις διεθνείς ισορροπίες που διαµορφώθηκαν µετά
τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, χωρίς όµως να είναι σε θέση να προ-
τείνουν ένα στοιχειωδώς συλλεκτικό εναλλακτικό σύστηµα παγ-
κόσµιας ειρηνικής συνύπαρξης.

Σε αυτό το διεθνές περιβάλλον ρευστότητας και αβεβαιότητας
ο ρόλος της Ελλάδας ως δύναµης ειρήνης και σταθερότητας
στην πλέον εύφλεκτη γωνιά του κόσµου είναι ανεκτίµητος. Το ζη-
τούµενο πια θα πρέπει να είναι το πώς θα κεφαλαιοποιήσουµε
αυτήν τη νοµιµοποίηση µε όσο το δυνατόν πιο ουσιαστική διεθνή
υποστήριξη. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι η Ελλάδα συµπεριφέρεται ως
µια χώρα πρόθυµη και ικανή να κλείνει τέτοιου είδους µέτωπα
στα σύνορά της. Το γεγονός πως εκκρεµότητες δεκαετιών µπαί-
νουν σε µια σειρά και αρχίζουν να διευθετούνται λύνει τα χέρια
της ελληνικής διπλωµατίας και απελευθερώνει διπλωµατικό κε-
φάλαιο για την αντιµετώπιση των πραγµατικά µεγάλων θεµάτων
στις διµερείς σχέσεις µας µε την Τουρκία. Αυτά δεν θέλουν να
τα δουν οι εγχώριοι πατριδοκάπηλοι, οι δήθεν ασυµβίβαστοι,
αυτοί ακριβώς που προκάλεσαν τις δύο µεγάλες εθνικές τραγω-
δίες του 20ού αιώνα: τη Μικρασιατική Καταστροφή και την τουρ-
κική εισβολή στην Κύπρο. 

Η δηµαγωγική πλειοδοσία στα εθνικά θέµατα µπορεί µεν να
χαϊδεύει τα αυτιά κάποιων αφελών, οδηγεί όµως στην ακινησία.
Και όταν επικρατεί ακινησία, τότε ο χρόνος τρέχει σε βάρος µας.
Αυτό βλέπουµε να συµβαίνει επί δεκαετίες τώρα στο Κυπριακό
µε αποτέλεσµα να αποµακρύνεται ολοένα και περισσότερο η
λύση του, εκκρεµότητα που επιβαρύνει την ένταση στην περιοχή. 

Είναι, λοιπόν, καιρός να συνειδητοποιήσουµε ότι έχουµε το
εθνικό καθήκον να αναλάβουµε δραστικές πρωτοβουλίες, για να
ανοίξει κάποιου είδους διάλογος µε την Τουρκία. Υπό µία απα-
ράβατη προϋπόθεση βεβαίως: Η χώρα δεν συζητά µε το όπλο
στον κρόταφο. Να καταστεί προς πάσα κατεύθυνση σαφές ότι
δεν θα αρχίσουµε οποιουδήποτε είδους συνοµιλίες µε την Τουρ-
κία όσο αυτή συνεχίζει να απειλεί, να εκβιάζει και να παραβιάζει
συστηµατικά το Διεθνές Δίκαιο στο Αιγαίο και γενικότερα στην
Ανατολική Μεσόγειο. 

Προς το παρόν, εθνική στρατηγική, παρ’ όλα αυτά που προ-
σπάθησε να µας πει, για να µας πείσει, ο κύριος Υπουργός, δεν
υπάρχει. Όµως οι ραγδαίες εξελίξεις των τελευταίων µηνών, σε
συνδυασµό µε την εµπειρία που έχουµε πια αποκοµίσει όλα αυτά
τα χρόνια, µας επιτρέπουν να διακρίνουµε κάποιους βασικούς
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πυλώνες µιας εθνικής στρατηγικής: 
Ο πρώτος είναι να είναι πράγµατι εθνική, δηλαδή να αποτελεί

καρπό συµφωνίας συµπολίτευσης και αντιπολίτευσης, περιλαµ-
βάνοντας στο ευρύτερο δυνατό φάσµα της τελευταίας. Αυτή η
πολιτική ευρύτητα είναι που θα προσδώσει και το ούτως ή άλλως
απαραίτητο σε κάθε στρατηγική χρονικό βάθος, αφού αυτή πια
θα εφαρµόζεται ανεξάρτητα από το ποιος είναι στην κυβέρνηση.
Αυτήν την οµοψυχία σφυρηλατούµε σήµερα σε αυτήν την Αί-
θουσα. Και αυτήν την οµοψυχία –παρ’ όλες τις διαφοροποιήσεις
που ακούγονται, εγώ έχω αρχίσει να τη διακρίνω-  πρέπει να την
επισφραγίσουµε σε ένα Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών, όπως ζη-
τάµε επίµονα όλο αυτό τον καιρό. Να είναι, όµως, ένα Συµβούλιο
Πολιτικών Αρχηγών που δεν θα έλθει να καταγράψει απλώς θέ-
σεις -αυτό δεν έχει κανένα νόηµα, να φανεί ότι διαφωνούµε-,
αλλά Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών που θα έρθει ως επισφρά-
γιση µιας κάποιας εθνικής συµφωνίας σε βασικά ζητήµατα. 

Ο δεύτερος πυλώνας είναι το πλαίσιο αναφοράς της στρατη-
γικής. Και αυτό δεν µπορεί παρά να είναι το Διεθνές Δίκαιο, το
οποίο πρέπει να είναι κυρίαρχο σε όλες τις φάσεις του διαλόγου,
από την αρχή ως το τέλος. Να διασφαλιστεί, δηλαδή, ότι σε πε-
ρίπτωση διαφωνιών οι διαφορές θα παραπεµφθούν σε διεθνές
δικαιοδοτικό όργανο. Πρέπει, επιτέλους, να πάψουµε να κρυβό-
µαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Δεν θα δικαιωθούµε σε όλες
τις θέσεις µας. Αυτό σε κάθε διάλογο που αποσκοπεί να οδηγή-
σει σε συµφωνία, δηλαδή σε κάποιο συµβιβασµό είναι αναπόφευ-
κτο. Όµως το Διεθνές Δίκαιο είναι η ασπίδα µας. Όπως µάλιστα
καταγράφεται σήµερα, είναι ευνοϊκό για την πλειονότητα των ελ-
ληνικών θέσεων και αυτό πρέπει να το εκµεταλλευτούµε. 

Ο τρίτος πυλώνας είναι οι συµµαχίες µας, όχι τόσο το ΝΑΤΟ
βέβαια, που δυστυχώς, συνεχίζει να παριστάνει τον Πόντιο Πι-
λάτο, αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση κυρίως. Με τα γεγονότα του
φράχτη στον Έβρο τον περασµένο Μάρτιο, οι εταίροι µας άρχι-
σαν να αφυπνίζονται και να συνειδητοποιούν ότι τα ελληνικά σύ-
νορα είναι όχι µόνο στον χάρτη, αλλά και στην πραγµατικότητα
σύνορα της Ευρώπης. Οι Ηνωµένες Πολιτείες προς το παρόν δεν
είναι εταίρος πάνω στον οποίο µπορούµε να βασιστούµε µε την
ίδια εµπιστοσύνη που είχαµε παλαιότερα, όχι µόνο εξαιτίας του
ασυνάρτητου και εν πολλοίς απρόβλεπτου Ντόναλντ Τραµπ,
αλλά λόγω και της συγκυρίας των επικείµενων αµερικανικών
εκλογών που ανοίγουν µία εκκρεµότητα και µία αδράνεια στην
αµερικανική πολιτική για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα, που πι-
θανόν, αν δεν εκλεγεί ο Τραµπ, θα υπερβεί και το Νοέµβριο.
Μπορούµε, λοιπόν, να βασιστούµε στους ευρωπαίους εταίρους
µας µε πολύ µεγαλύτερη εµπιστοσύνη, γιατί και ο Ερντογάν ανοί-
γει διαρκώς καινούργια µέτωπα. Η επιθετικότητα αυτή µοιραία
τον αποµονώνει, καθώς γίνεται ολοένα και πιο φανερό ότι απο-
τελεί µία απειλή συνολικά για τη διεθνή ασφάλεια στη Μεσόγειο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι
η διαµάχη Ελλάδας - Τουρκίας δεν αφορά πια µόνο τις διµερείς
διαφορές των δύο χωρών, τα υπαρκτά προβλήµατα, το βεβαρη-
µένο παρελθόν. Μπορεί να οριστεί ως ακόµη ένα επεισόδιο της
παγκόσµιας αντιπαράθεσης µεταξύ αυταρχισµού και δηµοκρα-
τίας. Σε αυτήν τη µάχη η Ελλάδα µε µία πολιτική που βασίζεται
στο Διεθνές Δίκαιο, µε την προσήλωσή της στην περιφερειακή και
παγκόσµια ευηµερία, στις αρχές του κράτους δικαίου έχει επιλέξει
το σωστό στρατόπεδο. Η Τουρκία ακολουθεί µία αναχρονιστική
πολιτική, βασισµένη στην ισχύ που δεν θα την οδηγήσει µακριά. 

Οι συµφωνίες, λοιπόν, µε την Ιταλία και την Αίγυπτο, σε αντι-
παράθεση µε το τουρκολιβυκό παράνοµο σύµφωνο, συµπυκνώ-
νουν τις διαφορές των δύο χωρών. Και ακριβώς αυτήν τη στάση
ενισχύουµε σήµερα µε την ψήφο µας ως Κίνηµα Αλλαγής. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα
τώρα το συνάδελφο βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Θο-
δωρή Ρουσόπουλο. 

Ορίστε, κύριε Ρουσόπουλε, έχετε το λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Τρεις είναι οι κατηγορίες που σηµείωσα µέσες-άκρες ότι απη-

ύθυνε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση: Η πρώτη

αφορά τη µερική οριοθέτηση της ΑΟΖ µεταξύ Ελλάδος και Αιγύ-
πτου. Η δεύτερη, σχετιζόµενη φυσικά µε την πρώτη, αφορά τον
28ο µεσηµβρινό. Και η τρίτη κατηγορία ισχυρίζεται πως η Νέα
Δηµοκρατία έχει έλλειµµα στρατηγικής στα εθνικά θέµατα. 

Στην πρώτη κατηγορία, βεβαίως, είχε απαντήσει ήδη ως αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και πρώην Πρωθυπουρ-
γός, µάλιστα το ίδιο επανέλαβε και σήµερα στην οµιλία του
νωρίτερα εδώ. Από τις 15 Ιουνίου είχε πει ότι πρέπει να κλεί-
σουµε συµφωνία µε την Αίγυπτο, έστω και τµηµατικά. «Τµηµατικά
θα πάµε» είχε πει, µάλιστα, καταφατικά. Δηλαδή, το θεωρούσε
δεδοµένο αυτό που σήµερα κατηγορεί. 

Στη δεύτερη για τον 28ο µεσηµβρινό απάντησε µε περισσή
κοµψότητα οφείλω να οµολογήσω ο Υπουργός Εξωτερικών κ.
Δένδιας και µε ευγένεια προχθές στην επιτροπή και σήµερα ανα-
φερόµενος στο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση είχε σταµατήσει στο
27,59 και µάλιστα είπε -ορθώς κατά τη γνώµη µου- ότι δεν θα
ακολουθήσει την πεπατηµένη κάποιων άλλων παλαιότερων
Υπουργών Εξωτερικών ή Αµύνης της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
συγκεκριµένα που ως χαρτοπόλεµο έφερναν εδώ τα έγγραφα
που ήταν διαβαθµισµένα αποχαρακτηρίζοντάς τα προηγουµέ-
νως. Δεν επιτρέπεται να γίνεται αυτό το πράγµα είπε ο Δένδιας
και συµφωνούµε, νοµίζω, όλοι µαζί του.

Μέχρι στιγµής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο από τα τρία
βασικά στοιχεία για τα οποία κατηγόρησε η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση την Κυβέρνηση αποδεικνύεται ότι είναι τα ίδια ακριβώς
µε αυτά που επιδίωκε, όταν αυτή ήταν Κυβέρνηση. Το τρίτο, το
περί στρατηγικής, είναι λίγο πιο σύνθετο και γενικό. 

Το να κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, τη Νέα Δηµοκρατία ότι δεν
έχει στρατηγική στα εθνικά θέµατα θα µπορούσε σε ένα παιχνίδι
ερωτήσεων πολλαπλών επιλογών να ερµηνευθεί ως εξής. Πρώτη
ερµηνεία: Οι επικριτές µας νοµίζουν πως η ιστορία γεννήθηκε το
2015, όταν αυτοί έγιναν κυβέρνηση. Δεύτερη ερµηνεία: Οι επι-
κριτές µας νοµίζουν ο λαός τρέφεται µε λωτούς. Τρίτη ερµηνεία:
Οι επικριτές µας νοµίζουν πως είναι απόγονοι του Ταλεϋράνδου.
Και οι τρεις θα µπορούσαν να ισχύουν το ίδιο χαρακτηριστικά µε
βάση τα όσα είπαν µέχρι τώρα.

Υποστηρίξατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
είχατε στρατηγική όταν λέγατε ότι πρέπει να κλείσουµε συµφω-
νία για τµηµατική οριοθέτηση µε την Αίγυπτο και δεν έχουµε
στρατηγική εµείς που την κλείσαµε τη συµφωνία. Υποστηρίξατε
ότι είχατε στρατηγική εσείς όταν συζητούσατε για συµφωνία
στον 27,59 µεσηµβρινό και δεν έχουµε εµείς που την κλείσαµε.

Βεβαίως, ο κ. Τσίπρας είπε σήµερα κάτι το οποίο υπερβαίνει
ακόµα και τον ίδιο του τον εαυτό. Μέχρι τώρα έχουµε συνηθίσει
σε αυτή την Αίθουσα να ακούµε τον ΣΥΡΙΖΑ να λέει για διάφορα
νοµοσχέδια που έφερε η Κυβέρνηση «Το είχαµε και εµείς στα
σκαριά, το είχαµε και εµείς στα πλάνα µας, αλλά δεν προλάβαµε
να το φέρουµε». Τώρα λέει «Το είχαµε στα σκαριά, το συζητού-
σαµε, αλλά δεν επρόκειτο να το κάνουµε ποτέ πράξη». Αυτό αν
δεν δηλοί κοροϊδία απέναντι σε κάποιον σύµµαχο µε τον οποίον
η χώρα µας υπέγραψε αυτή τη συµφωνία, τη σηµαντική κατά τη
γνώµη µας συµφωνία, τι θα µπορούσε να δηλώνει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισοδυναµεί τουλάχιστον µε
ύβρη να λες πως δεν έχει στρατηγική η παράταξη η οποία επί
δεκαετίες ήταν προσανατολισµένη στη δύση και στα δηµοκρα-
τικά θεσµισµένα επιτεύγµατά της, αυτά που άλλωστε δικαιώθη-
καν από την ιστορία, η παράταξη που οδήγησε τη χώρα στην
επιτυχή ένταξη στην ευρωπαϊκή οικογένεια, η παράταξη που δεν
δίστασε να αντιπαρατεθεί όταν χρειάστηκε µε την οικογένεια του
ΝΑΤΟ και στη δεκαετία του ’70 και στη δεκαετία του ’00, η πα-
ράταξη η οποία έκανε ανοίγµατα που εκείνες τις εποχές -και µιλώ
για τη δεκαετία του ’70 στην Κίνα ή στη Σοβιετική Ένωση- φαι-
νόντουσαν αδιανόητα για πολλές άλλες από τις δυτικές δηµο-
κρατίες.

Κυβερνήσατε µεν τέσσερα χρόνια, αλλά επιτρέψτε µου να πι-
στεύω ότι κρίνεστε και για τα σαράντα υπόλοιπα, αυτά στα οποία
εσείς αντιπολιτευόσασταν αυτές τις άκρως επιτυχηµένες και
επωφελείς για τη χώρα στρατηγικές επιλογές.

Μία στρατηγική δεν ακολούθησε αυτή η παράταξη: Να µηδε-
νίσει την ιστορία του αντιπάλου της ή να τον υποτιµήσει. Και δεν
το κάναµε, διότι δεν πιστεύουµε σε µια τέτοια λογική. Όσοι το
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πράττουν ή συνεχίζουν να το πράττουν, ας αναθεωρήσουν, γιατί
δεν ωφελούν ούτε τη χώρα ούτε την πολιτική αντιπαράθεση.

Κανονικά, κύριε Πρόεδρε, εδώ θα έκλεινα την οµιλία µου.
Όµως, η αναφορά του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
-και µάλιστα δύο φορές- στο δόγµα Μολυβιάτη, το οποίο χαρα-
κτήρισε, ατυχώς κατά τη γνώµη µου, «δόγµα ακινησίας» στα
εθνικά θέµατα, µου επιβάλλει από σεβασµό όχι µόνο στον άν-
θρωπο µε τον οποίο συνεργάστηκα στην κυβέρνηση Καραµανλή,
αλλά στον άνθρωπο τον οποίο γνώρισα από πολύ νέος να είναι
ένας από τους σηµαντικούς διπλωµατικούς παράγοντες της
χώρας όχι µόνο γιατί ήταν δίπλα στον Κωνσταντίνο Καραµανλή,
αλλά και ως νεαρός διπλωµάτης στη Σοβιετική Ένωση, στη
δράση που είχε σε δύσκολες δεκαετίες τη δεκαετία του ’50 και
του ’60 στον κυπριακό αγώνα για την ανεξαρτησία, να γνωρίζω -
και γνωρίζουµε όλοι- χαρακτηριστικά τη δυναµική του ανδρός
και την προσφορά του στον τόπο. Όµως -κλείνω εδώ-, δεν ήταν
δόγµα Μολυβιάτη αυτό το οποίο έλεγε ότι εµείς δεν θα χτυπή-
σουµε τον αντίπαλο εκεί που θέλει αυτός ή δεν θα πάµε να ανα-
µετρηθούµε εκεί που θέλει αυτός, αλλά θα επιµείνουµε στο
Διεθνές Δίκαιο. Ήταν δόγµα που ακολούθησε ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής από το ’74 και µετά, ήταν δόγµα που ακολούθησε
ο Ανδρέας Παπανδρέου και πολλοί άλλοι Πρωθυπουργοί.

Τελευταία φράση: Εάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πι-
στεύατε σε αυτά τα οποία λέτε, τότε γιατί αλήθεια το «παρών»
στην ονοµαστική ψηφοφορία; Εις ό,τι αφορά εµάς, δεν το φοβό-
µαστε βεβαίως, διότι εµείς θα ψηφίσουµε όπως υποστηρίξαµε
και ο Πρωθυπουργός µας και Υπουργός Εξωτερικών και όλοι οι
Βουλευτές, που µίλησαν και είναι παρόντες ή και αυτοί που θα
έρθουν αύριο για την ονοµαστική ψηφοφορία. Μήπως, όµως,
έχει να κάνει µε εκείνη την οµάδα Βουλευτών του δικού σας κόµ-
µατος, η οποία από την πρώτη στιγµή πήρε θέση υπέρ της συµ-
φωνίας; Μήπως εν τέλει φοβάστε ότι εσείς για το ότι αν
τασσόσαστε εναντίον αυτής της συµφωνίας, τότε θα είχατε πολ-
λούς από τους δικούς σας Βουλευτές να έρχονται προς το κυ-
βερνητικό στρατόπεδο ή να έρχονται -θα το πω διαφορετικά- στο
εθνικό -µε την έννοια, δηλαδή, ότι αυτό είναι το εθνικό συµφέ-
ρον- στρατόπεδο, για να ψηφίσουν υπέρ αυτής της συµφωνίας;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ρουσόπουλο.

Καλώ στο Βήµα το Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Ιωάννη Μου-
ζάλα. Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, πριν µπω στο θέµα, να συγχαρώ και εγώ το Λιµενικό για
τη µεγάλη επιχείρηση διάσωσης, που έκανε στη Χάλκη. Η κυβέρ-
νησή µας γνωρίζει τις δυνατότητες του Λιµενικού. Τετρακόσιες
χιλιάδες διασώσεις έκανε. Εποµένως αυτό το αυτονόητο που
έκανε δεν παύει να είναι ηρωισµός, αλλά οφείλει κανείς κάθε
φορά να τους συγχαίρει. Αυτό δεν αναιρεί το ότι κάνετε push
back, ότι κάποιες οµάδες -φαίνεται εµπλέκονται εκεί κάποιοι από
το Λιµενικό- κάνουν push back, τα οποία δεν τα καταγγέλλουν οι
ΜΚΟ. Τα καταγγέλλει η Υπουργός της Δανίας, τα καταγγέλλει η
Γερµανία, τα καταγγέλλει ο Πρόεδρος της FRONTEX. Θα
έχουµε, φοβόµαστε, καινούργιο Φαρµακονήσι και τότε θα πρέπει
να σταθείτε και εσείς µε µια αίσθηση ευθύνης απέναντι σε αυτό.

Το δεύτερο που θέλω να θέσω είναι να σας πω ότι είµαστε
πάρα πολύ χαρούµενοι που η Νέα Δηµοκρατία από τη φάση που
ιστορικά θεωρούσε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κάνοντας τα δώδεκα µίλια στο
Ιόνιο και σε ένα κοµµάτι της Κρήτης, θα δίχαζε τον ελληνικό λαό
µε πύρινες οµιλίες και από τον κ. Κουµουτσάκο και από άλλους
Βουλευτές, σήµερα το προτείνει. Και δεν µπορεί παρά να είµαστε
χαρούµενοι για αυτό το πράγµα. Διότι το να βρει κανείς µία
σωστή θέση και να την αποδεχθεί, αποδεχόµενος τη λάθος το-
ποθέτησή του, κατά την άποψή µου για ταπεινούς λόγους τότε,
αλλά αυτή τη στιγµή δεν παύει να είναι σοβαρό και σηµαντικό
ζήτηµα. Δεν είναι µονάχα, ξέρετε, πριν από έναν χρόνο. Την Κυ-
ριακή στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
του οποίου την επιστηµονική επάρκεια εκτιµώ ιδιαίτερα και έχω
συνεργαστεί µαζί του και έχω αναγνωρίσει στη Βουλή ότι µε βοή-
θησε σε πράγµατα µε τις θέσεις και τις απόψεις του, εξηγούσε

για ποιον λόγο δεν πρέπει να γίνουν τα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο,
για ποιο λόγο αυτό θα δηµιουργούσε προβλήµατα στις δύο θά-
λασσες, διαφορετικά στο Αιγαίο ή οτιδήποτε. Παρ’ όλα αυτά, χαι-
ρετίζουµε.

Τέλος, θα αναφέρω -γιατί µετά θα αναφερθώ σε µελανά ση-
µεία των συµφωνιών- ότι αναµφισβήτητα -και το δήλωσαν οι αγο-
ρητές µας- η διεµβόλιση τουρκολιβυκού µνηµονίου από τη
συµφωνία µε την Αίγυπτο είναι ένα πολύ σηµαντικό και θετικό
στοιχείο. Δεν ακυρώνει τη συµφωνία, µε αυτόν τον βερµπαλισµό
που πολύ συχνά εκφράζεστε για να πείσετε για κάτι που δεν
ισχύει, αλλά σαφέστατα τη διεµβολίζει.

Θα ήθελα να θέσω το εξής ερώτηµα προς τους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας και προς τους συναδέλφους του Κινήµα-
τος Αλλαγής: Με τους όρους που έγινε η συµφωνία της Αιγύ-
πτου, µε αυτούς τους όρους θα πάµε στη διαπραγµάτευση µε
τους Τούρκους; Αυτό είναι ένα ερώτηµα που πρέπει να το ξεκα-
θαρίσετε. Δηλαδή, η θέση η εθνική -όχι για εµάς, αλλά η εθνική,
που και εµείς πηγαίναµε µε αυτή µέχρι να δούµε τι θα γίνει- για
την πλήρη επήρεια των νησιών χάνεται; Η µέση γραµµή που ήταν
η εθνική θέση, ήταν η θέση µε την οποία φανατιζόσασταν, µε την
οποία δηµιουργούσατε καινούργιες Σαλαµίνες, καινούργιες ναυ-
µαχίες, καινούργια πατριωτικά ένστικτα και αισθήµατα, ισχύει ή
πάµε µε την αναλογικότητα; Ή κάνουµε και λίγο το ένα και λίγο
το άλλο; Αυτά είναι ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν.

Εµείς τα έχουµε απαντήσει. Και όποτε τα απαντήσαµε, µας κα-
τηγορήσατε για έλλειψη πατριωτισµού, για υποχωρητικότητα.
Αυτά τα αίσχη τα οποία έκανε η παράταξή σας για το µακεδονικό
και για την συµφωνία µε τη Βόρεια Μακεδονία. Εν πάση περιπτώ-
σει, όµως, πρέπει να µας πείτε. Τι;

Θέλω, επίσης, να σας πω ότι στην οποιαδήποτε συζήτηση µε
την Τουρκία για τις θαλάσσιες ζώνες που εµείς είµαστε υπέρ και
καλλιεργούσαµε αυτό το ζήτηµα, δηλαδή να µην κοπούν οι επα-
φές µε την Τουρκία και µας κατηγορούσατε πάλι, για ενδοτικούς
µας κατηγορούσατε, δεν υπήρξε αντιπατριωτικός χαρακτηρι-
σµός που να µην µας τον προσδώσετε -εµείς δεν σας προσδί-
δουµε τέτοια-, αλλά πείτε µας τι ακριβώς κάνετε;

Λέω λοιπόν ότι πάλι δικά σας στελέχη έλεγαν πρόσφατα ότι
πρέπει να κλείσουν οι κόλποι και πρέπει να χαραχθούν οι γραµ-
µές. Θα κλείσουν οι κόλποι; Θα χαραχτούν οι γραµµές; Θα πάµε
στη συζήτηση µε την Τουρκία χωρίς να έχουµε κλείσει τους κόλ-
πους; Διότι αν δεν κλείσουµε τους κόλπους, δεν θα χαραχτεί η
µέση γραµµή. Θα πάµε στην Τουρκία µονάχα για την ΑΟΖ, µο-
νάχα για την υφαλοκρηπίδα; Γιατί αυτόµατα θα προκύψει ζήτηµα
κυριαρχίας νησιών, τα οποία καθορίζουν την ΑΟΖ και την υφα-
λοκρηπίδα και που η Τουρκία αρνείται την ελληνική κυριαρχία.

Εποµένως, είναι ένα πολύ σύνθετο ζήτηµα. Είναι καλύτερα για
λόγους εθνικής ενότητας -και το εννοώ αυτό- να είναι ξεκαθαρι-
σµένες οι πολιτικές για να δούµε, πού θα συµφωνήσουµε και πού
θα διαφωνήσουµε.

Υπάρχει µια αµηχανία στη Νέα Δηµοκρατία. Πίσω από τον εν-
θουσιασµό, πίσω από τον σαρκασµό, πίσω από το λεπτό χιούµορ
του κ. Ρουσόπουλου, πίσω από το τι ευλογηµένοι είστε που έχετε
Πρωθυπουργό τον κ. Μητσοτάκη υπάρχει µια αµηχανία. Και την
αµηχανία αυτή πάτε να την προσάψετε σε εµάς. Ετεροκαθορίζε-
στε. 

Ο κ. Τσαβούσογλου ήταν το επιχείρηµά σας για να επιτεθείτε
στον ΣΥΡΙΖΑ ότι δηµιουργεί κινδύνους για τη χώρα, επειδή λέει
ότι η συµφωνία που υπογράψατε έχει αυτά τα αδύναµα σηµεία
που εσείς υπογράψατε και που οι Τούρκοι τα ξέρουν, τα οποία
θα υποσκάψουν µελλοντικές συζητήσεις µε την Τουρκία. Κι αυτό
είναι κάτι που πρέπει να το δούµε εάν µπορούµε όλοι µαζί. Αν
δεν γίνεται, θα το δούµε χώρια. Δεν µπορούµε όµως να κλεί-
σουµε τα µάτια µας σε αυτό το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν έχετε στρατηγική. Αυτό δηµιουργεί αµηχανία.
Βγήκατε και γράψατε άρθρα. Οι εφηµερίδες του κ. Πέτσα κα-

τηγόρησαν τον ΣΥΡΙΖΑ ότι δίνει επιχειρήµατα στον κ. Τσαβούσο-
γλου, ο οποίος µετά είπε ότι η συµφωνία που υπογράψατε µε την
Αίγυπτο µας δίνει πάρα πολύ σοβαρά επιχειρήµατα για να µπο-
ρέσουµε να πετύχουµε τις διεκδικήσεις µας. Ο κ. Τσαβούσογλου
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το είπε. Δεν βγήκαµε εµείς να το πούµε αυτό. Εσείς προσπαθείτε
να ετεροκαθοριστείτε. 

Τελειώνω, γιατί ο χρόνος πέρασε. Συγχωρέστε µε. 
Δεν υπάρχει στρατηγική. Υπάρχουν ευφυολογήµατα. Υπάρ-

χουν κοµψοί τρόποι για να εκφράσει κανείς την έλλειψη στρατη-
γικής. Αυτό που χρειαζόµαστε όµως είναι µία στρατηγική, ώστε
να δούµε πού συµφωνούµε και πού δεν συµφωνούµε, µε καθαρά
χαρτιά και όχι µε υποκρισίες. Πέρυσι τα δώδεκα µίλια διχάζουν
και καταστρέφουν την Ελλάδα στο Ιόνιο και φέτος είναι µία νίκη
και κάνατε την Ελλάδα µεγαλύτερη και όλα αυτά; Οι Έλληνες
έχουν µνήµη, µυαλό και σκέψη. 

Υπάρχουν πολύ σοβαρά ζητήµατα. Το «παρών» δεν είναι ένα
κόλπο. Ξέρετε, ο κ. Ρουσόπουλος -κύριε Ρουσόπουλε, απευθύ-
νοµαι σε εσάς, επειδή πραγµατικά ο λόγος σας είχε κοµψότητα,
ανεξάρτητα του αν διαφωνούµε, εποµένως δεν θέλω να µιλήσετε
επί προσωπικού επειδή λέω το όνοµά σας- µε έπεισε ότι φθηνά
τη γλιτώσαµε στον ΣΥΡΙΖΑ και δεν διασπαστήκαµε, επειδή φέ-
ρατε εσείς µια κακή συµφωνία. Η αµηχανία είναι δική σας. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι «παρών». Το «παρών» είναι µια µαχητική θέση, η οποία
συµβαδίζει µε τη θέση που έχουµε, δηλαδή ότι η συµφωνία έχει
ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι, τη διεµβόλιση του τουρκολιβυκού
συµφώνου, αλλά όλα της τα άλλα δηµιουργούν πρόβληµα. 

Το «παρών» λοιπόν, είναι µία µαχητική θέση. Δεν είναι ένα
«βάζω το κεφάλι µου στην άµµο». Το «παρών» είναι µία θέση που
λέει ότι είµαστε εδώ. Είναι µια υπεύθυνη πατριωτική θέση. Ανα-
γνωρίζουµε τον αντίπαλο στο εξωτερικό και δεν θέλουµε να δη-
µιουργήσουµε ζητήµατα, όπως αυτά που δηµιουργήσατε εσείς
µε τους ντυµένους Ρωµαίους µονοµάχους που νόµιζαν ότι έτσι
ντύνονταν και οι Μακεδόνες που έτρεχαν στη Θεσσαλονίκη πάνω
στα άλογα. 

Επίσης όµως αναγνωρίζουµε επικινδυνότητα στην πολιτική που
ακολουθείτε. Με το «παρών» σας λέµε ότι είµαστε εδώ και σας πα-
ρακολουθούµε. Σας παρατηρούµε. Θα σταθούµε απέναντι. 

Το «παρών» λοιπόν του ΣΥΡΙΖΑ είναι ένα µαχητικό «παρών».
Ζητάει µία ενεργητική στάση. Είναι µία συνεχή υπενθύµιση και
πίεση. 

Ξέρετε ο Κάπλαν, ένας Αµερικανός δηµοσιογράφος, γεωγρά-
φος, ιστορικός έχει διατυπώσει την άποψη -σύγχρονος είναι- ότι
η γεωγραφία αποτελεί µοίρα. Για να πάψει η γεωγραφία να απο-
τελεί µοίρα πρέπει να ασκηθεί πολιτική. Η πολιτική που ασκείται
αυτή τη στιγµή δεν αλλάζει τη µοίρα που έχει δηµιουργήσει η γε-
ωγραφία. Και εκεί είναι που θα πρέπει, στον βαθµό που µπορεί
να γίνει, να συντονιστούν τα κόµµατα ή να διαφωνήσουν ριζικά.
Γιατί δεν µπορεί να είναι η µοίρα του λαού µας η συνεχής έλ-
λειψη διαπραγµάτευσης, οι συνεχείς πατριωτικές κορώνες, η έλ-
λειψη καταστάσεων και µέσα από κάποιο καινούργιο θερµό
επεισόδιο υποχωρήσεις.

Το «παρών» µας λέει ότι πρέπει το Διεθνές Δίκαιο να πάψει να
αξιοποιείται µονάχα αµυντικά απέναντι σε ξένες διεκδικήσεις και
να χρησιµοποιηθεί από τη χώρα µας για τις διεκδικήσεις της,
όσον αφορά το διεθνές δίκαιο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξωτερική πο-

λιτική, µάθηµα πρώτο: Η µεγαλύτερη τέχνη στον πόλεµο είναι να
υποτάξεις στον εχθρό σου χωρίς µάχη. Αυτό το αναφέρει ο πε-
ρίφηµος Κινέζος στρατηγός και συγγραφέας Σουν Τσου.

Αυτός ακριβώς είναι ο λόγος για τον οποίο βρισκόµαστε σή-
µερα εδώ. Σήµερα, επισφραγίζουµε µια διπλή και εµφατική νίκη
της χώρας µας. Νοµιµοποιούµε και επιβραβεύουµε την επιλογή
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη στην επίµονη επέν-
δυση στη διπλωµατία, µια επιλογή στρατηγικής µε σαφή προσα-
νατολισµό, απτό αποτέλεσµα που δίνει µια πειστική απάντηση
στην ολοµέτωπη και κλιµακούµενη τουρκική προκλητικότητα, µια
επιλογή που αποπνέει τη στιβαρότητα, την ψυχραιµία, την απο-
φασιστικότητα και την ετοιµότητα της χώρας µας στη διαχείριση
της εξωτερικής της πολιτικής. 

Σήµερα, κυρώνουµε µε εθνική υπερηφάνεια τις δύο ιστορικές

συµφωνίες αναφορικά µε την οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών
µε την Ιταλία και την οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής
Ζώνης µε την Αίγυπτο. 

Τι πετυχαίνει η χώρα µας µε αυτές τις συµφωνίες; Πετυχαίνει
να αλλάξει πλήρως και υπέρ της τα δεδοµένα στο πεδίο των ελ-
ληνοτουρκικών, αλλά και στη νοτιοανατολική Μεσόγειο.

Με την Ιταλία, το δικαίωµα επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης
στα δώδεκα ναυτικά µίλια που προβλέπεται από τη συµφωνία γί-
νεται απτή πολιτική που µεγαλώνει την Ελλάδα, σύµφωνα µε την
ιστορικής σηµασίας απόφαση του Πρωθυπουργού της Ελλάδας
Κυριάκου Μητσοτάκη. Επιπλέον, η Ελλάδα αποκτά επιτέλους ένα
νοµικό κείµενο, στο οποίο αναγνωρίζεται µε τις εγγυήσεις του
Διεθνούς Δικαίου ότι τα νησιά διαθέτουν πλήρη επήρεια σε υφα-
λοκρηπίδα και θαλάσσιες ζώνες.

Η ιστορική συµφωνία µε την Αίγυπτο διασφαλίζει τα ελληνικά
κυριαρχικά δικαιώµατα, όπως ορίζονται από το Διεθνές Δίκαιο
της Θάλασσας µεταξύ 26ου και 28ου µεσηµβρινού. Για να είµαι
ακριβής, κύριε Υπουργέ 27,59. Ακυρώνει de facto και de jure την
ούτως ή άλλως παράνοµη συµφωνία Σάρατζ- Τουρκίας για το
κρίσιµο γεωγραφικό κοµµάτι που µας ενδιαφέρει. Ενισχύει την
προοπτική της ενεργειακής διασύνδεσης της νοτιοανατολικής
Μεσογείου µεταξύ Κύπρου, Ισραήλ, Αιγύπτου και Ελλάδας. 

Συνολικά, πρόκειται για συµφωνίες µεταξύ χωρών που δεν αµ-
φισβητούν η µία τα δικαιώµατα της άλλης, δεν εκβιάζουν, δεν
απειλούν και συνεπώς δείχνουν τον ορθό τρόπο προσέγγισης µε-
ταξύ κρατών.

Οι δύο συµφωνίες πέρα από εθνική επιτυχία σηµατοδοτούν
και το τέλος µιας εποχής διστακτικότητας στην εξωτερική µας
πολιτική.

Και µε την ενεργή διπλωµατική επένδυση η χώρα µας κατοχυ-
ρώνει τα κυριαρχικά της δικαιώµατα µέσα από την καλλιέργεια
πολυµερών συµµαχιών. Αποτελούν ένα ισχυρό και συµπαγές
ανάχωµα στον τουρκικό αναθεωρητισµό µέσα από τη δηµιουργία
ενός ισχυρού δικαιακού κεκτηµένου. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να έρθω στο µάθηµα εξωτερικής πολιτικής «νούµερο 2». Η
ουσιαστική ειδοποιός διαφορά της εξωτερικής πολιτικής Μητσο-
τάκη από αυτή του παρελθόντος που υλοποιεί η ηγεσία του
Υπουργείου Εξωτερικών υπό τον κ. Δένδια είναι ότι παύει να τρέ-
χει πίσω από τις εξελίξεις. Τις δηµιουργεί πλέον. Είναι, επίσης,
το γεγονός ότι η εξωτερική πολιτική γίνεται πεδίο ανάδειξης των
συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της χώρας. Αποτελεί αφορµή τό-
νωσης της εθνικής οµοψυχίας και ενίσχυσης της εθνικής υπερη-
φάνειας. Για εµάς όλο αυτό αποτελεί τον απόλυτο τρόπο
εµπέδωσης του υγιούς πατριωτισµού. 

Σε όλο αυτό υπάρχει ένας αστερίσκος και αυτός δεν είναι άλλος
από τις ακατανόητες αντιδράσεις από την πλευρά της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης κυρίως. Μια φιλική συµβουλή: Σκεφτείτε δύο
φορές όταν έχουµε να κάνουµε µε εθνικά θέµατα. Έχετε βεβαρη-
µένο παρελθόν. Μην σας παρασύρει ο πολιτικός σας τυχοδιωκτι-
σµός. Στην αγωνία σας να αποκτήσετε αντιπολιτευτικό λόγο
ύπαρξης και να κρατήσετε εσωκοµµατικές ισορροπίες, αποδο-
µείτε την εθνική µας προσπάθεια. Αποµειώνετε τις εθνικές µας επι-
τυχίες. Προσφέρετε άλλοθι στα τουρκικά επιχειρήµατα. 

Έχω µαζί µου το πρωτοσέλιδο της «YENI SAFAK». Σας το δια-
βάζω και το µεταφράζω πριν το καταθέσω στα Πρακτικά. Λέει:
«Πρώην Πρωθυπουργός της Ελλάδας, Τσίπρας: µε τη συµφωνία
µε την Αίγυπτο δώσαµε στην Τουρκία αυτό που ήθελε». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μα-

κάριος Λαζαρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε δηλαδή τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη να µε-
γαλώνει την Ελλάδα και τον αρχηγό του ΣΥΡΙΖΑ, τον πρώην Πρω-
θυπουργό τον κ. Τσίπρα να δίνει επιχειρήµατα στον Ερντογάν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ντροπή σας! Ντροπή σας!
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Μην ανησυχείτε όµως, γνωρίζουµε

καλά τι επιδιώκουν να κάνουν µε αυτό οι Τούρκοι. Εµείς δεν πα-
ρασυρόµαστε. Δεν τους αφήνουµε να δηµιουργήσουν εθνικό
ρήγµα. Αυτό το ρήγµα υπήρχε και συνεχίζει να υπάρχει µόνο στις
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τάξεις. Είχατε διγλωσσία ως κυβέρνηση: άλλη η γραµµή Κοτζιά,
άλλη η γραµµή Καµµένου. Έχετε διγλωσσία ή θα έλεγα και τρι-
γλωσσία καλύτερα και ως αντιπολίτευση. Άλλη γραµµή έχουν οι
πενήντα τρεις του Τσακαλώτου, άλλη γραµµή ο πρώην Υπουρ-
γός Εξωτερικών Κοτζιάς, άλλη γραµµή ο αρχηγός σας. Επικίν-
δυνοι ως κυβέρνηση, επικίνδυνοι και ως αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, σταµατήστε να διακα-
τέχεστε από διπολισµό και δεν εννοώ τον όρο των διεθνών σχέ-
σεων, αλλά της ψυχολογίας. Και επιτρέψτε µου να ρωτήσω: Με
τι ακριβώς έχετε πρόβληµα, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης; Με το γεγονός ότι η Ελλάδα επιδεικνύει τις επιτυχίες τη µία
µετά την άλλη; Με το γεγονός ότι η χώρα µας έχει ισχυροποιήσει
τη θέση της ως περιφερειακή δύναµη; Με το γεγονός ότι δεν
έχουµε επιτρέψει στην Τουρκία να γεµίσει το κενό ισχύος στην
υπό διαµόρφωση Ανατολική Μεσόγειο; Με το γεγονός ότι πλέον
οι εταίροι µας µάς θεωρούν αξιόπιστο συνοµιλητή; Με το γεγο-
νός ότι έχουµε πετύχει εκεί που αποτύχατε παταγωδώς; Με τι
από όλα αυτά; Ρητορικό το ερώτηµα. 

Αυτό που µας αφορά ως Κυβέρνηση είναι ότι εµείς θα συνεχί-
σουµε απαρέγκλιτα στη γραµµή της επένδυσης στην εθνική ενό-
τητα, όχι της επένδυσης στον διχασµό. Θα συνεχίσουµε στην
επίµονη εξασφάλιση διπλωµατικών συµµαχιών στο εξωτερικό και
στην καλλιέργεια υγιούς πατριωτισµού στο εσωτερικό, µακριά
από πολεµοκάπηλες κορώνες. Θα συνεχίσουµε µε την ίδια απο-
φασιστικότητα, την ίδια εγρήγορση και την ίδια ωριµότητα στις
επόµενες κινήσεις µας. Θα συνεχίσουµε να µην επιτρέπουµε σε
κανέναν να ανοίγει ρήγµα στη συναντίληψη των εθνικών µας συµ-
φερόντων. Θα συνεχίσουµε να λειτουργούµε και να σκεφτόµα-
στε µε εθνικές παρωπίδες. 

Και µε αυτές τις επιλογές µας, θα συνεχίσουµε να κάνουµε
υπερήφανους κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα. Ελπίζω και εσείς
στην Αντιπολίτευση να αποφασίσετε να ακολουθήσετε χωρίς
αστερίσκους αυτήν την επιλογή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Ξενογιαννακο-
πούλου ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος έχει τον λόγο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Πιστεύω ότι η τοποθέ-
τηση του κ. Λαζαρίδη δείχνει πώς αντιλαµβάνονται την έκκληση
του Υπουργού που ήταν καλοπροαίρετη και του Πρωθυπουργού
περί εθνικής ενότητας και οµοψυχίας. Θεωρώ ότι είναι θλιβερό
αυτή τη στιγµή και απαράδεκτο να ακούγονται τέτοια λόγια. Να
προσπαθεί, δηλαδή, ο κ. Λαζαρίδης να πάρει το πρωτοσέλιδο
του τουρκικού Τύπου και να έρθει εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο
να κατηγορήσει τον αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Πολύ περισσότερο δεν µπορείτε να µας κουνάτε το δάχτυλο
και να βάζετε και για βεβαρηµένο παρελθόν, εσείς που σε αυτή
την Αίθουσα πριν από δύο χρόνια µιλούσαµε για µειοδότες και
διχάζατε τον ελληνικό λαό. 

Συνεπώς, πιστεύω ότι η τοποθέτηση είναι προσωπική. Την απο-
δοκιµάζουµε και δεν θέλουµε να πιστεύουµε ότι εκφράζει πολύ
περισσότερο την Κυβέρνηση και τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στην Βουλευτή του ΚΚΕ την κ. Μαρία Κοµνηνάκα για επτά
λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ποιον αφορούν οι θριαµβολογίες της Κυβέρνησης για τις

δήθεν ιστορικής σηµασίας συµφωνίες για την οριοθέτηση θα-
λασσίων ζωνών µε την Ιταλία και την µερική οριοθέτηση ΑΟΖ µε
την Αίγυπτο; Δικαιολογούν τον υπερφίαλο εφησυχασµό που επι-
χείρησε να δηµιουργήσει η Κυβέρνηση, τον οποίο βέβαια µε τη
στάση τους ποντάρουν τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ, όσο και το Κίνηµα Αλλα-
γής ότι δήθεν αυτού του είδους οι συµφωνίες ενισχύουν τη θέση
της Ελλάδας έναντι των διεκδικήσεων της τουρκικής αστικής
τάξης; Δικαιολογούν το µύθο της δήθεν αποµονωµένης από τους
ευρωπαίους συµµάχους Τουρκίας; 

Αυτό που σίγουρα επιβεβαιώνεται είναι ότι και οι δύο συµφω-
νίες δεν υπηρετούν τα λαϊκά συµφέροντα. Αυτό είναι το στίγµα
τους. Η ίδια η πραγµατικότητα έρχεται αµείλικτη να γκρεµίσει

τον εφησυχασµό που διαχρονικά καλλιεργούν οι κυβερνήσεις και
οι σηµερινές, όσο και όλες οι προηγούµενες, για τη δήθεν προ-
στασία που παρέχει στη χώρα µας η συµµετοχή µας στους ιµπε-
ριαλιστικούς σχεδιασµούς και τα παζάρια. 

Αντίθετα µε την πρωτοβουλία αυτών των Αµερικανο-νατοϊκών
και Ευρωπαίων ιµπεριαλιστών, προωθείται η λύση της συνεκµε-
τάλλευσης των θαλασσίων ζωνών στο Αιγαίο και την ανατολική
Μεσόγειο, προκειµένου να ξεκλειδώσει η εκµετάλλευση του
ενεργειακού πλούτου της περιοχής από τους µεγάλους οικονο-
µικούς οµίλους της Γαλλίας, της Βρετανίας, των ΗΠΑ και άλλων.
Θα είναι συνεκµετάλλευση, δηλαδή, ενεργειακών κολοσσών, για
να ακριβολογούµε και όχι µεταξύ χωρών. 

Αυτές οι δυνάµεις παζαρεύουν τα ελληνικά κυριαρχικά δικαιώ-
µατα και παίζουν τον ρόλο του προξενητή προκειµένου να τρα-
βήξουν την Τουρκία από την αγκαλιά της Ρωσίας και να
διατηρηθεί ενεργή η νοτιοανατολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ. 

Μέσα σε αυτές τις συνθήκες, λοιπόν, οι συµφωνίες που υπο-
γράψαµε µε την Ιταλία και την Αίγυπτο όχι µόνο δεν δικαιολο-
γούνται γιατί τάχα ενισχύουν τη διαπραγµατευτική θέση της
χώρας, αντίθετα ανοίγουν ένα γαϊτανάκι οδυνηρών συµβιβασµών
χωρίς αρχές, πριµοδοτώντας µε τον τρόπο αυτό τις τουρκικές
διεκδικήσεις στη βάση δεδικασµένων που δηµιουργούν. 

Η συµφωνία µε την Ιταλία άνοιξε τον δρόµο σε µια σειρά ζητή-
µατα που θέτουν συνολικά υπό αµφισβήτηση κυριαρχικά δικαιώ-
µατα της χώρας. Για παράδειγµα τέτοια είναι και η συµφωνία για
την εκχώρηση ή αναγνώριση, αν το θέλετε, του δικαιώµατος της
αλιείας στα ιταλικά αλιευτικά σκάφη στην περιοχή από τα έξι ως
τα δώδεκα ναυτικά µίλια, στα οποία η Ελλάδα αποφάσισε να κάνει
χρήση του δικαιώµατος για να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη. Μια
τέτοια συµφωνία, εκτός από επιζήµια για τους ψαράδες που δρα-
στηριοποιούνται στο Ιόνιο, έχει ανάλογη αντανάκλαση και στη
µεριά του Αιγαίου, όταν ήδη αλωνίζουν τουρκικά αλιευτικά εντός
των ελληνικών χωρικών υδάτων. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, θα ισχύσει και σε αυτή την περίπτωση
η αιτιολογία που επικαλεστήκατε ότι δηλαδή ήδη τα τουρκικά
αλιευτικά προχωράνε σε µια τέτοια ανεξέλεγκτη δραστηριότητα,
οπότε θα πρέπει να θεωρήσουµε ως επιτυχία µια ανάλογη εκχώ-
ρηση δικαιωµάτων προς αυτή τη µεριά. 

Οι κυβερνητικές µεγαλοστοµίες δεν µπορούν να κρύψουν το
γεγονός ότι πίσω από τις συµφωνίες αυτές κρύβονται µελετηµέ-
νοι συµβιβασµοί που υπηρετούν τον κεντρικότερο συµβιβασµό
µε την Τουρκία και ένα από τα συστατικά στοιχεία αυτού του
συµβιβασµού που θα ευνοήσει τη λογική της συνεκµετάλλευσης
είναι η µηδενική ή µειωµένη σε ορισµένα νησιά επήρεια, κατά τις
πάγιες τουρκικές επιδιώξεις, σε πλήρη αντίθεση µε το άρθρο 121
της Διεθνούς Σύµβασης του Δικαίου της Θάλασσας. 

Σ’ αυτή την παραδοχή, λοιπόν, οδηγεί και η πρόβλεψη για µει-
ωµένη επήρεια στις Στροφάδες και στα Διαπόντια νησιά, µάλιστα
σε µια περιοχή καθοριστική για την αντίστοιχη οριοθέτηση µε την
Αλβανία, όπως, βέβαια, προβλέπεται και στη συµφωνία µε την Αί-
γυπτο, µειωµένη επήρεια για την Κρήτη και µηδενική για τα νησιά
νότια αυτής. 

Παράλληλα, η µερική οριοθέτηση της ΑΟΖ που πετάει έξω το
Καστελόριζο και τη µισή Ρόδο, µια περιοχή, δηλαδή, που βρίσκε-
ται στην πρώτη γραµµή των τουρκικών διεκδικήσεων, στρώνει το
έδαφος για τη µετατροπή της περιοχής σε πεδίο γενικότερου
παζαριού και «γκριζαρίσµατος». 

Ακόµα πιο επικίνδυνο είναι το γεγονός ότι οι διάφοροι καλο-
θελητές δικαιολογούν µια τέτοια εξαίρεση λόγω της µικρής από-
στασης του Καστελόριζου από την Τουρκία. 

Αλήθεια, πού σταµατάει το µέτρηµα της απόστασης που επι-
τρέπει τέτοιου είδους εξαιρέσεις; Μπορεί, αλήθεια, η γεωγρα-
φική θέση του νησιού να δικαιολογήσει µειωµένα δικαιώµατα σε
σχέση µε την υπόλοιπη ελληνική επικράτεια; Έχετε αναλογιστεί
τι απόσταση έχουν από τις τουρκικές ακτές η Σάµος, η Χίος, η
Λέσβος; 

Μια τέτοια συζήτηση όχι µόνο αναιρεί τα ίδια τα θεµέλια του
Δικαίου της Θάλασσας, αλλά πάει ακόµα πιο µακριά. Βάζει στο
στόχαστρο συνολικά τα ζητήµατα των συνόρων, δυναµιτίζοντας
τις διεθνείς συνθήκες που τα καθόρισαν. 

Μια τέτοια παραδοχή µειωµένης επήρειας των νησιών δεν
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εξαιρεί από το κάδρο των διαπραγµατεύσεων τα νησιά του βο-
ρείου Αιγαίου, που µπορεί, βέβαια, αυτή τη στιγµή να µη συγκεν-
τρώνουν το ενδιαφέρον της συζήτησης, αλλά υπάρχει,
δυστυχώς, πικρή εµπειρία για το πώς τέτοιου είδους συµβιβα-
σµοί αξιοποιούνται ως το υπόβαθρο, ως η νοµιµοποίηση για τις
επόµενες διεκδικήσεις. 

Οι κάτοικοι των νησιών του βορείου Αιγαίου, ο ελληνικός λαός
συνολικά, δεν πρέπει να εναποθέτει τις προσδοκίες του στα πα-
ζάρια των αστικών τάξεων από τα οποία µόνιµα χαµένοι βγαίνουν
οι λαοί, πολύ περισσότερο όταν τα παζάρια αυτά εξελίσσονται
στο έδαφος των γενικότερων ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών για
το ποιοι όµιλοι θα επικρατήσουν στη µοιρασιά. 

Τέτοιου είδους ρυθµίσεις δεν λύνουν τα προβλήµατα των
τουρκικών αµφισβητήσεων για τα σύνορα ή την οριοθέτηση των
θαλασσίων ζωνών. Αντίθετα, αποτελούν τη µαγιά για τον νέο
γύρο παζαριών και αντιθέσεων και, τελικά, δηµιουργούν το έδα-
φος για νέες συγκρούσεις. 

Το ΚΚΕ υποστηρίζει τη µη αλλαγή συνόρων και των συνθηκών
που τα καθορίζουν. Εγγύηση για αυτό µπορεί να αποτελέσει
µόνο η συλλογική πάλη για την απεµπλοκή της χώρας µας από
τα επικίνδυνα σχέδια στην περιοχή, η πάλη για την αποδέσµευση
από τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς που τροφοδοτούν τους
ανταγωνισµούς µεταξύ των δύο χωρών. Αυτό είναι το κοινό συµ-
φέρον τόσο του ελληνικού όσο και του τουρκικού λαού. Οι κά-
τοικοι των νησιών έχουν εξάλλου πλούσια πείρα από τα οφέλη
της κοινής δράσης των δύο λαών στο πλαίσιο του αντιιµπεριαλι-
στικού φιλειρηνικού κινήµατος. 

Τα ζητήµατα, λοιπόν, που συνδέονται µε τα κυριαρχικά δικαιώ-
µατα, τον παραγωγικό πλούτο της κάθε χώρας δεν µπορούν να
λυθούν όσο παραµένουν µπλεγµένα στο κουβάρι των ιµπεριαλι-
στικών ανταγωνισµών. Οι ανάγκες των λαών της περιοχής, η αµοι-
βαία επωφελής συνεργασία των χωρών µπορούν τότε µόνο να
διασφαλιστούν όταν επιτευχθεί η αποδέσµευση από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, όπως και από κάθε άλλη ιµπεριαλιστική
ένωση µε τους λαούς νοικοκύρηδες στον τόπο τους να αξιοποιούν
προς όφελός τους τις πλουτοπαραγωγικές δυνατότητες της
χώρας τους και όχι να τις χαρίζουν στα ντόπια και ξένα αρπακτικά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κλείνουµε τον κατάλογο των οµιλητών µε τον συνάδελφο Βου-

λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Δηµήτρη Καιρίδη.
Ορίστε, κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόσο επωφελής είναι για το

εθνικό συµφέρον οι δύο υπό ψήφιση συµφωνίες καθίσταται ξε-
κάθαρο και αποδεικνύεται περίτρανα από τη λυσσαλέα αντί-
δραση της Τουρκίας ιδίως σε ό,τι αφορά τη συµφωνία µε την
Αίγυπτο. Άλλωστε, για τον λόγο αυτόν και οι δύο συµφωνίες συγ-
κεντρώνουν την έγκριση της µεγάλης πλειοψηφίας της Βουλής,
πολύ πέραν της κυβερνητικής. 

Τα πράγµατα θα ήταν ακόµα καλύτερα, αν και ο ΣΥΡΙΖΑ παρέ-
µενε συνεπής σε ό,τι εκείνος διαπραγµατεύονταν και σε ό,τι ο Αλέ-
ξης Τσίπρας είχε πει υπέρ της συµφωνίας µερικής οριοθέτησης
µε την Αίγυπτο στις 10 Ιουνίου και απέφευγε τη σύγχυση, θα έλεγα
αν µου επιτρέπετε και την αυτουπονόµευση που προκαλεί το
«παρών».

Είναι προφανές ότι το «παρών» δεν συνιστά εθνική στρατη-
γική, αλλά άσκηση µικροκοµµατικής ισορροπίας. Γι’ αυτό και
κάθε επιχείρηµα του κ. Τσίπρα, πέραν των υπολοίπων προβλη-
µάτων τους, εξαρχής αυτοακυρώνεται από το «παρών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια διεθνής συµφωνία κρίνεται
πολιτικά και από τα πολιτικά της συµφραζόµενα. Ας συµφωνή-
σουµε ότι η καθυστέρηση στην υπογραφή της συµφωνίας µε την
Ιταλία, µιας χώρας µε την οποία έχουµε εξαιρετικές σχέσεις και
συµµετέχουµε από κοινού στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο
ΝΑΤΟ, µόνο ως αδυναµία του πολιτικού µας συστήµατος µπορεί
να εκληφθεί. Η αδυναµία µας αυτή είχε να κάνει µε τον φόβο του
πολιτικού κόστους, αλλά και την παρανόηση από πολλούς του
πώς λειτουργεί το διεθνές σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Διεθνές Δίκαιο επιβάλλει την

ανάγκη διαπραγµάτευσης µε τις γειτονικές χώρες για την οριο-
θέτηση ΑΟΖ. Χωρίς διαπραγµάτευση δεν υπάρχει οριοθέτηση
ΑΟΖ. Αυτό σηµαίνει διαπραγµάτευση µε τρίτους που έχουν δική
τους κυρίαρχη βούληση. Με άλλα λόγια, το ίδιο το Διεθνές Δίκαιο
προβλέπει ένα λελογισµένο δούναι και λαβείν και, βέβαια, σε πε-
ρίπτωση αποτυχίας τη διεθνή διαιτησία. Όποιος αρνείται αυτή
τη βασική αλήθεια αρνείται την οριοθέτηση, δηλαδή την κατοχύ-
ρωση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και κοροϊδεύει. Στην κα-
λύτερη περίπτωση αυταπατάται, στη χειρότερη εξαπατά
συνειδητά την κοινή γνώµη. 

Με λίγα λόγια, η επιλογή δεν είναι µεταξύ της υπό συζήτηση
συµφωνίας, των υπό συζήτηση συµφωνιών και κάποιων καλύτε-
ρων, αλλά µεταξύ αυτών και της µη συµφωνίας που σηµαίνει και
µη κατοχύρωση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. 

Η συµφωνία µε την Ιταλία δεν κλείνει απλώς µια αδικαιολόγητη
εκκρεµότητα, αλλά σηµατοδοτεί την αλλαγή σελίδας στην εξω-
τερική µας πολιτική. Ας το καταλάβουν όλοι και ιδίως η Άγκυρα
που δείχνει να έχει αιφνιδιαστεί ότι έχουµε µια νέα Ελλάδα που
µε αυτοπεποίθηση και ψυχραιµία αναλαµβάνει πρωτοβουλίες και
υπερασπίζεται δυναµικά, όχι µόνο ρητορικά, το εθνικό συµφέρον
υπογράφοντας συµφωνίες και συµµαχίες. 

Σε αυτό εντάσσεται και η σηµερινή βαρυσήµαντη εξαγγελία
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη για την επέκταση των
χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο, επέκταση που,
βεβαίως, ξεκινάει από το Ιόνιο, αλλά διατηρούµε πλήρως το δι-
καίωµα να επεκτείνουµε και όπου αλλού και, βέβαια, στο Αιγαίο
σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο οπότε εµείς κρίνουµε πρόσφορο.

Ως προς τη συµφωνία µε την Αίγυπτο -για να κλείνουµε ολο-
κληρωµένα και µε επάρκεια- οφείλουµε να λάβουµε υπ’ όψιν
τους κινδύνους που ξεπεράσαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αίγυπτος ήταν πολύ κοντά
στο να υπογράψει συµφωνία καθορισµού ΑΟΖ µε την Τουρκία το
2013 σε βάρος των δικών µας κυριαρχικών δικαιωµάτων. Ανετρά-
πησαν οι φίλοι και τώρα προστατευόµενοι του Τούρκου Προ-
έδρου Ταγίπ Ερντογάν αδελφοί µουσουλµάνοι από τον στρατηγό
αλ-Σίσι και απετράπη την ύστατη ώρα η υπογραφή. Έκτοτε, η
Τουρκία προσέφερε πιεστικά γη και ύδωρ στην Αίγυπτο για την
υπογραφή και, µάλιστα, τριάντα και πλέον επιπλέον θαλάσσιο
χώρο από ότι προβλέπει η παρούσα ελληνοαιγυπτιακή συµφω-
νία. Αξίζει να σηµειωθεί ότι η Αίγυπτος δεν έχει νησιά και, άρα,
είχε κάθε λόγο να έρθει κοντά στην τουρκική θέση ότι τα νησιά
δεν έχουν ΑΟΖ, προκειµένου να λάβει µεγαλύτερη ΑΟΖ από ότι
το Διεθνές Δίκαιο προβλέπει. 

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό ότι η Αίγυπτος µε δεδοµένη την
τουρκική αντιπρόταση συντάσσεται κατά βάση µε την ελληνική
θέση που είναι και θέση του Διεθνούς Δικαίου.

Με δεδοµένη την πολιτική αστάθεια, που µαστίζει συνολικά τον
αραβικό κόσµο είναι προφανές ότι είχαµε κάθε συµφέρον να εί-
µαστε εµείς οι επισπεύδοντες µιας συµφωνίας µε την Αίγυπτο
και µακάρι να είχαµε προλάβει και µε τη Λιβύη στο παρελθόν
εµείς οι επισπεύδοντες σε αντίθεση µε µια άλλη συµφωνία, για
την οποία επαίρεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που άλλοι ήταν
ή θα έπρεπε να είναι οι επισπεύδοντες. 

Εν κατακλείδι, µε τις δύο υπό ψήφιση συµφωνίες η Ελλάδα κα-
τοχυρώνει τα κυριαρχικά της δικαιώµατα σε έναν θαλάσσιο χώρο
έκτασης πάνω από εκατό χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα αυ-
ξάνοντας σηµαντικά το γεωστρατηγικό της αποτύπωµα. Επι-
πλέον, αφαιρούµε το µόνιµο τουρκικό επιχείρηµα ότι η Ελλάδα
δεν έχει υπογράψει συµφωνία µε καµµία όµορη χώρα και, άρα,
εµείς και όχι αυτοί τελούµε εν αδίκω.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη διαψεύδει και αυτό το
επιχείρηµα και αποδεικνύει περίτρανα ότι στην ανατολική Μεσό-
γειο µπορούµε να επιλύουµε ειρηνικά τις όποιες διαφορές µας
στη βάση του Διεθνούς Δικαίου, κάτι που ενοχλεί την Τουρκία
σφόδρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου τώρα µια ευρύ-
τερη κρίση για την τουρκική επιθετικότητα και τη δέουσα στρα-
τηγική ανάσχεσής της. Η αξιόπιστη αποτροπή της Τουρκίας είναι
κατ’ αρχάς δική µας, ελληνική υπόθεση. Πρέπει να βασιστούµε
κατ’ αρχάς στις δικές µας δυνάµεις και πρέπει να έχουµε δυνά-
µεις. Κάθε τι που κρατά την οικονοµία µας καθηλωµένη δεν
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βοηθά. Πρέπει να τελειώνουµε µε τις παθογένειες και τον λαϊκι-
σµό που µας ταλαιπώρησε µεταπολιτευτικά και οδήγησε στη
χρεοκοπία το 2010 και εκ νέου το 2015.

Η αναβάθµιση των Ενόπλων Δυνάµεών µας δεν µπορεί να απο-
τελεί µόνο µια ρητορική επίκληση. Για να έχει ουσία, πρέπει συγ-
κεκριµένα όλες οι υπεύθυνες πολιτικές δυνάµεις, που πιστεύουν
στην αναγκαιότητά της να καθορίσουν πώς και από πού θα εξοι-
κονοµηθούν οι απαραίτητοι πόροι. 

Έρχοµαι τώρα στον διεθνή συνασπισµό για την ανάσχεση της
Τουρκίας, που προσπαθεί να αποσταθεροποιήσει συνολικά την
ανατολική Μεσόγειο και τη Μέση Ανατολή. Ο συνασπισµός ο αν-
τιτουρκικός ισχυροποιείται καθηµερινά. Συµπεριλαµβάνει τους
περισσότερους Άραβες, το Ισραήλ, την Κύπρο, την Ελλάδα, τη
Γαλλία, την Αυστρία και πολλούς άλλους. Το «πρόβληµα Τουρ-
κία» είναι πολύ µεγάλο και αφορά πολλές ακόµα χώρες εκτός
από εµάς. Το κρίσιµο είναι να εκµεταλλευτούµε εµείς τον συνα-
σπισµό αυτόν παρά το αντίθετο. Το ιδανικό είναι το «πρόβληµα
Τουρκία» να επιλυθεί από όλους όσους το αντιµετωπίζουν και όχι
µόνο από εµάς.

(Στο σηµείο αυτό χτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και έρχοµαι στην Αµερική και την Ευρώπη. Η αντιτουρκική

στροφή των Ηνωµένων Πολιτειών ωριµάζει. Όποιος παρακολουθεί
τις διεργασίες στο Κογκρέσο το κατανοεί. Το ίδιο και στην Ευ-
ρώπη. Με καθυστερήσεις, µε παλινωδίες, µε προσπάθειες γεφυ-
ροποιήσεων, όµως αργά αλλά σταθερά συνειδητοποιείται και στην
Ευρώπη ότι η Τουρκία χαράζει µια νέα πορεία και παίρνει δρόµο
αντιδυτικό, αντιευρωπαϊκό και κατά βάση ασιατικό-ευρωασιατικό. 

Μετρήστε κινήσεις τον τελευταίο µήνα. Ο Ερντογάν συγχαίρει
τον Λουκασένκο για την επανεκλογή του, που εµείς στην Ευρώπη
δεν αναγνωρίζουµε. Ο Καλίν βρίζει τον Μπάιντεν, τον επόµενο
ενδεχοµένως Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών. Ο Τσαβούσο-
γλου σταυροφιλιέται µε τον Μαδούρο στο Καράκας. Αυτό κάτι
µας θυµίζει, αλλά ας µην επεκταθώ. Ο Ερντογάν υποδέχεται µε
τυµπανοκρουσίες την ηγεσία της Χαµάς, που η Δύση θεωρεί τρο-
µοκράτες. Η Τουρκία αποχωρεί από τη σύµβαση της Κωνσταντι-
νούπολης για την προστασία των γυναικών. Ο Ερντογάν
προσωπικά απειλεί τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα µε διακοπή
σχέσεων γιατί τόλµησαν να συνάψουν σχέσεις µε το Ισραήλ. Και
βέβαια η Αγιά Σοφιά και η Μονή της Χώρας µετατρέπονται σε
τζαµιά προσβάλλοντας την πολιτισµένη ανθρωπότητα. 

Άρα, µεσοµακροπρόθεσµα διαµορφώνονται τα µέτωπα και η
Τουρκία είναι από την άλλη µεριά. Τα πράγµατα δείχνουν να ξε-
καθαρίζουν, ιδίως όπως βλέπουµε µε την προσέγγιση Αράβων
και Ισραήλ και το αβυσσαλέο χάσµα που χωρίζει αµφότερους µε
τον Ερντογάν. 

Τούτων δοθέντων το κρίσιµο είναι το µεσοδιάστηµα που µε-
σολαβεί εν αναµονή των αµερικανικών εκλογών και της εκλογής
του διαδόχου της Άνγκελα Μέρκελ. Γι’ αυτό χρειάζεται αποφα-
σιστικότητα και ψυχραιµία, παλικαριά και πονηριά, «ο Αχιλλέας»
αλλά και «ο Οδυσσέας». Και πιστέψτε µε είναι «ο Οδυσσέας» τον
οποίο φοβούνται το περισσότερο οι Τούρκοι. Αυτό αποδεικνύουν
τα κλαψουρίσµατά τους για την Ελλάδα που την παραχαϊδεύει η
Ευρώπη, την ώρα που ο Ερντογάν δηµιουργεί συνεχώς νέους εχ-
θρούς. 

Τα ελληνοτουρκικά είναι ευρωτουρκικό πρόβληµα, όπως ακρι-
βώς το ήθελε και το είχε προβλέψει ο αείµνηστος Κωνσταντίνος
Καραµανλής, µε τον στενό του συνεργάτη Πέτρο Μολυβιάτη, ο
ιδρυτής της παράταξής µας, ο οποίος την θεµελίωσε στη βάση
της απέχθειάς του για τον λαϊκισµό ιδίως στα εθνικά θέµατα. 

Έτσι οφείλουµε να πορευθούµε, µε γνώση και κατανόηση των
ευρύτερων δεδοµένων που ραγδαία αναδιατάσσονται, αποφασι-
στικά αλλά όχι παρορµητικά, υπολογισµένα, χωρίς συναισθηµα-
τισµούς, µε επίκεντρο το εθνικό συµφέρον και όχι τους εµπόρους
που επενδύουν στο ευµετάβλητο της κοινής γνώµης, µε αυτοπε-
ποίθηση και ψυχραιµία, µε έναν γνήσιο πατριωτισµό βασισµένο
στις προαιώνιες αξίες και στην υπεράσπιση όχι µόνο του εθνικού
µας συµφέροντος, αλλά και του δικαίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο προκειµένου να κλείσετε αυτή την πολύωρη σηµερινή
σηµαντική συζήτηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Και µακρά, κύριε Πρόεδρε. 

Ξέρω ότι οι κυρίες και συνάδελφοι είναι κουρασµένοι. Δεν θα
µακρηγορήσω. Απλώς, µερικά πράγµατα πρέπει ως κατακλείδα
να λεχθούν. 

Κατ’ αρχάς –δεν είναι κανείς στην Αίθουσα αυτή τη στιγµή από
το ΜέΡΑ25- θα ήθελα να πω ότι η συνάρτηση του χαρακτηρισµού
Αποκλειστικών Οικονοµικών Ζωνών µόνο µε την εκµετάλλευση
των υδρογονανθράκων και ο αποκλεισµός από την πράσινη ανά-
πτυξη και από διάφορες πηγές ενέργειας, που ενυπάρχουν σε
αυτές τις θαλάσσιες εκτάσεις είναι ένα τεράστιο λογικό άλµα το
οποίο δεν αντελήφθην για ποιο λόγο γίνεται. Δεν αντελήφθην.
Γιατί δηλαδή όποια χώρα κάνει χαρακτηρισµό Αποκλειστικών Οι-
κονοµικών Ζωνών πρέπει αυτό να σηµαίνει ότι έχει διαζευχθεί
από την πράσινη ανάπτυξη και έχει κατευθυνθεί µόνο στους
υδρογονάνθρακες; Ίσως κάποια στιγµή αυτό να µας εξηγηθεί.

Επίσης γι’ αυτό το οποίο ελέχθη -αυτό που οι Αγγλοσάξονες
λένε silver bullet, τη λαµπρή λύση για όλα τα προβλήµατα- τη
σύγκληση µιας διεθνούς διάσκεψης των χωρών γύρω από την
ανατολική Μεσόγειο, η Κυβέρνηση δεν έχει καµµία αντίρρηση.
Είναι ένα από τα πράγµατα που µάλιστα θα µπορούσε και να σκε-
φθεί και να αναλύσει για να µη σας πω τι σκέφτεται και αναλύει. 

Όµως, ας µην έχουµε υπερβάλλουσες προσδοκίες, στον
βαθµό που ο Πρόεδρος Ερντογάν δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή
Δηµοκρατία και δεν αναγνωρίζει ούτε τις συµφωνίες, που έχει
συνάψει η Κυπριακή Δηµοκρατία µε την Αίγυπτο, µε το Ισραήλ,
µε τον Λίβανο. Γιατί καταλαβαίνετε ότι το περιθώριο επιτυχίας
µιας τέτοιας διάσκεψης περιορίζεται στην αποµόνωση της Τουρ-
κίας. Αυτό θυµίζει έναν φαύλο κύκλο, θα κάνουµε ολόκληρο τον
γύρο και θα γυρίσουµε εδώ που είµαστε, στην αποµόνωση της
Τουρκίας. Αλλά βεβαίως όλα έχουν τη σηµασία τους. 

Επίσης, ελέχθησαν διάφορα πράγµατα από τους συναδέλ-
φους. Θέλω να ξεκαθαρίσω το εξής: Πλαίσιο συζήτησης µε την
Τουρκία είναι, παραµένει και θα παραµένει το Διεθνές Δίκαιο.
Αυτή είναι η διαχρονική θέση όλων των ελληνικών κυβερνήσεων
και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν µπορεί να υπάρξει και
άλλη θέση. Και είµαστε βεβαίως υπέρ του διαλόγου όχι υπό το
καθεστώς πίεσης, αλλά πάντοτε στο πλαίσιο του Διεθνούς Δι-
καίου και πάντοτε για την επίλυση της διαφοράς την οποία
έχουµε µε την Τουρκία, της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης
και των υπερκειµένων θαλασσίων ζωνών και επίσης µε έναν ενι-
αίο γεωγραφικό χώρο το Αιγαίο και η Ανατολική Μεσόγειος, όχι
σαν διακεκοµµένος χώρος, ξεχωριστά το ένα από το άλλο. Αυτά
έχουν ξεκαθαριστεί στην Τουρκία.

Επίσης, είναι ξεκάθαρο -και νοµίζω δεν υπάρχει αµφιβολία- ότι
προηγείται της επέκτασης των χωρικών υδάτων το κλείσιµο των
κόλπων. Δεν υπάρχει αµφισβήτηση από αυτό, γιατί κάτι είπε ο κ.
Μουζάλας προηγουµένως, για να το διευκρινίσουµε. Αυτή ήταν
η θέση και της προηγούµενης κυβέρνησης. Βρήκα την εργασία
σας, κύριε Κατρούγκαλε. Απολύτως χρήσιµη ήταν. Τον ίδιο γεω-
γράφο που χρησιµοποιήσατε κι εσείς –για να µη λέω ονόµατα-,
χρησιµοποιήσαµε κι εµείς, έναν εξαιρετικά εξειδικευµένο επιστή-
µονα. Βεβαίως προηγείται το κλείσιµο των κόλπων και µετά ακο-
λουθούν τα χωρικά ύδατα.

Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω για το Ιόνιο γιατί µας ασκήθηκε µια
κριτική και µάλιστα χρησιµοποιήθηκαν και δηλώσεις του κ. Κου-
µουτσάκου, ο όποιος δεν ήταν και στην Αίθουσα για να απαντή-
σει. Θα µου επιτρέψει, λοιπόν, εν τη απουσία του να καλύψω εγώ
το κενό της απουσίας του και να πω ότι ο κ. Κουµουτσάκος το-
ποθετήθηκε επί επέκτασης των χωρικών υδάτων χωρίς να υπάρ-
χει Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη, χωρίς να υπάρχει συµφωνία
επ’ αυτού. 

Αυτή τη στιγµή τα πραγµατικά περιστατικά είναι τελείως δια-
φορετικά και η Κυβέρνηση ακολουθεί αυτή τη λογική. Και σας
προλέγω ότι έχει δοθεί εντολή για να αρχίσει η εργασία των
ωκεανογράφων, ώστε να κάνουµε και επέκταση των χωρικών
υδάτων στο πλαίσιο της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης που
συνήψαµε µε την Αίγυπτο. Και αυτό θα γίνει.
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Για τις υπόλοιπες περιοχές που δεν έχουµε Αποκλειστική Οι-
κονοµική Ζώνη θα προχωρήσουµε στον βαθµό που αυτό είναι
εφικτό τις διαπραγµατεύσεις και από εκεί και πέρα θα προχωρή-
σουµε και εκεί σε ανάλογες επεκτάσεις. 

Επίσης, υπήρξαν κάποια ειρωνικά σχόλια για την παρουσία του
στρατάρχη Χαφτάρ στην Αθήνα. Είναι πάρα πολύ εύκολο να ει-
ρωνεύεται κανείς και µάλιστα πάρα πολύ να ειρωνεύεται αφ’
υψηλού και εκ των υστέρων. 

Εγώ αυτό που έχω να πω είναι ότι η απουσία της χώρας εξαι-
τίας της οικονοµικής κρίσης από διάφορα τεκταινόµενα, όπως η
κρίση στη Λιβύη και η κρίση στη Συρία κόστισε στη χώρα πάρα
πολύ ακριβά. Η χώρα δέχθηκε µια απαράδεκτη συµπεριφορά
από την διοίκηση της Τρίπολης και η χώρα δεν συνετάχθη εσω-
τερικά µε παράταξη στη Λιβύη, συνετάχθη µε τη νοµιµότητα. Και
η µόνη νοµιµότητα στη Λιβύη εκπροσωπείται αυτή τη στιγµή από
το κοινοβούλιο, το οποίο είναι η µόνη εκλεγµένη αρχή. Διότι
όποιος µπει στον κόπο να διαβάσει τη συµφωνία του Σκιράτ και
τις αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών
θα διαπιστώσει ότι έχει λήξει η εντολή προς τη διοίκηση της Τρί-
πολης από το 2017. 

Το γεγονός ότι η διεθνής κοινότητα αποδέχεται ως συνοµιλητή
τον κ. Σάρατζ είναι για να µην υπάρξει ένα απόλυτο κενό.

Η χώρα, όµως, επίσης υπήρξε ενεργό στοιχείο στην «επιτυχία»
-µέσα σε εισαγωγικά, γιατί µέχρι µια εκεχειρία έχουµε φθάσει-
της διαδικασίας του Βερολίνου, έπαιξε τον ρόλο της προς αυτή
την κατεύθυνση. Εγώ ο ίδιος έχω πάει στη Λιβύη τουλάχιστον
δύο φορές, ίσως και τρεις. Έχω λίγο αρχίσει να µην θυµάµαι
πόσες φορές έχω πάει στο κάθε µέρος. Και θεωρώ ότι πάντοτε
αυτό ήταν το εθνικό συµφέρον και αυτή ήταν και η κοινή αντί-
ληψη του πολιτικού συστήµατος της χώρας. Η χώρα δεν µπο-
ρούσε να είναι απούσα, όπως επίσης ανάλογες προσπάθειες
γίνονται για να συµµετάσχουµε στη λύση της κρίσης στη Συρία
και γι’ αυτό επανειληµµένως έχω συναντηθεί µε τον διαµεσολα-
βητή, τον κ . Πέτερσεν, των Ηνωµένων Εθνών.

Μιλώντας για το τουρκολιβυκό µνηµόνιο πάλι, θέλω να σας πω
ότι η Αντιπολίτευση µάς άσκησε σκληρότατη κριτική στην πραγ-
µατικότητα περί έλλειψης στρατηγικής -αυτό ήταν η αιχµή, το
είπε πολύ σωστά ο κ. Ρουσόπουλος- προσπάθησα να απαντήσω
µε όποιον βαθµό µπορούσα να απαντήσω. Θα µπορούσε να είναι
λίγο πιο γενναιόδωρη η Αντιπολίτευση µε την Κυβέρνηση. Παρα-
δείγµατος χάριν, θα µπορούσε να παρατηρήσει ότι ενώ το τουρ-
κολιβυκό µνηµόνιο υπεγράφη πέρυσι το φθινόπωρο, µέχρι
σήµερα που συζητάµε δεν έχει αναρτηθεί. Δεν έχει αναρτηθεί
και την επόµενη εβδοµάδα που θα συναντήσω τον Γενικό Γραµ-
µατέα των Ηνωµένων Εθνών εξ ονόµατος της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας, εξ ονόµατος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και εξ
ονόµατος της διεθνούς νοµιµότητας οφείλω να τον ευχαριστήσω
γι’ αυτό, διότι θυµάστε πόσες φορές είχε ανακοινωθεί η ανάρ-
τηση αυτού του µνηµονίου. Αυτή τη στιγµή η πραγµατικότητα
είναι διαφορετική, διότι υπάρχει το παράνοµο τουρκολιβυκό µνη-
µόνιο και η νόµιµη ελληνοαιγυπτιακή συµφωνία. Μιλάµε µε τε-
λείως διαφορετικές συνθήκες. Φανταστείτε αυτό να είχε
αναρτηθεί από τότε, από το φθινόπωρο πέρυσι.

Όσον αφορά τον κ. Τσαβούσογλου, ξέρετε ότι εγώ, όπως και
ο συνάδελφός µου Αναπληρωτής Υπουργός κ. Βαρβιτσιώτης,
συνδεόµαστε µε τον κ. Τσαβούσογλου, έχουµε µια κοινή πορεία
ετών µε τον κ. Τσαβούσογλου. Και πολλές φορές λυπάµαι για
αυτά τα οποία διατυπώνει σαν σκέψεις. Μάλιστα, χθες µε κατη-
γόρησε, κάτι είπε περί του επιπέδου µου, δεν ξέρω. Όταν συναν-
τηθούµε, ελπίζω να µου το διευκρινίσει, αλλά νοµίζω ότι επιλέγει
κάθε φορά τα στοιχεία που τον βολεύουν.

Τόσο η ελληνοαιγυπτιακή συµφωνία όσο και η ελληνοϊταλική
συµφωνία έχουν µια βασική αρχή, ότι τα νησιά έχουν τα ίδια δι-
καιώµατα µε την ηπειρωτική χώρα, όπως ορίζει το ανάλογο
άρθρο της UNCLOS. Αυτό η Τουρκία δεν το παραδέχεται καθό-
λου. Καθόλου! Η Τουρκία ισχυρίζεται ότι τα νησιά δεν έχουν κα-
νένα δικαίωµα πέραν των χωρικών υδάτων, το ξέρετε αυτό.

Εάν, λοιπόν, η Τουρκία προσχωρεί στην αντίληψη της νοµιµό-
τητας, ότι τα νησιά έχουν και αυτά Αποκλειστική Οικονοµική
Ζώνη, έχουν και αυτά υφαλοκρηπίδα, τότε, βεβαίως αυτό είναι

µια εξαιρετικά θετική εξέλιξη. Δεν σηµαίνει, όµως, αυτό ότι είναι
ελάττωµα της ελληνοαιγυπτιακής συµφωνίας ή της ελληνοϊταλι-
κής συµφωνίας. Σηµαίνει ότι η Τουρκία προσχωρεί στην αντί-
ληψη των χωρών που έχουν υπογράψει την UNCLOS και στην
αντίληψη των χωρών, που σέβονται το Διεθνές Δίκαιο και θα είναι
απολύτως καλοδεχούµενοι σε αυτό. Μακάρι, µακάρι! Αυτό τους
είπα και του είπα, όταν έκανε ανάλογο σχόλιο στην ελληνοϊταλική
συµφωνία, του είπα «ελάτε να κουβεντιάσουµε επ’ αυτής της
βάσης» και το ίδιο σχόλιο κάνω και τώρα κατά την κύρωση και
των δύο συµφωνιών, να έρθει η Τουρκία, αφού σταµατήσει τις
προκλήσεις, να κουβεντιάσουµε επ’ αυτής της βάσης, της βάσης
ότι τα νησιά έχουν δικαιώµατα ανάλογα µε τα δικαιώµατα που
έχει και η ενδοχώρα.

Όµως, σας παρακαλώ, µην µνηµονεύετε αυτές τις τοποθετή-
σεις και µην τις ερµηνεύετε ως ελαττώµατα της συµφωνίας.

Μας κατηγόρησε ο κ. Μουζάλας για αµηχανία. Εντάξει, δεν
είναι και στην Αίθουσα, τον σέβοµαι, άλλωστε. Λέω απλώς ότι νο-
µίζω ότι είναι λίγο άδικο να κατηγορείται ως αµήχανος αυτός ο
οποίος επιτυγχάνει συµφωνίες και να θεωρείται µη αµήχανος ή
µηχανευόµενος αυτός ο όποιος δεν κατόρθωσε να συνάψει τις
συµφωνίες.

Επίσης, οφείλω να σας πω, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, ότι
µου έκανε εντύπωση το επίθετο το οποίο προσέθεσε στο
«ΠΑΡΩΝ» ο κ. Μουζάλας. Ήταν η πρώτη φορά στη ζωή µου που
το άκουσα. Αναφέρθηκε σε «µαχητικό ΠΑΡΩΝ». Οφείλω να σας
πω ότι θα ήταν ενδιαφέρον να µας εξηγηθεί τι σηµαίνει το «µα-
χητικό ΠΑΡΩΝ» κατ’ αντιδιαστολή µε το απλό «ΠΑΡΩΝ».

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την
ανοχή σας και εσάς και τους κυρίους συναδέλφους.

Αυτό το οποίο πρέπει να κρατήσει κανείς, ανεξαρτήτως του αν
θα ευχόµασταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να εί-
χατε ψηφίσει τη συµφωνία, διότι είναι προφανές από τον τρόπο
που τοποθετηθήκατε, στη βάση την εγκρίνετε και αυτή µε την Αί-
γυπτο, όπως και την άλλη µε την Ιταλία που ψηφίζετε. Όµως,
είναι φανερό ότι υπάρχει µια ευρύτατη στήριξη της εξωτερικής
πολιτικής της Κυβέρνησης.

Και επίσης, είναι φανερό ότι και µέσα στην Αίθουσα και εκτός
αυτής το ύφος διαλόγου µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων σηµαί-
νει ότι τα πολιτικά κόµµατα έχουν αντιληφθεί την εξαιρετική κρι-
σιµότητα των στιγµών.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για την
οριοθέτηση των αντίστοιχων Θαλασσίων Ζωνών τους» και εισερ-
χόµαστε στην ψήφισή του.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το
σύνολο.

Να µην φύγουν οι εισηγητές, έχουµε και τη δεύτερη ψηφοφο-
ρία σήµερα µε εξαίρεση το άρθρο για το οποίο µπήκε η ονοµα-
στική ψηφοφορία. Θα πάµε και σε δεύτερη ψηφοφορία για τη
συµφωνία µε την Αίγυπτο. Εξάλλου, οι εισηγητές θα πρέπει να
µείνουν, προκειµένου να υπογράψουν το Πρακτικό.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

17750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για την οριοθέτηση των αντίστοι-

χων Θαλασσίων Ζωνών τους

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΟΧΙ
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΟΧΙ

Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΟΧΙ
Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΟΧΙ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΟΧΙ



17752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας µε-
ταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας
για την οριοθέτηση των αντίστοιχων Θαλασσίων Ζωνών τους»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για την οριοθέτηση των αντίστοι-
χων Θαλασσίων Ζωνών τους

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για την οριοθέτηση των
αντίστοιχων Θαλασσίων Ζωνών τους, που υπεγράφη στην Αθήνα,
στις 9 Ιουνίου 2020, το πρωτότυπο κείµενο της οποίας στην ελ-
ληνική και στην αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο 

1. Για την ανακήρυξη από την Ελληνική Δηµοκρατία Αποκλει-
στικής Οικονοµικής Ζώνης στην οριοθετούµενη µε την παρούσα
Συµφωνία περιοχή µετά από τη θέση αυτής σε ισχύ, εκδίδεται
προεδρικό διάταγµα µετά από πρόταση του Υπουργικού Συµβου-
λίου. 

2. Άλλα θέµατα σχετικά µε την υλοποίηση της κυρούµενης
Συµφωνίας ρυθµίζονται µε προεδρικά διατάγµατα που εκδίδον-
ται µετά από πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου. 

Άρθρο τρίτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 2 του
άρθρου 5 αυτής. 

Αθήνα,..............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο

για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των
άρθρων του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση
της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύ-
πτου για την οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης
µεταξύ των δύο Κρατών».

Για το άρθρο πρώτο του νοµοσχεδίου έχει υποβληθεί αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία θα διεξαχθεί αύριο στις 15.00’ το
µεσηµέρι, όπως συµφωνήθηκε από το Σώµα και σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί.

Σήµερα θα ψηφιστούν η αρχή, το άρθρο δεύτερο και το ακρο-
τελεύτιο άρθρο του νοµοσχεδίου.

Εισερχόµαστε, λοιπόν, στην ψήφιση επί της αρχής, του άρ-
θρου δεύτερου και του ακροτελεύτιου άρθρου του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµο-
κρατίας της Αιγύπτου για την οριοθέτηση της Αποκλειστικής
Οικονοµικής Ζώνης µεταξύ των δύο Κρατών».

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, ένα άρθρο και το ακροτελεύτιο άρθρο.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

6. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

7. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ

ΤΡΟΦΙΜΩΝ».



17760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρα-
τίας της Αιγύπτου...οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής

Ζώνης µεταξύ των δύο Κρατών

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΟΧΙ
Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου για την
οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης µεταξύ των
δύο Κρατών» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Το άρθρο δεύτερο και το ακροτελεύτιο άρθρο έγιναν δεκτά
κατά πλειοψηφία επίσης.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του
Σώµατος και ώρα 21.35’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 27 Αυγούστου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: ψήφιση του
άρθρου πρώτου και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου για την οριοθέτηση της
Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης µεταξύ των δύο Κρατών».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


